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Αθήνα, σήµερα στις 18 Ιουλίου 2024, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
10.05; συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α; Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 17-7-2024
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΞΘ; συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης
17 Ιουλίου 2024 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Ενσωµάτωση του άρθρου 1 της Οδηγίας (ΕΕ)
2019/1151 κατά το µέρος που αφορά τους αποκλεισµένους δι-
ευθυντές και άλλες επείγουσες διατάξεις».)

Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Εκ-
συγχρονισµός θεσµικού πλαισίου για το ενέχυρο και σύσταση
Ενιαίου Ηλεκτρονικού Μητρώου Ενεχύρων επί κινητών, απαιτή-
σεων και άλλων δικαιωµάτων και άλλες διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση της
11ης Ιουλίου 2024 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνε-
δρίαση εν συνόλω επί της αρχής, επί των άρθρων και της τρο-
πολογίας. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και
µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.

Συµφωνεί το Σώµα:
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ευστά-

θιος Κωνσταντινίδης για δεκαπέντε λεπτά.
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, για πρώτη φορά στην ιστορία της ελεύθερης Ελλάδος µε το
άρθρο 27 του συζητούµενου σχεδίου νόµου δίνεται η δυνατό-
τητα στους δικαστές να συµµετέχουν στη διαδικασία επιλογής
της ηγεσίας των ανώτατων δικαστηρίων στη χώρα. Για πρώτη
φορά! Ένα έλλειµµα για το κράτος δικαίου και την ακηδεµόνευτη
λειτουργία της δικαιοσύνης στην πατρίδα µας! Ένα διαχρονικό
αίτηµα του πολιτικού και νοµικού κόσµου. Ένα ζήτηµα για το
οποίο η Ελλάδα έχει δεχθεί συστάσεις από την Επιτροπή Υπουρ-

γών του Συµβουλίου της Ευρώπης και την έκθεση της Επιτροπής
της Βενετίας και άλλους οργανισµούς, ώστε να συµπεριλάβει το
Δικαστικό Σώµα στη σχετική διαδικασία. 

Τι ίσχυε µέχρι σήµερα; Μετά την έκφραση απλής γνώµης από
τη Διάσκεψη των Προέδρων της Βουλής, το Υπουργικό Συµβού-
λιο είχε την ευρεία διακριτική ευχέρεια να προβεί στην κατά την
κρίση του επιλογή. Τι αλλάζει µε τη νέα ρύθµιση; Παρέχεται
πλέον στις ολοµέλειες των δικαστηρίων, δηλαδή σε όργανα απο-
τελούµενα αποκλειστικά από δικαστές, η δυνατότητα να εκφρά-
ζουν και τη δική τους γνώµη στην επιλογή της ηγεσίας του
οικείου δικαστηρίου.

Θα είναι δεσµευτική αυτή η γνώµη των δικαστών; Όχι. Δεν το
επιτρέπει το Σύνταγµα µε το άρθρο 90, παράγραφος 5. Εναρµο-
νίζεται, όµως, µε τον τρόπο αυτό το εθνικό πλαίσιο µε τα ευρω-
παϊκά πρότυπα, όπως ζητούσαν οι προαναφερθείσες συστάσεις
και όπως προκύπτει από τα σχετικά κείµενα, εδάφια των οποίων
ανέγνωσε ο κύριος Υφυπουργός στην αρµόδια επιτροπή.

Πώς αντιµετώπισαν, λοιπόν, οι δικαστές την προτεινόµενη αλ-
λαγή; Οι εκπρόσωποι των Ενώσεων που παρέστησαν στην ακρό-
αση φορέων την επιδοκίµασαν ασµένως. Αναγνώρισαν, µάλιστα,
ότι εξαντλεί τα συνταγµατικά περιθώρια. 

Εξέφρασε κάποιος αντίρρηση; Κανείς, εκτός από τα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης. Τι είπαν; Είπαν ότι δήθεν η ρύθµιση ήρθε µε
τροπολογία –τροπολογία Φλωρίδη βεβαίως, βεβαίως- πράγµα
ανακριβές αφού ήρθε ως άρθρο στο σώµα του νοµοσχεδίου,
όπως κατατέθηκε στη Βουλή, ότι δήθεν µπήκε σε άσχετο νοµο-
θέτηµα, ενώ στην πραγµατικότητα ήρθε στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Δικαιοσύνης και τροποποιεί την παράγραφο 3 του
άρθρου 59 του ν.4938/2022. Θα έπρεπε, δηλαδή, κατά την
άποψη της Αντιπολίτευσης να περιµένουµε την αναθεώρηση του
Κώδικα Οργανισµού Δικαστηρίων για να εφαρµόσουµε στη χώρα
µας αυτή την ιστορική αλλαγή. 

Μας είπαν ακόµα ότι ζητάµε γνωµοδότηση από τους δικαστές
και όχι την ουσιαστική συµµετοχή τους στη διαδικασία, ενώ είναι
απολύτως σαφές και λυµένο ότι σύµφωνα µε το Σύνταγµα η
γνώµη αυτή δεν θα µπορούσε να περιορίζει την ευρεία ευχέρεια
του Υπουργικού Συµβουλίου. Έφτασαν, µάλιστα, να µας αποδώ-
σουν ότι µε τον τρόπο αυτό ξεγλιστράµε από τη συµµόρφωση
της χώρας στις οδηγίες και τις συστάσεις των οργανισµών. 

Αυτές ήταν οι αιτιάσεις που εκφράστηκαν από τον εισηγητή
της Μειοψηφίας, µε τις οποίες συνέπλευσαν -κατά το µάλλον ή
ήττον- και τα άλλα κόµµατα. Χαρακτηριστικά δε, η αγορήτρια του
ΠΑΣΟΚ µας απέδωσε ότι στόχος και κίνητρό µας είναι να απο-
φύγουµε µια νέα ηχηρή επίπληξη για τη λειτουργία του κράτους
δικαίου στη χώρα µας. Με απλά λόγια, µας είπαν «Δεν το κάνετε
γιατί το πιστεύετε, αλλά για να αποφύγει η Ελλάδα µια ακόµα

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟ’

Πέµπτη 18 Ιουλίου 2024



επίπληξη». Δίκη προθέσεων, δηλαδή. Δεν τους αρκεί αν είναι
άρτια και επαρκής η ρύθµιση για να την ψηφίσουν, αλλά πρέπει
να τους πείσουµε ότι την εννοούµε κιόλας.

Κατά τα άλλα, βέβαια, ειδικά η Αξιωµατική Αντιπολίτευση δεν
χάνει ευκαιρία να καταγγείλει τη λειτουργία των θεσµών και του
κράτους δικαίου στην πατρίδα µας. 

Όµως, εγώ θα πω ότι ακόµα και αν θέλαµε να αποφύγουµε την
επίπληξη, υπάρχει κάποιο πρόβληµα µ’ αυτό; Αν εκπληρώνουµε
τις συστάσεις, αυτό σηµαίνει ότι ανταποκρινόµαστε στα ευρω-
παϊκά πρότυπα. Ποιον ενοχλεί αυτό; Μήπως τελικά αρέσκεται η
Αντιπολίτευση στο να εγκαλείται η χώρα µας;

Εν τέλει, όλες οι αντιπροτάσεις που εκφράστηκαν για τη ρύθ-
µιση από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης θα προϋπέθεταν συν-
ταγµατική Αναθεώρηση. Να πάµε πίσω, δηλαδή, αυτή την
ιστορική ευκαιρία και αλλαγή για τέσσερα, πέντε χρόνια και αν
βρεθούν οι πλειοψηφίες από την προτείνουσα και από την επό-
µενη Βουλή, µετά βλέπουµε τι γίνεται. 

«Και τι σας κόφτει;», µας είπε ο εισηγητής της Μειοψηφίας. Τι
µας κόφτει, αν δεν περάσει µια τέτοια ρύθµιση; Τις µας κόφτει
αν η χώρα µας και τα επόµενα χρόνια γίνεται αντικείµενο επιπλή-
ξεων και συστάσεων; Αυτή είναι η προσέγγισή τους.

Αυτά, λοιπόν, αφορούν την εµβληµατική ρύθµιση του άρθρου
27. Όµως, να µην αδικήσουµε και το βασικό σώµα του σχεδίου
νόµου που αφορά στο ενέχυρο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καµµιά φορά κατά τη νοµοθε-
τική επεξεργασία ειδικών µάλιστα ζητηµάτων συµβαίνει να εγ-
κλωβιζόµαστε σε µια τεχνική ανάλυση και φρασεολογία που δεν
γίνεται κατανοητή και αντιληπτή από τους συµπολίτες µας, ιδίως
όταν πρόκειται για έννοιες µε τις οποίες δεν είναι πολύ εξοικειω-
µένοι, όπως το «ενέχυρο». Υπάρχει ο κίνδυνος ο τίτλος να παρα-
πέµπει σε εντελώς διαφορετικά ζητήµατα από εκείνα που στην
πραγµατικότητα πραγµατεύεται το νοµοθέτηµα. Όµως, ο κίνδυ-
νος παρανόησης γίνεται κίνδυνος παραπλάνησης, όταν κάποιοι
συνάδελφοι προσπαθούν να προσδώσουν σε µία ρύθµιση άλλα
χαρακτηριστικά, άλλη ταυτότητα και άλλη σκοπιµότητα από την
πραγµατική. 

Ακούστηκαν πολλά στις προηγούµενες συνεδριάσεις στην επι-
τροπή, ότι δήθεν το ζητούµενο είναι ένα σχέδιο νόµου κατά πα-
ραγγελία, ότι εξυπηρετεί τους δανειστές, ότι πλήττει τους
ευάλωτους και ότι έρχεται για να χάσει ο κόσµος τις περιουσίες
του. Όσο πιο λαϊκίστικο το κόµµα, τόσο µεγαλύτερη η διαστρέ-
βλωση της πραγµατικότητας από τους εκπροσώπους του. Το
αποτέλεσµα είναι κάποιος φίλος να γράψει στα κοινωνικά δίκτυα
ότι νοµοθετούµε, λέει, για τα ενεχυροδανειστήρια. Γι’ αυτό δεν
θα αναλωθώ σε κατ’ άρθρον ανάλυση -εξάλλου, λέξη-λέξη ανέ-
πτυξα το σχέδιο νόµου στις επιτροπές- αλλά θα µείνω στην
ουσία, για να καταλάβουµε τι τελικά συµβαίνει.

Τι ρυθµίζει, λοιπόν, η νοµοθετική πρωτοβουλία; Τη σύσταση
ενεχύρου σε κινητά χωρίς παράδοση, σε απαιτήσεις και σε άλλα
δικαιώµατα και συνιστά µία προσπάθεια για τη διαµόρφωση ενός
σύγχρονου θεσµικού πλαισίου για την εµπράγµατη ασφάλεια του
ενεχύρου που θα ανταποκρίνεται στα νέα δεδοµένα και θα εξυ-
πηρετεί τις πιστωτικές ανάγκες της αγοράς. Πρόκειται για δέσµη
ρυθµίσεων, κυρίως, για τη σύσταση και την εκτέλεση ενεχύρων,
αλλά και τη θεσµοθέτηση -και αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό-
ενός ενιαίου ηλεκτρονικού µητρώου για την εγγραφή σε αυτό
όλων των σχετικών συναλλαγών και πράξεων. 

Τι κάνει, συνεπώς, το νοµοσχέδιο; Παίρνει συναφείς διατάξεις
για το ενέχυρο, που ήταν διάσπαρτες σε διάφορους νόµους,
στον Αστικό Κώδικα, στον ν.2844/2000, στο νοµοθετικό διάταγµα
του 1923, στον αναγκαστικό νόµο του 1951 και άλλους, και συν-
θέτει ένα ενιαίο σώµα το οποίο εµπλουτίζει µε ρυθµίσεις που
αφορούν παραπλήσια εργαλεία, ώστε να το καταστήσει ένα εύ-
χρηστο, λειτουργικό, και χρήσιµο µέσο που θα προσφέρει πρό-
σβαση σε ρευστότητα, σε φυσικά και νοµικά πρόσωπα, σε
επαγγελµατίες και επιχειρήσεις.

Γιατί είναι αυτό αναγκαίο, θα ρωτήσει κάποιος. Διότι γενικό-
τερα παρατηρείται δυσκολία στη χρηµατοδότηση µε την παροχή
εξασφαλίσεων σε κινητά. Ειδικότερα στο ενέχυρο, υπάρχει πο-
λυπλοκότητα στη διαδικασία και τελικά περιορισµένη χρήση του
στις συναλλαγές.

Η αλήθεια, µάλιστα, είναι ότι σε σχέση µε την υποθήκη, την
προσηµείωση, την παρακράτηση κυριότητας, το χρησιδάνειο, το
leasing, ελάχιστοι συµπολίτες µας γνωρίζουν το ενέχυρο και
ακόµη λιγότεροι το έχουν χρησιµοποιήσει. Μήπως, όµως, οι αλ-
λαγές γίνονται, για να εξυπηρετηθούν συµφέροντα, τράπεζες και
funds για να πλήξουν τους ευάλωτους δανειζόµενους, όπως µας
κατηγόρησε εν χορώ η Αντιπολίτευση; 

Πρώτα απ’ όλα, να πούµε ότι σύµφωνα µε το άρθρο 25 ενέ-
χυρα που συστάθηκαν µέχρι την έναρξη του νέου νόµου διατη-
ρούνται και διέπονται από τις καταργούµενες διατάξεις. Συνεπώς
δεν επηρεάζονται οι υφιστάµενες σχέσεις. Πάµε τώρα να δούµε
ποιοι χρησιµοποιούν ενέχυρα στα δάνειά τους, οι οικονοµικά
αδύναµοι ή οι ισχυροί; 

Ακούστε τι απάντησε η καθηγήτρια κ. Απαλαγάκη, ως εκπρό-
σωπος της Ελληνικής Ένωσης Τραπεζών σε σχετική ερώτησή
µου. Διαβάζω την τοποθέτησή της: «Δεν χωρά αµφιβολία ότι η
παροχή εξασφάλισης γίνεται µέσω της προσηµείωσης και της
υποθήκης, ιδίως στη Στεγαστική Πίστη». Άρα για να καθησυχάσω
το Σώµα και να απαντήσω σε όσα στεγαστικά δάνεια δίνονται, το
ενέχυρο απαιτήσεως κινητού, είναι περίπου άγνωστο. Κανένας
δεν παίρνει -µας είπε- στεγαστικό δάνειο, παραχωρώντας ενέ-
χυρο. Αντιθέτως -συνέχισε- είναι συνήθης η παραχώρηση και η
σύσταση ενεχύρου σε µετοχές όταν έχουµε εταιρικό δανεισµό -
εκεί παρέχει εγγύηση ο βασικός µέτοχος- ενώ είναι σύνηθες να
εκχωρούνται απαιτήσεις των επιχειρήσεων, παραδείγµατος
χάριν, προµηθευτές νοσοκοµείων. Θα είναι συνηθισµένο -κατέ-
ληξε- και στον αναπτυξιακό νόµο.

Ακούστε τώρα τι µας είπε ο κ. Καρατζένης, Πρόεδρος του Επι-
στηµονικού Συµβουλίου της Ένωσης Εισηγµένων Εταιρειών, τον
οποίο µε θέρµη, κατά τα άλλα, επικαλέστηκαν οι συνάδελφοι της
Αντιπολίτευσης, όπου άσκησε κριτική στο νοµοσχέδιο: «Όση
προσπάθεια και αν έκανα παρά την εµπειρία µου, δεν µπόρεσα
να διαγνώσω πρόθεση στο νοµοσχέδιο να υπηρετήσει ή εξυπη-
ρετήσει τις τράπεζες, να βλάψει ή να ζηµιώσει τους ευάλωτους
ή οποιονδήποτε άλλον.». 

Η δική µου ανάγνωση του νοµοσχεδίου είναι -θα τολµούσα να
πω- ευγενής, ότι δηλαδή γίνεται προσπάθεια µέσω της δηµοσιό-
τητας του µητρώου, να αποφεύγονται κυρίως καταδολιεύσεις
δανειστών. Στις καταδολιεύσεις απευθύνονται, λοιπόν, οι νέες
διατάξεις και δεν µπορώ να φανταστώ, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ότι κάποιος εδώ µέσα θα ήθελε να υπερασπιστεί κατα-
δολιευτές των δανειστών. Συνεπώς, το αφήγηµα ότι µε τις
ενστάσεις σας υπερασπίζεστε τους µη έχοντες, κατέπεσε πλή-
ρως.

Τελικά, ενέχυρα βάζουν, τουλάχιστον µέχρι τούδε, εταίροι στα
µερίδιά τους, οι βασικοί µέτοχοι, όσοι προβαίνουν σε χρηµατι-
στηριακές συναλλαγές, οι προµηθευτές του δηµοσίου, οι επεν-
δυτές του αναπτυξιακού νόµου. Δηλαδή, αυτοί δεν δικαιούνται
προστασίας; Ασφαλώς. Όπως δικαιούνται και αυτοί που τους δά-
νεισαν ή αυτοί που έχουν κάποια αξίωση σε βάρος τους. Γι’ αυτό,
µε το σχέδιο νόµου δεν αποστερούνται ούτε οι µεν, ούτε οι δε,
από τα µέσα για την άµυνα ή την ικανοποίηση των απαιτήσεών
τους. 

Τι καινούργιο κοµίζει, λοιπόν, το νοµοσχέδιο; Προβλέπει τη δη-
µιουργία ενός ηλεκτρονικού µητρώου στο Ελληνικό Κτηµατολό-
γιο στο οποίο θα εγγράφονται όλα τα ενέχυρα, όπως µέχρι
σήµερα εγγράφονται στα υποθηκοφυλακεία και στα κτηµατολό-
για τα βάρη στα ακίνητα, όπου θα καταχωρίζονται πλέον τα ανα-
γκαία έγγραφα και στοιχεία είτε πρόκειται για τραπεζικές είτε για
χρηµατιστηριακές αξίες, απαιτήσεις ή δικαιώµατα, ώστε να
υπάρχει πρόσβαση σε διαφάνεια είκοσι τέσσερις ώρες το εικο-
σιτετράωρο. 

Περιέργως, η Αντιπολίτευση µας ζητάει όταν πρόκειται για
τραπεζικά και χρηµατιστηριακά προϊόντα, να µην µπορεί ο τρίτος
που έχει απαίτηση σε βάρος των κατόχων τους να δει αν οι ενε-
χυριασµένες από αυτούς αξίες βαρύνονται µε οφειλές, γιατί λένε
ότι υπάρχει το απόρρητο. Δηλαδή, να µην φαίνονται τα ενέχυρα
αυτής της κατηγορίας των ανθρώπων, γεγονός που θα προσέ-
διδε ασφάλεια στις συναλλαγές, όταν την ίδια ώρα για κάθε συµ-
πολίτη µας που έχει µια προσηµείωση σε ένα σπίτι, σε ένα
µαγαζί, σε ένα γραφείο σε ένα χωράφι, ο καθένας µας µπορεί να
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προστρέξει στο Κτηµατολόγιο και να δει τι βάρος έχει αυτό
επάνω του.

Τελικά, όµως, το ενέχυρο είναι για τους λίγους, τους µυηµέ-
νους ή για τους πολλούς; Μέχρι τώρα φαίνεται ότι ήταν για τους
λίγους. Προσπαθούµε να το καταστήσουµε προσβάσιµο σε πε-
ρισσότερους, αλλά στο τέλος µόνο αν είναι καλύτερο, συµφερό-
τερο και ασφαλέστερο θα το χρησιµοποιήσουν οι περισσότεροι
έναντι -ξαναλέω- των άλλων πιο γνωστών και  εργαλείων και
ασφαλειών που συνοδεύουν τις πιστώσεις.

Ποια ήταν η κατάσταση, λοιπόν, µέχρι σήµερα; Δυστυχώς κα-
θόλου καλή, σχεδόν χαοτική. Διάφορα µητρώα, χειρόγραφες κα-
ταχωρήσεις, έγχαρτα πιστοποιητικά, ατέλειωτες καθυστερήσεις,
έλλειψη προσβασιµότητας, αδιαφάνεια και ανασφάλεια στις συ-
ναλλαγές. Και ενώ επιχειρείται να µπει µια τάξη σε αυτό το τοπίο,
εν τούτοις, η στάση της Αντιπολίτευσης υπήρξε ιδεοληπτική και
αφοριστική. Η κριτική που ασκήθηκε, κινήθηκε ανάµεσα στην
ανυπόφορη περιπτωσιολογία έως τη γενικόλογη αµφισβήτηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την ανοχή σας για λίγο, παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
Πρέπει να οµολογήσω ότι υπήρξαν και κάποιες εύστοχες πα-

ρατηρήσεις, όπου έγιναν αποδεκτές, µάλιστα, σε όλα τα στάδια
µέχρι τη διαµόρφωση του τελικού κειµένου και όπως πληροφο-
ρήθηκα, ήδη, αρκετές παρατηρήσεις ενσωµατώθηκαν στο σχέ-
διο νόµου. Τελικά σήµερα, δεν υπάρχει παρατήρηση που να
εντοπίζει κάποιο κενό ή παράλειψη στο νοµοσχέδιο, αλλά δυστυ-
χώς, είµαι σχεδόν βέβαιος ότι και πάλι θα επαναληφθούν οι ίδιοι
αόριστοι και αβάσιµοι αφορισµοί, ότι πρόκειται για συνονθύ-
λευµα, ότι πρόκειται για συρραφή, ότι πρόκειται για προχειρό-
τητα. Στην πραγµατικότητα, όµως, οι νέες ρυθµίσεις συνιστούν
ένα σύγχρονο, πλήρες και συνεκτικό πλαίσιο, το οποίο απλοποιεί
και επιταχύνει τη διαδικασία και κυρίως, διαµορφώνει συνθήκες
διαφάνειας και ασφάλειας για τους πολίτες.

Όσοι εξακολουθούν να εναντιώνονται, προφανώς, δεν θέλουν
τη δηµοσιότητα στα ενέχυρα µέσω του µητρώου, δεν επιθυµούν
την απλούστευση, τη διαφάνεια και την προσβασιµότητα των εµ-
πλεκοµένων, δεν θέλουν την ενσωµάτωση νέων ψηφιακών εργα-
λείων και τεχνολογικών µέσων στη διαδικασία, δεν θέλουν την
ενοποίηση και επιτάχυνση της σύστασης και καταχώρησης των
ενεχύρων, δεν θέλουν την παροχή πληροφοριών στους διαπι-
στευµένους χρήστες και σε όσους έχουν έννοµο συµφέρον, δεν
θέλουν τον περιορισµό της γραφειοκρατίας του κόστους, του έγ-
χαρτου όγκου και της ταλαιπωρίας των πολιτών. Δεν θέλουν την
ασφάλεια στο δίκαιο και στις συναλλαγές. Εµείς, όµως, τα θέ-
λουµε όλα αυτά και εργαζόµαστε προς αυτή την κατεύθυνση, γι’
αυτό και υπερψηφίζουµε το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Κωνσταντινίδη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση
εννέα Εύζωνες της Προεδρικής Φρουράς, συνοδευόµενοι από
πέντε Αξιωµατικούς και τον Διοικητή τους Συνταγµατάρχη Πεζι-
κού κ. Καρµίρη Ηλία.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον εισηγητή από τον ΣΥΡΙΖΑ, τον
κ. Αλέξανδρο Αυλωνίτη.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Ο εισηγητής της Πλειοψηφίας τα θέλει όλα, απ’ ό,τι είπε. Αφή-
στε τίποτα και σε εµάς, κύριε εισηγητή, αγαπητέ συνάδελφε. 

Θα ξεκινήσω, όπως συνηθίζω, από θέµατα ενδιαφέροντος που
προέκυψαν χτες ή προχτές. Μου έκανε πολύ µεγάλη εντύπωση
-επειδή τα θέλετε όλα- ένα ζήτηµα το οποίο απεκάλυψε το site
in.gr. Αφορά το προεδρικό διάταγµα που ετοιµάζει το Μέγαρο
Μαξίµου καθορίζοντας προϋποθέσεις σύναψης συµβάσεων για
την προµήθεια νέου συστήµατος παρακολούθησης µετά από ει-
σηγήσεις Υπουργείων και υπηρεσιών. 

Έχετε µανία να ακούτε κρυφά. Δηλαδή, είναι εντυπωσιακό.

Σκέφτεστε ό,τι είναι δυνατόν, διαρκούσης της έρευνας για το
«Predator», να βρείτε τρόπο να µας παρακολουθείτε, να παρα-
κολουθείτε όλη την κοινωνία και το πολιτικό σύστηµα. Μπράβο
σας! Γι’ αυτό τα θέλετε όλα. 

Κύριε Υπουργέ, είστε και εσείς εισηγητής σε αυτό το προ-
εδρικό διάταγµα; Να µου απαντήσετε. Δεν µπορεί να µην είναι
το Υπουργείο Δικαιοσύνης στους έχοντες λόγο.

Αντιλαµβάνεστε φυσικά, αν αληθεύουν τα δηµοσιεύµατα, ότι
το εν λόγω σύστηµα προορίζεται να αντικαταστήσει το σύστηµα
επισυνδέσεων που χρησιµοποιεί σήµερα η ΕΥΠ. Ότι πρόκειται
για ένα σύγχρονο και αόρατο σύστηµα -έτσι γράφει- και ότι για
τις λεπτοµέρειες σκοπεύει η Κυβέρνηση να ενηµερώσει την Αρχή
Διασφάλισης του Απορρήτου των Επικοινωνιών αφού ολοκληρω-
θεί η προµήθεια. Ότι θα κληθείτε να δώσετε εξηγήσεις εδώ στη
Βουλή και µάλιστα πολύ σύντοµα. Ήδη ο τοµέας δικαιοσύνης,
του οποίου προΐσταµαι, έχει συντάξει τη σχετική ερώτηση. Θα
την έχετε άµεσα. 

Αντιλαµβάνεστε φυσικά ότι την ώρα που το σκάνδαλο των υπο-
κλοπών δεν έχει κατ’ ελάχιστον διαλευκανθεί -δεν έχουµε απαν-
τήσεις για το σκάνδαλο των σκανδάλων, που µας εξέθεσε
διεθνώς- εσείς εµφανίζεστε ως καθ’ έξιν παρακολουθητές.
Μπράβο σας λοιπόν! 

Επειδή η «µπάλα» βρίσκεται στο δικό σας «γήπεδο», κύριε
Υπουργέ, καθώς ο Υπουργός Δικαιοσύνης καθορίζει τεχνικές και
διαδικαστικές λεπτοµέρειες για τη λειτουργία ηλεκτρονικού λο-
γισµικού από την ΕΥΠ και την Αντιτροµοκρατική, γνωρίζετε ότι
πρέπει να τηρηθούν αυστηρότατες προϋποθέσεις για νόµιµη
χρήση. Επιπλέον, ξέρετε ότι εν προκειµένω έχετε χάσει το πλε-
ονέκτηµα της εµπιστοσύνης µετά από το σκάνδαλο ευρύτατης
χρήσης του λογισµικού «Predator». 

Τι σκοπεύετε να κάνετε; Είστε αλήθεια τόσο αµετανόητοι,
τόσο τυφλά επίµονοι; Σας είπα και προηγουµένως ότι θα επανέλ-
θουµε µε ερώτηση.

Υπάρχει ακόµη ένα νέο για τη δικαιοσύνη σε τούτη τη χώρα,
που σας αφορά, κύριε Υπουργέ: Ποινική δίωξη σε τέσσερα πρό-
σωπα για το µπάζωµα στα Τέµπη άσκησε η Εισαγγελία Πρωτο-
δικών Λάρισας. 

Σας το λέω, για να σας θυµίσω µια ερώτηση που σας είχα κα-
ταθέσει. Δεν θα αναφερθώ στο τι είπατε. Δεν είµαι αυτής της
άποψης. Ό,τι είχατε να πείτε και ό,τι είχα να πω ειπώθηκε σε
αυτή την Αίθουσα στην επίκαιρη ερώτησή µου για τον τρόπο που
συµπεριφερθήκατε στην προσπάθεια να αναδείξουµε τα µπαζώ-
µατα που έγιναν στον τόπο του εγκλήµατος. 

Είδατε, λοιπόν, ότι υπάρχουν ενέργειες και παρεµβάσεις στον
χώρο του εγκλήµατος των Τεµπών που σχετίζονται µε αποµά-
κρυνση όγκων χώµατος, µεταφορά υλικών, µπαζώµατα, ξεµπα-
ζώµατα, οι οποίες προφανώς και δεν ήταν σύννοµες, για να
ασκήσει ποινική δίωξη ο εισαγγελέας. Άρα κάπου η παρέµβασή
σας µε τέτοιον τρόπο αποδεικνύεται ότι ήταν σκόπιµη και κυρίως
λάθος. 

Σας το ξαναλέµε. Δεν πρόκειται να ξεχάσουµε την υπόθεση
του εγκλήµατος των Τεµπών. Κάθε µέρα θα το λέµε εδώ. Και ο
οποιοσδήποτε από τους Βουλευτές του κόµµατός µας που θα
πάρει τον λόγο θα το µνηµονεύει πάντοτε και ενέργειες θα γί-
νονται πάντοτε. Θυµηθείτε το που σας το λέω. 

Όσον αφορά το άλλο περιβόητο σκάνδαλο της Κυβέρνησής
σας, αυτό της διαρροής προσωπικών δεδοµένων, ξεκινά οσο-
νούπω η εκδίκαση των αγωγών των αποδήµων. Έκαστος ζητά
20.000 ευρώ από το ελληνικό δηµόσιο. Έχουν στραφεί και κατά
της τέως Ευρωβουλευτού της Νέας Δηµοκρατίας. Εκατοντάδες
αγωγές έχουν ασκηθεί ως τώρα. Οι πρώτες γνωστές δικάσιµοι
είναι στις αρχές Φλεβάρη του 2025. 

Πώς σας φαίνονται όλα αυτά, κύριε Υπουργέ; Τα θυµάστε που
τα καταγγέλλαµε; Σέβεστε τη δικαιοσύνη; Θα αλλάξετε λίγο την
άποψή σας γύρω από αυτά που σας καταγγείλαµε; 

Τέλος, για να µην καθυστερώ άλλο, θα σας ενηµερώσω ότι ως
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία προχωράµε σε ενέργειες για
την πάταξη της κερδοσκοπίας στην αγορά ηλεκτρικής ενέργειας.
Δεν µπορούµε να βλέπουµε το θέατρο του παραλόγου που παί-
ζεται µπροστά µας, µε ισχνές επιδοτήσεις, εξαιρετικά άτολµα βή-
µατα από την Κυβέρνηση, παραδοχή µετά από τόσο καιρό ότι
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υπάρχει θέµα υπερκερδών και όλες αυτές τις απίστευτες ιστο-
ρίες, που θα ήταν αστείες αν δεν είχαν σοβαρότατες επιπτώσεις
στην καθηµερινή διαβίωση των Ελλήνων. 

Επανακαταθέτουµε λοιπόν τροπολογία για την έκτακτη φορο-
λόγηση των υπερκερδών των διυλιστηρίων για τον προληπτικό
έλεγχο και την πάταξη της κερδοσκοπίας στις αγορές ηλεκτρι-
κής ενέργειας. Και την καταθέτει σύσσωµη η Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

Ειδικότερα, στην πρότασή µας προβλέπονται θέσπιση πλαφόν
για το µεικτό περιθώριο διύλισης, έκτακτη φορολόγηση υπερ-
κερδών των διυλιστηρίων µε συντελεστή 90%, προληπτικός έλεγ-
χος υπερβολικών προσφορών σε όλες τις αγορές ηλεκτρικής
ενέργειας και ενεργοποίηση πλαφόν στο περιθώριο κέρδους των
ηλεκτροπαραγωγών όποτε χρειάζεται. Ιδού λοιπόν πεδίον λαµ-
πρόν να µας απαντήσετε! 

Χτες εντυπωσιακά τα στοιχεία που ανέπτυξε από τη θέση αυτή
ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας, ο κ. Φάµελλος! 

Προχωράω τώρα στο νοµοσχέδιο, για να µην λέτε ότι κλέβω
χρόνο από το νοµοσχέδιο. 

Μετά από τις συνεδριάσεις της επιτροπής και την ακρόαση
των φορέων, µε ένα επιπλέον στοιχείο θα προσπαθήσω να πείσω
την Ολοµέλεια της Βουλής ότι το νοµοσχέδιο αυτό έχει όλα
εκείνα τα αρνητικά χαρακτηριστικά που αναφέραµε στην επι-
τροπή. 

Απευθύνοµαι στον εισηγητή της Πλειοψηφίας και την Κυβέρ-
νηση. Διαβάσατε το πόρισµα της Επιστηµονικής Υπηρεσίας, που
τα βλέπετε όλα καλά; Ανάθεµά µε αν το διαβάσατε! Θα ανα-
φερθώ. 

Τι αποκαλύπτεται λοιπόν από την έκθεση της Επιστηµονικής
Υπηρεσίας; Ότι είχαµε δίκιο -και άλλοι οµιλητές της Αντιπολίτευ-
σης- σε όλες τις ενστάσεις που καταθέσαµε -που κατέθεσα- από
την πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής και στις οποίες σας παρα-
καλώ να ανατρέξετε, γιατί υπάρχουν και στα Πρακτικά των συ-
νεδριάσεων. Όλες οι επιφυλάξεις και οι νοµοτεχνικές επι-
σηµάνσεις περιέχονται στην έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρε-
σίας, την οποία συµβουλεύεται και η Βουλή και η Κυβέρνηση
πρωτίστως. 

Αναρωτιέµαι λοιπόν πώς προχωράτε στην ψήφιση αυτού του
νοµοσχεδίου έχοντας στα χέρια σας αυτή την έκθεση, έχοντας
ακούσει τις δικές µας ενστάσεις, τις επιφυλάξεις των φορέων.
Αντιλαµβάνεστε ότι υπάρχει ζήτηµα και θα εξηγήσω στη συνέ-
χεια τι εννοώ. 

Θα σας πω κάτι, κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας. Όταν
καλούµε τους φορείς ας έχουµε στοιχειωδώς και την ευγένεια
να τους αντικρούσουµε µεν, αλλά να µην τους υποτιµάµε. Ήρθαν
στην επιτροπή σπουδαίοι επιστήµονες, φορείς που εµείς θεω-
ρούσαµε τιµή µας να τους καλέσουµε. Δεν ακούσατε ούτε έναν. 

Πάµε, λοιπόν, στο τι λέει η Επιστηµονική Υπηρεσία σε σχέση
µε αυτά που έλεγαν οι φορείς. Έλεγα, λοιπόν, προηγουµένως
ότι επί του συνόλου το νοµοσχέδιο είναι εξόχως πρόχειρο, βια-
στικό, χωρίς συνοχή, µε διατάξεις ατάκτως ειρηµένες -θυµηθείτε
τη λέξη, που την έχω πει τρεις φορές-, µε εµβόλιµες τροπολογίες
της τελευταίας στιγµής, εξυπηρετούσες άλλες ανάγκες επικοι-
νωνιακές. 

Το χειρότερο όλων είναι ότι το νοµοσχέδιο εξυπηρετεί -τέ-
ταρτη φορά το λέω- συµφέροντα funds και τραπεζών. Και επιµέ-
νουµε σε αυτό. Βάσει των διατάξεων αποµειώνεται η προστασία
του οφειλέτη για χάρη της ταχύτητας. 

Επιπλέον, για µια άλλη φορά άπαντες συνοµολόγησαν ότι δεν
δόθηκε χρόνος για ουσιαστική διαβούλευση. Σας θυµίζω ότι ο κ.
Τσούκας από την Ένωση Δικαστικών Λειτουργών του Συµβου-
λίου Επικρατείας εξ ου και δεν µπόρεσε να δεχθεί το νοµοσχέδιο
υπ’ όψιν της γενικής συνέλευσης των µελών για ζητήµατα πιο τε-
χνικά. Το είπε και ο κ. Βερβεσός από την ολοµέλεια των Δικηγο-
ρικών Συλλόγων όταν σας κατηγόρησε για έλλειψη διαλόγου µε
το Δικηγορικό Σώµα. 

Θα µιλήσω τώρα επί των άρθρων τώρα και υπό το φως των
νέων στοιχείων, όπως σας υποσχέθηκα, που υπάρχουν στην έκ-
θεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής. 

Σας το είπα κατ’ επανάληψη. Επιβεβαιώθηκα και από την κ.
Χρηστακάκου - Φωτιάδη, την Πρόεδρο της Ένωσης Αστικολό-

γων, την οποία εν πολλοίς ειρωνευτήκατε κιόλας. 
Διαβάζω από το πόρισµα της Επιστηµονικής Υπηρεσίας:

«Υπάρχουν πολλά θέµατα στο παρόν νοµοσχέδιο. Το θέµα της
τάξης του ενεχύρου είναι πολύ σηµαντικό. Πρέπει να δούµε ξανά
το νοµοσχέδιο. Είναι πρόχειρο». 

Επιµένω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι όλο το δεύτερο µέρος του
παρόντος νοµοσχεδίου είναι νοµοτεχνικά απολύτως εσφαλµένο.
Κατά πρώτον, αποτελείται από αποσπασµατικές διατάξεις. Κατά
δεύτερον, έχει πρόβληµα ερµηνευτικής υφής. Και κατά τρίτον,
βάζει στην άκρη τον Αστικό Κώδικα και τον εταιρικό νόµο, µε συ-
νέπεια να δηµιουργεί συγχύσεις και παραλείψεις. Δηλαδή, τα
άρθρα 3 έως 26 αποτελούν την επιτοµή της πρόχειρης, στρε-
βλής νοµοθέτησης µε νοµοτεχνικά προβλήµατα. Αυτά τα είπε η
Πρόεδρος της Ένωσης Αστικολόγων.

Τι λέει η έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας; Σταχυολογώ
µόνο µερικά για να δείτε για τι έκταση αλληλοεπικάλυψης νοµο-
θετηµάτων µιλάµε, για τι εσφαλµένο και πρόχειρο νοµοτεχνικά
νοµοθέτηµα, για το οποίο σας προειδοποιώ άλλη µια φορά ότι
θα δηµιουργήσει πάµπολλα προβλήµατα στο µέλλον. 

Ακούστε λοιπόν. Επί του άρθρου 5, αν ο σκοπός της ρύθµισης
είναι η προστασία του τραπεζικού απορρήτου των καταθέσεων,
αυτός θα ίσχυε και στην περίπτωση που ο ενεχυρούχος δανει-
στής της απαίτησης από την τραπεζική κατάθεση είναι άλλο πι-
στωτικό ίδρυµα. Γενικότερα, δεδοµένου ότι η εγγραφή στο
Μητρώο αποσκοπεί µεταξύ άλλων στην εξυπηρέτηση της αρχής
της δηµοσιότητας του ενεχύρου γενικά και του ενεχύρου απαι-
τήσεων ειδικότερα, απαλλαγή από την υποχρέωση αυτή ενδέχε-
ται να δηµιουργήσει σε κάποιες περιπτώσεις ζητήµατα ασφά-
λειας δικαίου και προστασίας δικαιολογηµένων συµφερόντων
τρίτων προς τους οποίους θα µπορούσε να µεταβιβαστεί η ενε-
χυριασµένη απαίτηση από την τραπεζική κατάθεση ή επί της
οποίας θα µπορούσε να συσταθεί υπέρ τους νέο ενέχυρο. Η Επι-
στηµονική Υπηρεσία το λέει αυτό.

Επί του άρθρου 13, µε την προτεινόµενη διάταξη εισάγονται
ρυθµίσεις για το γενικό πλασµατικό ενέχυρο κινητών. Το ζήτηµα
ρυθµίζεται και από το άρθρο 1214 του Αστικού Κώδικα, το οποίο
δεν καταργείται ρητώς από το άρθρο 26, παράγραφος 1 του νο-
µοσχεδίου. Συνεπώς σηµειώστε, σας παρακαλώ, σύµφωνα µε το
άρθρο 23, παράγραφος 1, του παρόντος φαίνεται να παραµένει
σε ισχύ παραλλήλως προς την προτεινόµενη ρύθµιση, αλλά ανε-
νεργό ελλείψει δηµιουργίας του ειδικού βιβλίου. Σηµειώστε το
και αυτό.

Επί του άρθρου 15, αυτά λέει η Επιστηµονική Υπηρεσία, µε την
προτεινόµενη ρύθµιση συνιστάται Ηλεκτρονικό Μητρώο Ενεχύ-
ρων στο νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Ελ-
ληνικό Κτηµατολόγιο». Συναφώς παρατηρείται ότι στον
οργανισµό του Υπουργείου Ανάπτυξης για το προεδρικό διά-
ταγµα 5/2002, που σας έλεγα και συγκεκριµένα στο άρθρο 38
παράγραφος 1 που ορίζει τις αρµοδιότητες της Διεύθυνσης Εται-
ρειών της Γενικής Διεύθυνσης Αγοράς και Προστασίας Κατανα-
λωτή, της Γενικής Γραµµατείας Εµπορίου µεταξύ των οποίων και
η παρακολούθηση και ανάπτυξη της λειτουργίας του ΓΕΜΗ ανα-
φέρεται περίπτωση που αφορά την τήρηση και παρακολούθηση
της λειτουργίας του Μητρώου Πλασµατικών Ενεχύρων και Απαι-
τήσεων. 

Υπό το ανωτέρω δεδοµένο ερωτάται εάν βούληση του νοµο-
θέτη είναι να λειτουργήσουν παράλληλα δύο µητρώα, το ένα στη
διεύθυνση εταιρειών και το δεύτερο στο Εθνικό Κτηµατολόγιο ή
όχι. Οπότε η ως άνω διάταξη θα µπορούσε για λόγους ασφα-
λείας δικαίου να περιληφθεί στις καταργούµενες µε το Μέρος Β;
διατάξεις του άρθρου 26 του νοµοσχεδίου. Θα το καταψηφί-
σουµε το άρθρο 26. Και το σηµαντικότερο όλων επί του άρθρου
26 η κατάργηση µε την προτεινόµενη ρύθµιση µεταξύ άλλων σει-
ράς διατάξεων του Αστικού Κώδικα, όπως τα άρθρα 1244 για το
ενέχυρο σε ανώνυµους τίτλους, το άρθρο 1247 περί ενεχύρου
σε δικαίωµα και άρθρο 1248 για το ενέχυρο επί αιτήσεως και η
αποσπασµατική διατήρηση σε ισχύ κάποιων άλλων διατάξεων
του ιδίου κεφαλαίου για το ενέχυρο απαίτησης. Παραδείγµατος
χάριν, άρθρο 1249, 1250 και 1252 έως 1254 και το 1256, του
Αστικού Κώδικα, το οποίο συµπληρωµατικά παραπέµπει στις δια-
τάξεις του Αστικού Κώδικα για την ενεχύραση πράγµατος. Αυτό
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αφ’ ενός δεν αιτιολογείται ως ενιαία νοµοτεχνική επιλογή στην
αιτιολογική έκθεση και αφ’ ετέρου ενδέχεται υπό προϋποθέσεις
και κατά περίπτωση να δηµιουργήσει ερµηνευτικά ζητήµατα
ιδίως σε ότι αφορά την ενεχύραση απαιτήσεων. 

Είναι ειδικά θέµατα φυσικά, δεν ευελπιστώ ότι αυτές οι διαπι-
στώσεις και αυτές οι καταγραφές από την Επιστηµονική Υπηρε-
σία να είναι κατανοητές, αλλά µιλάω σε νοµικούς και σε εσάς
ειδικά, κύριε Κωνσταντινίδη και στους Υπουργούς. Τι παραπάνω,
λοιπόν, θέλετε να προχωρήσετε σε άµεσες βελτιώσεις; Τι περισ-
σότερο από αυτά που σας λέµε όλοι µαζί η Αντιπολίτευση, οι φο-
ρείς, η Επιστηµονική Υπηρεσία;

Ένα άλλο θέµα. Σας είπα εξαρχής και πάνω απ’ όλα να δείτε
τα θέµατα προστασίας προσωπικών δεδοµένων. Σας είπα, κύριε
Υπουργέ, ότι επί της ουσίας µε το παρόν νοµοσχέδιο φτιάχνεται
ένα µητρώο για τα κινητά πράγµατα που µπαίνουν ενέχυρο και
πλέον όλες οι συµβάσεις ενεχύρου θα καταχωρούνται σε αυτό
το ειδικό µητρώο, θα καταχωρούνται δηλαδή τα συµφωνητικά
του ενεχύρου και θα µπορούν όλοι να κάνουν έρευνα και να δουν
τι έχει βάλει ο καθένας µας ενέχυρο. Πιστεύετε ότι το ενέχυρο
είναι το ίδιο µε τα ακίνητα; 

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Το ίδιο, εµπράγµατη εξα-
σφάλιση.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Το ίδιο, εµπράγµατη
εξασφάλιση. Όλα στη φόρα, γιατί το ενέχυρο έχει και τα µικρά
αντικείµενα, δεν έχει τις τραπεζικές πιστώσεις και τους πιστωτι-
κούς τίτλους. Τα πάντα έχει. 

Δεν απαντήσατε, ελπίζω να το πράξετε τώρα, για το θέµα των
προσωπικών δεδοµένων και θυµίζω ότι για τέτοιου είδους ζητή-
µατα προσωπικών δεδοµένων και απορρήτου επικριθήκατε και
από τους φορείς. 

Εν προκειµένω τα άρθρα 9 και 11 αντιτίθενται στο χρηµατιστη-
ριακό απόρρητο και επί της ουσίας καταργούν και το τραπεζικό
απόρρητο. Συµφώνησαν µαζί µου -σας θυµίζω- και οι εκπρόσω-
ποι των εισηγµένων εταιρειών και του Οµίλου Χρηµατιστηρίου
Αθηνών.

Για το άρθρο 9 -δυστυχώς δεν θα προλάβω- θα φακελώνονται
όλα τα ενέχυρα σε ένα κεντρικό ηλεκτρονικό σύστηµα και βάσει
του άρθρου αυτού οι τράπεζες θα µπορούν να προβούν σε κα-
τάσχεση των ενεχύρων και χωρίς δικαστικές διαδικασίες όταν ο
δανειολήπτης δεν πληρώνει. Ο ενεχυρούχος, λέτε, δανειστής δι-
καιούται να εισπράξει µόνος του, χωρίς οποιαδήποτε διαδικασία
την ενεχυριασµένη απαίτηση µετά την παρέλευση δέκα εργάσι-
µων ηµερών από την ηµέρα που θα καταστεί ληξιπρόθεσµη εν
όλω ή εν µέρει η απαίτησή του. Διαβάστε το αυτό. Οποία χαρά,
λοιπόν, για τα funds και τις τράπεζες. Λέµε βερµπαλισµούς και
ηλιθιότητες και ανοησίες; Θα τα δει ο κοσµάκης. 

Στην επιτροπή ακούστηκε ότι τάχα είναι ευνοϊκή η ρύθµιση των
δέκα ηµερών, ότι από τη λήξη της απαίτησης γίνεται απαιτητή η
όποια οφειλή. Εδώ νοµοθετείτε, όµως, για κατάσχεση γρήγορη,
χωρίς δικαστική διαδικασία, αυτόµατα µετά την παρέλευση
αυτών των ηµερών. Καλούµαστε, για να ξέρουν και οι συνάδελ-
φοι τι ψηφίζουν, κάτω από τέτοιες οικονοµικές συνθήκες ασφυ-
κτικές για το γονατισµένο λαό µας, να πούµε «ναι» στη fast track
διαδικασία κατασχέσεων ληξιπρόθεσµων ενεχύρων.

Για το άρθρο 15 και τη διπλή υποχρέωση που προκύπτει µε το
ΓΕΜΗ σας τα είπα και η Επιστηµονική Υπηρεσία. 

Θέλω, όµως, γιατί δεν προλαβαίνω -και επιτρέψτε µου, κύριε
Πρόεδρε, για ένα λεπτό µόνο να έχω την ανοχή σας- να ανα-
φερθώ στο άρθρο 27 περί διατύπωσης γνώµης για τις προαγω-
γές των Προέδρων και των Αντιπροέδρων του Συµβουλίου της
Επικρατείας, του Αρείου Πάγου και του Ελεγκτικού Συνεδρίου,
καθώς και του Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου. Μισό βήµα κατά
τη γνώµη µας, µε µισή καρδιά σε µια διάταξη εξόχως σοβαρή συ-
ραµµένη σε ένα παντελώς άσχετο µε το θέµα του νοµοσχεδίου. 

Ζητάτε στο νοµοσχέδιο για τα ενέχυρα σε ένα άρθρο της τε-
λευταίας στιγµής τη γνώµη της Ολοµέλειας του οικείου ανωτά-
του δικαστηρίου, η οποία διατυπώνεται κατόπιν µυστικής
ψηφοφορίας των µελών της για τις προαγωγές της ηγεσίας των
ανωτάτων δικαστηρίων. Μιλάµε σήµερα, το καλοκαίρι, για ένα
τόσο σηµαντικό θέµα που χρειάζεται ουσιαστικά να καθίσουµε
να κουβεντιάσουµε για αναθεώρηση του Συντάγµατος. Και λέτε

ότι λέµε βερµπαλισµούς. Λέµε το απλό. Όταν συζητάµε για τόσο
σοβαρά θέµατα που έχουν να κάνουν µε τη διάκριση των εξου-
σιών, αν δεν καθίσουµε να συζητήσουµε αυτό το ζήτηµα στη συν-
ταγµατική αναθεώρηση, που οσονούπω έρχεται µέσα στο
φθινόπωρο, το χειµώνα, πότε αλήθεια; Γιατί έχουµε άδικο σε µια
τέτοια επιχειρηµατολογία; Και σας λέµε το απλό, περιµένετε. Δε-
καετίες υπάρχει αυτή η διάταξη. Αν περιµένουµε δηλαδή λίγο
χρόνο επιπλέον, θα πάθουµε τίποτα; Το πολιτικό µας σύστηµα
θα διαρραγεί;

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Πέντε χρόνια.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Γιατί πέντε χρόνια;

Αφού θα κάνετε εκλογές πολύ γρήγορα. Δεν υπάρχει περίπτωση
να σταθείτε µε αυτή την Κυβέρνηση. Θυµηθείτε το αυτό. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, τον

κ. Αυλωνίτη.
Παρακαλώ να κλείσει το ηλεκτρονικό σύστηµα. 
Προχωράµε τώρα στην εισηγήτρια από το ΠΑΣΟΚ, την κ. Μι-

λένα Αποστολάκη. 
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Η σηµερινή συζήτηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 18 Ιου-

λίου του 2024, γίνεται στα µέσα του καλοκαιριού και ενώ το βα-
σικό πρόβληµα για τους συµπολίτες µας από την Κρήτη µέχρι
τον Έβρο εξακολουθεί να είναι η καλπάζουσα ακρίβεια, η αι-
σχροκέρδεια που τρώει το εισόδηµα των εργαζοµένων και τους
καθιστά λίγο µετά τα µέσα του µήνα σε µεγάλη πίεση να µπορέ-
σουν να εκπληρώσουν τις υποχρεώσεις τους. 

Και ήταν πραγµατικά αποκαλυπτική, αλλά θα πρόσθετα και
αποκαρδιωτική η προχθεσινή συνέντευξη του Πρωθυπουργού
στο κεντρικό δελτίο ειδήσεων του «ΣΚΑΪ», όταν ρωτήθηκε σε
σχέση µε το µεγάλο ζήτηµα του κόστους των ακτοπλοϊκών εισι-
τηρίων. Για όλους εµάς εδώ, που παρακολουθούµε την πολιτική
επικαιρότητα, αλλά είµαι βέβαιη και για τον κάθε συµπολίτη µας
σε όλη τη χώρα, ήταν µία συζήτηση η οποία είχε επαναληφθεί
και αυτό είχε εγγραφεί στη µνήµη µας. 

Πέρυσι τέτοια εποχή, ξαναέγινε µια τέτοια µεγάλη συζήτηση
και τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, το ΠΑΣΟΚ το οποίο εκπρο-
σωπώ, άσκησαν µεγάλη πίεση στην Κυβέρνηση, επισηµαίνοντάς
της ότι η ανοχή της απέναντι στην ολιγοπωλιακή διάρθρωση της
αγοράς, απέναντι στην ξέφρενη κούρσα του κόστους των ακτο-
πλοϊκών εισιτηρίων, οδηγεί πλέον τους συµπολίτες µας σε από-
λυτη αδυναµία να επισκεφθούν νησιωτικούς προορισµούς στη
χώρα, σε απόλυτη αδυναµία να κάνουν διακοπές. 

Είχαµε λάβει τότε κάποιες γενικόλογες διαβεβαιώσεις, αλλά ο
καθένας θα πίστευε ότι µία Κυβέρνηση που προετοιµάζεται, που
αντιλαµβάνεται ότι στο µέτωπο της ακρίβειας της χρεώνεται από
το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας, όχι αδυναµία, αλλά έλλειψη
βούλησης αντιµετώπισης του φαινοµένου, καθώς της χρεώνεται
στοχευµένη απόφαση να µοιράσει πολλά σε λίγους και να ανεχ-
θεί τον πληθωρισµό της απληστίας και των κερδών, κάτι θα
έκανε. Η απάντηση του Πρωθυπουργού, που µας αποσβόλωσε
όλους, ήταν ότι η Κυβέρνηση µελετά το ζήτηµα. Η αλήθεια είναι
ότι η Κυβέρνηση δεν µελετά το ζήτηµα. Η Κυβέρνηση παρακο-
λουθεί το ζήτηµα, καθώς από το 2019 µέχρι το 2023 τα ποσοστά
των αυξήσεων στα ακτοπλοϊκά εισιτήρια κινούνται από 40% έως
60% και µάλιστα τη στιγµή που τα ελληνικά ακτοπλοϊκά εισιτήρια
είναι κατά 58,8% ακριβότερα από τις βορειοευρωπαϊκές χώρες
και µάλιστα σε µία εποχή που ενώ µειώνονται διεθνώς οι τιµές
των καυσίµων, οι τιµές στα ακτοπλοϊκά εισιτήρια αυξάνονται. 

Είναι, λοιπόν, για άλλη µια φορά η ολιγοπωλιακή διάρθρωση
της αγοράς, την οποία, όχι µόνο ανέχεται η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη, αλλά επιδιώκει -και αυτό είναι µία πραγµατι-
κότητα- όχι µόνο στα ακτοπλοϊκά εισιτήρια, την επιδιώκει παντού,
γιατί έτσι εξασφαλίζονται τα υπερκέρδη στα λίγα φίλια συµφέ-
ροντα, τα οποία υποστηρίζει µε πολύ συγκεκριµένες πρωτοβου-
λίες, πολιτικές και νοµοθετικές όπου χρειάζεται. 

Και έχει σηµασία ότι στην Ελλάδα που αντιµετωπίζει ζητήµατα
σε ό,τι αφορά τις ακριτικές µας περιοχές, που αντιµετωπίζονται
ζητήµατα αθέµιτου ανταγωνισµού, δεν έχει πάρει καµµία πρωτο-
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βουλία σε ό,τι αφορά προτάσεις των κοµµάτων της Αντιπολίτευ-
σης και πάντως του ΠΑΣΟΚ για σύσταση ενός παρατηρητηρίου,
για ελέγχους και διάθεση στη δηµοσιότητα των αποτελεσµάτων
των ελέγχων αυτών, για ουσιαστική παρέµβαση, για να µην γί-
νουν οι Έλληνες πολίτες ξένοι στον τόπο τους και για να µην
είναι για τους Έλληνες πολίτες η επίσκεψη σε ένα ελληνικό νησί
όνειρο θερινής νυκτός, τους παρηγόρησε ο Πρωθυπουργός,
υπενθυµίζοντάς τους ότι έχουν και τα χωριά τους και ότι µπο-
ρούν να επισκεφθούν και την ενδοχώρα. Αφήνω πραγµατικά στην
κρίση των συµπολιτών µας αυτή του την προτροπή.

Ας έρθουµε, όµως, τώρα στο νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο τρόπος νοµοθέτησης της εκά-
στοτε κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας αντανακλάται στη νοµοτε-
χνική ποιότητα των νοµοθετηµάτων που εισηγείται, στη
συµβατότητά τους µε το εσωτερικό και το Ενωσιακό Δίκαιο, στον
διακηρυγµένο από όλους στόχο της συνοχής της νοµοθεσίας
µας, ώστε οι πολίτες, καταρχήν, η διοίκηση και ο νοµικός κόσµος,
δικαστές και δικηγόροι, να µη χανόµαστε σε έναν κυκεώνα διά-
σπαρτων διατάξεων, αδυνατώντας συχνά οι ίδιοι να γνωρίζουµε
ποιο είναι το ισχύον, ποιο είναι το εφαρµοστέο Δίκαιο. 

Η καλή νοµοθέτηση είναι προϋπόθεση ώστε να υλοποιείται µια
επιχειρούµενη µεταρρύθµιση, είναι συστατικό στοιχείο ενός επι-
τελικού κράτους και κάθε οργανωµένης έννοµης τάξης. Ως πα-
ραγόµενο αποτέλεσµα η καλή νοµοθέτηση µε τη σειρά της
προϋποθέτει πολιτικές ηγεσίες που δεν νοµοθετούν υπηρετών-
τας ποινικούς, πολιτικούς ή κάθε φύσεως λαϊκισµούς, που δεν
έχουν ως επισπεύδον κίνητρο την ειδησεογραφία, απαντώντας
µε πρόχειρες εξαγγελίες σε ό,τι καταγράφεται ως επιθυµία της
κοινής γνώµης και που βέβαια συνεργάζονται µε τους ειδικούς
επιστήµονες στο εκάστοτε πεδίο, υποβάλλουν τα σχέδια νόµου
σε µακρά βάσανο επεξεργασίας και τα περιβάλλουν µε το κύρος
των επαϊόντων, προκειµένου αυτό να υπηρετήσει όσα η αιτιολο-
γική έκθεση και ο σκοπός του σχεδίου νόµου περιγράφουν. 

Όσα περιέγραψα είναι εντυπωσιακό ότι δεν συνέτρεξαν σε κα-
νένα από τα µέχρι σήµερα κατατεθέντα και ψηφισθέντα νοµο-
σχέδια από το Υπουργείο Δικαιοσύνης, σε κανένα! Και δεν είναι
µόνο η απουσία των «καθηγητάδων», τους οποίους µε τόση αµε-
τροέπεια προσέβαλε συλλήβδην ο Υπουργός. Δεν είναι µόνο η
απουσία των «καθηγητάδων» που σφραγίζει την κακή νοµοθέ-
τηση. 

Το ζήτηµα βεβαίως υπερβαίνει τον σηµερινό ή τον αυριανό ή
τον προκάτοχο του σηµερινού Υπουργού Δικαιοσύνης, τον
όποιον Υπουργό της σηµερινής Κυβέρνησης σε οποιοδήποτε
Υπουργείο. Το ζήτηµα αφορά τη λειτουργία της Κυβέρνησης Μη-
τσοτάκη, το κατ’ ευφηµισµόν επιτελικό κράτος, µια κλειστή και
ενδεχοµένως ανοµιµοποίητη οµάδα στο Μαξίµου, που συντονίζει
την ψήφιση ενός νοµοθετικού υπερπληθωρισµού, χωρίς έρµα,
χωρίς νοµοτεχνική επεξεργασία, χωρίς διαβούλευση µε τους φο-
ρείς, καθώς αυτοί απρόθυµοι βεβαίως πολλές φορές να δεχθούν
καθ’ υπαγόρευση τις νοµοθετικές, επιθυµίες της Κυβέρνησης,
συνιστούν εµπόδιο και άρα παρακάµπτονται, δεν προσκαλούνται
και αγνοείται η άποψή τους µε καταφανή επίδραση στην ποι-
ότητα των προς ψήφιση νοµοθετηµάτων. Έτσι έγινε και σε αυτό
το νοµοσχέδιο. Ένα τεχνικό κατά τα άλλα νοµοσχέδιο, το οποίο
δυστυχώς αποτελεί ένα αποσπασµατικό εγχείρηµα χωρίς συνοχή
των διατάξεων που εισάγει, των τροποποιήσεων που εισηγείται
και των καταργούµενων διατάξεων. 

Στην πρώτη συνεδρίαση της Διαρκούς Επιτροπής Δηµόσιας
Διοίκησης τονίσαµε µε εµφατικό τρόπο πόσο κρίσιµη είναι η
ακρόαση φορέων, προκειµένου να έχουµε µια ολοκληρωµένη ει-
κόνα επί ενός νοµοσχεδίου που επιφέρει σύνθετες και τεχνικές
αλλαγές. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η ακρόαση φορέων
ήταν -για µένα προσωπικά και νοµίζω για κάθε Βουλευτή µέλος
της επιτροπής- µια πάρα πολύ δυσάρεστη στιγµή σε ό,τι αφορά
τις επικρίσεις που ακούστηκαν για τη νοµοθετική λειτουργία της
Κυβέρνησης, την ποιότητα και το περιεχόµενο του νοµοθετήµα-
τος, σε ό,τι αφορά τη σοβαρότητα, την επάρκεια και τη θεσµική
λειτουργία, που απουσίασαν απολύτως σε όλα τα αναγκαία στά-
δια σύνταξης του παρόντος νοµοσχεδίου. 

Και ήταν τέτοιος και τόσος ο καταιγιστικός επικριτικός λόγος
των επιστηµονικών φορέων της χώρας που κλήθηκαν, ώστε ο µεν

Πρόεδρος της Επιτροπής ζήτησε άρον-άρον σηµείωµα από την
Ένωση Αστικολόγων, το οποίο και φυσικά δεν έλαβε, γιατί η
Ένωση Αστικολόγων είναι ένα σοβαρό Επιστηµονικό Σωµατείο
και προκειµένου να παράσχει ένα σηµείωµα χρειάζεται χρόνο και
κόπο και ένας συνάδελφός µας έγκριτος νοµικός, ανώτατος δι-
καστής, προκειµένου πυροσβεστικά να υποβοηθήσει τη δυσάρε-
στη θέση στην οποία είχε βρεθεί η Κυβέρνηση ακούγοντας αυτό
τον καταιγιστικό επικριτικό λόγο, είπε ότι τα όποια προβλήµατα
θα τα λύσει η νοµολογία. Αντιλαµβανόµαστε εδώ το χάος σε ό,τι
αφορά την ποιότητα του σχεδίου νόµου το οποίο συζητάµε. 

Στην τοποθέτησή της η Πρόεδρος των αστικολόγων, η καθη-
γήτρια κ. Χριστακάκου – Φωτιάδη, ανέφερε πως «η Κυβέρνηση
πρέπει να αποσύρει και να ξαναδεί το νοµοσχέδιο». Είναι δικά
της λόγια καταγεγραµµένα στα Πρακτικά της Βουλής των Ελλή-
νων. Στην τοποθέτησή της η καθηγήτρια και Γενική Διευθύντρια
της Ένωσης Ελληνικών Τραπεζών, κ. Απαλαγάκη, είπε ότι «δεν
µπορεί να έχεις ένα θεσµό, εν προκειµένω το ενέχυρο, για το
οποίο να βλέπεις διάσπαρτες διατάξεις σε πάρα πολλά νοµοθε-
τήµατα». 

Άρα εδώ υπάρχουν σοβαρά προβλήµατα και µόνο από τις το-
ποθετήσεις, όχι µόνο αυτών των δύο φορέων αλλά και των υπο-
λοίπων στους οποίους για λόγους οικονοµίας χρόνου δεν
αναφέροµαι, υπήρξε παντελής καταδίκη του τρόπου νοµοθέτη-
σης, αλλά κυρίως του περιεχοµένου των διατάξεων. 

Ο τρόπος µεταχείρισης του ενεχύρου από το υπό συζήτηση
σχέδιο νόµου είναι αποσπασµατικός. Δεν λαµβάνει υπ’ όψιν του
τον Αστικό Κώδικα, που είναι ο βασικός νόµος όπου προβλέπεται
το ενέχυρο στα άρθρα 1209 επόµενα, ούτε τον ν.2884/2000, ούτε
το νοµοθετικό διάταγµα του 1923, δηλαδή νοµοθετήµατα τα
οποία επί πολλά έτη έχουν δηµιουργήσει ένα θεσµικό πλαίσιο. 

Το αποτέλεσµα είναι σύγχυση ως προς τις ισχύουσες διατά-
ξεις. Το αποτέλεσµα είναι αλληλοεπικάλυψη, τη στιγµή που το
ζητούµενο για το νοµοθέτη θα έπρεπε να είναι η ασφάλεια στις
συναλλαγές, η οποία µε τη σειρά της εξασφαλίζει την οµαλή λει-
τουργία του χρηµατοδοτικού µηχανισµού και το µέγα ζητούµενο,
την ασφάλεια των απαιτήσεων. 

Θα έπρεπε να υπάρξει µία σαφής συζήτηση σε σχέση µε το τι
θα απογίνει µε το χρηµατιστηριακό και τραπεζικό απόρρητο. Οι
διατάξεις για τη σύσταση στον αστικό κώδικα ως βασικού νοµο-
θετήµατος του ιδιωτικού δικαίου στην Ελλάδα ή και ο εταιρικός
νόµος θα έπρεπε να τροποποιηθούν ad hoc και όχι να ψάχνουν
έντροµοι δικηγόροι και δικαστές διατάξεις αλλού, σε άλλα νοµο-
θετήµατα, να ψάχνουν να βρουν ποια είναι η σχέση αυτού του
νόµου µε τον Αστικό Κώδικα ή µε τον ν.4548 ή γιατί δεν ρυθµίζε-
ται το ενέχυρο επί επιταγών ή τι συµβαίνει µε το ενέχυρο στην
εταιρική συµµετοχή σε µια οµόρρυθµη εταιρεία, γιατί παραλεί-
πεται εντελώς από αυτό το νοµοσχέδιο. 

Όπως σας υπέδειξε ο Πρόεδρος του Επιστηµονικού Συµβου-
λίου της Ένωσης Εισηγµένων Εταιρειών, σύµφωνα µε το υπό συ-
ζήτηση νοµοσχέδιο µπορεί να συµφωνηθεί ότι ο ενεχυρούχος
δανειστής, θα τα κρατήσει ή αλλιώς θα τα κρατήσει ο ενεχυρια-
στής, πράγµα το οποίο είναι, όπως σας είπε, υπερεαλιστικού πε-
ριεχοµένου, καθώς το ζήτηµα είναι ποιος θα τα κρατήσει σε
περίπτωση που δεν υπάρχει συµφωνία. 

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Σωστό.
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Χαίροµαι, κύριε συνάδελφε, που

λέτε ότι είναι σωστό.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Ένα είπατε.
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Άλλο παράδειγµα είναι πως ο ν.4548

προβλέπει ότι καταστατικά µπορεί να απαγορεύεται να δοθούν
τα δικαιώµατα ψήφου στον ενεχυρούχο δανειστή. Αυτή τη διά-
ταξη δεν την επαναλαµβάνει το νοµοσχέδιο. 

Άρα αναρωτιέµαι τι εξακολουθεί να ισχύει και τι δεν εξακολου-
θεί να ισχύει. Και δεν αναρωτιέµαι ως εισηγήτρια του ΠΑΣΟΚ.
Αναρωτιέµαι εκπροσωπώντας τους συναδέλφους µου δικηγό-
ρους, οι οποίοι µάχονται καθηµερινά σε ένα πολύ δύσκολο περι-
βάλλον, το οποίο τους το κάνετε ακόµα δυσκολότερο µε τις
νοµοθετικές σας πρωτοβουλίες και ψήφιση διατάξεων σε διά-
σπαρτα νοµοσχέδια. 

Στο άρθρο 5 για τη σύσταση ενεχύρου σε απαίτηση ορίζεται,
µεταξύ άλλων, ότι στη συµφωνία προσδιορίζονται η απαίτηση επί
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της οποίας συστήνεται το ενέχυρο µε αναφορά ιδίως στο ύψος
της και στον οφειλέτη της. Στην πράξη, όµως, υπάρχουν πολλές
περιπτώσεις στις οποίες το ύψος της ενεχυριασµένης απαίτησης
είτε δεν είναι εύκολο να προσδιοριστεί εξαρχής είτε στην πορεία
µπορεί να µεταβληθεί, όπως το ενέχυρο κατάθεσης µε µηδενικό
αρχικό υπόλοιπο, καθώς συµπεριλαµβάνεται στις εγγραπτέες
πράξεις και το ενέχυρο κατάθεσης σε άλλη τράπεζα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρησιµοποιήσω και τη δευτερολογία µου. 
Στην πράξη εκχωρείται η απαίτηση από µια έννοµη σχέση, σε

όποιο ύψος αυτή ανέλθει, γι’ αυτό θα αρκούσε περιγραφή της
απαίτησης κατά τρόπο ορισµένο ή έστω οριστέο, χωρίς να ανα-
γράφεται υποχρεωτικά το ύψος αυτής. Το ίδιο άλλωστε προβλέ-
πεται και για την εµπράγµατη ασφάλεια επί ακινήτων. 

Στο άρθρο 7 για την έναρξη των αποτελεσµάτων της Σύµβα-
σης Ενεχύρου, έχουµε την ακόλουθη διατύπωση: «Έναντι του
ενεχυριαστή τα αποτελέσµατα της Σύµβασης Ενεχύρου αρχί-
ζουν από τη σύστασή του. Ως προς τον οφειλέτη, τα αποτελέ-
σµατα επέρχονται από τη γνωστοποίηση σε αυτόν της
σύστασης. Από τη γνωστοποίηση του προηγούµενου εδαφίου, ο
οφειλέτης δεν δικαιούται να καταβάλει στον ενεχυριαστή έναντι
πάντως τρίτου τα αποτελέσµατα της Σύµβασης Ενεχύρου αρχί-
ζουν από την εγγραφή του ενεχύρου στο µητρώο του άρθρου
15». Τα αποτελέσµατα σύστασης πρέπει να είναι για όλους κοινά.
Αυτού του είδους η διάκριση, αυτού του είδους η σύγχυση, θα
δηµιουργήσει -και δηµιουργεί- πάρα πολύ µεγάλα προβλήµατα. 

Στο άρθρο 11, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και θα αναφερθώ
σε λίγα άρθρα γιατί τα είπαµε όλα στην κατ’ άρθρον συζήτηση
και δεν θέλω να καταχραστώ το χρόνο- για το ενέχυρο σε ονο-
µαστικές µετοχές, η ύπαρξη δηµοσίου µητρώου αντιβαίνει το
απόρρητο των χρηµατιστηριακών συναλλαγών. 

Συγκεκριµένα, στην παράγραφο 2 του άρθρου 11 στο τελευ-
ταίο εδάφιο κάµπτεται υπέρ του Ηλεκτρονικού Μητρώου Ενεχύ-
ρων. Και θα πρέπει και εδώ να δοθεί ιδιαίτερη προσοχή, γιατί η
κάµψη του χρηµατιστηριακού απορρήτου γίνεται µόνο από ειδι-
κούς ποινικούς νόµους και έναντι µόνο εισαγγελικών δικαστικών
αρχών της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς της Τράπεζας της Ελλά-
δος. 

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 15, που προβλέπει τη Σύσταση Ηλε-
κτρονικού Μητρώου Ενεχύρων: Έως τώρα, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, είχαµε καταχώριση των ενεχύρων επί τίτλων, µετοχών,
οµολόγων, οµολογιών, µεριδίων, νοµικών προσώπων στο ΓΕΜΗ.
Είχε µια λογική αυτό, δεδοµένου ότι αφορούσε εταιρικές πράξεις
που, λόγω της φύσης τους, υπάγονται καθ’ ύλην σε αυτό ως το
φυσικό τους µητρώο. Τώρα µε το άρθρο αυτό τα ενέχυρα µετα-
φέρονται στο Ελληνικό Κτηµατολόγιο, κάτι που δεν υπηρετεί
καµµία λογική. Δεν την είδα αυτή τη λογική στις συνεδριάσεις
της επιτροπής. 

Το Κτηµατολόγιο γνωρίζουµε ότι ασχολείται µε δικαιώµατα επί
ακινήτων µέχρι σήµερα. Αλλά ας δούµε τι συµβαίνει στο Κτηµα-
τολόγιο. Πώς θα διασφαλιστεί ότι η καταχώριση θα γίνεται
άµεσα, ώστε να επιτυγχάνεται το ευκταίο, δηλαδή η ασφάλεια
των συναλλαγών. Για τη λειτουργία του Κτηµατολογίου, επειδή
εσείς παρακολουθείτε τα δελτία ειδήσεων και πολύ συχνά είναι
και το κίνητρό σας για να νοµοθετήσετε, θα έχετε, φαντάζοµαι,
δει και τις εκτεταµένες αναφορές των ρεπορτάζ σε σχέση µε το
τι συµβαίνει στα κτηµατολόγια της χώρας. Θα έχετε δει την αδια-
νόητη ταλαιπωρία πολιτών και δικηγόρων. 

Εδώ πρέπει να έχουµε µία απάντηση. Ποιος σκοπός εξυπηρε-
τείται µε τη µεταφορά αυτή, από µια υπηρεσία η οποία εκτός από
τον πρόεδρό της -ο οποίος διαβεβαίωσε την επιτροπή ότι όλα
είναι ρόδινα και όλα βαίνουν καλώς, χωρίς δυστυχώς να έχει
αξιοπιστία ο λόγος του- και οι υπόλοιποι φορείς οι οποίοι ήρθαν
και µίλησαν στην επιτροπή επιβεβαίωσαν είτε την προσωπική
τους ταλαιπωρία, καταθέτοντας µαρτυρίες ως πολίτες ή δικηγό-
ροι που επισκέφτηκαν το Κτηµατολόγιο και ταλαιπωρήθηκαν,
είτε εκπροσωπώντας τους φορείς οι οποίοι κλήθηκαν στην επι-
τροπή µας, λέγοντας ότι εδώ υπάρχει µία επιλογή η οποία δεν
θα λειτουργήσει και δεν θα υπηρετήσει τον διακηρυγµένο στόχο
σας. 

Εάν τα κόστη, δε, είναι ανάλογα µε αυτά της κτηµατογράφη-
σης, πρόκειται για µια αθροιστική µεγάλη οικονοµική επιβάρυνση
των πολιτών. Και θα πρέπει να το εξηγήσει και αυτό η πολιτεία
σε σχέση µε το κόστος και το όφελος. Τι εξυπηρετείται µε αυτή
την παρέµβαση και πώς αξιολογείται στην τελική της απόφαση
το ζήτηµα της εξυπηρέτησης του πολίτη, η οποία δεν είναι αµφί-
βολη, είναι δεδοµένη ότι µε βάση τη σηµερινή διάρθρωση και
στελέχωση του Κτηµατολογίου δεν µπορεί να επέλθει, αλλά και
την οικονοµική του επιβάρυνση στη σηµερινή δυσµενέστατη συγ-
κυρία για όλους τους συµπολίτες µας που πλήττονται από την
καλπάζουσα αισχροκέρδεια, που αποτελεί στόχευση, της Κυβέρ-
νησης Μητσοτάκη και όχι αδυναµία της να επέµβει και να την πε-
ριορίσει.

Με βάση το άρθρο 16 η λειτουργία του µητρώου διέπεται από
την αρχή της δηµοσιότητας, οπότε όντως οι εγγραφές είναι δη-
µόσιες και µάλιστα παρακάτω, στο άρθρο 21, γίνεται και λόγος
για το ποια πρόσωπα δικαιούνται να ερευνούν στα καταχωρι-
σθέντα στοιχεία του µητρώου. Αντιλαµβάνεται κανείς ότι θα λει-
τουργεί όπως γνωρίζουµε ότι λειτουργεί το Υποθηκοφυλακείο
και το Κτηµατολόγιο. Συνεπώς θα υπάρξει παράβαση του χρη-
µατιστηριακού απορρήτου, δηλαδή του απορρήτου των χρηµα-
τιστηριακών συναλλαγών και των καταχωρίσεων στο Ελληνικό
Κεντρικό Αποθετήριο Τίτλων. 

Αυτό τι σηµαίνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Ότι, αφού το
µητρώο είναι δηµόσιο, οι χρηµατιστηριακές συναλλαγές, µετο-
χές, οµόλογα, όταν χρειάζονται χρηµατοδότηση και θα ενεχυ-
ριάζονται, θα είναι σε δηµόσια βιβλία. Εγώ δεν λέω αν είναι
σωστό ή λάθος. Αυτό είναι µια άλλη συζήτηση. Εγώ λέω ότι αυτό
έρχεται σε πλήρη αντίθεση µε τη χρηµατιστηριακή νοµοθεσία,
µε τους κανονισµούς του Χρηµατιστηρίου Αθηνών, του Κεντρι-
κού Αποθετηρίου Τίτλων και µε άλλες ειδικές διατάξεις. Και εδώ
είναι άλλο ένα παράδειγµα, η επιτοµή της κακής, πρόχειρης,
ασύντακτης νοµοθέτησης. 

Και κλείνω κάνοντας χρήση και της δευτερολογίας µου, κύριε
Πρόεδρε, µε το περίφηµο άρθρο 27. Ξεκίνησε ο αγαπητός συ-
νάδελφος από την Πλειοψηφία καταλογίζοντάς µου την απόδοση
αυτής της νοµοθετικής πρωτοβουλίας της Κυβέρνησης στο κί-
νητρο της αποφυγής άλλης µιας καταδίκης της χώρας µας σε
ό,τι συµβαίνει στη λειτουργία του κράτους δικαίου. Το είπα και
το υπογραµµίζω µε όλη τη δύναµη που διαθέτω. Είναι το µονα-
δικό κίνητρο αυτής της άσχετης ως προς την ένταξή της στο
συγκεκριµένο τεχνικό και άνευρο από πλευράς πολιτικής εµβέ-
λειας νοµοσχέδιο. Είναι το µοναδικό κίνητρο της Κυβέρνησης, η
οποία διανύει το πέµπτο έτος της θητείας της και πολύ νωρίς θυ-
µήθηκε να έχει ευαισθησίες για την ανεξαρτησία της δικαιοσύ-
νης. 

Και όχι µόνο πολύ νωρίς, γιατί ας πούµε ότι θα µπορούσαµε
να την κατηγορήσουµε για ραθυµία, ότι οι άνθρωποι δεν είναι
ενεργητικοί, ξεχνιούνται, δεν είναι παραγωγικοί, δεν είναι εργα-
τικοί. Δεν είναι ραθυµία, όµως, γιατί τη βλέπουµε πώς παρεµβαί-
νει στη δικαιοσύνη. Έχουµε πολύ συγκεκριµένες στιγµές να
θυµηθούµε. Για θυµηθείτε την επιστολή του Πρωθυπουργού
στον εισαγγελέα του Αρείου Πάγου. Για να θυµηθούµε αυτό το
θεσµικό ατόπηµα, να στέλνει ο Πρωθυπουργός µια επιστολή
στον εισαγγελέα του Αρείου Πάγου, µε την οποία εντέλλεται ο
εισαγγελέας του Αρείου Πάγου να πράξει τα δέοντα και τα κα-
θήκοντά του κατ’ εντολή του Πρωθυπουργού της χώρας. 

Παροικούµε όλοι την Αθήνα, γνωρίζουµε, διαβάζουµε, έχουµε
πηγές, συνοµιλούµε µε τις Βρυξέλλες, συνοµιλούµε µε διεθνείς
οργανισµούς και οι κόλαφοι είναι υπαρκτοί και «scripta manent».
Tο κράτος δικαίου καταπατάται στην Ελλάδα, η δικαιοσύνη χρη-
σιµοποιείται συχνά ως µοχλός από την Κυβέρνηση και θα κρι-
θούµε όλοι στην Αναθεώρηση του Συντάγµατος σε ό,τι αφορά
πολλά από τα προτεινόµενα άρθρα και εν προκειµένω στο άρθρο
90. 

Το άρθρο το οποίο εισάγεται είναι µία φενάκη. Ακούω την
άποψη ότι δεν θα µπορούσε η γνώµη να είναι δεσµευτική και
είναι απλή, γιατί υπάρχουν συνταγµατικοί περιορισµοί από τη
διατύπωση του άρθρου 90. Υπάρχει κόντρα άποψη, όπως γνω-
ρίζετε στους νοµικούς κύκλους, αλλά την ακούω και µε το Σύν-
ταγµα δεν πρέπει να παίζουµε. 
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Κατά συνέπεια το ζήτηµα δεν θα λυθεί τώρα. Αυτό που κάνετε
δεν έχει την παραµικρή επίπτωση στον κοινό εθνικό στόχο θω-
ράκισης της ανεξαρτησίας της δικαιοσύνης. Σε κάθε περίπτωση,
εάν θέλετε να δώσετε µία πρόσθετη αίσθηση ότι κάτι πραγµατικό
στοχεύετε, θα πρέπει στη σηµερινή σας διατύπωση -την ατελή,
όπως σας είπα, που ως φενάκη την αντιλαµβανόµαστε- να προ-
σθέσετε ότι θα πρέπει να αναφέρεται η σειρά, η οποία προκύπτει
κατόπιν µυστικής ψηφοφορίας των αρχαιότερων ανώτατων δι-
καστών, εκείνων των πέντε δικαστών που εισηγούνται στο
Υπουργικό Συµβούλιο, προκειµένου να επιλεγούν για µία από τις
θέσεις της ηγεσίας της ελληνικής δικαιοσύνης. Η σειρά είναι ση-
µαντική και θα έπρεπε να προστεθεί.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Αποστολάκη.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στην ειδική αγορήτρια του Κοµµου-

νιστικού Κόµµατος Ελλάδος, την κ. Μαρία Κοµνηνάκα. 
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
«Εσείς είστε η κινητήρια δύναµη που µας κρατάτε όρθιους, για

να συνεχίσουµε. Δεν θα συναινέσουµε στην ανεργία. Δεν σκύ-
βουµε το κεφάλι. Είµαστε περήφανοι που από συνάδελφοι γί-
ναµε αδέλφια». Αυτά τα συγκλονιστικά λόγια του προέδρου του
σωµατείου των εργαζοµένων στο εργοστάσιο της «ΛΑΡΚΟ», του
Παναγιώτη Πολίτη, αποτυπώνουν όσα εκτυλίχθηκαν χθες στη Λά-
ρυµνα. Νέκρωσε όλη η Λοκρίδα. Η απεργία µετατράπηκε σε µια
µεγάλη παλλαϊκή διαδήλωση, που απέκλεισε την Εθνική Οδό και
έδειξε ότι η δύναµη των εργαζοµένων βρίσκεται στην ενότητα,
στην αποφασιστικότητά τους, στην ταξική αλληλεγγύη της ερ-
γατικής τάξης, που είναι το ισχυρότερο όπλο απέναντι όχι απλά
σε µια αντιλαϊκή κυβέρνηση, αλλά απέναντι σε ολόκληρο το
αστικό κράτος και τους µηχανισµούς του. 

Γιατί συνειδητά και σχεδιασµένα, µε συνέχεια, οι κυβερνήσεις
που πέρασαν, µέχρι να ολοκληρώσει σήµερα το έγκληµα η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, προχωράτε στην απαξίωση
ενός χρυσωρυχείου για τη χώρα, τη µεγαλύτερη επιχείρηση σι-
δηρονικελίου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, για να παραδώσετε τον
ορυκτό πλούτο πεσκέσι στα επιχειρηµατικά συµφέροντα που βε-
βαίως θέλουν τη «ΛΑΡΚΟ» απαλλαγµένη από αυτό που ονοµάζε-
ται «µισθολογικό κόστος», δηλαδή απαλλαγµένη από
εργαζόµενους µε κατοχυρωµένα δικαιώµατα, από αυτούς που
µε τον ιδρώτα και το αίµα τους κυριολεκτικά έχτισαν τη «ΛΑΡΚΟ»
και µέχρι σήµερα τη συντηρούν, φύλαγαν τις εγκαταστάσεις
αποτρέποντας κινδύνους για την εκδήλωση µεγάλου βιοµηχανι-
κού ατυχήµατος στην περιοχή, όλα αυτά δηλαδή για τα οποία η
Κυβέρνηση σφυρίζει αδιάφορα. 

Μπορεί, λοιπόν, να νοµοθετείτε, ακόµη και να εξασφαλίζετε
ευνοϊκές δικαστικές αποφάσεις, για να νοµιµοποιήσετε ένα έγ-
κληµα σε βάρος του λαού της περιοχής και όχι µόνο, σε βάρος
του συνόλου του ελληνικού λαού, για να εξυπηρετήσετε τους
σχεδιασµούς του κεφαλαίου, αλλά να ξέρετε ότι κανείς δεν χά-
φτει τα γνωστά προσχήµατα που επανέλαβε και χθες στη συζή-
τηση ο κ. Υφυπουργός. 

Έτσι, λοιπόν, και µε το παρόν νοµοσχέδιο επιχειρείτε ανα-
γκαίους εκσυγχρονισµούς, που βεβαίως όµως και αυτοί δεν
έχουν ουδέτερο χαρακτήρα, αλλά υποτάσσονται σε αυτόν τον
βασικό σκοπό της προώθησης των εκάστοτε επιχειρηµατικών
επιδιώξεων. Τόσο η περίοδος, όπως και το ίδιο το περιεχόµενο
του νοµοσχεδίου, δείχνει αυτή την προσήλωση της Κυβέρνησης
να επισπεύσει την υλοποίηση µιας σειράς αντιλαϊκών στόχων µε
το µάτι κυρίως στραµµένο στη δηµιουργία του κατάλληλου φι-
λεπενδυτικού περιβάλλοντος και σε αυτό προσαρµόζεται βε-
βαίως και µε µεγάλη µάλιστα αποδοτικότητα και η δικαιοσύνη σε
όλους της τους κλάδους. 

Αυτά, κύριοι Υπουργοί, δεν τα λέµε εµείς, που εµφανίζεστε και
ενοχληµένοι από αυτή την κριτική που σας ασκείται. Μας έλεγε
χθες ο κύριος Υφυπουργός ότι αναµασάµε ότι φτιάχνετε µια δι-
καιοσύνη κοµµένη και ραµµένη στο πολυπόθητο φιλεπενδυτικό
περιβάλλον, ότι αναφερόµαστε διαρκώς στην Παγκόσµια Τρά-
πεζα. 

Μα τη δική σας φρασεολογία διαβάζουµε κατά γράµµα από
την ανάλυση συνεπειών του νοµοσχεδίου. Εσείς είστε που κο-
τσάρετε ως παράσηµο σε κάθε νοµοσχέδιο ότι ακολουθείτε τις
τεχνικές συµβουλές της Παγκόσµιας Τράπεζας. Εσείς το κοτσά-
ρετε σε όλα τα νοµοσχέδια του Υπουργείου Δικαιοσύνης, την
ώρα που δεν ζητάτε ούτε νοµοτεχνικές ούτε ουσιαστικές συµ-
βουλές από τους επιστηµονικούς φορείς, τις δικαστικές ενώσεις
κ.λπ. και έρχονται βεβαίως κάθε φορά στην ακρόαση φορέων και
σας λένε για µια σειρά προβλήµατα που έχουν οι νοµοθετικές
σας ρυθµίσεις. 

Εσείς αναφέρετε χωρίς περιστροφές στην αιτιολογική έκθεση
ότι ο σκοπός είναι η εν γένει βελτίωση του επιχειρηµατικού περι-
βάλλοντος και η συνεπακόλουθη βελτίωση στη διεθνή κατάταξη
της χώρας στο επιχειρείν. Και γι’ αυτό βεβαίως υιοθετείτε αυτές
τις περιβόητες τεχνικές συµβουλές της Παγκόσµιας Τράπεζας. 

Αποκαλυπτική ήταν και η συζήτηση στην επιτροπή, όπου περι-
γράφηκε ουσιαστικά η αναγκαιότητα το ενέχυρο να µετατραπεί
σε έναν πιο ευέλικτο µηχανισµό πίστωσης, καθώς η εµπειρία της
κρίσης µε την αποµείωση της αξίας των ακινήτων οδήγησε τις
τράπεζες στην αναζήτηση εναλλακτικών µορφών εξασφαλίσεων
αντί αυτών των προσηµειώσεων. Και όπως χαρακτηριστικά ειπώ-
θηκε, το ενέχυρο -και ιδίως το ενέχυρο απαιτήσεων- ήρθε να µας
δώσει πολλές λύσεις σε αυτή την κατεύθυνση. 

Δεν σας πήρε, λοιπόν, ο πόνος, κύριοι Υπουργοί, γενικώς και
αόριστα για την πρόσβαση στη ρευστότητα, για παράδειγµα, των
µικρών επαγγελµατιών και αυτοαπασχολούµενων. Γιατί τότε θα
υιοθετούσατε τις προτάσεις που σας έχουµε καταθέσει και ως
κόµµα για την επαναφορά του αφορολόγητου στις 12.000 ευρώ,
για κατάργηση των τεκµαρτών και του τέλους επιτηδεύµατος,
για κούρεµα των χρεών και µια σειρά άλλα µέτρα ανακούφισης. 

Αντίθετα, για τους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους την
εξασφαλίζετε τη ρευστότητα. Την εξασφαλίζετε µε το µπούκωµα
µε ζεστό χρήµα του Ταµείου Ανάκαµψης και όχι µόνο. Σας απα-
σχολεί, λοιπόν, εν όψει των µεγάλων οικονοµικών αδιεξόδων της
λαϊκής οικογένειας, να µπορούν οι τράπεζες να βάλουν πιο εύ-
κολα χέρι σε ό,τι έχουν και δεν έχουν. Όχι µόνο στα σπίτια και
τα µαγαζιά, αλλά και στα επαγγελµατικά εργαλεία, τις απαιτήσεις
και µια σειρά άλλα. 

Δεν είναι, λοιπόν, τυχαίος ούτε ο χρόνος ούτε η σπουδή της
Κυβέρνησης να φέρει το νοµοσχέδιο, µε δεδοµένη τη σταθερή
της προσήλωση να εξυπηρετεί τη λεγόµενη «αναπτυξιακή δυνα-
τότητα» των χρηµατοδοτικών, ασφαλιστικών, πιστωτικών εργα-
λείων στο όνοµα πάντα της διευκόλυνσης των συναλλαγών και
της δηµιουργίας φιλικού επενδυτικού κλίµατος. 

Λαµβάνοντας, µάλιστα, υπ’ όψιν και τη συνολικότερη κατά-
σταση που επικρατεί στην αγορά των πιστώσεων και τα χοντρά
παζάρια που εκτυλίσσονται όλη αυτή την περίοδο ανάµεσα σε
τράπεζες, funds και servicers στους πλειστηριασµούς, κεντρικό
εργαλείο της υπηρέτησης αυτών των στόχων γίνεται για άλλη
µια φορά η αξιοποίηση της τεχνολογίας και των ψηφιακών εφαρ-
µογών µε τη δηµιουργία του Ηλεκτρονικού Μητρώου Ενεχύρων
και τις διαλειτουργικές εφαρµογές του, όπως περιγράφεται στα
άρθρα 15 επόµενα. 

Είναι ακριβώς αυτή η περίφηµη διαλειτουργικότητα που φέρ-
νει την επιτάχυνση, τη διευκόλυνση των δανειστών, τη διαµόρ-
φωση του νέου φιλεπενδυτικού περιβάλλοντος. Δεν είναι, λοιπόν,
η διαλειτουργικότητα ούτε µόνο τεχνικό ζήτηµα ούτε γενικά µια
αόριστη νοµική έννοια, αλλά αποτελεί κεντρική στρατηγική επι-
λογή για τη θωράκιση του αστικού κράτους συνολικά σε όλες τις
πτυχές των λειτουργιών του, που τίθεται βεβαίως στην υπηρεσία
των µονοπωλιακών συµφερόντων. 

Για άλλη µια φορά οι τεχνολογίες και οι ψηφιακές δυνατότητες
δεν αξιοποιούνται για την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών,
αλλά για τη θωράκιση της καπιταλιστικής οικονοµίας. Επί της ου-
σίας, σας ενδιαφέρει να ενισχυθεί ο εισπρακτικός και ο κατα-
σταλτικός µηχανισµός, για να µπορούν τόσο το αστικό κράτος
αλλά κυρίως οι τράπεζες και άλλα αρπακτικά να εισπράττουν
κάθε απαίτησή τους γρήγορα, αποτελεσµατικά και χωρίς ιδιαί-
τερες διαδικασίες. Και µάλιστα, σε µια περίοδο που η λαϊκή οι-
κογένεια κάνει περικοπές ακόµα και από τα είδη διατροφής, ενώ
βεβαίως για έναν στους δύο συµπολίτες µας έχει µετατραπεί σε
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όνειρο θερινής νυκτός η αναγκαία ξεκούραση και οι διακοπές,
ακόµη και για να πάει στα νησιά καταγωγής του. 

Το ενέχυρο θεωρητικά συστήνεται µε συµφωνία των µερών και
στηρίζεται στη συναίνεση του οφειλέτη, όµως αυτή η συναίνεση
παρέχεται σε συνθήκες ελεύθερης επιλογής ή επιβάλλεται εκ-
βιαστικά και συχνά στο όνοµα της συναλλακτικής πολιτικής των
πιστωτών µε απαράδεκτους όρους; Συναινετικά εγγράφονται και
οι προσηµειώσεις υποθηκών στα στεγαστικά δάνεια, αλλά οι λη-
στρικοί όροι και οι εκβιαστικές πρακτικές που πολλές φορές
ακόµη και αυθαίρετα υιοθετούνται από τις τράπεζες οδηγούν,
µεταξύ άλλων, στο µαζικό ξεσπίτωµα της λαϊκής οικογένειας. 

Σε αυτό το πνεύµα, λοιπόν, σας καλούµε -και περιµένουµε από
χθες απάντηση γι’ αυτό- κύριοι Υπουργοί, να πάρει θέση η Κυ-
βέρνηση απέναντι στις γνωστές, αυθαίρετες και τροµοκρατικές
πρακτικές των τραπεζών, των funds και των servicers και γι’ αυτό
καταθέσαµε τη συγκεκριµένη τροπολογία σχετικά µε τον υπολο-
γισµό των επιτοκίων των δόσεων στις ρυθµίσεις προστασίας της
πρώτης κατοικίας. 

Βεβαίως, το ΚΚΕ έχει καταψηφίσει το σύνολο του αντιδραστι-
κού νοµοθετικού πλαισίου, που, κάτω από τον ψευδεπίγραφο
τίτλο της προστασίας των υπερχρεωµένων νοικοκυριών, στην
πραγµατικότητα έχει ανοίξει τον δρόµο για µαζικές κατασχέσεις
και πλειστηριασµούς της λαϊκής κατοικίας. Όµως, εδώ µιλάµε
για µια σειρά αυθαίρετες πρακτικές που υιοθετούν σταθερά τα
κοράκια, που καταστρατηγούν ακόµα και τις όποιες στοιχειώδεις
διατάξεις έχουν µείνει προς όφελος των νοικοκυριών και που
έχουν δηµιουργήσει µια πραγµατικά απελπιστική κατάσταση. Οι
καταγγελίες είναι αµέτρητες. Δεν τις γνωρίζετε; 

Δεν παίρνετε όµως κανένα µέτρο. Αναγκάζετε τους υπερχρε-
ωµένους οφειλέτες να αναζητούν νέα δικαστική προστασία µε
τις ερµηνείες των δικαστικών αποφάσεων, δηλαδή να µπουν σε
νέα έξοδα και σε νέα αγωνία για το µέλλον της κατοικίας τους.
Με την εκτίναξη των επιτοκίων της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τρά-
πεζας βρέθηκαν να πληρώνουν δυσθεώρητες δόσεις, πολύ πάνω
από τις ρυθµίσεις που µε πολύ κόπο και στερήσεις κατάφερναν
να εξυπηρετούν, για να διασώσουν την πρώτη κατοικία τους. 

Όµως και αυτή, βεβαίως, η επιλογή της δόσης για τη ρύθµιση
να είναι έντοκη είναι µια καθαρά πολιτική επιλογή που θα µπο-
ρούσατε να την είχατε αφαιρέσει, αλλά τελικά έρχονται αντιµέ-
τωποι και µε µια παντελώς αυθαίρετη πρακτική από τη µεριά των
τραπεζών. Οι τράπεζες βγάζουν δοσολόγια, υπολογίζοντας τον
τόκο µε βάση το συνολικά οφειλόµενο ποσό και όχι µε βάση τη
ληξιπρόθεσµη δόση, διαµορφώνοντας εξωπραγµατικές, µη εξυ-
πηρετήσιµες δόσεις, πέρα από κάθε δυνατότητα αποπληρωµής. 

Έχουµε αναφέρει αναλυτικά στην αιτιολογική της τροπολο-
γίας µας συγκεκριµένα παραδείγµατα. Είναι απαράδεκτο. Σας
καλούµε να βάλετε τέλος σε αυτή την αθλιότητα, τουλάχιστον
για να µην επιβαρύνονται µε επιπλέον προσφυγές στη δικαιο-
σύνη για να κατοχυρώσουν το αυτονόητο. 

Εν κατακλείδι, σε σχέση µε τις προτεινόµενες ρυθµίσεις σχε-
τικά µε το ενέχυρο θα µπορούσαµε να κάνουµε και επιµέρους
παρατηρήσεις, όπως, για παράδειγµα, να σχολιάσουµε τη νοµο-
τεχνική σκοπιµότητά του. Ουσιαστικά, τροποποιείται ο Αστικός
Κώδικας και µε τον τρόπο που γίνεται δεν είναι καθόλου βέβαιο
ότι στην πράξη δεν θα παρουσιαστούν σοβαρά κενά και ερµη-
νευτικά και πρακτικά προβλήµατα, όπως επισηµάνθηκε από µια
σειρά φορείς κατά την ακρόαση. 

Αναφέρθηκα και στην επιτροπή σε επιµέρους επισηµάνσεις
στα άρθρα -δεν θα τα επαναλάβω για οικονοµία του χρόνου-,
όπως, βεβαίως, µας προβληµατίζει και το ζήτηµα που αφορά την
εµπλοκή της «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ Α.Ε.», αφού καµµία εµπιστοσύνη
δεν εµπνέει η πείρα της τραγικής κατάστασης που επικρατεί στα
κτηµατολογικά γραφεία, ιδίως στην Αθήνα, που βεβαίως τα πε-
ριβόητα ψηφιακά εργαλεία δεν έλυσαν τα προβλήµατα της τρα-
γικής υποστελέχωσης, αλλά µετέφεραν στην πραγµατικότητα τη
φυσική ουρά στην ψηφιακή. 

Και ούτε θεωρούµε µε τα ηµίµετρα που νοµοθετείτε σε σχέση
µε το σύνθετο ζήτηµα της µετάπτωσης του κτηµατολογικού κα-
νονισµού της Ρόδου, της Κω και της Λέρου στο Ελληνικό Κτηµα-
τολόγιο ότι λύνονται µια σειρά σύνθετα ζητήµατα. Για
παράδειγµα, σήµερα υπηρετεί µόλις το ένα τρίτο του προσωπι-

κού, µε τον τελευταίο τεχνολόγο µηχανικό του τεχνικού τµήµα-
τος να έχει συνταξιοδοτηθεί τον Δεκέµβρη. 

Αυτό είχε ως αποτέλεσµα βεβαίως να παραµένουν σαράντα
χιλιάδες αµετάγραφες πράξεις, που συνεχώς αυξάνονται, όταν
η δυνατότητα εξυπηρέτησής τους είναι µόλις τέσσερις περίπου
ηµερησίως. 

Να επισηµάνουµε ορισµένα στοιχεία που δεν προλάβαµε στις
επιτροπές, σε σχέση µε τις συγκεκριµένες ρυθµίσεις. Για παρά-
δειγµα, όπως προβλέπεται στο νοµοσχέδιο, η διατύπωση ότι δεν
θίγονται οι έννοµες συνέπειες που έχουν παραχθεί, συµπεριλαµ-
βανοµένης της αρτιότητας, θεωρούµε ότι δεν επαρκεί για την
πλήρη πολεοδοµική κάλυψη ιδίως των µικρών ιδιοκτητών, αν δεν
υπάρξει και σχετική διάταξη στην πολεοδοµική νοµοθεσία. Διότι
είναι γνωστό ότι οι παρεκκλίσεις στα οικόπεδα εκτός σχεδίου και
ορίων οικισµού έχουν καταργηθεί µε σχετικό νόµο και το µικρό-
τερο εµβαδόν που ενδεχοµένως θα έχει τον νέο ΚΑΕΚ δεν µπορεί
να εξασφαλίσει την πολεοδοµική του αρτιότητα. 

Ακόµα, µε ποια δεδοµένα θα κρίνει το Διοικητικό Συµβούλιο
του Ελληνικού Κτηµατολογίου την αποδεκτή απόκλιση εµβαδού;
Θα µπορούσε, για παράδειγµα, να υπάρχει συγκεκριµένη ανα-
φορά ότι στη µετάβαση βασικό στοιχείο θα είναι το εµβαδόν του
σχήµατος της σηµερινής κτηµατολογικής µερίδας και η επαλή-
θευσή τους στον νέο ΚΑΕΚ µε τα όρια των σφαλµάτων, τα οποία
θα αναφέρονται στον νόµο και όχι βέβαια να παραπέµπεται η
λύση στο Διοικητικό Συµβούλιο του Ελληνικού Κτηµατολογίου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Και βεβαίως η έλλειψη ανάρτησης και η παραποµπή στα πρό-
δηλα σφάλµατα χωρίς να είναι καθαρό το τοπίο της έννοιας των
προδήλων σφαλµάτων -µε την έννοια των συγκριτικών στοιχείων
της παλιάς και της νέας ιδιοκτησίας- δηµιουργεί ασάφειες και
ανασφάλειες, που µε βεβαιότητα θεωρούµε ότι θα οδηγήσουν
σε νέες δικαστικές διεκδικήσεις µε µεγάλο κόστος για τους ιδιο-
κτήτες, σε µια περίοδο βεβαίως που η λαϊκή οικογένεια αδυνατεί
να καλύψει και τα βασικά. 

Έτσι, λοιπόν, εµείς σε όλα αυτά τα ζητήµατα τοποθετούµαστε
από τη σκοπιά των αρνητικών επιπτώσεων που αυτές θα επιφέ-
ρουν στα εργατικά λαϊκά στρώµατα, τα οποία θα βρεθούν αντι-
µέτωπα µε έναν πιο εκσυγχρονισµένο και αποτελεσµατικό
µηχανισµό, για να µπουν στην αγορά των εξασφαλίσεων των πι-
στωτών όχι µόνο τα σπίτια, αλλά κάθε κινητή τους περιουσία,
ακόµα και δικαιώµατα ή απαιτήσεις που µπορούν να αφορούν
δεδουλευµένα, εφάπαξ ασφαλιστικών ταµείων, αποζηµιώσεις ερ-
γατικά ατυχήµατα και άλλα. 

Δεν σας φτάνει, λοιπόν, που έχετε ανάψει το πράσινο φως στα
αρπακτικά των τραπεζών να βάλουν χέρι στη λαϊκή κατοικία, θέ-
λετε να τους εξασφαλίσετε να αρπάξουν και ό,τι άλλο έχουν και
δεν έχουν, στο όνοµα της διευκόλυνσης της πιστοληπτικής ικα-
νότητας, όπως λέτε. 

Όσο, λοιπόν, και αν προσπαθείτε να διασκεδάσετε τις εντυπώ-
σεις, δεν µπορείτε να κρύψετε ότι η επιδίωξη για µια δικαιοσύνη-
παράγοντα εµπιστοσύνης των επενδυτών και επιχειρηµατιών δεν
µπορεί παρά να είναι εχθρική, ακριβή και απροσπέλαστη για τους
εργαζόµενους και τα λαϊκά στρώµατα. 

Γι’ αυτό βεβαίως, παρ’ ότι εκ πρώτης όψεως φαίνονται ασύν-
δετα µεταξύ τους το ότι στο νοµοσχέδιο για το ενέχυρο στριµώ-
ξατε και µια ρύθµιση που αφορά τον διορισµό της ηγεσίας των
ανωτάτων δικαστηρίων, ωστόσο στην πραγµατικότητα και αυτή
δεν ξεφεύγει από τη διαχρονική επιθυµία και επιδίωξη της εκά-
στοτε κυβέρνησης να διατηρεί µέσω αυτής της διαδικασίας ισχυ-
ρούς µοχλούς πίεσης, ιδιαίτερα στις υψηλότερες βαθµίδες της
δικαιοσύνης. 

Οι κούφιες διακηρύξεις περί υπεράσπισης του κράτους δι-
καίου που επιστρατεύει η Κυβέρνηση, και όχι µόνο, είναι λόγια
του αέρα αναφορικά και µε τη συγκεκριµένη προτεινόµενη ρύθ-
µιση, αλλά εντάσσονται και σε µια διαχρονική φενάκη που προ-
σπαθούν συνολικά να καλλιεργήσουν τα αστικά κόµµατα για τη
δήθεν ανεξαρτησία της αστικής δικαιοσύνης, ενώ βεβαίως αφο-
ρούν και στις σύγχρονες ανάγκες για ενδυνάµωση του αστικού
κράτους σε συνθήκες όξυνσης των ανταγωνισµών, αλλά βεβαίως
και σε συνθήκες που γιγαντώνεται η λαϊκή οργή και αγανάκτηση,
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που δυναµώνει το ρεύµα αµφισβήτησης της κυρίαρχης αντιλαϊ-
κής πολιτικής και όλα αυτά αποσκοπούν, ανάµεσα στα άλλα, και
στην ενσωµάτωση και εκτόνωση της δίκαιης οργής. 

Η πρωτοβουλία, λοιπόν, αυτή της Κυβέρνησης παραµένει µα-
κριά από την πάγια διεκδίκηση των ίδιων των δικαστικών λειτουρ-
γών για να πάψει ο διορισµός της ηγεσίας από την εκάστοτε
κυβέρνηση. 

Με βάση αυτό το υπερώριµο αίτηµα αλλά και τη διαχρονική µας
θέση, το ΚΚΕ στην προηγούµενη συνταγµατική Αναθεώρηση κα-
τέθεσε πρόταση για τροποποίηση αυτού του άρθρου του Συντάγ-
µατος, για πλήρη απεµπλοκή της κυβέρνησης από τη διαδικασία
διορισµού της ηγεσίας, η οποία θα µπορούσε να εκλέγεται από
ένα ευρύτερο βεβαίως εκλεκτορικό σώµα. Καταθέσαµε αυτή την
πρόταση έχοντας πλήρη επίγνωση ότι η αστική δικαιοσύνη δεν
µπορεί να είναι πραγµατικά ανεξάρτητη από τις στρατηγικές επι-
διώξεις του κεφαλαίου. Γι’ αυτό και βεβαίως διαχρονικά αξιοποι-
είται για να ντύνει µε τη βούλα της νοµιµότητας βασικές
αντιδραστικές επιλογές της εκάστοτε κυβέρνησης. 

Όµως, η κάθε αστική κυβέρνηση δεν αρκείται σε αυτό. Επιδιώ-
κετε να ελέγχετε και την ίδια την ηγεσία της δικαιοσύνης. Και αυτό
βεβαίως το απέδειξαν µε τη στάση τους στη συνταγµατική Ανα-
θεώρηση τόσο η Νέα Δηµοκρατία όσο βέβαια και ο ΣΥΡΙΖΑ, η Νέα
Αριστερά βεβαίως -που ήταν Υπουργοί της κυβέρνησης στην προ-
τείνουσα αναθεωρητική Βουλή- ή το ΠΑΣΟΚ, που τώρα καταγγέλ-
λουν την Κυβέρνηση για διαπλοκή και παρεµβάσεις και όψιµα
θυµήθηκαν την ανάγκη διασφάλισης της ανεξαρτησίας υποτίθεται,
αλλά αναµασούν και διάφορες δικαιολογίες για να δικαιολογή-
σουν την άρνησή τους σε αυτό το υπερώριµο αίτηµα, γιατί βε-
βαίως τον έλεγχο των αρµών της εξουσίας όλοι σας τον
αγαπήσατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ. 

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ολοκληρώνω.
Η απροθυµία της Κυβέρνησης να προκαλέσει ουσιαστικές αλ-

λαγές και στην προσεχή συνταγµατική Αναθεώρηση αποδεικνύεται
από το γεγονός ότι αρνείται να κάνει δεκτό ακόµα και αυτό το στοι-
χειώδες αίτηµα των δικαστικών ενώσεων να έχει η γνώµη της ολο-
µέλειας του οικείου δικαστηρίου δεσµευτικότητα για τον Υπουργό
και όχι να αποτελεί ένα ακόµα διακοσµητικό στάδιο δίπλα σε αυτόν
της γνώµης της Διάσκεψης των Προέδρων της Βουλής. 

Όσα, λοιπόν, µέτρα και αν πάρετε προκειµένου να εµποδίσετε
τα µεγαλειώδη αποτελέσµατα και την πολλαπλασιαστική δύναµη
που µπορεί να έχει η οργάνωση της λαϊκής αντεπίθεσης µέσα από
την ενότητα, την αλληλεγγύη και συµµαχία των εργατών, των αυ-
τοαπασχολούµενων, αγροτών, µικρών επαγγελµατιών, των ευρύ-
τερων λαϊκών στρωµάτων που βάζει στο στόχαστρο τον
πραγµατικό ένοχο, µακριά από δοκιµασµένες απατηλές συνταγές,
να ξέρετε ότι αυτά θα αποδειχθούν ανεπαρκή. 

Μικρά µόνο δείγµατα αυτής της δυνατότητας µαρτυρούν ο µε-
γαλειώδης αγώνας των εργατών της «ΛΑΡΚΟ», των «Μεταλλείων
Χαλκιδικής», οι λαϊκές κινητοποιήσεις αλληλεγγύης που γίνονται
αδιάρρηκτο δίκτυ προστασίας απέναντι στο ξεσπίτωµα του λαού
και τόσα άλλα. Και εκεί βεβαίως το ΚΚΕ καταθέτει όλες του τις δυ-
νάµεις, για να γίνουν αυτές οι αγωνιστικές σπίθες πυρκαγιά που
δεν θα σβήνει. 

Είναι προφανές ότι καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.

Κοµνηνάκα. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Παρασκευής 19 Ιουλίου
2024. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφος 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 1261/10-7-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α; Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αικατερίνης Νοτοπούλου προς τον
Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Άµεση µετεγκατάσταση του Ερ-
γαστηρίου Ειδικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης
(ΕΕΕΕΚ) Κορδελιού Ευόσµου και κατασκευή κτηρίου για τη στέ-
γασή του».

2. Η µε αριθµό 1272/15-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κί-
νηµα Αλλαγής» κ. Φραγκίσκου Παρασύρη προς τον Υπουργό
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, µε θέµα: «Προβλήµατα
στην ηλεκτρονική τιµολόγηση».

3. Η µε αριθµό 1276/15-7-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β1; Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Αφροδίτης Κτενά προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Να
σταµατήσει η διαδικασία επιστροφής των τροφείων από τους
υποψήφιους διδάκτορες που λαµβάνουν υποτροφία από το ΙΚΥ».

4 Η µε αριθµό 1252/8-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Έβρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Πα-
ράσχου Παπαδάκη προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών, µε θέµα: «Μη νόµιµη συµπερίληψη στην πρόσφατη
απογραφή πληθυσµού των παράνοµων µεταναστών που φιλοξε-
νούνται προσωρινά σε δοµές εντός των γεωγραφικών ορίων της
Κοινότητας Φυλακίου, του Δήµου Ορεστιάδας Έβρου».

5. Η µε αριθµό 1274/15-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α; Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά»
κ. Αθανάσιου Ηλιόπουλου προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Πλήθος αναπληρωτών εκ-
παιδευτικών προερχόµενων από την ιδιωτική εκπαίδευση
αποκλείεται από επικείµενους διορισµούς µε υπαιτιότητα του
ΥΠΑΙΘΑ».

6. Η µε αριθµό 1263/11-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Σπυρί-
δωνα Τσιρώνη προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, µε θέµα: «Συµµόρφωση µε αποφάσεις του Συµβου-
λίου της Επικρατείας που αφορούν διορισµό επιτυχόντων εκπαι-
δευτικών διαγωνισµών ΑΣΕΠ 2004, 2006 και 2008».

7. Η µε αριθµό 1258/10-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Σπαρτιάτες» και Βου-
λευτή Β3; Νότιου Τοµέα Αθηνών κ. Βασιλείου Στίγκα προς τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Εµείς οι �Σπαρτιά-
τες�, εδώ και έναν χρόνο, που είµαστε κοινοβουλευτικό κόµµα,
βιώνουµε έναν ιδιότυπο ρατσισµό και αποκλεισµό από µέσα και
φορείς, αλλά και από το Υπουργείο Δηµόσιας Τάξης».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφος 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1262/11-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β3; Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Νικολάου Παππά προς τον
Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, µε θέµα: «Απί-
στευτες αστοχίες στο σύστηµα και ταλαιπωρία πολιτών και λογι-
στών µε ευθύνη της κυβέρνησης της ΝΔ. Να δοθεί παράταση
στην υποβολή των φορολογικών δηλώσεων».

2. Η µε αριθµό 1278/15-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κιλκίς της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-
λαγής» κ. Στέφανου Παραστατίδη προς τον Υπουργό Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Συνεχείς καθυστερή-
σεις, παλινωδίες και παρατάσεις για την εισαγωγή του πολλα-
πλού βιβλίου στα σχολεία της χώρας».

3. Η µε αριθµό 1253/8-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α; Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική
Λύση» κ. Στυλιανού Φωτόπουλου προς τον Υπουργό Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών, µε θέµα: «Επιβεβληµένη η παράταση
του χρονικού περιθωρίου υποβολής των τρεχουσών φορολογι-
κών δηλώσεων, λόγω ανακυψάντων προβληµάτων».

4. Η µε αριθµό 1273/15-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» και Βουλευτή Α;
Θεσσαλονίκης κ. Δηµήτριου Νατσιού προς τον Υπουργό Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Εφαρµογή της
συνταγµατικής επιταγής για ανάπτυξη της εθνικής και θρησκευ-
τικής συνείδησης µέσω της παιδείας».

5. Η µε αριθµό 1267/12-7-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α; Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αικατερίνης Νοτοπούλου προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα:
«Άµεση ανάγκη επαναλειτουργίας των οικοτροφείων για τη φι-
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λοξενία κωφών και βαρήκοων µαθητών πρωτοβάθµιας εκπαίδευ-
σης, σπουδαστών ΟΑΕΔ, ΣΑΕΚ και φοιτητών πανεπιστηµίων».

6. Η µε αριθµό 1269/12-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κερκύρας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Αλέξανδρου Αυλωνίτη προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Απαιτείται άµεση και επί-
σηµη ενηµέρωση για το έργο ύδρευσης Κέρκυρας καθώς και για
τυχόν νέους σχεδιασµούς ερήµην της τοπικής κοινωνίας».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 4773/17-5-2024 ερώτηση του Βουλευτή Α; Θεσ-
σαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας» κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε
θέµα: «Απαράδεκτη και επικίνδυνη η κατάσταση του φράγµατος
Θεραπειού στην Περιφερειακή Ενότητα (ΠΕ) Έβρου».

Συνεχίζουµε τώρα µε τον ειδικό αγορητή από τη Νίκη κ. Γεώρ-
γιο Αποστολάκη. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Σας δηλώνω προκαταβολικά ότι θα κάνω χρήση της δευτερο-

λογίας µου και παραιτούµαι από αυτή. 
Κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, θα ξεκινήσω µε το κύριο

περιεχόµενο του νοµοσχεδίου, που αφορά στο νέο θεσµικό πλαί-
σιο του ενεχύρου. Η Νέα Δηµοκρατία και το Υπουργείο Δικαιο-
σύνης και µε το συζητούµενο νοµοσχέδιο έρχεται να
επιβεβαιώσει κάτι που διαρκώς και σε όλα ανεξαιρέτως τα νοµο-
σχέδια του Υπουργείου Δικαιοσύνης -και όχι µόνο- καταγγέλ-
λουµε, ότι νοµοθετείτε κατά παραγγελία και για την εξυπηρέτηση
των ολιγαρχών φίλων σας, των οικονοµικά ισχυρών, των ξένων
και ντόπιων τραπεζών, ακόµη και των funds, αυτών των µισητών
στις λαϊκές τάξεις παρατραπεζικών ζόµπι. Γι’ αυτό και νοµοθε-
τείτε µε µόνιµο σύµβουλο την Παγκόσµια Τράπεζα, που φυσικά
νοιάζεται µόνο για τα συµφέροντα των ολιγαρχών και των τρα-
πεζών. 

Δεν ξαφνιαστήκαµε, λοιπόν, που στην ανάλυση συνεπειών και
του παρόντος νοµοσχεδίου οµολογείτε ότι για τη σύνταξή του
λάβατε τεχνική βοήθεια από την Παγκόσµια Τράπεζα. Στην
ουσία, αυτή υπαγόρευσε τους όρους και εσείς υπακούσατε,
ιδίως στην απαίτηση της Παγκόσµιας Τράπεζας για άµεση εκτέ-
λεση και ικανοποίηση της απαίτησης του δανειστή από την ενε-
χυριαζόµενη απαίτηση, χωρίς τη µεσολάβηση διαγνωστικής
δίκης και την ύπαρξη εκτελεστού τίτλου. 

Όµως, γι’ αυτή την πατέντα της απευθείας είσπραξης της ενε-
χυριζόµενης απαίτησης από την τσέπη του οφειλέτη θα ανα-
φερθώ εκτενέστερα πιο κάτω.

Για το όφελος ποιων γίνεται η παρούσα νοµοθέτηση του ενε-
χύρου; Μα, για την εξασφάλιση των συµφερόντων των τραπεζών.
Αυτές µπορούν να δανείζουν επιχειρήσεις και άτοµα, απαιτώντας
να βάλουν για εξασφάλιση ενέχυρο βασικά χρηµατικές απαιτή-
σεις, αξιόγραφα και µετοχές. Γι’ αυτό και σύµβουλος του Υπουρ-
γείου ήταν υποχρεωτικά η Παγκόσµια Τράπεζα, η µόνιµη
σύµβουλος του Υπουργείου σας σε όλα τα νοµοσχέδια που φέ-
ρατε. Αυτή είναι, η Παγκόσµια Τράπεζα. Καµαρώνετε που την
επικαλείστε και συµµορφώνεστε βέβαια στις υποδείξεις της.
Μήπως νοµίζετε ότι ο λαός είναι κουτορνίθι και πιστεύει ότι η
Παγκόσµια Τράπεζα είναι κανένα φιλολαϊκό ευαγές ίδρυµα;
Όπου το ΔΝΤ, εκεί και η Παγκόσµια Τράπεζα και οι συνέπειες
καταστροφή για τους λαούς.

Εµείς στη Νίκη λέµε την αλήθεια στον λαό και τον πληροφο-
ρούµε ότι στην πραγµατικότητα οι µέθοδοι δανεισµού του Διε-
θνούς Νοµισµατικού Ταµείου και της Παγκόσµιας Τράπεζας δεν
παρέχουν καµµία αναπτυξιακή βοήθεια στις χώρες, όπως θέλουν
να πιστεύουµε, αλλά προωθούν ένα είδος νεοφιλελεύθερης κε-
φαλαιοκρατίας που επιδιώκει την αύξηση της ανισότητας, επι-
βάλλοντας περικοπές στις κοινωνικές παροχές, φέρνοντας τους
λαούς αντιµέτωπους µε την εξαθλίωση και εξαναγκάζοντας τις
χώρες να περικόψουν τις αµοιβές των εργαζοµένων και τις συν-
τάξεις, να απολύσουν εργαζόµενους και να εκποιήσουν φθηνά
τον εθνικό τους πλούτο στους φίλους τους. Και αυτό καλείται
«οικονοµική µεταρρύθµιση».

Σκοπός τους είναι να εξασφαλίσουν τεράστια εισοδήµατα για
έναν µικρό αριθµό πλουσίων, παράγοντας µια ασταθή οικονοµία,

γεµάτη κερδοσκοπία, δοµικά επιρρεπή σε τεχνητές κρίσεις. Αυτή
είναι η Παγκόσµια Τράπεζα που συµβουλεύεστε και συµβουλευ-
τήκατε και για το παρόν νοµοσχέδιο.

Και έρχοµαι τώρα στο άρθρο 9 του νοµοσχεδίου, κύριε
Υπουργέ, το οποίο αναφέρεται στην ικανοποίηση του ενεχυρού-
χου δανειστή. Είναι κραυγαλέα η πρόθεση του Υπουργείου σας
να απαλλάξει τον δανειστή -κατά κανόνα µία τράπεζα- από τη βά-
σανο της διαγνωστικής δίκης και την απόκτηση εκτελεστού τίτ-
λου και κατόπιν να απαλλάσσει τις τράπεζες από τη διαδικασία
αναγκαστικής εκτέλεσης, χωρίς να έχουν πληρώσει έστω το
τέλος απογράφου, στην καταβολή του οποίου υποχρεώνονται οι
κοινοί θνητοί. Γι’ αυτό και το Υπουργείο σας δηλώνει στην ανά-
λυση συνεπειών ότι «η διεθνής εµπειρία…», επί λέξει,«…έχει κα-
ταλήξει πως η απαίτηση για εκτελεστό τίτλο και η υποχρεωτική
οδός του πλειστηριασµού επιφέρουν καθυστερήσεις. Σε πολλές
έννοµες τάξεις…», όπως λέτε, «…προτείνεται άµεση εκτέλεση
χωρίς τη µεσολάβηση δικαστικών αρχών…», καινούργια πατέντα!
«…Χαρακτηριστικά είναι τα παραδείγµατα της Εσθονίας, της Λι-
θουανίας και της Σλοβακίας, που επιτρέπουν εξωδικαστική επι-
βολή που συµφωνείται µεταξύ των µερών». Προσπερνώ ότι στο
προκείµενο νοµοσχέδιο δεν υπάρχει πρόβλεψη, κύριε Υπουργέ,
ότι η συµφωνία των µερών θα είναι όρος αναγκαίος για µια τέτοια
καινοφανή, χωρίς εκτελεστική διαδικασία, ικανοποίηση της τρά-
πεζας ή όποιου άλλου δανειστή και µένω στο ουσιώδες. 

Έτσι, στο άρθρο 9 ορίζεται ότι ο ενεχυρούχος δανειστής δι-
καιούται να εισπράξει µόνος του, χωρίς οποιαδήποτε διαδικασία,
την ενεχυριασµένη απαίτηση µετά την παρέλευση δέκα εργάσι-
µων ηµερών από την ηµέρα που θα καταστεί ληξιπρόθεσµη εν
όλω ή εν µέρει η απαίτησή του κατά τον ενεχυριαστή. Παραχω-
ρείται, δηλαδή, στις τράπεζες το αδιανόητο προνόµιο να µπο-
ρούν να εισπράττουν µία ενεχυριασµένη απαίτηση του οφειλέτη
τους χωρίς προηγουµένως να έχουν προσφύγει στο αρµόδιο δι-
καστήριο µε το οικείο ένδικο βοήθηµα, χωρίς να έχει συντελεστεί
διαγνωστική διαδικασία για τη νοµική και ουσιαστική βασιµότητα
της απαίτησης και χωρίς να έχει εκδοθεί εκτελεστός τίτλος, µε
βάση τον οποίο θα µπορούσε να γίνει η αναγκαστική εκτέλεση
για την ικανοποίηση της ασφαλιζόµενης απαίτησης. 

Παραχωρείται, εποµένως, στις τράπεζες ένα πρωτόγνωρο
προνόµιο κατά προφανή παράβαση των άρθρων 20 του Συντάγ-
µατος και 6 της ΕΣΔΑ. Έχω τη γνώµη ότι το άρθρο 9, αν δεν το
αλλάξετε, θα κριθεί από τα δικαστήρια ως αντισυνταγµατικό.
Διότι, εάν ισχύσει αυτό που το νοµοσχέδιο ορίζει, σας ερωτώ:
Πώς και πότε θα κριθούν οι αντιρρήσεις και οι κάθε φύσεως εν-
στάσεις του οφειλέτη; Μπορεί η σύµβαση ενεχύρου να είναι ακυ-
ρώσιµη ως προϊόν πλάνης, απάτης ή απειλής ή να πάσχει από
κάποια άλλη ακυρότητα, να έχει εξοφληθεί και αποσβεστεί µε
οποιονδήποτε τρόπο. Πώς και πού θα εισάγει τις αντιρρήσεις του
ο οφειλέτης; 

Τουλάχιστον στο άρθρο 40 του νοµοθετικού διατάγµατος
17/7/3-8-1923, περί ειδικών διατάξεων και προνοµίων ανωνύµων
εταιρειών, προβλεπόταν ότι, µε βάση τη σύµβαση ενεχυρίασης
και εφόσον το δάνειο γινόταν απαιτητό, η πιστώτρια τράπεζα δι-
καιούταν να προβεί σε αναγκαστική εκτέλεση. Προβλεπόταν, δη-
λαδή, στάδιο αναγκαστικής εκτέλεσης, που άρχιζε µε την
κοινοποίηση στον οφειλέτη επιταγής προς πληρωµή µε συγκε-
κριµένο περιεχόµενο. Ο οφειλέτης στην περίπτωση αυτή είχε τη
δυνατότητα να ασκήσει ανακοπή κατά της εκτελέσεως, να προ-
βάλει στο δικαστήριο της ανακοπής τις δικονοµικές και ουσια-
στικές ενστάσεις του και έτσι, έστω και εκ των υστέρων, να έχει
πρόσβαση σε δικαστήριο και να του παρέχεται δυνατότητα δί-
καιης δίκης.

Με τη δική σας ρύθµιση του άρθρου 9, που σηµειωτέον δεν
αναφέρεται σε εκχώρηση της ασφαλιζόµενης απαίτησης, ο οφει-
λέτης είναι πλέον απροστάτευτος. Πρέπει άµεσα να αίρεται αυτό
το µεροληπτικό και αντισυνταγµατικό προνόµιο των τραπεζών
και των κάθε είδους funds. Τα προβλήµατα που γρήγορα θα προ-
ξενήσει θα είναι τόσα, που θα σπεύσετε εκ των υστέρων να το
πράξετε. Σας το τόνισαν µε καθαρές φωνές όλοι οι επιστηµονικοί
φορείς, ακόµη και η Απαλαγάκη της Ελληνικής Ένωσης Τραπε-
ζών. 

Και έρχοµαι σε µία τελευταία παρατήρηση στο άρθρο 5, στη
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δεύτερη παράγραφο του οποίου αναφέρεται ότι εξαιρείται και
δεν απαιτείται εγγραφή στο µητρώο του άρθρου 15, όταν αντι-
κείµενο του ενεχύρου είναι τραπεζική κατάθεση και δανείστρια
η τράπεζα στην οποία τηρείται η κατάθεση. Αυτό δεν είναι σωστό
και πρέπει να αλλάξει. Επιβάλλεται και αυτή η τραπεζική κατά-
θεση-ενέχυρο να εγγράφεται στο µητρώο ή τουλάχιστον το ενέ-
χυρο να συναρτάται µε έγγραφο βέβαιης χρονολογίας. Και αυτό
για να αποφεύγεται συµπαιγνία της τράπεζας και του δικαιούχου
της κατάθεσης επί ενδεχόµενης κατάσχεσης από άλλον δανειστή
της τραπεζικής κατάθεσης στα χέρια της δανείστριας τράπεζας
ως τρίτης. Να είναι σαφές, δηλαδή, και ανεπίδεκτο αµφισβήτη-
σης το ποιο έλαβε χώρα πρώτο. Το ενέχυρο ή η κατάσχεση; Και
να κανονιστούν έτσι οι προτεραιότητες της ικανοποίησης. Άλλω-
στε, όπως σας λέει και η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής,
αυτό θα δηµιουργήσει προβλήµατα ασφάλειας δικαίου.

Έρχοµαι τώρα στο δεύτερο και το πιο σηµαντικό άρθρο του
νοµοσχεδίου, στο άρθρο 27, που αφορά στην επιλογή της ηγε-
σίας της δικαιοσύνης. Στις ηµέρες µας αµφισβητείται εντονό-
τερα απ’ ό,τι στο παρελθόν το κύρος και η ανεξαρτησία της
δικαιοσύνης. Στην αµφισβήτηση αυτή έχει συντελέσει πολύ η
ώσµωση της πολιτικής γενικότερα και της εκάστοτε κυβερνή-
σεως ειδικότερα µε τη δικαστική εξουσία. Η ώσµωση αυτή είναι
παράγωγο του θεσµοθετηµένο τρόπου επιλογής της ηγεσίας
των ανωτάτων δικαστηρίων. Το ισχύον σύστηµα επιλογής από το
Υπουργικό Συµβούλιο, έστω και µετά από ακρόαση και αξιολό-
γηση στη Διάσκεψη των Προέδρων της Βουλής, σαφέστατα
ελεγχόµενη από την εκάστοτε κυβερνητική πλειοψηφία, κατακρί-
νεται σφόδρα, κυρίως µε τη σκέψη ότι δηµιουργεί κινδύνους και
δυνατότητες εξάρτησης της ηγεσίας της δικαιοσύνης από την
πολιτική εξουσία. 

Σήµερα το Υπουργείο Δικαιοσύνης φέρει προς ψήφιση εντε-
λώς άκαιρα και αποσπασµατικά το άρθρο 27 του παρόντος νο-
µοσχεδίου, για να γλυκάνει την κοινή γνώµη και να δηµιουργήσει
ψευτοεντυπώσεις πως κάτι γίνεται επιτέλους για να επιλέγεται
µια ανεξάρτητη ηγεσία των δικαστηρίων. Βέβαια, είναι και αυτό
κάτι. Είναι προς µία σωστή κατεύθυνση στο να έχουν και οι δικα-
στές έναν κάποιο λόγο στην επιλογή της φυσικής ηγεσίας τους,
γνωρίζοντας καλύτερα την αξιοσύνη, τα επιστηµονικά προσόντα
και τη διαδροµή του κάθε υποψηφίου συναδέλφου τους. 

Ωστόσο, η ρύθµιση αυτή εκτός από άκαιρη, µε την έννοια ότι
ο σχετικός προβληµατισµός θα άρµοζε κατά την αναθεώρηση
του άρθρου 90 του Συντάγµατος, θα αποβεί τελικά και προβλη-
µατική για τους εξής λόγους: Πρώτον, διότι η γνώµη των ολοµε-
λειών των ανωτάτων δικαστηρίων είναι µία απλή γνώµη. Δεν είναι
δεσµευτική για κανένα όργανο από αυτά που εµπλέκονται στη
διαδικασία επιλογής, ήτοι τη Διάσκεψη των Προέδρων της Βου-
λής, τον Υπουργό Δικαιοσύνης και το Υπουργικό Συµβούλιο. Δεύ-
τερον, διότι στην πράξη η γνωµοδότηση των ολοµελειών
ακυρώνεται τελικά από τη θέσπιση της επόµενης χρονικά γνω-
µοδότησης της Διάσκεψης των Προέδρων της Βουλής. Η επι-
λογή να υφίσταται µεταγενέστερο στάδιο γνωµοδότησης από τη
Διάσκεψη των Προέδρων εκµηδενίζει ουσιαστικά εκ προοιµίου
τη δύναµη επίδρασης της γνωµοδότησης των ανωτάτων δικα-
στηρίων. Η συνύπαρξη των δύο οργάνων εξουδετερώνει τη γνω-
µοδότηση του δικαστικού οργάνου και ως εκ τούτου, θα πρέπει
να θεωρηθεί ότι τελούν σε αλληλοαποκλεισµό. 

Γι’ αυτό η Νίκη προτείνει το στάδιο της γνωµοδότησης της Διά-
σκεψης των Προέδρων να απαλειφθεί εντελώς από την εισαγό-
µενη ρύθµιση. Διαφορετικά και επικουρικά, προτείνουµε η
γνωµοδότηση των ολοµελειών των δικαστηρίων να αναπτύσσει
δεσµευτικότητα τουλάχιστον για τη Διάσκεψη των Προέδρων. 

Η εισαγόµενη ρύθµιση αν παραµείνει ως έχει, ενέχει τον κίν-
δυνο να προκληθεί ρήξη µεταξύ των τριών εξουσιών. Και αυτό
γιατί άλλους υποψηφίους µπορεί να προτείνει η δικαιοσύνη, άλ-
λους η Βουλή και τελικά άλλους θα ορίζει η Κυβέρνηση που έχει
και τον αποφασιστικό λόγο.

Αν θέλουµε, κύριοι συνάδελφοι, να βάλουµε το δάχτυλό µας
εις τον τύπον των ήλων, η πηγή του κακού είναι το άρθρο 90 πα-
ράγραφος 5 του Συντάγµατος. 

Για να γίνει κατανοητό πόσο επηρεάζει τη δικαιοσύνη ο ισχύων
σήµερα τρόπος επιλογής, σας αναφέρω ότι στον Άρειο Πάγο το

Υπουργικό Συµβούλιο εµπλέκεται στην επιλογή δώδεκα δικα-
στών και ενός εισαγγελέα σε θέση ηγεσίας. Αυτό σηµαίνει ότι η
Κυβέρνηση εµπλέκεται στην επιλογή του 20% περίπου των
µελών του Αρείου Πάγου, ποσοστό καθόλου ευκαταφρόνητο αν
λάβουµε υπ’ όψιν ότι πρόκειται για πρόεδρο και προεδρεύοντες
τµηµάτων, για εισαγγελέα του Αρείου Πάγου που µε τη σειρά
τους µπορούν αναµφίβολα να ασκήσουν επιρροή στους ιεραρ-
χικά κατώτερους. 

Αν θέλουµε να αλλάξει κάτι ουσιαστικό, εκεί πρέπει να στοχεύ-
σουµε, στην επικείµενη αναθεώρηση να αλλάξουµε το άρθρο
αυτό και να πάψει να διορίζεται η ηγεσία των δικαστηρίων από
την Κυβέρνηση. Ο τρόπος αυτός επιλογής µε µόνο κριτήριο την
αυθαίρετη βούληση του κυβερνώντος κόµµατος είναι και η αδυ-
ναµία του συστήµατος. Εκ των πραγµάτων υποθάλπει τις ανθρώ-
πινες αδυναµίες των δικαστών, κυρίως τη φιλοδοξία για διάκριση
και ανέλιξη σε δεσπόζουσες θέσεις. Η άγρα τέτοιων διακρίσεων
είναι µία εν δυνάµει εσωτερική πληγή της δικαιοσύνης. 

Κύριοι Υπουργοί, όταν για τις θέσεις ηγεσίας τον αποκλειστικό
λόγο έχει η εκάστοτε κυβέρνηση, τέτοιες φιλοδοξίες -όχι πάντα,
αλλά συχνά- εξοφλούν και πειθαναγκάζουν σε κατάλληλες δια-
συνδέσεις. Δεν παραγνωρίζω ότι η δικαστική ανεξαρτησία, προ-
σωπική και λειτουργική, πρωταρχικά είναι ζήτηµα ποιότητας
προσώπων και σε µικρότερο βαθµό ζήτηµα συστήµατος. Για να
γίνω σαφέστερος, αν το κάθε Υπουργικό Συµβούλιο διάλεγε την
ηγεσία µε καθαρά και αξιοκρατικά κριτήρια, το υπάρχον σύστηµα
επιλογής θα ήταν άγιο. Αν αντίστροφα τώρα οι επιλεγέντες ανώ-
τατοι δικαστές, ανεξάρτητα από τα κριτήρια και τις προθέσεις
της κυβέρνησης, ασκούσαν τα καθήκοντά τους όπως το Σύν-
ταγµα και οι νόµοι επιτάσσουν και δεν ενέδιναν στον πειρασµό
της διαπλοκής, η απειλή που ενυπάρχει στο σηµερινό σύστηµα
επιλογής δεν θα µπορούσε να εξελιχθεί σε παθογένεια. Δεν είναι
λίγες οι φορές που µέλη του Υπουργικού Συµβουλίου το οποίο
τους επέλεξε στρέφονται εναντίον των επιλεγέντων, γιατί έλαβαν
αποφάσεις δυσάρεστες για τις πολιτικές τους. 

Η διαπλοκή, όµως, είναι σαν το τανγκό. Χορεύεται µε δύο, γιατί
ναι µεν ευσεβής πόθος της κάθε εκτελεστικής εξουσίας είναι να
έχει χειραγωγηµένη και υπό τον έλεγχό της τη δικαιοσύνη, αλλά
θα µπορέσει να το επιτύχει αν δεν έβρισκε πρόθυµους και συ-
νεργάσιµους δικαστές; Δεν είναι µυστικό ότι στη διαχρονική ιστο-
ρία της δικαιοσύνης υπήρξαν και δικαστές µε εύκαµπτη
σπονδυλική στήλη και ευήκοα ώτα. Ως αριθµός είναι µειοψηφία.
Το πιστεύω αυτό. Αν καταλάβουν, όµως, θέσεις ευθύνης, συνι-
στούν αναµφίβολα απειλή.

Οι πάντες, λοιπόν, έχουν κατανοήσει ότι ο οµφάλιος λώρος
που συνδέει την πολιτική και τη δικαστική εξουσία µε κίνδυνο πα-
θολογικών εξελίξεων εξαρτήσεως είναι πρωτίστως η επιλογή της
ηγεσίας των ανωτάτων δικαστηρίων από την κυβέρνηση. Και
κάθε κυβέρνηση λογικό είναι να θέλει να έχει στην ηγεσία της δι-
καιοσύνης «ηµετέρους» και ελάχιστα ενοχλητικούς. Όχι ότι αυτό
πάντοτε το επιτυγχάνει, αλλά αυτές είναι οι προθέσεις των πολι-
τικών. Γι’ αυτό επανειληµµένα έχουν γίνει και επιλογές µε κριτή-
ρια πολιτικής σκοπιµότητας και επιλέγονται για την ηγεσία
πρόσωπα που οι κυβερνώντες εκτιµούν ότι θα εξυπηρετήσουν
την πολιτική τους. Μερικές φορές το αποδεικνύει και η µετά την
αφυπηρέτηση αξιοποίηση των επιλεγέντων. Από αυτές τις πρα-
κτικές έχει κλονιστεί η εµπιστοσύνη της πλειοψηφίας για το αδιά-
βλητο των επιλογών. Οι παροικούντες την Ιερουσαλήµ γνωρίζουν
πολύ καλά περιπτώσεις κορυφαίων δικαστών που πριν λάβουν
µετά την αφυπηρέτησή τους σπουδαίες πολιτικές θέσεις, είχαν
χειριστεί πολύ συγκεκριµένες υποθέσεις που έλαβαν την επιθυ-
µητή για την κυβέρνηση έκβαση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η παθογένεια αυτή θα εξέλιπε αν κατά την επικείµενη αναθε-
ώρηση αφαιρούνταν η αρµοδιότητα επιλογής από το Υπουργικό
Συµβούλιο και ανετίθετο σε άλλον φορέα. Πολλά έχουν προταθεί
ως εναλλακτικοί τρόποι επιλογής. Έχω τη γνώµη ότι πρέπει να
αποκλειστεί η επιλογή της ηγεσίας από την ολοµέλεια αποκλει-
στικά του οικείου ανωτάτου δικαστηρίου, λύση που προβάλλεται
µε τη συνοδεία του επιχειρήµατος περί αυτοδιοικήσεως και
ανάγκης πλήρους διαχωρισµού των εξουσιών. Η υπερβολική στε-
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γανοποίηση της δικαιοσύνης που θα προκύψει θα µεγαλώσει την
έλλειψη δηµοκρατικής νοµιµοποίησης, από την οποία ήδη πάσχει
η δικαστική λειτουργία. Μια καλή λύση είναι να συντεθεί ένα µει-
κτό συλλογικό όργανο, στο οποίο θα συµµετέχουν αντιπροσω-
πευτικά εκείνες οι πολιτειακές και κοινωνικές συνιστώσες που
έχουν άµεσο λόγο στη διαφύλαξη της ανεξαρτησίας της δικαιο-
σύνης. Νοµίζω ότι ορθό είναι να µετέχουν, εκτός από έναν
αριθµό δικαστών του οικείου ανωτάτου δικαστηρίου, εκπρόσω-
ποι των κοινοβουλευτικών κοµµάτων µε αναλογία δύναµης, φυ-
σικά η κυβέρνηση, αλλά και εκπρόσωποι του νοµικού κόσµου,
δικηγόροι και πανεπιστηµιακοί.

Το Δηµοκρατικό Πατριωτικό Κίνηµα - Νίκη έχει ωστόσο να
κάνει σήµερα προς τον πολιτικό και νοµικό κόσµο και µια άλλη
πρόταση. Είναι καιρός να προχωρήσουµε σε θεσµοθέτηση ενός
Ανώτατου Συµβουλίου Δικαιοσύνης, αν θέλετε ενός Εθνικού Συµ-
βουλίου Μεταρρύθµισης της Δικαιοσύνης και να µελετήσουµε
από τώρα τον θεσµό αυτόν και να τον κάνουµε πράξη στην επι-
κείµενη συνταγµατική Αναθεώρηση. Εννοώ να δηµιουργηθεί ένα
διαρκές διακοµµατικό –µακάρι και υπερκοµµατικό- συµβουλευ-
τικό όργανο της πολιτείας, ένα είδος συντονιστικής επιτροπής,
συγκείµενης από όλους ανεξαίρετα τους συλλειτουργούς της δι-
καιοσύνης µε θεσµική ιδιότητα ηγεσίας δικαστηρίων, συνδικαλι-
στικές οργανώσεις δικαστών, ολοµέλεια δικηγόρων, συµβο-
λαιογράφων, δικαστικών υπαλλήλων που θα γνωµοδοτεί κάθε
φορά που ανακύπτει ζήτηµα τι πρέπει να γίνει για τη βελτίωση
του όλου συστήµατος απονοµής της δικαιοσύνης. Δεν επιτρέπε-
ται πλέον να αποφασίζει µονοµερώς ο εκάστοτε Πρωθυπουργός
και ο Υπουργός του της Δικαιοσύνης για ζητήµατα κράτους δι-
καίου, απονοµής δικαιοσύνης. 

Κύριε Υπουργέ, δεν µπορεί να επιχειρούνται στον ευαίσθητο
χώρο αυτό πρακτικές επιλεκτικής νοµοθέτησης στο πλαίσιο επι-
κοινωνιακής διαχείρισης συγκεκριµένων υποθέσεων και υπό την
πίεση της κοινής γνώµης, όπως είναι οι πρόσφατες εξαγγελίες
του Υπουργού Δικαιοσύνης που περιστέλλουν δικονοµικά και ου-
σιαστικά δικαιώµατα των πολιτών κατά παράβαση της νοµολο-
γίας του ΕΔΑΔ.

Σε αυτά προστίθενται και οι επισηµάνσεις του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου –εννοώ το ψήφισµα της 7ης Φεβρουαρίου του 2024
για το κράτος δικαίου στην Ελλάδα- και οι συνεχείς καταδίκες
της χώρας µας από το ΕΔΑΔ για παραβιάσεις της ΕΣΔΑ αναφο-
ρικά µε τη δίκαιη δίκη. Προστίθενται επίσης και τα σχετικά µε
τους ρυθµούς απονοµής της δικαιοσύνης, όπου η χώρα µας βρί-
σκεται στις πρώτες θέσεις για καθυστερήσεις. 

Όλα µαζί αναδεικνύουν το µέγεθος του προβλήµατος, µε ιδι-
αίτερα αρνητικές συνέπειες και στην οικονοµική και κοινωνική
ζωή του τόπου. Απέναντι σε αυτήν την κατάσταση που διαρκώς
επιδεινώνεται, όλοι όσοι θεσµικά συλλειτουργούν στη δικαιοσύνη
έχουν λόγο και δεν µπορούν να είναι αµέτοχοι. Το ζήτηµα, επο-
µένως, της αποτελεσµατικότητας του δικαστικού συστήµατος
δεν µπορεί να προχωρήσει, εάν δεν υπάρχει ένας ανώτατος συν-
τονιστικός και γνωµοδοτικός φορέας που θα έχει την ευθύνη του.
Και αυτός ο φορέας πρέπει να απηχεί τις απόψεις όλων των πα-
ραγόντων της δικαιοσύνης, ώστε να ενεργεί µε την αναγκαία συ-
ναίνεση. 

Υπάρχει πλέον ανάγκη, κύριοι συνάδελφοι, για διάλογο των
φορέων της δικαιοσύνης και για λογοδοσία όσων διαχειρίζονται
δικαστική εξουσία. Η λογοδοσία είναι πλέον το κύριο θέµα της
δηµοκρατίας και κυρίως της δικαιοσύνης. Λογοδοσία, λοιπόν,
παντού, χωρίς καµµία εξαίρεση. Δεν µπορεί οι δικαστικοί λει-
τουργοί να επικαλούνται διαρκώς την ανεξαρτησία κατά την
άσκηση των καθηκόντων τους και ταυτόχρονα να ακυρώνουν
ποικιλοτρόπως τη λογοδοσία για το έργο που παράγουν, γιατί
έτσι αρνούνται στην πράξη να εφαρµόσουν τη θεµελιώδη αρχή
του φιλελεύθερου δηµοκρατικού πολιτεύµατος που έγκειται
στον έλεγχο όλων των οργάνων της πολιτείας µέσα από θεσµο-
θετηµένες διαδικασίες. 

Ένα από τα σοβαρότερα προβλήµατα της σύγχρονης δηµο-
κρατίας είναι η έλλειψη πραγµατικού ελέγχου του έργου και της
δράσης των λειτουργών της πολιτείας. Κάθε πολιτειακό λειτούρ-
γηµα αποτελεί ύψιστη τιµή για τα πρόσωπα που το αναλαµβά-
νουν και συνεπάγεται άσκηση κρατικής εξουσίας και την ίδια

στιγµή ανάληψη ευθύνης απέναντι τόσο στην κοινωνία, όσο και
στην πολιτεία. 

Η υφιστάµενη κατάσταση στη δικαιοσύνη απαιτεί τη χάραξη
και υλοποίηση δηµόσιων πολιτικών, οι οποίες έχουν ως ύψιστη
προτεραιότητα τη διαφανή λειτουργία των θεσµών και την από-
δοση λογαριασµού από τους δηµόσιους λειτουργούς οι οποίοι
υπηρετούν τον θεσµό της δικαιοσύνης για τα πεπραγµένα τους.
Τα δικαστήρια έχουν κεντρικό ρόλο στη δηµοκρατία και οι δίκες
αποτελούν µέρος της οργάνωσης και λειτουργίας του δηµοκρα-
τικού πολιτεύµατος. Η απονοµή της δικαιοσύνης στηρίζεται σε
λειτουργούς που σταδιοδροµούν για πολλές δεκαετίες στο δι-
καστικό σώµα και η απόδοση λογαριασµού για το έργο τους ανά
τακτά διαστήµατα συνιστά εγγύηση για την ορθή λειτουργία του
δηµοκρατικού πολιτεύµατος. 

Με βάση όσα εκθέσαµε, το Δηµοκρατικό Πατριωτικό Κίνηµα -
Νίκη είµαστε αντίθετοι επί της αρχής του νοµοσχεδίου και στο
µεγαλύτερο µέρος των άρθρων του και γι’ αυτό θα τα καταψη-
φίσουµε, πλην των άρθρων 28 και 29 τα οποία ως ωφέλιµα για
τους ΟΤΑ και το Κτηµατολόγιο της Ρόδου θα τα ψηφίσουµε. Για
το άρθρο 27 θα δηλώσουµε «παρών», διότι η ρύθµιση αυτή ως
έρχεται και στον χρόνο που έρχεται, εκτός από άκαιρη µε την έν-
νοια ότι ο σχετικός προβληµατισµός είναι προς αναθεώρηση του
άρθρου του Συντάγµατος, θα αποβεί τελικά και προβληµατική
για τους λόγους που εξηγήσαµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Θα δώσω τώρα τον
λόγο στην κ. Θεοπίστη Πέρκα, ειδική αγορήτρια από τη Νέα Αρι-
στερά.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, κύριοι Υπουργοί,

είναι περιττό νοµίζω να πω ότι το πρόβληµα του αποκλεισµού
εκατοντάδων χιλιάδων επιχειρήσεων, επαγγελµατιών, αλλά και
µισθωτών από τη δυνατότητα πρόσβασης στην τραπεζική πί-
στωση είτε µιλάµε για επιχειρηµατικά δάνεια, είτε µιλάµε για στε-
γαστικά δάνεια είτε για επισκευαστικά δάνεια, δεν σχετίζεται µε
τη δυσκολία ή την πολυπλοκότητα της διαδικασίας σύστασης
ενεχύρου ή πλασµατικού ενεχύρου ή άλλης µορφής εµπράγµα-
της εξασφάλισης. Και είναι γι’ αυτό που η νέα νοµοθετική ρύθ-
µιση για τον θεσµό του ενεχύρου δεν πρόκειται να διευκολύνει
την πρόσβαση σε τραπεζική πίστωση για καµµία από αυτές τις
κατηγορίες. Αντίθετα, µε τα όσα ισχυρίζεται η πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου Δικαιοσύνης. Διότι ο αποκλεισµός από την πί-
στωση δεν σχετίζεται µε τη δυσκολία σύστασης ενεχύρου, αλλά
µε άλλα πολύ πιο βασικά πράγµατα. Με την πρακτική των τρα-
πεζών και µε τα αυστηρότατα κριτήρια τα οποία τίθενται όχι µόνο
από την ευρωπαϊκή νοµοθεσία, αλλά και από την ελληνική πρα-
κτική των τραπεζικών ιδρυµάτων. Σχετίζεται µε τις ειδικές µορ-
φές προνοµιακής µεταχείρισης µεγάλων και πολύ µεγάλων
επιχειρήσεων και από τις τράπεζες και από την Κυβέρνηση και
τελικά, σχετίζεται µε τα ειδικά χαρακτηριστικά της ελληνικής οι-
κονοµίας και συγκεκριµένα, µε την υπερχρέωση των νοικοκυ-
ριών, των µικρών και πολύ µικρών επιχειρήσεων, των µισθωτών
µε το υπέρογκο ιδιωτικό χρέος για το οποίο η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας δεν έχει κάνει απολύτως τίποτα, εκτός από
το να το µεταβιβάσει στα funds για να καθαρίσουν οι ισολογισµοί
των τραπεζών. 

Όπως, επίσης, σχετίζεται µε τη µείωση των πραγµατικών εισο-
δηµάτων και µε την πλήρη αδιαφορία της Κυβέρνησης να εκπο-
νήσει δηµόσιες πολιτικές που θα αφορούν µικροπιστώσεις µέσω
µιας δηµόσιας αναπτυξιακής τράπεζας, αλλά και µε την πλήρη
υποταγή της Κυβέρνησης στα πολύ µεγάλα επιχειρηµατικά συµ-
φέροντα που αποκαλύπτεται από τον τρόπο µε τον οποίο αξιο-
ποιείτε τους πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικό-
τητας. Αντί να αξιοποιείτε τους πόρους, για να µετασχηµατίσετε
συνολικά το παραγωγικό µοντέλο στην κατεύθυνση της ενίσχυ-
σης των υποδοµών, της τεχνολογικής καινοτοµίας, µικρών και
πολύ µικρών επιχειρήσεων ή της δυνατότητας να έχουν πρό-
σβαση σε αυτή την καινοτοµία αυτοαπασχολούµενοι ή της ενί-
σχυσης της θέσης των µισθωτών µε επενδύσεις στο κοινωνικό
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κράτος, προνοµιακά εσείς επιλέγετε να χρηµατοδοτείτε τεράστι-
ους επιχειρηµατικούς οµίλους, οι οποίοι έχουν µάλιστα και προ-
νοµιακή πρόσβαση στον τραπεζικό δανεισµό, σε αντίθεση µε
όλους τους υπόλοιπους. Γι’ αυτή σας, βέβαια, την πρακτική ελέγ-
χεσθε ήδη από τα αρµόδια όργανα της Ευρώπης και της Επιτρο-
πής Ανταγωνισµού. 

Αν, λοιπόν, έτσι έχουν τα πράγµατα -και έτσι έχουν- πρέπει να
δούµε ποιος τελικά είναι ο στόχος του νοµοσχεδίου αυτού. Διότι
δεν µπορεί να θεωρείτε και κανείς δεν είναι τόσο αφελής, πι-
στέψτε µε, ότι µε τη µεταβολή, αν θέλετε, των ισχυουσών διατά-
ξεων για τη σύσταση και είσπραξη απαιτήσεων µε ενεχυριασµένη
απαίτηση, θα δηµιουργήσετε κάποια µεγάλη τοµή σε ό,τι αφορά
τη χρηµατοδότηση της ελληνικής οικονοµίας από το τραπεζικό
σύστηµα. Δεν θα γίνει καµµία τεράστια τοµή στους βασικούς δεί-
κτες, επειδή θα αλλάξετε τον θεσµό του ενεχύρου. Κάτι άλλο
πρέπει να είναι, λοιπόν, η στόχευση και για να δούµε ποια είναι
αυτή.

Η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Δικαιοσύνης τον έχει οµο-
λογήσει αυτόν τον στόχο. Αν ακούει κανείς προσεκτικά, πραγµα-
τικά τον έχουµε ακούσει. Να διαβάσουµε, λοιπόν,  στα χθεσινά
Πρακτικά την τοποθέτηση του Υφυπουργού του κ. Μπούγα. Τι
είπε, λοιπόν; Είπε: Υπήρξε η διάταξη του άρθρου 532 για την κα-
ταπιστευµατική µεταβίβαση κυριότητας, υπήρξαν ειδικοί νόµοι
για το ενέχυρο, µε πλέον εµβληµατικό τον ν.2844/2000 για το
πλασµατικό ενέχυρο που προέβλεπε τη σύσταση ενεχύρου
χωρίς την παράδοση του πράγµατος, εξασφαλίζοντας από τη µια
µεριά δυνατότητα χρήσης του πράγµατος από τον οφειλέτη και
από την άλλη τη βεβαιότητα ότι θα τεθεί στην κατοχή, προκειµέ-
νου να υποστεί τη διαδικασία αναγκαστικής εκτέλεσης και να εκ-
πλειστηριάσει το πράγµα στον δανειστή. 

Κι αυτό, όµως, αποδείχτηκε στην πράξη αναποτελεσµατικό,
διότι έχει το εξής βασικό µειονέκτηµα. Ακούστε ποιο είναι το µει-
ονέκτηµα: Προϋποθέτει µια µεγάλη, µακρά και δύσκολη διαδικα-
σία ρευστοποίησης, για να µπορέσει ο δανειστής να ικανοποιηθεί
από τον πλειστηριασµό, µετά τον αναγκαστικό πλειστηριασµό
του πράγµατος. 

Εδώ πρόκειται για καθαρή οµολογία. Το πρόβληµα, λοιπόν,
είναι ότι η ικανοποίηση των δανειστών -των τραπεζών, δηλαδή,
κατά κανόνα- µε βάση την ισχύουσα νοµοθεσία περιορίζεται από
αυστηρούς διαδικαστικούς κανόνες.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ; Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Συνεχίζουµε, όµως, µε την αιτιολογική έκθεση και τις συνοδευ-
τικές εκθέσεις. Τι διαβάζουµε εκεί; Ποιο πρόβληµα αντιµετωπίζει
η υπό συζήτηση ρύθµιση; Με τα λόγια, λοιπόν, της ίδιας της Κυ-
βέρνησης παρατηρούνται προβλήµατα σχετικά µε τη σύσταση
εµπραγµάτων δικαιωµάτων, καθώς ο συστατικός έγγραφος
Τύπος και η υποχρεωτική περιγραφή των υπό σύσταση ασφα-
λειών προσθέτουν οικονοµικό και διοικητικό βάρος. Ενώ, τέλος,
η απαίτηση για εκτελεστικό τίτλο που θέτει η νοµοθεσία επιφέρει
καθυστερήσεις και δυσχεραίνει ιδιαίτερα την εξασφάλιση µέσω
ενεχύρων σε κινητά πράγµατα και δη ευπαθή αγαθά, γεγονός
που καθιστά άµεση την ανάγκη εκσυγχρονισµού του παρόντος
θεσµικού πλαισίου. Άρα οι εγγυήσεις για την προστασία του
οφειλέτη αντιµετωπίζονται ως διοικητικό βάρος. 

Κλείνω αυτή τη σύντοµη αναδροµή στους δικαιοπολιτικούς λό-
γους, οι οποίοι συνέβαλαν στη διαµόρφωση αυτής της ρύθµισης,
µε την αναφορά στις συναφείς διεθνείς καλές πρακτικές. Έχετε
λάβει υπ’ όψιν συναφείς πρακτικές; Μας απαντήσατε: Βεβαίως.
Διαβάζω και πάλι: «Η διεθνής εµπειρία έχει καταλήξει πως η απαί-
τηση για εκτελεστό τίτλο και η υποχρεωτική οδός του πλειστη-
ριασµού επιφέρουν καθυστερήσεις. Σε πολλές έννοµες τάξεις
προτείνεται άµεση εκτέλεση χωρίς τη µεσολάβηση δικαστικών
αρχών. Χαρακτηριστικά είναι τα παραδείγµατα της Εσθονίας, της
Λιθουανίας και της Σλοβακίας, που επιτρέπουν εξωδικαστική επι-
βολή που συµφωνείται µεταξύ των µερών. 

Μας αναφέρετε ως καλές πρακτικές αυτά τα τρία εξέχοντα πα-
ραδείγµατα ακραίου νεοφιλελευθερισµού, ίσως του πιο ακραίου
νεοφιλελευθερισµού που επικρατεί αυτή τη στιγµή σε χώρες της
Ευρώπης. Έτσι, λοιπόν, είναι προφανές είναι ότι ο στόχος του
νοµοσχεδίου είναι ένας και µόνο, να ευνοήσει τα τραπεζικά ιδρύ-

µατα να εκτελούν και να εισπράττουν χωρίς κανένα δικονοµικό
περιορισµό, χωρίς την ύπαρξη εκτελεστού τίτλου, µε µόνη προ-
ϋπόθεση την παρέλευση του δεκαηµέρου. 

Για να µην γελιόµαστε, λοιπόν, κύριοι Υπουργοί και για να µην
προσπαθείτε να µας πείτε ότι εδώ υπάρχει ένας υποτιθέµενος
εκσυγχρονιστικός σκοπός, όλα όσα λέτε περί εκσυγχρονισµού,
είναι ο µανδύας που καλύπτει την πολιτική επιλογή της Κυβέρ-
νησης να εξυπηρετήσει για άλλη µια φορά τις τράπεζες, δηλαδή,
τους µεγάλους πιστωτές. Το θέµα και εδώ είναι όπως πάντα είναι
οι τράπεζες. 

Νοµίζω ότι αυτά θα αρκούσαν για να σταµατήσω την τοποθέ-
τησή µου σε ό,τι αφορά το ενέχυρο, αλλά θα αναφερθώ σε τέσ-
σερις ειδικές επισηµάνσεις: 

Ζήτηµα πρώτον. Ο διαφορετικός χρόνος σύστασης του ενε-
χύρου για οφειλέτη δανειστή και τρίτους θα δηµιουργήσει µε-
γάλα ζητήµατα ασφάλειας δικαίου, σας επισηµάνθηκε και από
τους φορείς που συµµετείχαν στη διαβούλευση. 

Ζήτηµα δεύτερον. Αντί να παρουσιάζετε ένα συνολικό νοµο-
σχέδιο για το ενέχυρο, φέρνετε αποσπασµατικές ρυθµίσεις που
θα δηµιουργήσουν ζητήµατα επικαλύψεων, µε άλλα παράλληλα
ισχύοντα νοµοθετήµατα.

Ζήτηµα τρίτον. Μεταφέρετε την αρµοδιότητα για το ηλεκτρο-
νικό µητρώο ενεχύρων στο Κτηµατολόγιο. Νοµίζω ότι είναι γνω-
στή σε όλους η τραγική κατάσταση η οποία επικρατεί στο
Κτηµατολόγιο για να επιφορτιστεί ακόµη και από αυτήν την δρα-
στηριότητα. 

Ζήτηµα τέταρτον. Να σηµειώσουµε και την αύξηση του κό-
στους για τη σύσταση ενεχύρων για τους οφειλέτες, αύξηση που
επισηµάνθηκε κατά την ακρόαση των φορέων και µάλιστα, από
την εκπρόσωπο της Ένωσης Ελληνικών Τραπεζών κ. Απαλαγάκη.

Εποµένως, αυτό το νοµοσχέδιο για λόγους ουσιαστικά πολιτι-
κούς, αλλά και για λόγους νοµοτεχνικούς πρέπει να καταψηφι-
στεί. Είναι άλλο ένα νοµοσχέδιο που στο µόνο πράγµα που
στοχεύει είναι στην εξυπηρέτηση τραπεζικών ιδρυµάτων που επί
διακυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας σηµειώνουν το ένα µετά το
άλλο ρεκόρ κερδοφορίας. 

Πάµε τώρα στο ζήτηµα της επιλογής ηγεσίας δικαιοσύνης και
το άρθρο 27. Να πω το εξής: Η εφαρµογή του νόµου δεν είναι
ποτέ και πουθενά ουδέτερη. Η εφαρµογή του δικαίου δεν είναι
ποτέ µη πολιτική ή απολιτική, δεν είναι ποτέ µη ιδεολογική, δεν
είναι ποτέ ουδέτερη. Αυτό είναι η αλφαβήτα, αν θέλετε, της νο-
µικής θεωρίας σήµερα, αυτό από το οποίο ξεκινάµε ούτως ή
άλλως. Είναι ακριβώς αυτός ο λόγος που η δικαστική εξουσία θα
πρέπει να διασταυρώνεται µε κάποιον τρόπο µε τις άλλες δύο
εξουσίες που προκύπτουν αµέσως ή εµµέσως από τη λαϊκή βού-
ληση και εποµένως, θεµελιώνονται ευθέως στην αρχή της λαϊκής
κυριαρχίας. Τούτο το λέω, διότι ακούγονται στον δηµόσιο διά-
λογο απόψεις, οι οποίες θέλουν η ίδια η δικαστική εξουσία να
επιλέγει τους επικεφαλής της, τους προέδρους της. 

Θεωρώ ότι αυτή η πρόταση που µπορεί µεν να έχει καλές προ-
θέσεις σε κάποιες περιπτώσεις -σε κάποιες περιπτώσεις, βε-
βαίως, όχι- είναι µια πρόταση λανθασµένη. Είναι και πολιτικά
λανθασµένη και συνταγµατικά µη εύλογη. Η δικαστική εξουσία
θα πρέπει σε κάποιο σηµείο να διασταυρώνεται µε τις άλλες δύο
εξουσίες και αυτό το οποίο µένει ανοικτό και προς συζήτηση,
είναι ο τρόπος αυτής της διασταύρωσης. Θα µπορούσε να είναι
διασταυρωµένη µε τη νοµοθετική εξουσία και µάλιστα, µέσω µιας
συνταγµατικής πρόβλεψης για αυξηµένες πλειοψηφίες για την
επιλογή της ηγεσίας. Θα µπορούσε να είναι, όπως έχει προτείνει
το Κοµµουνιστικό Κόµµα, µέσω της διαµόρφωσης ενός ευρύτε-
ρου εκλεκτορικού σώµατος, το οποίο θα επιλέγει τις ηγεσίες της
δικαιοσύνης. Θα µπορούσε να είναι µέσω ασφαλιστικών δικλεί-
δων περιορισµού του εύρους των δυνατών επιλογών της εκτε-
λεστικής εξουσίας. Όλα αυτά είναι εύλογες επιλογές, οι οποίες
πρέπει να συζητηθούν στο πλαίσιο µιας συνταγµατικής Αναθεώ-
ρησης. 

Η παρούσα διάταξη όµως, νοµίζω, ότι υποκινείται από µια αγω-
νία της Κυβέρνησης ότι θα υποστεί για άλλη µια φορά τον διεθνή
διασυρµό, καθώς αναµένονται εκθέσεις που αφορούν στην ποι-
ότητα του κράτους δικαίου στη χώρα και παίζει το έργο της
δήθεν διασφάλισης βασικών αρχών του κράτους δικαίου µέσω
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της εµπλοκής της δικαστικής εξουσίας στην επιλογή της ηγεσίας
της, η οποία όµως εµπλοκή καταλήγει να είναι, θα έλεγα κανείς,
τελείως προσχηµατική και να µην επιλύει κατά κανέναν τρόπο το
πραγµατικό πρόβληµα: Την απόλυτη διακριτική ευχέρεια που
έχει η Κυβέρνηση, το Υπουργικό Συµβούλιο εν προκειµένω, αυτή
τη στιγµή στην επιλογή της ηγεσίας της δικαιοσύνης. 

Θεωρώ ότι είναι µια διάταξη η οποία δεν διορθώνει την υπάρ-
χουσα κατάσταση και θα ήταν προτιµότερο, κύριοι Υπουργοί, να
γινόταν µια ανοικτή συζήτηση στο πλαίσιο της διαδικασίας της
συνταγµατικής Αναθεώρησης, καθώς η παρούσα Βουλή θα είναι
και η προτείνουσα Βουλή, και όχι να κοροϊδευόµαστε µεταξύ
µας. 

Ο περιορισµός του εύρους των δυνατών επιλογών του Υπουρ-
γικού Συµβουλίου που γίνεται µέσω της διάταξης αυτής είναι
απολύτως προσχηµατικός. Στην πραγµατικότητα, ο Υπουργός
Δικαιοσύνης και το Υπουργικό Συµβούλιο έχουν σχεδόν ολοκλη-
ρωτική διακριτική ευχέρεια να επιλέγουν και πάλι την ηγεσία της
δικαιοσύνης. 

Με όλα αυτά τα δεδοµένα, η στάση µας είναι προφανώς αρ-
νητική στο σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης κ. Βασίλειος
Γραµµένος. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε. 

Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, µε το υπό συζήτηση νο-
µοσχέδιο συστήνεται στο ελληνικό Κτηµατολόγιο Ηλεκτρονικό
Μητρώο Ενεχύρων το οποίο θα λειτουργεί ως ψηφιακή δηµόσια
υπηρεσία µέσω της ενιαίας ψηφιακής πύλης της δηµόσιας διοί-
κησης. Όλα πλέον θα είναι καταχωρηµένα. Πρέπει να είναι κα-
ταχωρηµένα, επιβάλλεται. 

Τι σηµαίνει, όµως, αυτό πρακτικά; Πρακτικά σηµαίνει ότι όλα
τα ενέχυρα θα φακελώνονται κεντρικά σε ένα ηλεκτρονικό σύ-
στηµα που θα δηµιουργήσει το ελληνικό Κτηµατολόγιο. 

Μας λέτε ότι φέρνετε µια µεταρρύθµιση που αποσκοπεί στην
απλούστευση και ολοκλήρωση µε ταχύτητα και ασφάλεια της
διαδικασίας σύστασης ενεχύρου σε κινητά, όπως µετοχές και
οµόλογα. 

Σε αυτό λοιπόν το σηµείο εµείς εντοπίζουµε, κύριοι της Κυβέρ-
νησης, κύριοι Υπουργοί, τη µισή αλήθεια, γιατί την άλλη µισή τε-
χνηέντως προσπαθείτε να την αποκρύψετε από τον ελληνικό
λαό, εξυπηρετώντας βέβαια τη δική σας πολιτική σκοπιµότητα. 

Τι είναι, λοιπόν, αυτό που λέτε στον ελληνικό λαό και που εµείς
θα τολµήσουµε να πούµε σήµερα, για να καταλάβει ο κόσµος σε
τι αναφερόµαστε και για ποιο νοµοσχέδιο µιλάµε; 

Μιλάµε για τις τράπεζες και τα funds τα οποία υπηρετείτε µε
πίστη και αφοσίωση εις βάρος του ελληνικού λαού εδώ και πάρα
πολλά χρόνια. Θα είναι σε θέση οι τράπεζες να κάνουν κατά-
σχεση στα ενέχυρα πολύ γρήγορα και χωρίς τις δικαστικές δια-
δικασίες όταν ο δανειολήπτης, δηλαδή ο Έλληνας πολίτης, θα
αδυνατεί να πληρώσει. Εποµένως, είναι εµφανής ο στόχος της
Κυβέρνησής σας για άµεση ικανοποίηση του ενεχυρούχου δα-
νειστή. 

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να σταθώ στο άρθρο 7 µέσα στο
οποίο αναφέρεται η έναρξη των αποτελεσµάτων της σύµβασης
ενεχύρου. Στο εν λόγω άρθρο εντοπίσαµε σοβαρά προβλήµατα,
τα οποία επεσήµαναν ακόµα και οι φορείς που συµµετείχαν στις
επιτροπές τις προηγούµενες ηµέρες. 

Συγκεκριµένα, όπως ανέφερε η Πρόεδρος της Ένωσης Αστι-
κολόγων κ. Χρηστακάκου κατά τη διάρκεια των επιτροπών, τα
αποτελέσµατα σύστασης πρέπει να είναι για όλους κοινά. Έτσι
είπε χαρακτηριστικά η κ. Χρηστακάκου, κύριε Υφυπουργέ. 

Τι σηµαίνει αυτό; Με τη διάταξη έχουµε τρία διαφορετικά χρο-
νικά σηµεία επέλευσης αποτελεσµάτων. Σε άλλο χρονικό σηµείο
αρχίζει η απαγόρευση για τον οφειλέτη, σε άλλο υπέρ του δα-
νειστή και σε άλλο για τον τρίτο, κύριε συνάδελφε.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: …(Δεν ακούστηκε) 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Έτσι πρέ-

πει να είναι. Θα σας εξηγήσω. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ: Εσείς λέτε καµµία απαγόρευση, ο

κύριος Υφυπουργός διαψεύδει, κύριε κοινοβουλευτικέ. Συνεν-
νοηθείτε µεταξύ σας, για να ξέρουµε τι γίνεται. 

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Η σύσταση ξεκινάει…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ: Είναι βέβαιο εποµένως ότι θα προ-

κληθεί µια σύγχυση. Υπάρχει σύγχυση από την επιδερµική σας,
κύριε κοινοβουλευτικέ, νοµοθέτηση. Βεβαίως, είναι επιδερµική η
νοµοθέτηση που κάνατε. Είναι βεβαίως  απολύτως σίγουρο ότι
δηµιουργείτε σύγχυση και το αντιλαµβάνεστε αυτό. Και το κά-
νετε σκοπίµως, γιατί εξυπηρετείτε την πολιτική σας σκοπιµότητα,
τα δικά σας συµφέροντα, τους τραπεζίτες και τα funds. 

Πάµε τώρα σε κάτι άλλο. Στην καταπιστευτική εκχώρηση απαί-
τησης δεν έχει ληφθεί υπ’ όψιν ένα πολύ σοβαρό ζήτηµα όπως
αυτό του factoring. Δεν έχει ληφθεί καθόλου υπ’ όψιν από την
πλευρά σας. Ειδικώς, ως προς τη σύσταση ενεχύρου επί των
ονοµαστικών µετοχών υπήρχαν ρυθµίσεις, αλλά υπήρχε µέχρι
τώρα και ο ν.2844 του 2000, αγαπητέ κύριε Υπουργέ, ο οποίος
ρύθµιζε τα ζητήµατα µετοχών. 

Τώρα ανατρέπονται τα πάντα, χωρίς όµως προηγουµένως να
έχετε εξετάσει, κύριοι, πώς θα λειτουργήσει το νέο σύστηµα
στην πράξη και όχι στη θεωρία. Για µια ακόµα φορά τι κάνετε;
Νοµοθετείτε αποδεδειγµένα στα τυφλά, φέρνετε άρον - άρον νο-
µοσχέδια εδώ για να τα ψηφίσουµε όλοι εµείς, µόνο και µόνο για
να δείξετε ότι παράγετε νοµοθετικό έργο. Το έχουµε ξαναπεί
αυτό µέσα από αυτό το Βήµα. Μάλιστα!

Πώς εµείς τώρα, κύριοι, να µην εκφράσουµε την έντονη αντί-
θεσή µας στο άρθρο 12, το οποίο προβλέπει τι; Τη γνωστοποίηση
ενεχυρίασης στον οφειλέτη µε e-mail. Θα αποστέλλεται ένα e-
mail στον οφειλέτη. Αυτά δεν είναι σοβαρά πράγµατα. Το αντι-
λαµβάνεστε αυτό. Γνωστοποίηση µε e-mail στον οφειλέτη, στο
οποίο e-mail µπορεί να έχει άµεσα πρόσβαση ο οποιοσδήποτε; 

Η εν λόγω ρύθµιση δεν παρέχει καµµία απολύτως ασφάλεια
στον οφειλέτη και το ξέρετε αυτό. Εµείς αυτό θέλουµε να το δια-
φυλάξουµε. Θα θέλαµε να το διαφυλάξετε και εσείς. Έχετε υπο-
χρέωση να το κάνετε. Θέλετε να καταλάβετε ότι αυτό που κάνετε
δεν είναι πρέπον, δεν πρέπει να γίνει; Πρέπει να προστατεύεται
ο οφειλέτης σε όλες τις περιπτώσεις. 

Επίσης, δεν προβλέπεται και κάτι σχετικά µε την τιτλοποίηση
απαιτήσεων. Δεν έχετε καµµία απολύτως πρόβλεψη βάσει του
νοµοσχεδίου που µας φέρνετε εδώ να ψηφίσουµε.

Επιπλέον, σε αυτό το σηµείο οφείλουµε να υπερτονίσουµε ότι
σε κάποιες περιπτώσεις, όπως αυτή εδώ που αφορά στην κατα-
χώρηση ενεχύρου στο ηλεκτρονικό µητρώο, κοινώς καταχώριση
οφειλών, η ψηφιοποίηση συνεπάγεται µε τι; Με παρακολούθηση!
Θέλετε να παρακολουθείτε τους πάντες, να γνωρίζετε τα πάντα
και να τα διοχετεύετε στη συνέχεια στις τράπεζες, τα funds και
σε όλους τους δανειστές, µε αποτέλεσµα ο οφειλέτης να είναι
εκτεθειµένος. 

Προειδοποιούµε λοιπόν ξανά. Το κάναµε στις επιτροπές, θα
το κάνουµε και µέσα από αυτό το Βήµα, µήπως, κύριοι της Κυ-
βέρνησης, µας ακούσετε κάποια στιγµή. Τα ηλεκτρονικά µητρώα
και δη αυτά που σχετίζονται µε οφειλές µελλοντικά θα λειτουρ-
γούν σε βάρος των ίδιων των οφειλετών, θα τους επιβαρύνουν,
αφού όλες οι οφειλές τους θα είναι συγκεντρωµένες στα ηλε-
κτρονικά µητρώα στα οποία κάποιοι θα έχουν πρόσβαση. 

Πείτε µετά µέσα από αυτό το Βήµα ποιοι θα είναι αυτοί που θα
έχουν πρόσβαση, αγαπητοί κύριοι της Κυβέρνησης. 

Δεν αποκλείεται µάλιστα µελλοντικά τέτοια συστήµατα να χρη-
σιµοποιηθούν για την απόδειξη της φερεγγυότητας των οφειλε-
τών ή για την είσπραξη οφειλών µε άλλους τρόπους που εσείς
γνωρίζετε. Αυτός είναι ο συγκεντρωτισµός οφειλών στα ηλεκτρο-
νικά συστήµατα τα οποία θα επιβαρύνουν σηµαντικά τους οφει-
λέτες. 

Αξιοπρόσεκτες είναι οι ρυθµίσεις που αφορούν στον δανειστή,
αλλά και την απόσβεση και την εξάλειψη ενεχύρου. Ειδικότερα,
η ελευθέρωση του οφειλέτη επέρχεται εφόσον σωρευτικώς συν-
τρέχουν οι προϋποθέσεις καταβολής στον ενεχυρούχο δανειστή
και της εγγραφής στο µητρώο της πράξης απόσβεσης και εξά-
λειψης του ενεχύρου. Άρα για να ελευθερωθεί ο οφειλέτης, δεν
φτάνει µόνο να καταβάλλει την απαίτηση, αλλά πρέπει να εγγρα-
φεί η πράξη της απόσβεσης στο συγκεκριµένο µητρώο. 

Υπάρχουν και άλλα αδιευκρίνιστα ζητήµατα τα οποία εντοπί-
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σαµε. Για παράδειγµα, ποιος θα προβαίνει στην εγγραφή της
πράξης απόσβεσης στο µητρώο µέσα; Σε ποια προθεσµία; Ποιες
οι συνέπειες αν δεν εγγραφεί η πράξη απόσβεσης; Παραδείγµα-
τος χάρη, ο οφειλέτης θα φαίνεται ότι χρωστάει ή δεν θα φαίνε-
ται ότι χρωστάει; Καλείστε να απαντήσετε, αγαπητοί κύριοι της
Κυβέρνησης.

Γενικά η ηλεκτρονική καταχώριση στην παρακολούθηση της
πορείας του ενεχύρου µελλοντικά µπορεί να συνεπάγεται πολλά
για τον οφειλέτη, για τον Έλληνα πολίτη, για αυτόν µιλάµε τόση
ώρα εδώ µέσα. Για παράδειγµα, ενδέχεται να τον αποκλείουν
από κάποια δικαιώµατα, όπως η έκδοση ενηµερότητας λόγω
ύπαρξης οφειλής που θα φαίνεται πού; Στο γνωστό σύστηµα
gov.gr, το οποίο δηµιουργήσατε για να εξυπηρετηθεί ο Έλληνας
πολίτης, αλλά για να παρακολουθείται και ο Έλληνας πολίτης,
να ελέγχουµε τα προσωπικά του δεδοµένα και να ξέρουµε τι γί-
νεται, τι χρωστάει, σε ποιον χρωστάει, αν έχει ή δεν έχει.

Τι θα συµβεί µε απλά λόγια. Οι τράπεζες και τα funds -αυτό
πρέπει να ακούσει ελληνικός λαός- θα µπορούν να κάνουν κατά-
σχεση στα ενέχυρα ταχύτατα και χωρίς δικαστικές διαδικασίες
όταν ο δανειολήπτης, ο ανθρωπάκος, δηλαδή ο άνθρωπος του
µεροκάµατου, θα χρωστάει σε αυτές. 

Αυτό σηµαίνει εκσυγχρονισµός για εσάς, κύριοι της Κυβέρνη-
σης; Αυτός είναι ο εκσυγχρονισµός; Πείτε µας, κύριε Υπουργέ,
σας ρωτήσαµε και στην επιτροπή, αλλά απάντηση δεν πήραµε.
Σιγά µην παίρναµε.

Εµείς σας λέµε πάντως ότι ο σκοπός των ανωτέρω είναι η
άµεση ικανοποίηση του δανειστή µέσω της καταχώρισης του ενε-
χύρου και της παρακολούθησης των οφειλών του οφειλέτη στο
ηλεκτρονικό µητρώο, αλλά και της τήρησης επιπλέον υποχρεώ-
σεων, όπως για παράδειγµα η εγγραφή της πράξης απόσβεσης
στο µητρώο, ώστε ο οφειλέτης να ελευθερωθεί από τη συγκε-
κριµένη οφειλή που θα έχει. Και όπου λέµε δανειστής, όλοι εµείς
τι βλέπουµε από πίσω; Μα, φυσικά τις τράπεζες. Είναι πλέον γνω-
στή η τάση της Κυβέρνησης για την άµεση ικανοποίηση των συµ-
φερόντων των συγκεκριµένων κυρίων, αυτών που µας δανείζουν
µε τόκο. Αυτό, λοιπόν, που η Κυβέρνηση σας αποκαλεί εκσυγ-
χρονισµό, εµείς τολµούµε να πούµε ότι είναι ασφυκτικός κλοιός
και στενή παρακολούθηση των οφειλετών.

Θα κάνω µερικές ακόµα παρατηρήσεις. Μας απάντησε προ-
σωπικά στην ερώτηση που θέσαµε για την λειτουργία του µη-
τρώου η κ. Σµαράγδα Ρηγάκου, Διευθύντρια Νοµικών Ρυθµι-
στικών Υπηρεσιών και Κανονιστικής Συµµόρφωσης του Οµίλου
Χρηµατιστηρίου Αθηνών. Τι είπε; Το κρατάω στα χέρια µου, το
καταθέτω και για τα Πρακτικά. Παρακαλώ πολύ αυτό να καταχω-
ρηθεί στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Γραµµένος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μας απάντησε πραγµατικά, λοιπόν, στην ερώτησή µας ότι το
µητρώο θα λειτουργεί, όπως γνωρίζουµε και µας επιβεβαιώνει
βέβαια ότι λειτουργεί το Υποθηκοφυλακείο και το Κτηµατολόγιο.
Οπότε, όντως εξαιτίας αυτής της δηµοσιότητας, θα υπάρξει µια
παράβαση του χρηµατιστηριακού απορρήτου, δηλαδή του απορ-
ρήτου των χρηµατιστηριακών συναλλαγών και των καταχωρή-
σεων στον ΕΛΚΑΤ, στο Ελληνικό Κεντρικό Αποθετήριο Τίτλων.
Μάλιστα µετά τη διαβούλευση και για αυτό σχολίασα -είπε η συγ-
κεκριµένη κυρία- και το αν τα σχόλια τα συγκεκριµένα τελικά
έχουν ληφθεί υπ’ όψιν προς τη σωστή ή όχι κατεύθυνση, όταν
σηµειώναµε το πρόβληµα του απορρήτου των χρηµατιστηριακών
συναλλαγών, έλεγε η κ. Ρηγάκου. Και µας απάντησε.

Έτσι, λοιπόν, νοµοθετείτε εσείς; Εντάξει, είπαµε να νοµοθετή-
σετε, αλλά τουλάχιστον να προστατευθούν οι ιδιώτες, να προ-
στατευθεί ο Έλληνας πολίτης. Δεν µπορείτε να νοµοθετείτε
αυθαίρετα και να παραβιάζετε προσωπικά δεδοµένα. Δεν τα λέµε
µόνο εµείς, τα λένε και οι ειδικοί που συµµετείχαν στις επιτροπές. 

Πάµε τώρα στην περίφηµη ρύθµιση του άρθρου 27, για την
οποία ειπώθηκαν αρκετές ανακρίβειες για άλλη µια φορά και στις
επιτροπές, αλλά και µέσα από αυτό το Βήµα της Βουλής. Μας
προκάλεσε ιδιαίτερη εντύπωση ότι η ρύθµιση αυτή παρουσιά-
στηκε από την Κυβέρνηση ως τοµή, λέει, στη διαδικασία για την

επιλογή της ηγεσίας των ανωτάτων δικαστηρίων. Για ποια τοµή
µιλάµε και σε ποια τοµή αναφερόµαστε από τη στιγµή που η όλη
διαδικασία και η ψηφοφορία ανώτατων δικαστικών και εισαγγε-
λικών λειτουργών δεν δεσµεύει το υπουργικό σας συµβούλιο ή
το εκάστοτε υπουργικό συµβούλιο; Τι κάνουµε, χρυσώνουµε το
χάπι στους δικαστές ή προσπαθούµε να δείξουµε στην Ευρώπη
και στους Ευρωπαίους, που µας πιέζουν για µια ανεξάρτητη δι-
καιοσύνη, ότι εµείς δίνουµε λόγο στην ηγεσία της δικαιοσύνης
να έχει λόγο για την εκλογή της ηγεσίας της; Πρόκειται συνεπώς
για µια περιττή πολιτικοποίηση στους κόλπους του δικαστικού
σώµατος.

Επαναλαµβάνουµε την πάγια θέση µας στην Ελληνική Λύση
για άλλη µια φορά µέσα από αυτό το Βήµα. Δεν µπορεί να νοείται
κράτος δικαίου, διάκριση των εξουσιών και ανεξαρτησία της δι-
καιοσύνης όταν η επιλογή των ανωτάτων δικαστικών και εισαγ-
γελικών λειτουργών της χώρας διενεργείται από την εκάστοτε
κυβέρνηση. Σταµατήστε, επιτέλους, να υποτιµάτε την κρίση του
ελληνικού λαού ή τη νοηµοσύνη του Έλληνα αν θέλετε καλύ-
τερα. Μην κοροϊδευόµαστε µεταξύ µας. Ξέρουµε πάρα πολύ
καλά γιατί το κάνετε. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να κλείσω την οµιλία µου µε µια ρήση του
Αριστοτέλη από τα «Ηθικά Νικοµάχεια». Είχε πει ο Αριστοτέλης:
«Με την αλήθεια όλα τα δεδοµένα βρίσκονται σε µια αρµονική
συµφωνία, ενώ µε το ψεύδος», αγαπητοί κύριοι της Κυβέρνησης,
«γρήγορα έρχεται σε διαφωνία και σύγκρουση το αληθές». Συγ-
κρούεστε καθηµερινά µε την αλήθεια. Και αυτός είναι ο λόγος
που νοµοθετείτε συνεχώς και φέρνετε συνέχεια νοµοσχέδια να
τα ψηφίσουµε. 

Στην Ελληνική Λύση, λοιπόν,  θα συνεχίσουµε να αναδει-
κνύουµε την αλήθεια. Έχουµε χρέος, έχουµε καθήκον να το κά-
νουµε -άλλωστε γι’ αυτό είµαστε εδώ- πολεµώντας τι; Τα ψεύδη
σας. Και να είστε βέβαιοι και σίγουροι ότι θα νικήσουµε, διότι η
αλήθεια, όπως ξέρετε και όπως έλεγαν και οι σοφοί, πάντα νικά
το ψέµα και το φως πάντα θα διαλύσει το σκοτάδι. Είµαστε σί-
γουροι γι’ αυτό. 

Έτσι, λοιπόν, και εµείς µε όπλο µας την αλήθεια και το φως,
κύριοι της Κυβέρνησης, θα γκρεµίσουµε το ψέµα σας και σας
ευχαριστούµε πάρα πολύ. Σίγουρα και ασφαλώς καταψηφίζουµε
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο τώρα έχει η

ειδική αγορήτρια της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Καραγεωργοπού-
λου. 

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πάρα πολύ.
Το σηµερινό νοµοσχέδιο που τιτλοφορείται «Εκσυγχρονισµός

του θεσµικού πλαισίου για το ενέχυρο και σύσταση Ενιαίου Ηλε-
κτρονικού Μητρώου Ενεχύρων και κινητών, απαιτήσεων και
άλλων δικαιωµάτων και άλλες διατάξεις» κατά τα συνήθη εκθέτει
και πάλι την Κυβέρνησή σας για την πρακτική κακής νοµοθέτη-
σης.

Από το άρθρο 27 του τρίτου µέρους και έως την προτελευταία
διάταξη τα άρθρα που προστέθηκαν δεν τέθηκαν ποτέ σε δια-
βούλευση. Αντιλαµβάνεστε ότι η µεθόδευση της συσκότισης και
απόκρυψης από την κοινή γνώµη ζητηµάτων που άπτονται πτυ-
χών σε διερεύνηση ως προς τις προθέσεις και σκοπιµότητα που
εξυπηρετούν θέτουν εκ νέου τη δηµοκρατία σε αµφισβήτηση.

Ως προς το αντικείµενο του δεύτερου µέρους, που αφορά στη
σύσταση και εκτέλεση ενεχύρων επί κινητών χωρίς παράδοση
και στη θεσµοθέτηση του Ενιαίου Κεντρικού Ηλεκτρονικού Μη-
τρώου Ενεχύρων, αοριστία, ασάφεια ήταν κατά γενική διαπί-
στωση όχι µόνο των εισηγητών, αλλά και περισσότερων φορέων
το κύριο γνώρισµα των σχετικών διατάξεων. Η Πρόεδρος της
Ένωσης Αστικολόγων, κ. Χριστακάκου - Φωτιάδη ανέλυσε ένα
µέρος των προβληµάτων που δηµιουργεί η πρόχειρη και στοχευ-
µένα επιπόλαιη προσέγγιση στον τρόπο εφαρµογής λειτουργίας
ενός εµπράγµατου δικαιώµατος που διαχρονικά εξασφαλίζει τις
πιστώσεις που παρέχονται κυρίως από τα τραπεζικά ιδρύµατα.
Οι διαφορετικοί χρόνοι έναρξης των αποτελεσµάτων της σύστα-
σης ενεχύρου, όπως ορίζονται στο άρθρο 7 του παρόντος σχε-
δίου έναντι του ενεχυριαστή και έναντι του οφειλέτη και έναντι
τρίτου ήταν µία από τις εύστοχες αναφορές και προβληµατι-
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σµούς που εξέφρασε, πλην όµως δεν έλαβε καµία απάντηση και
τοποθέτηση ουδενός από τους Υπουργούς. 

Σε αυτό το σηµείο να επισηµάνω ότι η ανησυχία της Προέδρου
σχετικά µε την σκοπιµότητα της κατάργησης ενός συστήµατος
κανόνων δικαίου του Αστικού Κώδικα επιβεβαιώθηκε από την έκ-
θεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής, η οποία κατα-
κρίνει την κατάργηση της σειράς διατάξεων του Αστικού Κώδικα
ως µη αιτιολογηµένη και ικανό λόγο να δηµιουργήσει πλείστα ερ-
µηνευτικά ζητήµατα, ιδίως σε ότι αφορά την ενεχύραση απαιτή-
σεων. Η ίδια, δηλαδή, η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής µιλά
για ανασφάλεια δικαίου, που προκύπτει µέσα από τη νοµοθέτηση
που φέρνετε.

Ως προς την αρχή της δηµοσιότητας και ειδικότητας, που στο
εµπράγµατο δίκαιο εξασφαλίζει την τάξη, τέθηκαν περισσότερα
ερωτήµατα και πάλι ουδεµία τοποθέτηση µε πρόθεση αποφυγής
από τη δύναµη της Πλειοψηφίας. 

Θα αναφερθώ στα ίδια παραδείγµατα που ανέπτυξα µε έµ-
φαση στη διάρκεια των επιτροπών, σε σύσταση ενεχύρου επί κι-
νητού πράγµατος ανεµογεννητριών. Είναι παγκοίνως γνωστό ότι
στις σχετικές συµβάσεις υφίστανται παραρτήµατα, που περιλαµ-
βάνουν πρόσθετες πληροφορίες επί του είδους των υλικών, επί
των περιβαλλοντικών επενεργειών, επί του διαχειριστή του δα-
νείου. 

Τι ακριβώς θα περιλαµβάνει το πιστοποιητικό; Καµµία απάν-
τηση. Τι θα είναι εφικτό να πληροφορηθεί ένας τρίτος, ως προς
το ποιος διαχειρίζεται το δάνειο µετά από την τιτλοποίηση του;
Γιατί συµβαίνει αυτή τη στιγµή και δεν µπορεί ο οφειλέτης να
πληροφορηθεί ποιος είναι ο servicer, στον οποίο έχει µεταβιβα-
στεί η απαίτησή του από την τράπεζα; Σήµερα από τις υφιστά-
µενες εγγραφές, που κατά κύριο λόγο βρίσκονται στο τέως
Υποθηκοφυλακείο Αθηνών, λόγω έδρας των εταιρειών που συµ-
βάλλονται στη σύσταση ενεχύρου, δεν υφίσταται δυνατότητα
άντλησης τέτοιων πληροφοριών. Και αυτό, ενώ θα έπρεπε να
ρυθµίζεται µε το παρόν, δυστυχώς, τεχνηέντως παραλείπεται. 

Έτερο ερώτηµα. Το έντυπο δηµοσίευσης θα είναι η εγγραφή;
Μέχρι σήµερα δεν υπήρχε πιστοποιητικό που να βεβαιώνει τι εγ-
γράφεται. Ποιο θα είναι το περιεχόµενο του εν λόγω πιστοποι-
ητικού που µνηµονεύεται στο παρόν σχέδιο νόµου; Οι σχετικές
επισηµάνσεις, ξέρετε, που δεν βρήκατε τον λόγο να σχολιάσετε,
κύριε Υφυπουργέ, θεωρούµε πως θίγουν τον πυρήνα του υπο-
βάθρου της παρούσας νοµοθετικής πρωτοβουλίας, που αγκα-
λιάζει και ενστερνίζεται τις προτάσεις της Προέδρου της
Ελληνικής Ένωσης Τραπεζών. 

Πράγµατι θα συµφωνήσουµε µε την κ. Απαλαγάκη σε ένα
πράγµα, όµως, και µόνο, ότι το ενέχυρο είναι ένας από τους δύο
βασικούς πυλώνες παροχής εµπράγµατης ασφάλειας, άρα και
πίστης. Το ζητούµενο, όµως, είναι ότι µε την Ένωση Τραπεζών
συνδιαλέγεστε, όπως και η ίδια δήλωσε ήδη από τον Μάιο του
2024 για τη σύνταξη του παρόντος, κάτι, όµως, που δεν έγινε µε
οποιονδήποτε άλλον όπως είναι η Εθνική Αρχή Δικαιωµάτων του
Ανθρώπου, όπως είναι το θεσµικό όργανο των δικηγόρων, αλλά
και άλλους φορείς που θα µπορούσαν να συνεισφέρουν στη
βάση της δίκαιης και ίσης µεταχείρισης των διαπλεκοµένων
µερών που συµβάλλονται. 

Τέτοιοι εκπρόσωποι, επίσης, θα µπορούσαν να είναι και εκείνοι
των δανειοληπτών, επιχειρήσεων και φυσικών προσώπων. Εκεί-
νων, δηλαδή, που θα επωµισθούν το λειτουργικό και το οικονο-
µικό κόστος από την καταχώρηση στο ηλεκτρονικό µητρώο. Τους
αγνοήσατε, όµως, γιατί αυτό εξυπηρετεί, βεβαίως, τις τράπεζες,
τους χρηµατοδοτικούς µηχανισµούς που στοχοποιούν τους δα-
νειολήπτες, εφαρµόζοντας τακτικές δόγµατος σοκ µε τοκογλυ-
φικές πρακτικές, καταλήγουν σε επίσπευση των επαχθέστερων
µέτρων αναγκαστικής εκτέλεσης, ακόµα και για ευτελή ποσά, εκ-
πλειστηριάζοντας κατοικίες και πρώτες κατοικίες αδύναµων κοι-
νωνικά οµάδων, µέσα από σκοτεινές διαδροµές. 

Αυτούς υπηρετείτε, κύριοι της Συµπολίτευσης, αυτούς που κα-
ταδιώκουν ΑΜΕΑ, µονογονεϊκές οικογένειες, επιστρατεύοντας
στην αρένα της άνισης µάχης δικούς τους επίλεκτους -µπορούµε
να επικαλεστούµε το σκάνδαλο Eurobank - Pillar- στους οποίους
καταλήγουν τα σπίτια, τα χωράφια, η γη, η ατοµική ιδιοκτησία,
που για εσάς είναι αναλώσιµα γόνιµων πλειστηριασµών, σε

τέρψη των υγιών και πλούσιων αυλικών ή άλλων τραπεζιτών της
Κυβέρνησής σας. 

Ύστερα, στο πλαίσιο της ακρόασης φορέων, είχαµε την ευ-
καιρία της παρουσίας του αιώνια προσωρινού Προέδρου του Ελ-
ληνικού Κτηµατολογίου, καθώς δεν έχετε βρει τον λόγο
διορισµού µέσω της βασάνου του ΑΣΕΠ, όπως κατά δικό σας
νόµο προβλέπεται. Το Ελληνικό Κτηµατολόγιο πρωτοστατεί, λοι-
πόν, στη θεσµοθέτηση του Ενιαίου Κεντρικού Ηλεκτρονικού Μη-
τρώου Ενεχύρων, που συνιστά άλλη µια προσπάθεια ψηφιο-
ποίησης λειτουργιών υπό την αιγίδα του Υπουργείου Ψηφιακής
Διακυβέρνησης. Καινοτοµία για το δίκαιό µας, αναφέρει η ανά-
λυση συνεπειών ρύθµισης. 

Ειδικότερα, στο άρθρο 15 στο νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δι-
καίου Ελληνικό Κτηµατολόγιο, συστήνεται Ηλεκτρονικό Μητρώο
Ενεχύρων και το εύλογο ερώτηµα, για όποιον γνωρίζει το νοµο-
θετικό πλαίσιο λειτουργίας του Ελληνικού Κτηµατολογίου, είναι
το εξής: Γιατί αποδίδεται η σχετική αρµοδιότητα στο Ελληνικό
Κτηµατολόγιο; Τι καλά έχει κάνει το Ελληνικό Κτηµατολόγιο, για
να παίρνει κάτι ακόµα; 

Με πλήθος αρµοδιοτήτων που επιφορτίζουν, λοιπόν, το ήδη
επιβαρυµένο έργο του φορέα, που όχι µόνο πάσχει από υποστε-
λέχωση, έλλειψη υποδοµής, αλλά, κυρίως, πάσχει από πολιτική
βούληση στον εξορθολογισµό µιας τραγικής πραγµατικότητας,
που οι Έλληνες πολίτες βιώνουν ως διάλυση του συστήµατος
που λειτουργούσε υπό το καθεστώς υποθηκοφυλακείων και ως
απαρχή µιας νέας εποχής που ολισθαίνει στην ανασφάλεια δι-
καίου, στην αποστασιοποίηση της πολιτείας από την συνταγµα-
τικά κατοχυρωµένη ευθύνη προστασίας της ιδιοκτησίας. 

Ο δηµόσιος χαρακτήρας του Κτηµατολογίου κατακρεουργεί-
ται και πλέον οι αποφάσεις του «ξαφνικού θανάτου» της επί
τριάντα σχεδόν χρόνια ατελέσφορης διαδικασίας της κτηµατο-
γράφησης στις 30 Νοεµβρίου του 2024 γεννά εκατοµµύρια ερω-
τηµατικά που προκαλούν τη µήνιν και τον αποτροπιασµό.
Προφανώς, η κατασπατάληση των πόρων του προγράµµατος
«Ελλάδα 2.0», η γενναιοδωρία του Ταµείου Ανάκαµψης, είναι οι
µόνοι λόγοι που αιτιολογούν τη συγκεκριµένη σπουδή και πρό-
σκληση µετ’ επιτάσεως. Μόνο που η κτηµατογράφηση δεν λει-
τουργεί στην πραγµατικότητα και δεν θα υπάρχει ούτε σε λίγους
µήνες. Σε αυτόν, λοιπόν, τον φορέα, κατά το δικό σας αφήγηµα,
βρήκατε τους καταλληλότερους να αναλάβουν τη διαχείριση του
νέου εγχειρήµατος της τήρησης Ηλεκτρονικού Μητρώου Ενεχύ-
ρου.  

Το Ελληνικό Κτηµατολόγιο µε την ανολοκλήρωτη κτηµατογρά-
φηση εδώ και είκοσι εννέα χρόνια, αφ’ ενός και µε τη διάλυση
των υποθηκοφυλακείων της χώρας χωρίς µετάβαση στην ψηφιο-
ποίηση των αρχείων τους, βρίθει δυσεπίλυτων προβληµάτων, σε
σηµείο που η επικρατούσα κατάσταση αποδιοργάνωσης προσι-
διάζει σε βραδυφλεγή βόµβα. Και είµαι επιεικής, 663 χιλιάδες
ευρώ είναι το ποσό, στο οποίο αποτιµήθηκε από το Γενικό Λογι-
στήριο του Κράτους, το κόστος σύστασης του Ηλεκτρονικού Μη-
τρώου Ενεχύρων, ποσό που χρηµατοδοτείται από το Ταµείο
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. 

Το τέως Υποθηκοφυλακείο Αθηνών συγκεντρώνει περί το 90%
των ενεχύρων. Σε αυτό, όµως, όπως και σε άλλα κτηµατολογικά
γραφεία, οι καθυστερήσεις στις καταχωρήσεις εγγραπτέων πρά-
ξεων είναι τόσο µεγάλες που πλέον στον ευρύ κύκλο των νοµικών
είναι κοινό µυστικό και κυκλοφορεί ως φήµη ότι εντός των τειχών
λειτουργεί επιχείρηση παραοικονοµίας, µε συγκεκριµένη ταρίφα
ανά κάθε γραφείο -500 ευρώ είναι η ταρίφα στο Κτηµατολογικό
Γραφείο της Αθήνας- προκειµένου να καταχωρούνται πράξεις σε
συντοµότερο χρόνο. Αιτία οι καθυστερήσεις που καθιστούν την
αγωνία και την απελπισία, την οµηρία των πολιτών, είδος παρά-
νοµης συναλλαγής µε την ανοχή σας, γιατί το γνωρίζετε, έχει
δώσει και σχετική συνέντευξη ο κ. Κυρανάκης πρόσφατα. 

Το Κτηµατολόγιο τελικά δεν ήρθε να υπηρετήσει τον πολίτη,
αλλά συγκεκριµένα συµφέροντα. Ακόµα και για ένα αντίγραφο
συµβολαίου η έκδοση από το Υποθηκοφυλακείο Αθηνών καθυ-
στερεί δύο µήνες, στην καλύτερη περίπτωση. Αυτά περί του
µύθου του ψηφιακού θαύµατος και της ταχύτητας στις συναλλα-
γές, που καµµία σχέση δεν έχει µε την πραγµατικότητα. Φυσικά,
σε σχέση µε την ψηφιοποίηση των υποθηκοφυλακείων, διάβασα
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και ένα σχετικό άρθρο σε site από συνέντευξη που έδωσε εχθές
ο κ. Κυρανάκης. Είναι ένα τεράστιο ζήτηµα, για το οποίο θα
ήθελα πολύ περισσότερο χρόνο απ’ όσο έχω, δυστυχώς, για να
αναφερθώ, διότι εδώ πρόκειται για µια παραπλάνηση, µία απρο-
κάλυπτη, πραγµατικά εξωφρενική παραπλάνηση του κοινού. 

Ψηφιοποίηση δεν είναι η αντιγραφή των αρχείων των υποθη-
κοφυλακείων από κάποιες εταιρείες αναδόχους, οι οποίες ανέ-
λαβαν επί τεράστιων ποσών, εκατοµµυρίων ποσών του Ταµείου
Ανάκαµψης, να µεταφέρουν αρχεία, τόµους υποθηκοφυλακείων
σε µία ψηφιακή µορφή, υπό την έννοια του αντιγράφου. Ψηφιο-
ποίηση νοείται στη γλώσσα της κτηµατογράφησης σε όλο τον
κόσµο, όπου βέβαια επιχειρήθηκε κάτι τέτοιο να γίνει σε κτηµα-
τολόγια που είχαν συσταθεί πριν από εξήντα, εκατό, διακόσια
χρόνια και µόνο έτσι λειτούργησε όταν ήταν πλήρης η εικόνα τού
τι σηµαίνει κτηµατολόγιο, αντιστοιχία ΚΑΕΚ µε συγκεκριµένο ακί-
νητο, συγκεκριµένος ιδιοκτήτης, να προκύπτει από βάση δεδο-
µένων. Αυτά δεν υπάρχουν στην ελληνική επικράτεια. 

Αυτό που γίνεται αυτή τη στιγµή είναι αντιγραφή αρχείων µε
κίνδυνο να χαθούν πάρα πολλά αρχεία και αυτό, µάλιστα, που γί-
νεται είναι πολύ επιλεκτικό, γίνεται από το 1970 και µετά. Πριν
από το 1970 υπάρχει µια ολόκληρη ιστορική διαδροµή από τη
σύσταση του ελληνικού κράτους, από το 1832 και µετά. Είναι δυ-
νατόν αυτό να αποκαλεί ο κ. Κυρανάκης ψηφιοποίηση αρχείων
υποθηκοφυλακείων; Μα, είναι δυνατόν αυτό να φαίνεται σε δη-
µοσιεύµατα ότι αποτελεί την ψηφιοποίηση, το εµβληµατικό έργο
της υλοποίησης; 

Προς Θεού, δεν έχει καµµία σχέση µε το πραγµατικό. Δεν είναι
αυτό ψηφιοποίηση, η αντιγραφή των αρχείων και µάλιστα, µερι-
κών αρχείων. Είναι η αρχή ενός πράγµατος. Δεν υπάρχει βάση
δεδοµένων, ούτε θα υπάρξει βάση δεδοµένων για να γίνεται η
συσχέτιση του ΚΑΕΚ , του σωστού ΚΑΕΚ, όχι αυτού του ΚΑΕΚ, ο
οποίος προκύπτει από την πρώτη ανάρτηση και που δεν έχει επα-
ληθευθεί µε εξέταση αντιρρήσεων επί δασικών χαρτών, µε εξέ-
ταση ενστάσεων, που δεν έχει ακόµη καλά-καλά δηµιουργηθεί
στο µεγαλύτερο ποσοστό των ιδιοκτησιών της χώρας, γιατί
υπάρχουν πολλά καταχωρηµένα ακίνητα ως αγνώστου ιδιοκτήτη.
Το δηµόσιο, το ίδιο το δηµόσιο, το ελληνικό κράτος, δεν έχει
προβεί σε δηλώσεις στο Ελληνικό Κτηµατολόγιο. Πολλοί ιδιοκτή-
τες δεν το έχουν πράξει. Στην Κρήτη οι δηλώσεις αντιστοιχούν
µόνο σε ένα πάρα πολύ µικρό ποσοστό. Στην Κέρκυρα επίσης,
στη Ζάκυνθο, αλλά και στο υπόλοιπο της Ελλάδας. 

Αυτά θα έπρεπε να έχουν λυθεί πριν από τουλάχιστον τριάντα
χρόνια, για να µπορεί κάποιος να επιχειρήσει σήµερα να µετα-
φέρει σε ψηφιακή µορφή πληροφορίες, κουµπώνοντας τις αντι-
γραφές µε τις αντίστοιχες πληροφορίες, όλες εκείνες τις
σωστές, σίγουρες, βέβαιες, ασφαλείς πληροφορίες, για να
έχουµε ψηφιακό αρχείο. Αυτό δεν υπάρχει. 

Εχθές είχαµε µία ακόµα συνέντευξη του κ. Κυρανάκη, του
Υφυπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης, που έχει δηλώσει για
πολλοστή φορά -το διαφηµίζει και στο προφίλ του στο διαδίκτυο-
ότι µόλις τον Ιούλιο του 2023 επισκέφθηκε για πρώτη φορά στη
ζωή του υποθηκοφυλακεία της χώρας. Και είναι ο κ. Κυρανάκης
ο κατάλληλος άνθρωπος, ο µάγος της κτηµατογράφησης, που
πραγµατικά περαιώνει την κτηµατογράφηση µετά από τριάντα
χρόνια µε έναν µαγικό τρόπο, ενώ πρώτη φορά επισκέφθηκε
υποθηκοφυλακείο τον Ιούλιο του 2023. Πραγµατικά, εξαιρετικό.
Είναι ένα θαύµα. 

Ο ψηφιακός φάκελος ακινήτου-ένας άλλος µύθος- παρενθε-
τικά να πούµε ότι αφορά µόλις στο 1% των συναλλαγών. Πιστο-
ποιητικό σε µια ηµέρα διατυµπανίζει ο κύριος Υφυπουργός.
«Πιστοποιητικό σε µία ηµέρα». Από πότε ισχύει αυτό; Από 1-1-
2024 µε εξαιρετική διαφήµιση. Αν και η εταιρεία που ως ανάδο-
χος ανέλαβε την ευθύνη της σχετικής πλατφόρµας λειτουργίας
του ψηφιακού φακέλου -κρίθηκε από σχετικό διαγωνισµό του
έργου- αρχές Ιουνίου του τρέχοντος έτους, έξι µήνες µετά από
την λειτουργία της πλατφόρµας. 

Κύριοι Υπουργοί της Δικαιοσύνης, θέλετε να µας πείτε ποιος
θα είναι ο υπεύθυνος λειτουργίας µιας πλατφόρµας που σύν-
νοµα δήθεν λειτουργούσε και φιλοξενούσε συµβάσεις εκατοµ-
µυρίων επί έξι µήνες. Δεν υπήρχε ανάδοχος του έργου. Ποιος
έτρεχε τη λειτουργία αυτής της πλατφόρµας; 

Ρώτησα το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης, κάνοντας
αναφορά και έγγραφη ερώτηση. Ποτέ δεν πήρα απάντηση. Εκ-
κρεµεί η απάντηση από τον Φεβρουάριο του 2024. Δεν υπάρχει
απάντηση. Αυτά όλα λειτουργούν µε έναν µαγικό τρόπο. Και, φυ-
σικά, δεν υπάρχει λογοδοσία. Φυσικά, κανείς δεν ελέγχεται.

Αυτό που συµβαίνει µε την εµµονή της περαίωσης της κτηµα-
τογράφησης, δεν είναι, λοιπόν, παρά µία ψευδοκατασκευή που
εξυπηρετεί αλλότρια συµφέροντα και απέχει εκατοµµύρια έτη
φωτός από την αλήθεια. Οι ανάδοχοι που έχουν αναλάβει τη συλ-
λογή δηλώσεων ιδιοκτησιών στο Ελληνικό Κτηµατολόγιο γνωρί-
ζετε πως δεν είναι σε θέση να παραδώσουν όχι µόνο τα έργα
αλλά ούτε τα υποµνήµατα-εκθέσεις περιγραφής των εργασιών
τους. Αυτούς πιέζεται άµετρα και αντισυµβατικά να το πράξουν.
Οι είκοσι κενές θέσεις, ωστόσο, δικηγόρων στο οργανόγραµµα
του φορέα δεν αποτελούν πρόβληµα για όσους διατείνεστε ότι
υφίσταται λόγος σπουδής για την αναγκαιότητα του έργου. Η έλ-
λειψη εισηγητών δικηγόρων του µητρώου δεν σας πτοεί επίσης. 

Κυρία Πρόεδρε, θα πάρω και τη δευτερολογία µου. 
Αντίστοιχα, οι ελάχιστοι δικηγόροι που έχουν από χρόνια ανα-

λάβει τον έλεγχο των παραδοτέων, καλούνται σε ασφυκτικές
προθεσµίες να διαπιστώνουν το «καλώς έχειν» για να τηρηθεί το
χρονοδιάγραµµα της Κυβέρνησης και κυρίως, να διατυπωθούν
εκείνες οι κρίσεις που θα σηµάνουν τη δήθεν ολοκλήρωση του
Κτηµατολογίου, που σε καµµία περίπτωση δεν δικαιολογείται
διότι εκκρεµούν όλα αυτά τα εκατοµµύρια δηλώσεων, εκκρεµούν
η συζήτηση ενστάσεων, οι κυρώσεις δασικών χαρτών, ακόµα και
οι δηλώσεις ιδιοκτησίας των ΟΤΑ και του ελληνικού δηµοσίου.
Χαρακτηριστικό είναι ένα παράδειγµα της Δροσιάς Αττικής, για
να µην νοµίζετε ότι γενικολογούµε και δεν έχουµε απτά παρα-
δείγµατα. Εκεί ο δασικός χάρτης αναρτήθηκε το έτος 2012, κύ-
ριοι Υπουργοί. Σήµερα δεν έχουν συζητηθεί ακόµη οι
αντιρρήσεις. Πού βρίσκεται η ασφάλεια δικαίου; 

Προκαλεί αλγεινή εντύπωση ότι αν και το Υπουργείο Δικαιο-
σύνης επιβάλλεται να έχει γνώµη, παρ’ όλα αυτά εξυµνείτε τα
έργα των συναδέλφων σας Υπουργού και Υφυπουργού του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, ενώ ουδείς εξ υµών είναι
σε θέση να τοποθετηθεί πώς νοµιµοποιείστε στον ξαφνικό θά-
νατο της διαδικασίας του Ελληνικού Κτηµατολογίου στις 30-11-
2024 όπως δήλωσε ο επίλεκτος προσωρινός Πρόεδρος του
Κτηµατολογίου, που κλήθηκε ως φορέας και παρέστη στη διάρ-
κεια της δεύτερης συνεδρίασης των επιτροπών, ο κ. Σακαρέ-
τσιος, κάτω από αυτές τις συνθήκες, καταργώντας εν τοις
πράγµασι τη νοµοθεσία που διέπει τη λειτουργία του Ελληνικού
Κτηµατολογίου, τους νόµους 2308/1995, τον ν.2664/1998, τον
ν.4512 ακόµα, που προβλέπουν τα της κτηµατογράφησης, χωρίς
να αναφέρεται τίποτα σε όλους αυτούς τους νόµους για τη λει-
τουργία των γραφείων που θα εισέλθουν σε ολοκληρωµένο –
δήθεν- στάδιο ενώ βρίσκονται σε στάδιο ηµιτελούς παραδοτέου,
µε τις πρώτες εγγραφές να αφορούν σε στοιχεία ανάρτησης που
βρίθει λαθών, χωρίς να έχει συµβεί η συζήτηση ενστάσεων,
χωρίς να έχει ολοκληρωθεί ο νοµικός έλεγχος που προβλέπουν
οι νόµοι της κτηµατογράφησης.

Και για να νοµιµοποιήσετε τη σπουδή αυτή στο µεταξύ, προ-
βαίνετε σε κατασπατάληση δηµοσίου χρήµατος για τη διαφήµιση
του Κτηµατολογίου. 205.000 ευρώ δόθηκαν σε εταιρεία αυτοκι-
νούµενου περιπτέρου για να διαδώσει τις έννοµες συνέπειες από
τις δηλώσεις στο Ελληνικό Κτηµατολόγιο στην Κρήτη. Αυτοκι-
νούµενο περίπτερο. Τι ευφάνταστο; Πραγµατικά.

Από ποια διάταξη προβλέπεται, κύριοι Υπουργοί, η διαφήµιση
της κτηµατογράφησης; Ποιος µπορεί να βρει τη διάταξη νόµου
στη νοµοθεσία που διέπει το Ελληνικό Κτηµατολόγιο περί διαφή-
µισης; Πώς δικαιολογούνται αυτές οι συµβάσεις µε εταιρείες σε
υπέρογκα ποσά; 

Στον αντίποδα όλων αυτών, οι απευθείας αναθέσεις σε ΥΚΕ,
ανώνυµες εταιρείες, ΕΠΕ µε αντικείµενο υποέργα, µόνο το
πρώτο εξάµηνο του τρέχοντος έτους µετατρέπουν, δυστυχώς,
το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου Ελληνικό Κτηµατολόγιο σε
ανώνυµη εταιρεία, εν τοις πράγµασι, πίσω από την πλάτη του ελ-
ληνικού λαού πιθανότατα µε απώτερο σκοπό το ξεπούληµα του
και την ιδιωτικοποίησή του. 

Μια θλιβερή αλήθεια που τροµάζει, γιατί το δικαίωµα στην ιδιο-
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κτησία είναι αναπόσπαστα συνδεδεµένο µε την ευθύνη και την
υποχρέωση της πολιτείας σε προστασία. 

Η τραγική κατάσταση που βιώνουν οι επαγγελµατίες στο Κτη-
µατολόγιο της Κω, της Ρόδου, της Λέρου, των Δωδεκανήσων,
που επισκέφθηκε ο κύριος Υφυπουργός του Υπουργείου Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης στις 8-7-2024 αποτυπώνεται σε κάποιες δη-
λώσεις του Προέδρου Τοπογράφων Δωδεκανήσου, τον οποίο
βέβαια δεν βρήκατε τον λόγο να συµπεριλάβετε στην πρόσκληση
φορέων. «Η κατάσταση πλέον στο Κτηµατολόγιο είναι τραγική.
Το Κτηµατολόγιο ουσιαστικά έχει πεθάνει. Ο πολύς κόσµος δεν
το έχει αντιληφθεί και δεν έχει συνειδητοποιήσει το µεγάλο µέ-
γεθος του προβλήµατος». Ποιο είναι το µεγάλο µέγεθος του
προβλήµατος στο συγκεκριµένο Κτηµατολόγιο; Όχι ότι απασχο-
λούν έναν µηχανικό κατ’ αρχάς και µετά εσχάτως τρεις, αλλά ότι
αυτή τη στιγµή οι εκκρεµείς υποθέσεις ανέρχονται στον αριθµό
των σαράντα πέντε χιλιάδων. Σαράντα πέντε χιλιάδες ακαταχώ-
ρητα συµβόλαια τι σηµαίνει; 

Με ένα απλό παράδειγµα, µια τροποποίηση σύστασης δεν έχει
καταχωρηθεί, η αποδοχή κληρονοµιάς που τη διαδέχτηκε δεν
έχει καταχωρηθεί, η γονική παροχή αµέσως µετά δεν έχει κατα-
χωρηθεί. Το ακίνητο πωλείται. Πώς θα καταχωρηθεί η αγοραπω-
λησία; Θα µπορεί να ξαναπωληθεί το ίδιο ακίνητο σε άλλον; Ναι,
γιατί δεν θα έχει καταχωρηθεί καµµία από τις προηγούµενες
πράξεις. Και όλος αυτός ο έλεγχος εκκρεµεί, µάλιστα, µε τον ευ-
φάνταστο δικό σας τρόπο σε διαφορετικούς εισηγητές. Άρα, η
ανασφάλεια στις συναλλαγές είναι δεδοµένη. Και επειδή οι δια-
τάξεις του παρόντος νοµοσχεδίου αφορούν και στο Κτηµατολό-
γιο Δωδεκανήσου, πραγµατικά, είναι εντυπωσιακός ο τρόπος µε
τον οποίο οραµατίζεστε την ολοκλήρωση της κτηµατογράφησης
και τη µετάπτωση αυτού του Κτηµατολογίου στο Ελληνικό Κτη-
µατολόγιο τη στιγµή που υπάρχουν τόσες πολλές εκκρεµότητες. 

Σε ένα παράλληλο σύµπαν, λοιπόν, στο ξενοδοχείο «Grand Re-
sort Lagonissi», κάποιον καιρό πριν, κάποιες ηµέρες, δύο εβδο-
µάδες πριν, υπογράφηκε η σύµβαση 60 εκατοµµυρίων ευρώ µε
την «Open Cosmos» που προβλέπει την ανάπτυξη ενός αστερι-
σµού παρατήρησης γης που αποτελείται από επτά δορυφόρους
οι οποίοι θα παρέχουν καθηµερινά εικόνες υψηλής ανάλυσης και
πολύ υψηλής ανάλυσης, ενώ τα συλλεχθέντα δεδοµένα ακρί-
βειας έως και περίπου µισό µέτρο, θα χρησιµοποιούνται µεταξύ
άλλων για αύξηση γεωργικής αποδοτικότητας, παρακολούθηση
περιβάλλοντος, αλλά και για το Κτηµατολόγιο. 

Αλήθεια. Θα κατασκευαστεί σµήνος ελληνικών πολυφασµατι-
κών δορυφόρων παρατήρησης γης υψηλής ευκρίνειας για να
χρησιµοποιηθούν για τον εντοπισµό αυθαιρέτων. Ασύλληπτα
πράγµατα. 

Απαιτήσατε, ως πολιτεία, την υποχρεωτική σύνταξη τοπογρα-
φικών κατά το σύστηµα 687, την ανάρτηση στην ηλεκτρονική
πλατφόρµα του Κτηµατολογίου όσων συντάχθηκαν από 16-7-
2018 και εντεύθεν, συνεχίζοντας να ζητάτε την συνυποβολή των
συνηµµένων σε υπό καταχώρηση συµβόλαια τοπογραφικών µαζί
µε τον ΚΙΡ και το απόσπασµα κτηµατολογικών διαγραµµάτων, τα
οποία το Κτηµατολόγιο εκδίδει και ο πολίτης υποχρεούται να τα
προσκοµίζει στην ίδια την υπηρεσία που τα εξέδωσε -απλά και
µόνο για λόγους εισπρακτικούς- επειδή δεν είχατε ως βάση για
την κτηµατογράφηση των γαιοτεµαχίων, παρά µόνο επίπεδες
απεικονίσεις από φωτογραφίες στρατού. 

Ήτοι κατ’ ουσίαν απαιτήσατε και επιβάλατε το κόστος της χαρ-
τογράφησης της ελληνικής επικράτειας να βαρύνει κατά µεγάλο
ποσοστό τον πολίτη. Και έρχεστε τώρα και δαπανάτε υπέρογκα
ποσά για εγκατάσταση δορυφόρων και προς χρήση του Κτηµα-
τολογίου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα παρακαλούσα,
κυρία Καραγεωργοπούλου, να ολοκληρώσετε, διότι έχετε ξεπε-
ράσει τον χρόνο και της δευτερολογίας και νοµίζω ότι πρέπει να
κλείσετε. 

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Θα κλείσω, κυρία Πρόεδρε,
µε δύο φράσεις. 

Αν θέλουµε να νοµίζουµε ότι το Ελληνικό Κτηµατολόγιο είναι
ένας βασιλιάς, αυτός ο βασιλιάς είναι γυµνός, παρά το γεγονός
της ένδυσής του από το Ταµείο Ανάκαµψης µε τα αµύθητα ποσά
που αναδύονται, µεταξύ των οποίων το ποσό των 663.000 ευρώ

για σύσταση Ηλεκτρονικού Μητρώου Ενέχυρου. Μιλάµε για έναν
φορέα που δεν µπορεί να ανταπεξέλθει στις τρέχουσες υποχρε-
ώσεις του, αγνοώντας, φυσικά, το διάσηµο απόφθεγµα του Σω-
κράτη στη δίκη του για την ασέβεια και τη διαφθορά της
νεολαίας: «� δ� �νεξέταστος βίος ο� βιωτ�ς �νθρώπ�», δηλαδή βίος
στερούµενος αξιοπιστίας είναι αβίωτος. Και τέτοιος είναι ο βίος
του Ελληνικού Κτηµατολογίου, πολύ νωρίτερα από το προαναγ-
γελθέν αιφνίδιο τέλος του.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο ειδικός αγορητής των Σπαρτιατών, ο κ. Δηµητριάδης. 
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές, από

την πρώτη στιγµή που διάβασα την αιτιολογική έκθεση του συγ-
κεκριµένου σχεδίου νόµου πράγµατα µε προβληµάτισαν. 

Πρώτον, διάβασα ότι η Παγκόσµια Τράπεζα παρείχε τεχνική
βοήθεια στη σύνταξη του νοµοσχεδίου στην ελληνική κυβέρ-
νηση. Αυτό από µόνο του εµένα µε προβληµατίζει δεδοµένου ότι
η Παγκόσµια Τράπεζα δεν είναι και το πλέον φιλολαϊκό ίδρυµα,
ο πιο φιλολαϊκός οργανισµός και φυσικά, δεν θα έχει ως πρώτι-
στο µέληµά του την ικανοποίηση των συµφερόντων των οφειλε-
τών. 

Δεύτερον, διάβασα στην αιτιολογική έκθεση ότι επικαλούνταν
έννοµες τάξεις στις οποίες γινόταν άµεση εκτέλεση εις βάρος
των οφειλετών χωρίς να υπάρχει κάποιο ενδιάµεσο δικαστικό
στάδιο λέγοντας, µάλιστα, πως προκαλείται και καθυστέρηση. 

Τρίτος προβληµατισµός. Το γεγονός ότι ακόµα και η Επιστη-
µονική Υπηρεσία της Βουλής επεσήµανε πως δηµιουργείται ανα-
σφάλεια δικαίου µε το παρόν νοµοσχέδιο, µε κάποιες διατάξεις. 

Επίσης, ο προβληµατισµός µου ενισχύθηκε στην ακρόαση των
φορέων, όπου είδα να υπάρχει µία επιθετική, αν όχι υποτιµητική
στάση, απέναντι σε κάποιους φορείς, όπως στην πρόεδρο της
Ένωσης Ελλήνων Αστικολόγων, η οποία, όταν έκανε κάποιες επι-
σηµάνσεις αρνητικές για το νοµοσχέδιο, όπως και άλλοι φορείς,
δέχθηκε υποτιµητικές κρίσεις, ότι δεν µελέτησε το νοµοσχέδιο,
ότι δεν είναι καλά πληροφορηµένη. Και θέλω να ρωτήσω: Τελικά,
τους φορείς τι τους θέλουµε; Να έρχονται στις ακροάσεις και να
συµφωνούν µε όλα τα νοµοσχέδια ή να διατυπώνουν απόψεις ως
πλέον εξειδικευµένοι; Είναι ένα ερώτηµα το οποίο θα θέσω και
κάποια στιγµή καλό θα είναι, όταν κάποιοι φορείς, κάποιοι επι-
στήµονες έχουν µια πιο εξειδικευµένη γνώση και έχουν αντιρρή-
σεις, να λαµβάνονται υπ’ όψιν. Αυτό το λέω ως γενικό σχόλιο.

Ποια είναι τα προβλήµατα του νοµοσχεδίου; Θεωρώ ότι µε το
πρόσχηµα του εκσυγχρονισµού του θεσµικού πλαισίου για το
ενέχυρο, δηλαδή για την εµπράγµατη ασφάλεια επί κινητών, η
Κυβέρνηση προσπαθεί για ακόµα µία φορά να διευκολύνει την
ικανοποίηση των δανειστών. Και όταν λέω «δανειστές», εννοούµε
τράπεζες και funds, διότι στη σηµερινή Ελλάδα οι µόνοι φορείς
που έχουν την οικονοµική δυνατότητα να παρέχουν µαζικές πι-
στώσεις δεν είναι άλλες από τα χρηµατοπιστωτικά ιδρύµατα και
τα funds. Κανένας άλλο δεν την έχει. Δεν την έχει ο µέσος Έλ-
ληνας, ο µέσος ιδιώτης. Και φυσικά, δεν αναφέροµαι σε κάποια
παρατραπεζικά κυκλώµατα, όπως τους τοκογλύφους. Αυτοί είναι
παράνοµοι, δεν πρόκειται ποτέ να πάνε µε τη νόµιµη οδό. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι η ουσία του νοµοσχεδίου βρίσκεται στο
άρθρο 9, όπου µιλάει για την ικανοποίηση του ενεχυρούχου δα-
νειστή, ο οποίος πλέον θα δικαιούται να εισπράξει µόνος του
χωρίς οποιαδήποτε διαδικασία. Δηλαδή, καταργούµε το ενδιά-
µεσο δικαστικό στάδιο, την ενεχυρασµένη απαίτηση µετά από
την παρέλευση δέκα εργάσιµων ηµερών από την ηµέρα που θα
καταστεί ληξιπρόθεσµη εν όλω ή εν µέρει. Εδώ, λοιπόν, τι βλέ-
πουµε; Ότι ο οφειλέτης δεν έχει κανένα τρόπο άµυνας. 

Τι θα συµβεί, λοιπόν, στην περίπτωση που κάποια σύµβαση
είναι ελαττωµατική, είναι ακυρώσιµη λόγω πλάνης, απάτης ή
απειλής; Τι θα συµβεί στην περίπτωση που κάποια σύµβαση έχει
κάποιον καταχρηστικό όρο γενικών συναλλαγών; Τι θα συµβεί σε
αυτές τις περιπτώσεις; Πώς ο οφειλέτης θα µπορέσει να αµυνθεί;
Δεν του δίνουµε καν το δικαίωµα να έχει δικαστική προστασία;
Θεωρώ ότι γι’ αυτό θα πρέπει να υπάρξει κάποια πρόβλεψη. Αν
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υπάρξει κάποιο ελάττωµα στη σύµβαση, θα πρέπει ο οφειλέτης
να µπορέσει να το αποβάλει. Δεν είναι όλος ο κόσµος, ξέρετε,
αγγελικά πλασµένος ούτε όλες οι συµβάσεις µε τους δανειστές
είναι καλές και δεν έχουν κανένα πρόβληµα. Τα έχω αντιµετωπί-
σει στις τραπεζικές συµβάσεις. Πάρα πολλές τραπεζικές συµβά-
σεις, αν τις µελετήσεις, έχουν πάρα πολλά ελαττώµατα.
Ευτυχώς, που ακόµα έχουµε το ένδικο βοήθηµα των ανακοπών.
Διαφορετικά θα είχαµε µεγάλο πρόβληµα.

Επίσης, πολύ φοβάµαι αυτή την επιτάχυνση της ικανοποίησης
των δανειστών. Ναι, να ικανοποιούνται οι δανειστές, όµως, να
υπάρχει και κάποια ένδικη, κάποια δικαστική προστασία. Δεν
µπορεί στη σηµερινή Ελλάδα και στη σηµερινή εποχή, όπου ο
µέσος Έλληνας και η µέση Ελληνίδα έχουν πάρα πολλά οικονο-
µικά προβλήµατα µε πρώτο την ακρίβεια και πάρα πολύς κόσµος
σε κάποιες περιπτώσεις µπορεί να έχει πρόβληµα, έστω και πρό-
σκαιρο, ικανοποίησης µιας απαίτησης, να τον αναγκάζει µε µια
«θηλιά» και χωρίς καµµία δυνατότητα ένδικης προστασίας να του
παίρνει ό,τι έχει σε περίπτωση απαίτησης.

Αυτά είναι καλό να αποφεύγονται, γιατί δηµιουργείται ανασφά-
λεια δικαίου. Και στην άποψη µας το πιο σηµαντικό, όταν νοµο-
θετούµε, είναι το όφελος του µέσου Έλληνα πολίτη, κυρίως να
υπάρχει η λεγόµενη ασφάλεια δικαίου που αποτελεί και µια προ-
ϋπόθεση του κράτους δικαίου. Διαφορετικά, νοµίζω ότι θα
έχουµε πάρα πολύ άσχηµες εξελίξεις.

Επίσης, ειπώθηκε και από άλλους εισηγητές και από την Πρό-
εδρο της Ένωσης Ελλήνων Αστικολόγων. Υπάρχει διαφορετική
χρονική αφετηρία της έναρξης των αποτελεσµάτων. Θα πρέπει
να δούµε για ποιον λόγο γίνεται αυτό. 

Τρίτον, για την καταβολή και απελευθέρωση του τρίτου, λέµε
ότι απαλλάσσεται από την οφειλή και ελευθερώνεται έναντι του
ενεχυριαστή, εφόσον την καταβάλει και εφόσον εγγραφεί στο
µητρώο του άρθρου 15, του µητρώου που θα δηµιουργηθεί,
χωρίς, όµως, να λέµε ποιος κάνει την καταχώρηση, την πράξη
απόσβεσης, ποιος είναι υπεύθυνος, ποιος έχει την ευθύνη. Θα
πρέπει να διευκρινιστεί.

Όσον αφορά για το άρθρο 11, ειπώθηκε για το ενέχυρο στις
ονοµαστικές µετοχές από τους εκπροσώπους του Χρηµατιστη-
ρίου ότι µπορεί να υπάρξει θέµα µε το χρηµατιστηριακό απόρ-
ρητο, µε το τραπεζικό απόρρητο. Είναι µια διάταξη που θέλει
µεγάλη προσοχή. 

Επίσης, στο άρθρο 12 γίνεται γνωστοποίηση, λέει, ακόµα µε
e-mail. Είναι κάτι το οποίο είναι επισφαλές. 

Εδώ, λοιπόν, πολύ φοβάµαι ότι ουσιαστικά µε αυτό το νοµο-
σχέδιο θα ανοίξει η κερκόπορτα, ουσιαστικά, για όλους δανει-
στές, τράπεζες και funds, να µπορούν να κάνουν κατασχέσεις επί
κινητών απαιτήσεων και µάλιστα, τη στιγµή που γίνεται µια επέ-
λαση σε επίπεδο ακινήτων. Έχουµε πάρα πολλούς πλειστηρια-
σµούς ειδικά πρώτης κατοικίας. Εποµένως, µετά τα ακίνητα, θα
έχουµε και µια επέλαση των funds και στα κινητά. Θα έχουµε, γε-
νικώς, µια σειρά από κατασχέσεις, λοιπόν. 

Δεύτερον και πιο σηµαντικό, στο κεφάλαιο 5 συστήνεται ένα
ηλεκτρονικό µητρώο ενεχύρων. Ο φορέας στον οποίο θα συστα-
θεί είναι το Ελληνικό Κτηµατολόγιο, ενώ έως και σήµερα υπήρχε
το ΓΕΜΗ, στο οποίο καταχωρούνταν όλες οι εταιρικές πράξεις.
Εδώ θέλω να πω λίγο το εξής: Το Ελληνικό Κτηµατολόγιο, για
όσους γνωρίζουνε, έχει πάρα πολλά προβλήµατα, προβλήµατα
στελέχωσης, προβλήµατα ψηφιοποίησης, προβλήµατα λειτουρ-
γίας των υπηρεσιών. Είναι, λοιπόν, ήδη προβληµατικός τοµέας
στον οποίον υπάρχουν πάρα πολλές µεγάλες καθυστερήσεις
στις καταχωρίσεις πράξεων. Αυτόν, λοιπόν, τον προβληµατικό
τοµέα τον επιφορτίζουµε, τον επιβαρύνουµε και µε το Ηλεκτρο-
νικό Μητρώο Ενεχύρων. Και θέλω να ρωτήσω: Θα είναι η πρέ-
πουσα λειτουργία, θα γίνεται όπως πρέπει ή θα υπάρχουν
προβλήµατα; Δεδοµένου δε ότι στο άρθρο 8 λέει ότι θα πρέπει
να υπάρχει και µια κάποια καταχώριση της πράξης απόσβεσης
και εξάλειψη του ενεχύρου, ποιος θα την κάνει; Θα την κάνει το
Κτηµατολόγιο; Θα γίνεται γρήγορα ή θα υπάρχουν καθυστερή-
σεις; Ή θα συµβαίνει το φαινόµενο σε κάποιον που θα γίνεται εγ-
καίρως η καταχώρισης της απόσβεσης να πηγαίνει και να µην
έχει κάποια πιστοληπτική ικανότητα; Είναι κάποια πράγµατα τα
οποία θα πρέπει να απαντηθούν. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, εµείς θεωρούµε πως αυτό το νοµοσχέδιο έχει
πάρα πολλές ελλείψεις και ασάφειες στις οποίες εµείς είµαστε
αντίθετοι. 

Τέλος, θα ήθελα να πω και για το άρθρο 27, για το οποίο έγινε
πάρα πολύς λόγος, πως η λειτουργική και προσωπική ανεξαρτη-
σία των δικαστών είναι πράγµατι το ζητούµενο και είναι ευκταίο
και αποτελεί τον πυλώνα του κράτους δικαίου. Όµως, θεωρώ
πως µε την παρούσα ρύθµιση δεν εξασφαλίζονται τα εχέγγυα
ανεξαρτησίας της λειτουργίας της δικαιοσύνης, διότι ακόµα και
η διατύπωση γνώµης από την ολοµέλεια των οικείων ανωτάτων
δικαστηρίων, όσον αφορά στην εκλογή της ηγεσίας της ανωτά-
της δικαιοσύνης ακυρώνεται πρώτον από τη Διάσκεψη των Προ-
έδρων και βέβαια, από την απόφαση του Υπουργικού
Συµβουλίου. Εποµένως, ακόµα και µε αυτή τη ρύθµιση, πάλι την
τελική διατύπωση γνώµης, την  τελική επιλογή την έχει η εκτελε-
στική εξουσία. 

Εµείς, λοιπόν, είχαµε προτείνει πως θα πρέπει να γίνει στην
επόµενη συνταγµατική αναθεώρηση, γιατί αυτό το ζήτηµα, ξέ-
ρετε, δεν λύνεται µε νοµοσχέδιο. Λύνεται µε συνταγµατική ανα-
θεώρηση. Είναι θέµα συνταγµατικό. Αφορά στο άρθρο 90
παράγραφος 5 του Συντάγµατος. Θα πρέπει να υπάρξει µια ανα-
θεώρηση του συγκεκριµένου άρθρου και, κατά την άποψή µας,
θα πρέπει να υπάρξει µια πλήρης αποσύνδεση της εκτελεστικής
από την επιλογή της δικαστικής εξουσίας. 

Και δεύτερον και πιο σηµαντικό, για να µην παραβιαστεί η
αρχή της λαϊκής κυριαρχίας και να εξασφαλίζεται, -το είπαν και
άλλοι εισηγητές και εισηγήτριες- είχαµε προτείνει, λοιπόν, να
υπάρχει ένα σώµα εκλεκτόρων, το οποίο θα αποτελείται από
Βουλευτές, από δικαστικούς, από πανεπιστηµιακούς και θα επι-
λέγει τους ανωτάτους δικαστές. Εµείς έτσι το έχουµε προτείνει. 

Θα θέλαµε στην επόµενη συνταγµατική Αναθεώρηση να τεθεί
αυτό το θέµα, διότι, κατά την άποψή µας, δεν µπορεί να επιλέγε-
ται συνεχώς η ανώτατη ηγεσία της δικαστικής εξουσίας από την
εκτελεστική, διότι έτσι δηµιουργούνται σχέσεις εξάρτησης. Και
φυσικά, πάρα πολλοί ανώτατοι δικαστές σε πολλές περιπτώσεις
µπορεί και να διστάζουν να πάρουν κάποια απόφαση η οποία να
βλάπτει την εκτελεστική εξουσία. Δεν λέω ότι όλοι οι ανώτατοι
δικαστές είναι έτσι -για να µη θεωρηθεί ότι είµαι ισοπεδωτικός-
όµως, σε κάποιες περιπτώσεις µπορεί να ισχύει. Καλό θα ήταν,
λοιπόν, να εξασφαλίσουµε µε την επόµενη συνταγµατική Αναθε-
ώρηση έναν πολύ καλύτερο τρόπο επιλογής, έναν τρόπο που θα
εξασφαλίζει τη δικαστική ανεξαρτησία στην πράξη. 

Για όλους αυτούς τους λόγους που προανέφερα και διότι
εµείς θεωρούµε πως το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο δεν εξυπηρε-
τεί τον µέσο Έλληνα οφειλέτη, αλλά αντιθέτως, θεωρούµε πως
θα εξυπηρετήσει τα funds και τις τράπεζες, οι οποίες µε αυτή τη
νοµοθετική παρέµβαση και αυτό το νοµοσχέδιο θα µπορέσουν
πολύ πιο εύκολα, ουσιαστικά, να παίρνουν απαιτήσεις επί κινη-
τών πραγµάτων την ώρα που ο µέσος Έλληνας δεινοπαθεί, εµείς
θα ψηφίσουµε κατά του νοµοσχεδίου. 

Θεωρούµε πως θα έπρεπε όταν νοµοθετούµε, να µην είναι το
πρώτο µας µέληµα η ικανοποίηση της Παγκόσµιας Τράπεζας και
των δανειστών, αλλά η ικανοποίηση του συµφέροντος του µέσου
Έλληνα πολίτη. Αυτό θα πρέπει να έχουµε ως πρότυπο και ως
πυξίδα και όχι το αντίθετο και όχι τους δανειστές και όχι τα funds.
Αυτά είχα να πω. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής,
ο κ. Μάντζος.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πενήντα χρόνια πριν, τέτοια

ώρα, τέτοια µέρα οι τουρκικές στρατιωτικές δυνάµεις, στη Μερ-
σίνα και αλλού, συγκεντρώνονταν απέναντι από την Κύπρο. Οι
παρατηρήσεις και τα σήµατα κινδύνου των ελληνικών δυνάµεων
στο νησί, στην Κυρήνεια και αλλού, αιωρούνται µάταια στην από-
σταση των ναυτικών µιλίων που χωρίζει την Κύπρο από την Ελ-
λάδα. 

Το προδοτικό πραξικόπηµα της 15ης Ιουλίου έχει ήδη ανοίξει
τον δρόµο της καταστροφής. Λίγες ώρες µετά, η πρώτη επίθεση
του Αττίλα είναι γεγονός. Η απόβαση, η επιδροµή, η εισβολή

18750 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



είναι ιστορικό γεγονός αναντίρρητο και ανεξίτηλο. Η βραχύβια
Κυπριακή Δηµοκρατία ακρωτηριάζεται µε βίαιο τρόπο. Νεκροί,
εκτοπισµένοι, πρόσφυγες, θύµατα εγκληµάτων πολέµου, αγνο-
ούµενοι ακόµη και σήµερα, µισό αιώνα µετά, συνθέτουν µια σύγ-
χρονη τραγωδία σε ευρωπαϊκό έδαφος. 

Και όλος αυτός ο πόνος από την τουρκική εισβολή συµπυκνώ-
νεται πενήντα χρόνια µέσα σε µία φράση: «Δεν ξεχνώ», «Δεν ξε-
χνάµε». Δύο λέξεις µόνο, µε βαθύ και ειλικρινές περιεχόµενο.
Δύο λέξεις που δεν είναι µια κοινή οµολογία µόνο. Δεν θα είναι
ποτέ λέξεις αποδοχής, είναι υπόσχεση. Είναι δέσµευση, όχι µε
όρους εκδίκησης, αλλά βαθιάς και ειλικρινούς πίστης στην ει-
ρήνη. Είναι δέσµευση πως οφείλουµε να κάνουµε ό,τι µπορούµε
για να µη διχοτοµηθεί το νησί, όπως µεθοδικά επιχειρεί η Τουρ-
κία, για να µην αναγνωριστεί ποτέ το ψευδοκράτος, όπως µεθο-
δικά επιχειρεί η Τουρκία ιδίως τα τελευταία χρόνια, αλλά να
υπάρξει επιτέλους στην Κύπρο µια δηµοκρατία ελεύθερη από
ξένη κατοχή, αδιαίρετη, ακέραιη, κυρίαρχη, όπως ορίζουν δεκαε-
τίες τώρα οι αποφάσεις του Συµβουλίου Ασφαλείας του Οργανι-
σµού Ηνωµένων Εθνών, όπως επιτάσσουν από κοινού οι αρχές
του Διεθνούς Δικαίου, αλλά και τα δίκαια αιτήµατα του κυπρια-
κού λαού. Μόνο έτσι δεν θα ξεχάσουµε πραγµατικά, όχι µόνο στα
λόγια. 

Την ίδια ώρα στην Ελλάδα, που οφείλει να αναλάβει αυτές
ακριβώς τις διεθνείς πρωτοβουλίες και να ανταποκριθεί στο ιστο-
ρικό της χρέος, η κοινωνία µας βρίσκεται αντιµέτωπη µε νέες
προκλήσεις στην καθηµερινότητα µε ένα νέο κύµα αύξησης του
κόστους ζωής. 

Και µαζί µε τα καταναλωτικά αγαθά που παραµένουν σε υψη-
λές τιµές και υψηλότατους φορολογικούς συντελεστές της έµ-
µεσης φορολογίας, του περίφηµου «φόρου προστιθέµενης
αξίας», παρά τις προτάσεις και τα επιτυχηµένα στο εξωτερικό
µοντέλα µείωσης των έµµεσων φόρων, πάνω στο έδαφος της
δεύτερης χαµηλότερης καταναλωτικής δύναµης στην Ευρω-
παϊκή Ένωση, πάνω στο υπόβαθρο της ενδηµικής ακρίβειας,
όπως οµολογεί ξανά εχθές µε νέα έκθεσή της η Τράπεζα της Ελ-
λάδος, έρχεται να προστεθεί και η νέα αύξηση των τιµών του
ηλεκτρικού ρεύµατος µεσούσης της παρατεταµένης διάρκειας
του καύσωνα. 

Και ενώ έχει υποχωρήσει διεθνώς η ενεργειακή κρίση και ενώ
έχουν περάσει τόσα προειδοποιητικά σήµατα από µπροστά µας,
οι εστίες της παθογένειας είναι ακόµη εδώ. Η ολιγοπωλιακή δοµή
της αγοράς, τα καρτέλ, η µετακύλιση της υψηλής χονδρικής
τιµής από τη χρηµατιστηριακή αγορά κατευθείαν στη λιανική
αγορά, η έλλειψη επενδύσεων σε δίκτυα και µονάδες αποθήκευ-
σης και παντελής απουσία συνθηκών ενεργειακής δηµοκρατίας. 

Οι ενεργειακές κοινότητες αγροτών, µεταποιητών, καταναλω-
τών και τοπικής αυτοδιοίκησης παραµένουν εκτός δικτύου. Πα-
ραγόµενη ενέργεια χάνεται καθηµερινά. Οι ανανεώσιµες πηγές
παραµένουν παιχνίδι στα χέρια λίγων και ισχυρών. Μεγάλα
πάρκα αναπτύσσονται χωρίς όρους και όρια, ακόµα και σε πε-
ριοχές υψηλής ποιοτικής καλλιέργειας ή σε χώρους βόσκησης -
κυρίως στη δυτική Μακεδονία, αλλά και αλλού- δίχως χωρο-
ταξικό σχεδιασµό που να προστατεύει την αγροτική παραγωγή. 

Το λέµε καθαρά, πράσινη µετάβαση που δεν είναι δίκαιη, που
δεν λαµβάνει υπ’ όψιν τις ανάγκες της κοινωνίας, τις οικονοµικές
και παραγωγικές παραµέτρους ενός τόπου, είναι µετάβαση στο
κενό. Πράσινη µετάβαση που συντελείται ερήµην των τοπικών
κοινοτήτων χωρίς διαβούλευση, είναι καταδικασµένη να αποτύ-
χει, γιατί είναι ακριβώς άδικη και δεν είναι δίκαιη η µετάβαση,
όπως ορίζει η Ευρώπη και το εθνικό µας συµφέρον. 

Έτσι ακριβώς συµβαίνει και σε έναν άλλο τοµέα της ελληνικής
οικονοµίας εξίσου κοµβικό, τον τουρισµό. Οι συνθήκες του υπερ-
τουρισµού δοκιµάζουν το φυσικό περιβάλλον, αλλά και τις δηµό-
σιες υποδοµές. 

Δείτε µόνο τι συµβαίνει, αντί πολλών παραδειγµάτων, στη Σαν-
τορίνη, όπου τα παλαιότερα οινοποιεία του νησιού το λένε πλέον
καθαρά: Με την κλιµατική κρίση αφ’ ενός και µε την άλογη επέ-
κταση των ξενοδοχειακών µονάδων στο νησί η αντίστροφη µέ-
τρηση για τον αρχαιότερο και πλέον εκλεκτό αµπελώνα του
Αιγαίου έχει ήδη ξεκινήσει. Αν δεν αλλάξει ο χωροταξικός σχε-
διασµός του τουρισµού -που είναι σε δηµόσια διαβούλευση µέσα

στο καλοκαίρι και έως τον Σεπτέµβριο- και εάν δεν αναγνωρίσει
αυτός ο σχεδιασµός τις κατά τόπους συνθήκες υπερτουρισµού
που έχουν αναπτυχθεί στην πατρίδα µας, δεν θα υπάρξει καµµία
ελπίδα. 

Τόσα χρόνια µιλάµε για τη διασύνδεση της αγροτικής παρα-
γωγής µε τον τουρισµό, δεν το πετύχαµε και τώρα θα έρθει ο
υπερτουρισµός να καταπιεί την αγροτική παραγωγή, να την
απορροφήσει, να την εξαφανίσει. Και όλα αυτά, ενώ αυτός ακρι-
βώς ο πρωτογενής τοµέας δοκιµάζεται -και το λέµε πολλές
φορές εδώ σε αυτή την Αίθουσα, σωστά- από την κλιµατική
κρίση, την κλιµατική κατάρρευση και τις φυσικές καταστροφές
που έρχονται ως συνέπεια αυτής, αλλά και από την κυβερνητική
ανεπάρκεια στην αποκατάσταση των καταστροφών όταν έρχεται
στο τέλος ο λογαριασµός. 

Στη Θεσσαλία ένας τοπικός Βουλευτής της Μαγνησίας της
Πλειοψηφίας µίλησε ευθέως για πολιτικάντικη διαχείριση, για τη-
λέφωνα από πολιτικά γραφεία που παίρνουν και ενηµερώνουν
για τις αποζηµιώσεις από την καταστροφή του «Ντάνιελ». Η κρα-
τική αρωγή ούτε λίγο ούτε πολύ έχει γίνει αντικείµενο ρουσφε-
τιού στη Θεσσαλία, που όλη η Ευρώπη µιλάει για την κατα-
στροφή της. Κοινώς, για να µην περιµένει ένας αγρότης στην
ουρά, πρέπει να έχει «µπάρµπα στην Αγχίαλο». Αυτό µας είπε ο
Βουλευτής της Πλειοψηφίας από τη Μαγνησία. 

Και όλα αυτά συνθέτουν, τελικά, µία πολιτική που δεν αφορά
στους πολλούς, αλλά αφορά στους λίγους. Στους πολλούς δεν
δίνει καν την προοπτική να ελπίσουν ότι µπορεί κάτι να αλλάξει. 

Αφορά σε εκείνους που έχουν και µπορούν και αφήνει απο-
κλεισµένους εκείνους που δεν µπορούν, που αδυνατούν, που
στερούνται, τους µη προνοµιούχους της σηµερινής Ελλάδας. Κι
αυτό είναι πολύ επικίνδυνο. Δεν είναι µόνο ότι αποτυγχάνει η κυ-
βερνητική πολιτική, αυτό είναι το ελάχιστο. 

Σε µία εποχή άκρων και βαθιάς πόλωσης, όπως βλέπουµε στη
Γαλλία, στην Ευρώπη, παντού, η διαβούλευση και η συµµετοχή,
η ενεργητική συµµετοχή των πολιτών στην πολιτική ζωή είναι εγ-
γύηση δηµοκρατίας. Δεν µπορεί να βλέπουν οι πολίτες την πολι-
τική εξουσία να αποφασίζει ερήµην τους άδικες επιλογές και
πρωτοβουλίες. 

Και ίσως δεν υπάρχει καλύτερος τρόπος από αυτή την κρίσιµη
παρατήρηση της αναγκαίας διαβούλευσης ως εγγύηση της δη-
µοκρατίας, για να επιχειρήσει κάποιος µια γέφυρα, να συνδέσει
αυτή τη γενική εικόνα και µε το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης που συζητούµε σήµερα. Διότι συζητούµε σήµερα, δυ-
στυχώς, για ένα ακόµα σχέδιο νόµου ενός κρίσιµου Υπουργείου
µε ιδιαίτερη κληρονοµιά και αποστολή, το Υπουργείο Δικαιοσύ-
νης, µε την παράδοση της κακής νοµοθέτησης, της κάκιστης νο-
µοθέτησης, να παραµείνει σε πλήρη ισχύ. Όλα τα συστατικά της
αποτυχηµένης συνταγής είναι ξανά εδώ: αποσπασµατικότητα,
έλλειψη συνοχής, πληθώρα τεχνικών ζητηµάτων, απουσία νοµο-
παρασκευαστικής επιτροπής για πολλοστή φορά, παράλειψη συ-
ζήτησης και ώσµωσης µε τους επιστηµονικούς φορείς. 

Κι εµείς απορούµε: Δεν νιώθει άβολα η Κυβέρνηση και άσχηµα
το Υπουργείο, όταν έρχονται διαρκώς εδώ στην αρµόδια επι-
τροπή της Βουλής οι επιστηµονικοί φορείς της χώρας που κα-
λούνται σε ακρόαση και βάλλουν κατά της νοµοθετικής
πρωτοβουλίας µε κάθε τρόπο για πολλοστή φορά, ενάντια στο
Υπουργείο Δικαιοσύνης; 

Εξηγήστε µας γιατί είναι σε ένα τόσο βαθιά επιστηµονικό ζή-
τηµα αγνοείται, για παράδειγµα, η Ένωση Αστικολόγων, ένας
επιστηµονικός φορέας που είναι κατ’ εξοχήν και εκ της φύσεώς
της αρµόδιος να διατυπώσει επιστηµονική άποψη στο ζήτηµα
του ενεχύρου; Νιώθει αυτή η Κυβέρνηση τόσο σίγουρη για τον
εαυτό της; Η Πρόεδρος της ένωσης -µε πολύ ευγενικό τρόπο, η
αλήθεια είναι- εξήγησε ότι δεν υπήρξε πολύ µεγάλη προσοχή στη
σύνταξη αυτού του νοµοσχεδίου. Δεν νιώθει το Υπουργείο σαν
να έµεινε µετεξεταστέο; 

Τρεις ηµέρες πριν από την Ολοµέλεια ζήτησε η Βουλή, όχι η
Κυβέρνηση, από την ένωση και τους άλλους φορείς να υποβά-
λουν υπόµνηµα. Πότε να προλάβουν να υποβάλουν υποµνήµατα;
Αυτή τη δουλειά της διαβούλευσης δεν έπρεπε να την έχει κάνει
ήδη η Κυβέρνηση, πριν έρθει το σχέδιο νόµου σε εµάς εδώ στη
Βουλή; Αυτό δεν είναι η καλή νοµοθέτηση; Τι την πείραζε την Κυ-
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βέρνηση, το Υπουργείο Δικαιοσύνης, να µιλήσει µε την ένωση,
να της πει: «Έλα εδώ, προσπαθούµε να αλλάξουµε ορισµένες
διατάξεις για το ενέχυρο που είναι αστική σύµβαση, του εµπραγ-
µάτου δικαίου, µπορείτε να το δείτε λίγο να µας πείτε µια
γνώµη;»; Είναι σαν να είναι κλεισµένη σε µια γυάλα και να µην
θέλουν να έχουν καµµία επαφή µε τους γύρω τους στο Υπουρ-
γείο, µε το δικηγορικό κόσµο, µε τους δικαστές, µε τους θεσµι-
κούς φορείς. 

Κάποια στιγµή πρέπει να συµφωνήσουµε, κύριοι Υπουργοί, τι
είναι η καλή νοµοθέτηση και τι σηµαίνει και αυτό πρέπει να ξεκι-
νήσει ακριβώς από το δικό σας Υπουργείο, από το Υπουργείο
της Δικαιοσύνης. Δεν θα κουραστούµε να το λέµε. Το συγκεκρι-
µένο Υπουργείο, ο θεµατοφύλακας των νόµων, πρέπει κατά µεί-
ζονα λόγο να τηρεί τους κανόνες ορθής νοµοθέτησης. 

Επί της ουσίας, η ειδική αγορήτρια, η κ. Μιλένα Αποστολάκη,
και στην επιτροπή και εδώ στην Ολοµέλεια νωρίτερα σάς υπέβαλε
συγκεκριµένες, στέρεες, βάσιµες και τεκµηριωµένες ενστάσεις
που µάλιστα επιβεβαιώνονται και από τους φορείς και από την Επι-
στηµονική Υπηρεσία της Βουλής. Είναι µια νοµοθέτηση µε τρόπο
αποσπασµατικό και διάσπαρτο, που δεν λαµβάνει υπ’ όψιν της όχι
µόνο τη χρηµατιστηριακή νοµοθεσία τον ν.2884/2000, το νοµοθε-
τικό διάταγµα του 1923, αλλά ακριβώς αυτόν ακόµα και τον Αστικό
Κώδικα. Δυστυχώς, δεν λαµβάνει υπ’ όψιν αυτά τα νοµοθετήµατα. 

Θυµάµαι κάποτε στο πανεπιστήµιο ο πατριάρχης του Εµπορι-
κού Δικαίου, ο καθηγητής Λεωνίδας Γεωργακόπουλος µάς έλεγε:
«Είναι καλό βιβλίο ο Αστικός Κώδικας, να τον διαβάζετε». Δεν θα
περίµενα ποτέ ότι αυτή η τόσο απλή αλλά σοφή ρήση θα µπο-
ρούσε να απευθύνεται τόσο επιτυχηµένα όχι σε µεταπτυχιακούς
φοιτητές της Νοµικής, αλλά στο ίδιο το Υπουργείο της Δικαιο-
σύνης. Γιατί µε τον τρόπο που νοµοθετεί η Κυβέρνηση δηµιουρ-
γεί προβλήµατα στην ασφάλεια των συναλλαγών. Εξασφαλίζει η
ασφάλεια των συναλλαγών την οµαλή λειτουργία του χρηµατο-
δοτικού µηχανισµού και τη διασφάλιση των απαιτήσεων, αλλά µε
τον τρόπο που νοµοθετείτε, αυτή διασαλεύεται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, θα αναλώσω λίγο χρόνο από τη δευτεροµιλία
µου. Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα παρακαλούσα
µόνο λίγο σύντοµα, κύριε Μάντζο, διότι υπάρχουν και άλλα θέ-
µατα στην Αίθουσα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ασφαλώς, κυρία Πρόεδρε, πολύ συ-
νοπτικά. 

Τα ερωτήµατα είναι σαφή. Πώς διασφαλίζεται ο πολίτης, ο
οποίος βρίσκεται στη δεινή θέση του να χρωστά και να κινδυνεύει
να απωλέσει το ενέχυρο; Θέλουµε να τιµωρούµε όσους τελικά
χρωστούν ή να τους παρέχουµε την ευκαιρία να αντεπεξέλθουν
στις υποχρεώσεις τους; Είναι έτοιµο να ανταποκριθεί το Ελλη-
νικό Κτηµατολόγιο στο Ηλεκτρονικό Μητρώο Ενεχύρων; Εύλογα
και εκκρεµή και κρίσιµα ερωτήµατα.

Για το άρθρο 27 αναφέρθηκε και η κ. Αποστολάκη, το µετέωρο
βήµα, όπου ζητείται η εντελώς απλή γνώµη των ολοµελειών,
χωρίς καν να γίνεται γνωστή η σειρά των υποψηφίων και φυσικά
η τελική κρίση να παραµένει στο Υπουργικό Συµβούλιο. Άρα ο
σφιχτός εναγκαλισµός δικαστικής και εκτελεστικής εξουσίας
είναι δεδοµένος. Τα κίνητρα είναι σαφή, ειπώθηκαν. Η Κυβέρ-
νηση προσπαθεί να περισώσει, ό,τι της έχει µείνει από το κύρος
της για τη διαχείριση των θεσµών και της δικαιοσύνης, µετά τις
επισηµάνσεις και τις εκθέσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής,.

Σας απαρίθµησε η κ. Αποστολάκη ήδη πολλά πλήγµατα στο
κράτος δικαίου και το ζήτηµα εδώ είναι να µπορέσουµε να µιλή-
σουµε µε τρόπο αυθεντικό και επίσηµο στην Αναθεώρηση του
Συντάγµατος άρθρο 90, ώστε να υπάρξει µε αυθεντικό –επανα-
λαµβάνω- τρόπο το κλείσιµο µιας συζήτησης που πλήττει όχι
µόνο τις σχέσεις της ανεξαρτησίας της δικαστικής από την εκτε-
λεστική εξουσία, αλλά κυρίως και σοβαρότερα πλήττει την εµπι-
στοσύνη των πολιτών απέναντι στη δικαιοσύνη και στην πολιτεία
µας. 

Και µιλώντας για κράτος δικαίου και αφού επαναλάβω την
ανάγκη να συζητήσουµε γι’ αυτά τα θέµατα στην αναθεώρηση,
όχι όπως την προηγούµενη φορά το ’19 που δεν το πράξαµε,

πολλές διατάξεις που αφορούν στη δικαιοσύνη και κυρίως στην
ηγεσία της και την επιλογή της, κλείνω µε ένα πολύ σοβαρό
θέµα, κυρία Πρόεδρε, για το οποίο ζητούµε και την απάντηση
του Υπουργείου. 

Από χθες έχουν προκύψει δηµοσιογραφικές πληροφορίες για
σχέδιο προεδρικού διατάγµατος κατ’ εφαρµογή του ν.5002/2022.
Είναι ο νόµος -σας θυµίζω- κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που
ψηφίστηκε από την πλειοψηφία της προηγούµενης περιόδου
στον απόηχο του ανοιχτού ακόµη σκανδάλου των παράνοµων
υποκλοπών και παρακολουθήσεων. Όσο παραµένει ανοιχτή αυτή
η υπόθεση, όσο η χώρα µένει εκτεθειµένη και το στίγµα των ευ-
ρωπαϊκών θεσµών πέφτει πάνω στην Κυβέρνηση, όσο η κοινωνία
περιµένει ακόµη δύο χρόνια µετά να µάθει ποιος παρακολού-
θησε υποψήφιο αρχηγό κόµµατος και ήδη Αρχηγό κόµµατος, τον
Νίκο Ανδρουλάκη, όσο διαρκούσε η εκλογική διαδικασία του ’21,
δηµοσιογράφους, Υπουργούς, αρχηγούς Ενόπλων Δυνάµεων,
όσο συµβαίνουν όλα αυτά, η ΕΥΠ, µε πολιτικό προϊστάµενο τον
κύριο Πρωθυπουργό προσωπικά, µε έδρα στο Μέγαρο Μαξίµου,
σκοπεύει να αποκτήσει νέο αόρατο λογισµικό, παράνοµο για
τους ιδιώτες και νόµιµο για το κράτος; 

Την ώρα που η Ευρωπαϊκή Ένωση, το Συµβούλιο της Ευρώπης
καταδικάζουν τη χρήση παράνοµων λογισµικών από τις κυβερ-
νήσεις, την ώρα που κατακρίνουν τη χώρα µας για τη νοµοθεσία
που δεν επιτρέπει την ενηµέρωση του παρακολουθούµενου για
τον λόγο της παρακολούθησης, την ώρα που µας δείχνουν µε το
δάχτυλο επειδή η Κυβέρνησή µας εδώ στην Ελλάδα εξήγαγε πα-
ράνοµα λογισµικά σε ανελεύθερα καθεστώτα της Αφρικής, αυτή
η Κυβέρνηση σκοπεύει να αποκτήσει νέα και αναβαθµισµένα λο-
γισµικά παρακολούθησης, «Predator Plus», που δεν θα χρειάζον-
ται καν SMS για την επιδροµή σε ένα κινητό τηλέφωνο; Και αφού
το κάνουν, µετά θα ρωτήσουν την ΑΔΑΕ για τη γνώµη της, σύµ-
φωνα µε τις πληροφορίες;

Εµείς ρωτάµε και κλείνω: Έχει συµµετοχή το Υπουργείο Δι-
καιοσύνης σε αυτό ακριβώς το σχέδιο προεδρικού διατάγµατος
και σε ποια έκταση; Τι κριτήρια ασφαλείας τηρήθηκαν; Ποιες εγ-
γυήσεις επιβάλατε; Είναι βαθύς ο ηθικός κίνδυνος που πλήττει
την ΕΥΠ και την εθνική ασφάλεια που κακοποιήθηκαν βάναυσα
στα χέρια αυτής της Κυβέρνησης µε τη διαστροφή του νόµιµου
σκοπού της και την παράνοµη αντιδηµοκρατική λειτουργία της. 

Και όλα αυτά καταλήγουν σε ένα µεγάλο γιατί. Γιατί και ποιος
να σας εµπιστευθεί; Την Κυβέρνηση των υποκλοπών, την Κυβέρ-
νηση της παραβίασης θεµελιωδών ελευθεριών και προσωπικών
δεδοµένων, την Κυβέρνηση του συγκεντρωτικού µοντέλου ελέγ-
χου της εξουσίας; Η δηµοκρατική κοινωνία των πολιτών δεν µπο-
ρεί να την εµπιστευτεί σε τίποτε. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει ζητήσει τον λόγο

και θα έχει τρία λεπτά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας Αριστεράς. Στη συνέχεια θα µιλήσει ο κ. Χαράλαµπος Αθα-
νασίου, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, και θα ακολουθήσει
ο Υπουργός, ο κ. Φλωρίδης. 

Ορίστε, κύριε Ηλιόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, έχουµε συζητήσει αρκετά για τη διάταξη που

φέρατε σε σχέση µε τη δηµοσιότητα των δικών. Χθες υπήρχε µία
εξέλιξη. Οι συνήγοροι στη δίκη της Χρυσής Αυγής, συγκεκριµένα
οι συνήγοροι του κ. Μιχαλολιάκου, έκαναν αίτηση στη βάση της
δικής σας διάταξης να απαγορευτεί η παρουσία του παρατηρη-
τηρίου στο δικαστήριο. 

Μέχρι σήµερα υπερασπίζεστε ότι η διάταξη που φέρατε δεν
είχε στόχο να απαγορεύσει τα παρατηρητήρια. Εδώ όµως, βλέ-
πουµε πια την πραγµατικότητα. Η πραγµατικότητα είναι ότι τα
παρατηρητήρια έχουν αποκλειστεί σε µια σειρά από δίκες και
πλέον ξαναλέω οι συνήγοροι του κ. Μιχαλολιάκου ζητάνε να πε-
ταχτεί έξω το παρατηρητήριο στη δίκη της Χρυσής Αυγής. 

Εδώ πια έχετε εσείς και µια επιλογή. Συνειδητά ή ασυνείδητα
–δεν µας απασχολεί- θα βάλετε πλάτη σε αυτό το αίτηµα της
Χρυσής Αυγής, των καταδικασµένων νεοναζί, ή θα κατανοήσετε
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και θα παραδεχτείτε το λάθος ότι φέρατε µία διάταξη, η οποία –
για να το πούµε όσο πιο ευγενικά µπορούµε- είχε πάρα πολλά
προβλήµατα. 

Τι λέει η Κυβέρνηση; Ότι δεν κάνατε τίποτα ουσιαστικό για τη
δηµοσιότητα της δίκης και ότι φέρατε απλά την απαγόρευση του
λογισµικού από την οµιλία σε κείµενο. Μόνο αυτό απαγορεύσατε,
το «speech to text». Μπορώ να σας πω ότι αυτή η διάταξη έχει όση
αξία θα είχε το να απαγορεύεται να περνάνε ρινόκεροι από την
Πανεπιστηµίου. Δεν περνάνε ρινόκεροι από την Πανεπιστηµίου και
τα παρατηρητήρια δεν χρησιµοποιούν αυτό το λογισµικό.

Τι λέει ο κ. Μαρινάκης σε επιστολή στους Reporters United;
Ότι η Κυβέρνηση δεν προέβη στη νοµοθέτηση απαγόρευσης µε-
τάδοσης δικών. Προσθέστε απλώς έναν περιορισµό µετάδοσης
µέσω ίντερνετ. Τι λέει, όµως, η διάταξη που φέρατε; Ότι απαγο-
ρεύεται η ολική ή µερική µετάδοση µε οποιονδήποτε τρόπο. Τι
συνέβη, λοιπόν, σε αυτή τη βάση; Στη Μυτιλήνη στο δικαστήριο
για το ακροδεξιό πογκρόµ η έδρα απαγόρευσε το παρατηρητή-
ριο, στο εφετείο την ίδια µέρα στο δικαστήριο για τον Ζακ η έδρα
απαγορεύει το παρατηρητήριο, ενώ στο ίδιο κτήριο για τη Χρυσή
Αυγή συνεχίζει, µέχρι που έρχεται το αίτηµα των χρυσαυγιτών.
Άρα, εδώ υπάρχει όντως πραγµατικό πρόβληµα. 

Και να σας υπενθυµίσω, άλλωστε θα το διαβάσετε, ότι οι άν-
θρωποι που κάνουν δικαστικό ρεπορτάζ έγραψαν ότι βούληση
της Κυβέρνησης ήταν να απαγορευτούν τα παρατηρητήρια.
Αυτό γράφτηκε στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ». Άρα εσείς τώρα ή θα
πείτε ότι όντως αυτό θέλατε, να απαγορεύσετε τα παρατηρητή-
ρια ή θα διορθώσετε αυτό που κάνατε. Διότι τι κάνουν τα παρα-
τηρητήρια; Δεν κάνουν µετάδοση ήχου και εικόνας. Το ρεπορτάζ
και η γραπτή ανταπόκριση είναι κάτι διαφορετικό και είναι κάτι
που εξασφαλίζει τη δηµοσιότητα της δίκης. Κι εµείς τη δηµοσιό-
τητα της δίκης θα την υπερασπιστούµε, όπως θα την υπερασπι-
στεί και όλος ο κόσµος που έχει δώσει µάχες και για τη
δηµοσιότητα της δίκης και για τη δηµοκρατία και για το ίδιο το
Σύνταγµα σε αυτή τη χώρα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο

Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χαράλαµπος Αθανασίου. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θα

αναφερθώ, όπως έκανα και στην επιτροπή, στο βασικό άρθρο 27
που αφορά την επιλογή της ηγεσίας των ανωτάτων δικαστηρίων,
για το οποίο και έγινε πολύς λόγος. Βεβαίως θα ήθελα να τονίσω
εκ προοιµίου ότι είναι ορθή η διάταξη την οποία έχει φέρει ο κύ-
ριος Υπουργός µε τη συµµετοχή, να εκφέρουν γνώµη, στην επι-
λογή των ανώτατων δικαστικών λειτουργών. Επαναλαµβάνω ότι
είναι απλή γνώµη, δεν είναι σύµφωνη γνώµη, δεν είναι απόφαση.

Ειπώθηκε κατά κόρον και σήµερα εδώ, αλλά, όπως τόνισα και
στην επιτροπή, θα έπρεπε να είναι αποκλειστικό δικαίωµα των δι-
καστικών λειτουργών να επιλέγουν την ηγεσία τους. Αυτό κατ’
αρχάς δεν µπορεί να γίνει µε την υπάρχουσα ρύθµιση του Συν-
τάγµατος. Όµως, αν υποθέσουµε ότι θα µπορούσε να γίνει, αυτό
θα ήταν λάθος, γιατί -και αυτό το λέω και µε βάση την παλιά µου
ιδιότητα- οι δικαστικοί λειτουργοί δεν έχουν άµεση λαϊκή νοµι-
µοποίηση για να µπορούν να εκλέγουν την ηγεσία τους ως λει-
τουργία. Άρα, πρέπει να συµµετέχουν και οι δύο άλλες
λειτουργίες στην επιλογή τους, γιατί έχουν την άµεση λαϊκή νο-
µιµοποίηση. Βεβαίως εφόσον η Κυβέρνηση έχει άµεση λαϊκή νο-
µιµοποίηση, γιατί στο κυβερνητικό έργο συµµετέχει και η
νοµοθετική εξουσία, ενδεχοµένως κάποια στιγµή θα πρέπει να
µελετηθεί µήπως η ενδιάµεση διαδικασία της Διάσκεψης των
Προέδρων είναι περιττή. Όχι άχρηστη, αλλά περιττή. Και γιατί
ενδεχοµένως θα µπορούσε στους δικαστές που θα προτείνονται
από τις ολοµέλειες των ανωτάτων δικαστηρίων από τον µείζονα
σχηµατισµό, δεδοµένου ότι συµµετέχουν όχι µόνο οι αρεοπαγί-
τες, αλλά και οι εισαγγελείς του Αρείου Πάγου, να υπάρχουν αν-
τιφατικές αποφάσεις, οπότε θα υπήρχε µία δυσαρµονία στις
τελικές επιλογές από την Κυβέρνηση.

Πάµε, όµως, στις διατάξεις. Οι διατάξεις, όπως τις φέρνει ο
κύριος Υπουργός, είναι σωστές. Ωστόσο, χωράνε κάποιες βελ-
τιώσεις. Η πρώτη βασική είναι ότι οι πρόεδροι των ανωτάτων δι-

καστηρίων πρέπει να επιλέγονται από τις ολοµέλειες, αλλά να
µπαίνουν υποχρεωτικά τρεις σταυροί και να επιλέγονται από
τους αντιπροέδρους. Αυτό το λέω, γιατί µε τους τρεις σταυρούς
εξουδετερώνονται τα παζάρια, οι επηρεασµοί και οι φιλίες οι
οποίες δηµιουργούνται και είναι ανθρώπινες στα ανώτατα δικα-
στήρια. Και µπορεί να θέλει ένας να ψηφίσει κάποιον, γιατί είναι
φίλος του, αλλά θα µπορεί να ψηφίζει και έναν τον οποίο θεωρεί
ικανότερο. Άρα, λοιπόν, οι τρεις σταυροί δηµιουργούν µια ασφά-
λεια για την επιλογή των καλύτερων.

Το ίδιο θα γίνεται και µε τους εισαγγελείς, δηλαδή µε τον ει-
σαγγελέα του Αρείου Πάγου. Το νοµοθέτηµα έχει µία διάταξη
που είναι σωστή, αλλά µε την προϋπόθεση ότι δεν γίνεται αυτό
το οποίο είπα προηγουµένως. Λέει, δηλαδή, η διάταξη ότι θα
πρέπει και η ολοµέλεια των εισαγγελέων να προτείνει τρεις υπο-
ψήφιους. Αυτό θα µπορούσε να αποφευχθεί, για να µην έχουµε
δύο διαφορετικές ολοµέλειες, αφού στον µείζονα σχηµατισµό
του Αρείου Πάγου θα µετέχουν και εισαγγελείς. Άρα, θα υπήρ-
χαν εκεί για τον εισαγγελέα δύο ψηφοδέλτια, ένα των αντιπρο-
έδρων και ένα των αντεισαγγελέων του Αρείου Πάγου, ούτως
ώστε να ψηφίζουν τους τρεις αρεοπαγίτες και τους τρεις αντιει-
σαγγελείς. Και αυτό θα πήγαινε στο Υπουργικό Συµβούλιο.

Όσον αφορά τώρα τους αντιπροέδρους, νοµίζω, κύριε
Υπουργέ -και αυτό είναι κάτι που έχουµε συζητήσει- ότι είναι κα-
λύτερα αντί να έχουµε µία θέση και εκεί να γίνεται η εκλογή, αν
έχουµε µία θέση αντιπροέδρου, να γίνεται επιλογή από τους
πέντε αρχαιότερους αρεοπαγίτες. Αν έχουµε περισσότερους, να
προσαυξάνουν κατά δύο και µετά η ψηφοφορία να γίνεται στο
50% συνόλου. Και για να σας εξηγήσω τι εννοώ, θα σας πω ένα
σηµερινό παράδειγµα. Φέτος έχουµε κενά στον Άρειο Πάγο επτά
αντιπροέδρων. Άρα εάν είναι όπως είναι η διάταξη -βέβαια, νο-
µίζω ότι θα τη διορθώσετε, αλλά δεν άκουσα τις νοµοτεχνικές
βελτιώσεις, θα τις ακούσουµε µετά- και είναι υποψήφιοι δέκα αρ-
χαιότεροι αρεοπαγίτες για µία θέση και θα προσαυξάνονται ανά
τέσσερις µε τους επτά, θα πάµε στους τριάντα τέσσερις, δηλαδή
περίπου στο 70% του συνόλου των αεροπαγιτών. Αυτό βεβαίως
δηµιουργεί ένα πρόβληµα και λειτουργικότητας του δικαστηρίου.
Και αυτό το λέω, γιατί µπορεί να εκλεγεί αεροπαγίτης αντιπρό-
εδρος, αλλά να έχει από πάνω του και στη συνέχεια και στο
τµήµα του αεροπαγίτες που ήταν αρχαιότεροί του, όταν ήταν στο
εφετείο ή ακόµα και στον Άρειο Πάγο. Μπορεί, δηλαδή, να επι-
λεχθεί ο εικοστός πέµπτος αρεοπαγίτης πρόεδρος και να µην
έχει επιλεγεί ο έβδοµος. Με αυτόν, τον τρόπο περιορίζεται ο
αριθµός. Νοµίζω ότι µε τη νοµοτεχνική βελτίωση που θα φέρετε
θα ρυθµιστεί και το θέµα αυτό, ούτως ώστε να έχουµε µία ασφά-
λεια. Πάντως, η τροποποίηση - ρύθµιση που φέρνετε είναι
σωστή, αλλά µε τις παρατηρήσεις που κάναµε βεβαίως. 

Και τώρα έρχοµαι σε µερικά θέµατα που αφορούν τις άλλες
διατάξεις του νοµοσχεδίου. Θέλω να πω εκ προοιµίου ότι το
παρόν νοµοσχέδιο είναι ίσως το πιο δύσκολο από αυτά που έχετε
φέρει µέχρι τώρα. Δεν εννοώ το σπουδαιότερο, γιατί ήταν άλλα
σπουδαιότερα, όπως αυτά που αφορούν τις ποινικές διατάξεις
και αυτά που αφορούν την επιτάχυνση των δικών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν θα αργήσω, κυρία Πρόεδρε. Θα τα πω πολύ γρήγορα.
Διότι οι διατάξεις για την εµπράγµατη εξασφάλιση του δανει-

στή σε πράγµατα κυριότητας του οφειλέτη παρουσιάζουν πάντα
δυσκολίες, πολιτικές, κοινωνικές και νοµικής ρύθµισης. Αυτό
είναι κάτι που είδαµε κατά τη συζήτηση στην επιτροπή, όπου οι
εισηγητές και οι αγορητές επικεντρώθηκαν κυρίως στην πολιτική
προσέγγιση του θέµατος και λιγότερο στις νοµικές και κυρίως
τεχνικές διαστάσεις του. Πολλές απορίες επιλύονται από την
προσφυγή του µελετητή του νοµοσχεδίου στην αιτιολογική του
έκθεση. Σε αυτή, εξάλλου, προσφεύγει και ο εφαρµοστής του δι-
καίου, για να διαµορφώσει µε την ερµηνεία των διατάξεων την
κρίση του, αλλά και τη νοµολογία.

Βέβαια, αυτές τις δυσκολίες τις αντιλαµβάνεται και ο νοµοθέ-
της που έχει ήδη θεσµοθετήσει κατά καιρούς για το ενέχυρο, για
την εµπράγµατη ασφάλεια, αλλά ειδικότερα για το ενέχυρο
πέντε ήδη µέχρι τώρα νοµοθετήµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
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λίας του κυρίου Βουλευτή)
Κυρία Πρόεδρε, ολοκληρώνω σε δύο λεπτά. 
Έτσι, πέρα των κλασικών διατάξεων, έρχεται και αυτό το νο-

µοθέτηµα. Ωστόσο, λόγω χρόνου, δεν θα επιµείνω. Θα έρθω,
όµως, σε κάποια ζητήµατα τα οποία άκουσα και τώρα εδώ και
αφορούν τη συστηµατική ενοχή. 

Θα σταθώ, λοιπόν, σε δύο θέµατα. Έγινε πολύς λόγος σήµερα
για την παράγραφο 1 του άρθρου 9. Ακούστε τι λέει, λοιπόν, η
παράγραφος 1: Ο ενεχυρούχος δανειστής δικαιούται να εισπρά-
ξει µόνος του χωρίς οποιαδήποτε διαδικασία την ενεχυρασµένη
απαίτηση µετά την παρέλευση δέκα εργάσιµων ηµερών από την
ηµέρα που θα καταστεί ληξιπρόθεσµη, εν όλω ή εν µέρει, η απαί-
τησή του κατά του ενεχυραστή. Η είσπραξη γίνεται κατά την
έκταση που απαιτείται για την ικανοποίηση της απαίτησής του».

Ας δούµε τώρα τι πρόβληµα δηµιουργείται, αν δηµιουργείται.
Και από την πάγια θεωρία και νοµολογία των διατάξεων, η ενε-
χυρίαση αυτής της απαίτησης λογίζεται –αναφέροµαι στους νο-
µικούς- ως εκχώρησή της. Δικαιούχος αυτής είναι έκτοτε ο
ενεχυρούχος δανειστής. Δηλαδή, αυτός και µόνο µπορεί να ει-
σπράξει και δη αµέσως. 

Έρχονται συνάδελφοι εδώ και λένε «Θα µείνει ο οφειλέτης, ο
εκδότης, απροστάτευτος;». Μα, ειπώθηκε αυτό. Νοµίζω ότι ήδη
ο κύριος Υφυπουργός εχθές ή προχθές το εξήγησε και δεν χρει-
άζεται να υπάρχει καµµία διάταξη ότι µπορεί ο οφειλέτης να
ασκήσει τα δικαιώµατά του από τον Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας
για να κάνει τις ανακοπές κατά της εκτελέσεως. Είναι αυτονόητο
ότι µπορεί να κάνει την ανακοπή της εκτελέσεως. 

Ένα πρόβληµα που δεν προβλέπεται στη διάταξη που ενδεχο-
µένως θα µπορούσε να δηµιουργηθεί είναι τι θα γίνει µε τους τό-
κους, δηλαδή µε τα µερίσµατα και τα τοκοµερίδια. Θα περιµένει
και σ’ αυτά δέκα µέρες ο ενεχυρούχος δανειστής για να τα
πάρει; Όχι. Μπορεί να το κάνει και πριν, εφ’ όσον θα έχουν βλη-
θεί τα τοκοµερίδια και δεν θα µπορεί να περιµένει. 

Όµως και εδώ ο οφειλέτης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πάλι
προστατεύεται µε τις διατάξεις της αναγκαστικής εκτέλεσης. Συ-
νεπώς δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα.

Να πω κάτι και για το άρθρο 11, στην παράγραφο 7, γιατί κι
εδώ έγινε συζήτηση. Τι λέει η παράγραφος 7; Γι’ αυτό λέω καµ-
µιά φορά να ανατρέχουµε λίγο και στην αιτιολογική έκθεση. Με
τη σύµβαση σύστασης του ενεχύρου δύναται να συµφωνηθεί το
δικαίωµα συµµετοχής στη γενική συνέλευση των µετόχων και
ψήφου –γιατί ως µέτοχος µπορεί να έχεις λιγότερες ψήφους- για
όλα ή για ορισµένα θέµατα και ασκείται από τον ενεχυρούχο δα-
νειστή, εκτός αν έχει συµφωνηθεί –προσέξτε- πως το δικαίωµα
ψήφου στη γενική συνέλευση ασκείται από τον ενεχυραστή. Με
τη διατύπωση «Δύναται να συµφωνηθεί ότι θα ασκείται από τον
ενεχυρούχο…» λένε ότι µπορεί να δηµιουργηθεί πρόβληµα. 

Η προτεινόµενη ρύθµιση αναφέρει δύο δυνατότητες, χωρίς να
τις θέτει ιεραρχικά. Δηλαδή, τι ισχύει, αν δεν συµφωνηθεί τίποτα;
Σύµφωνα µε το ισχύον άρθρο 54 παράγραφος 2 του
ν.4548/2018, αν δεν έχει συµφωνηθεί κάτι άλλο σε περίπτωση
επικαρπίας ή ενεχύρου, επί µετοχών το δικαίωµα ψήφου στη γε-
νική συνέλευση ασκείται από τον επικαρπωτή ή τον ενεχυραστή.
Το καταστατικό µπορεί να απαγορεύει αντίθετη συµφωνία. Έτσι
λέει ο νόµος. 

Και διερωτάται κανείς για το εξής: Μήπως η προτεινόµενη
ρύθµιση έρχεται σε σύγκρουση µε τον παραπάνω νόµο
4548/2018; Δεν ορίζει τι γίνεται αν δεν υπάρχει σχετική συµφω-
νία. Εφαρµόζεται, δηλαδή, ο ν. 4548/2018; Κατά δεύτερον, δεν
αναφέρεται η σχέση της διάταξης µε την παραπάνω διάταξη του
4548/2018. Τι γίνεται αν το καταστατικό απαγορεύει τη σύναψη
συµφωνίας για την άσκηση δικαιώµατος ψήφου από τον δανει-
στή;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ, κύριε Αθανασίου.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τελείωσα, κυρία Πρόεδρε.
Προέχει το δικαίωµα του δανειστή και προκύπτει από τη διά-

ταξη που τόνισα πριν, από το «εκτός αν δεν ορίζεται άλλος». Συ-
νεπώς και εδώ δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα. 

Γι’ αυτό λέω ότι µε λίγη προσοχή και καλύτερη µελέτη και της
αιτιολογικής έκθεσης, θα καταλήγατε όλοι να ψηφίσετε το νοµο-

σχέδιο, γιατί πράγµατι δέχοµαι ότι είναι ένα δύσκολο νοµοσχέδιο
µε τους τεχνικούς όρους που έχει, αλλά για το θέµα του ενεχύ-
ρου πλησιάζει το άρτιο. Και αν δεν θέλετε το «άρτιο», είναι ένα
πολύ καλό νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ και συγγνώµη, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ, κύριε Αθα-
νασίου.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Φλωρίδης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Σας ευχα-

ριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητούµε ένα νοµοσχέδιο που

έχει δύο σηµαντικά ζητήµατα τα οποία αντιµετωπίζει. Το ένα είναι
ο εκσυγχρονισµός του θεσµού του ενεχύρου, αυτού του εµπράγ-
µατου δικαιώµατος το οποίο αποτελεί ένα χρηµατοδοτικό εργα-
λείο επιχειρήσεων και ατόµων στην Ελλάδα και µια διάταξη
ιστορικής σηµασίας που αφορά τη συµµετοχή των ηγεσιών των
ολοµελειών των ανωτάτων δικαστηρίων της χώρας στην επιλογή
των ηγεσιών της δικαιοσύνης. 

Για το ζήτηµα που αφορά στον εκσυγχρονισµό του θεσµού του
ενεχύρου µίλησα αναλυτικά στις επιτροπές και θα µιλήσει ανα-
λυτικότερα σήµερα ο Υφυπουργός κ. Μπούγας. 

Εγώ θα κάνω µόνο µια πολιτική παρατήρηση η οποία είναι η
εξής: Εγκαλείται η Κυβέρνηση ότι µε µια µόνιµη επαναλαµβανό-
µενη φρασεολογία νοµοθετεί πρόχειρα, αποσπασµατικά, αδια-
φανώς. Όµως, αυτό το οποίο παρατηρήθηκε για µία ακόµη φορά
στη συζήτηση στις επιτροπές και παρατηρείται και σήµερα στην
Ολοµέλεια είναι ότι τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης δεν έχουν
πρωτογενή άποψη. Περιµένουν κάθε φορά στην ακρόαση των
φορέων µπας και έρθει κανένας φορέας εκεί, κάποιος εκπρόσω-
πος, να πει κάποια πράγµατα εναντίον του νοµοσχεδίου να τα
υιοθετήσουν και µε βάση αυτά να ασκήσουν κριτική. 

Έτσι και στην παρούσα περίπτωση η εκπρόσωπος ενός φορέα
αναγορεύθηκε ως το τιµώµενο πρόσωπο της κοινοβουλευτικής
διαδικασίας και αναζητώντας κανείς στα πρακτικά τι είπε αυτή η
εκπρόσωπος, θα διαπιστώσει ότι δεν είπε τίποτα, παρά µόνο γε-
νικολογίες αστήρικτες ότι το νοµοσχέδιο θα µπορούσε και πρέ-
πει να ξανακοιταχθεί, ότι πρέπει να γίνει αυτό, ότι πρέπει να γίνει
εκείνο. Όταν ρωτήθηκε ποιες είναι οι δικές της προτάσεις, δεν
είχε καµµία ή µάλλον είχε δύο. Η µία ήταν ότι προξενεί εντύπωση
το γεγονός ότι υπάρχουν τρεις διαφορετικές προθεσµίες στη σύ-
σταση του ενεχύρου. Της απάντησε η καθηγήτρια κ. Απαλαγάκη
ότι οι τρεις διαφορετικές προθεσµίες –δόξα τω Θεώ- στο δικαιικό
µας σύστηµα προβλέπονται και ειδικά στη διαδικασία της αναγ-
καστικής εκτέλεσης.

Άρα, η κυρία Πρόεδρος έκανε αυτή την καταπληκτική παρα-
τήρηση και πήρε µια απάντηση από την καθηγήτρια. 

Η δεύτερη που έκανε –και η µόνη- ήταν ότι κάτι µπορεί να δη-
µιουργηθεί µε το ζήτηµα των ονοµαστικών µετοχών. Τι είναι αυτό
το κάτι που µπορεί να δηµιουργηθεί δεν µας έκανε την τιµή να
µας πει. Αν διαβάσει κάποιος, όµως, τη διάταξη για τις ονοµαστι-
κές µετοχές, θα διαπιστώσει ένα πράγµα, ότι το σίγουρο είναι
ότι δεν τη διάβασε τη διάταξη για την οποία είχε επιφυλάξεις και
ότι αν τη διάβαζε, η διάταξη είναι αναλυτικότατη για το θέµα των
ονοµαστικών µετοχών.

Κατά συνέπεια, λοιπόν, ποιοι είναι οι φορείς οι οποίοι εξέφρα-
σαν τις επιστηµονικές τους αντιρρήσεις για το νοµοσχέδιο αυτό;
Κανείς. Όταν µιλάµε για αντιρρήσεις, εννοούµε συγκεκριµένες
αντιρρήσεις που επιδέχονται ενός κριτικού διαλόγου. Το να ερ-
χόµαστε και να λέµε «Ξέρετε, έχει γενικώς κάποια προβλήµατα
και πρέπει να το ξαναδείτε και καλό είναι να το ξαναδούµε» και
να καλείται ο πρόεδρος της επιτροπής να φέρει συγκεκριµένες
παρατηρήσεις και να λέει ότι δεν προλαβαίνει, δεν νοµίζω ότι
αυτό συνιστά σοβαρή και υπεύθυνη επιστηµονική συµπεριφορά,
όταν καλείσαι να εκφέρεις απόψεις ως εκπρόσωπος ενός επιστη-
µονικού φορέα σε µια νοµοθετική διαδικασία την οποία ασκεί η
Βουλή. 

Κατά συνέπεια, η άποψή µας είναι ότι αυτός ο θεσµός που
είναι απαραίτητος ως χρηµατοδοτικό εργαλείο κυρίως µικροµε-
σαίων επιχειρήσεων πρέπει να εκσυγχρονιστεί σε µια κατεύ-
θυνση κυρίως της διαφάνειας, της δηµοσιότητας και να
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διευρύνει και το πεδίο των πραγµάτων τα οποία µπορεί να προ-
σφερθούν προς ενέχυρο. Είναι µία διαδικασία η οποία έπρεπε να
γίνει µετά από τόσα χρόνια και η οποία όντως εκσυγχρονίζει τον
θεσµό αυτόν.

Έρχοµαι τώρα στο κατά τη γνώµη µου ιστορικής σηµασίας ζή-
τηµα το οποίο αφορά την για πρώτη φορά παροχή δυνατότητας
συµµετοχής στην επιλογή των ηγεσιών των ανωτάτων δικαστη-
ρίων από συστάσεως του ελληνικού κράτους στις διοικητικές
ολοµέλειες των ανωτάτων δικαστηρίων της χώρας. Κι εδώ τι εί-
χαµε µπροστά σε αυτή την πραγµατικά µεγάλης σηµασίας κυ-
βερνητική πρωτοβουλία από την πλευρά της Αντιπολίτευσης;
Ποια είναι η κριτική; Η κριτική είναι ότι δεν υπάρχει διαβούλευση,
δεν έγινε διάλογος. Για ένα θέµα που συζητάµε διακόσια χρόνια
δεν έγινε διάλογος! Διακόσια χρόνια!

Ειδικά τις τελευταίες δεκαετίες, µετά τη Μεταπολίτευση,
πάντα τίθεται το ζήτηµα: «Θα υπάρξει δυνατότητα συµµετοχής
της δικαιοσύνης στη διαδικασία εκλογής των ηγεσιών της;». Μό-
νιµη συζήτηση είναι αυτή. Ποιος διάλογος δεν έχει γίνει; Τι δεν
έχει αναπτυχθεί σε αυτή τη χώρα όσον αφορά το ζήτηµα αυτό;
Και επειδή γίνονται αναφορές στο περίφηµο κράτος δικαίου, θα
περίµενε κάποιος οι αναφορές να ξεκινούν από το θεµελιώδες.
Ποιο είναι το θεµελιώδες; Όταν πρόκειται να ρυθµίσεις νοµοθε-
τικά ένα ζήτηµα, θα πρέπει να αποδεικνύεις εµπράκτως ότι σέ-
βεσαι το Σύνταγµα. Αυτό είναι η έννοια του κράτους δικαίου.
Πρώτα ξεκινάς και λες ότι «σέβοµαι το Σύνταγµα».

Τι λέει, λοιπόν, το άρθρο 90 παράγραφος 5 του Συντάγµατος;
Ότι την αρµοδιότητα για τον ορισµό των ηγεσιών στα ανώτατα
δικαστήρια της χώρας την έχει αποκλειστικά και µε διευρυµένη
µη αµφισβητούµενη εξουσία, το Υπουργικό Συµβούλιο. Άρα, λοι-
πόν, θα πρέπει κανένας όταν κινηθεί νοµοθετικά, για να ρυθµίσει
σε επίπεδο νόµου τη συµµετοχή της δικαιοσύνης στη διαδικασία
εκλογής των διαδικασιών, να ξεκινήσει από τον σεβασµό προς
το Σύνταγµα. Αυτό είναι κράτος δικαίου.

Η διάταξη την οποία εισηγείται η Κυβέρνηση στη Βουλή έχει
κανένα πρόβληµα συνταγµατικότητας; Όχι, δεν ετέθη από κανέ-
ναν. Αντίθετα, ακούσαµε θεωρίες ότι υπάρχει –λέει- και µία άλλη
άποψη που λέει ότι η γνώµη των δικαστηρίων θα µπορούσε να
είναι δεσµευτική και έχει του κόσµου τις αποφάσεις του Συµβου-
λίου της Επικρατείας και του Αρείου Πάγου, οι οποίες έχουν κατά
καιρούς ασχοληθεί µε το ζήτηµα αυτό και έχουν πει ότι αυτό δεν
µπορεί να συµβεί, διότι η εξουσία του Υπουργικού Συµβουλίου
κατά το Σύνταγµα δεν επιδέχεται άλλης δέσµευσης από άλλον
φορέα.

Εποµένως, είµαστε τώρα στη στιγµή, όπου θα υλοποιηθεί αυτό
το πάγιο αίτηµα, το οποίο υπάρχει στην ελληνική κοινωνία αλλά
και στην ελληνική δικαιοσύνη ότι µε κάποιο τρόπο διαφανή, θα
πρέπει να συµµετάσχει και η ίδια η δικαιοσύνη διά των οργάνων
της στην επιλογή των ηγεσιών της και αυτό ρυθµίζει αυτή η διά-
ταξη στο πλαίσιο του Συντάγµατος.

Τώρα, ήλθε η διάταξη –λέει- αποσπασµατικά και σε άσχετο νο-
µοσχέδιο. Η διάταξη αυτή είναι ένα άρθρο. Ποιο είναι το σχετικό
νοµοσχέδιο; Μπορείτε να µας περιγράψετε ποιο είναι το σχετικό
νοµοσχέδιο που θα έπρεπε να έλθει η διάταξη αυτή; Νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Δικαιοσύνης είναι. Σε ποιο νοµοσχέδιο από όλα;
Σε όλα τα νοµοσχέδια. Όπου και να φέρναµε ένα άρθρο, διότι
για ένα άρθρο πρόκειται, θα µας λέγατε ότι είναι σε άσχετο νο-
µοσχέδιο. Να φέρουµε ένα νοµοσχέδιο µόνο µε το άρθρο αυτό;
Ενδιαφέρον, αλλά δεν απαντάτε στο µείζον πολιτικό ερώτηµα:
Θέλετε να εµπλακεί, να συµµετάσχει η δικαιοσύνη διά των οργά-
νων της στην επιλογή των ηγεσιών της; Το θέλετε ναι ή όχι;
Πρώτα να απαντήσετε σε αυτό. Αν απαντήσετε σε αυτό, πρέπει
στη συνέχεια να απαντήσετε στο επόµενο. Αυτή η συµµετοχή θα
γίνει µε βάση το ισχύον Σύνταγµα; Αν απαντήσετε θετικά, δηλαδή
ότι πρέπει να γίνει µε βάση το ισχύον Σύνταγµα, πρέπει να µας
πείτε τι πρόβληµα έχει η διάταξη που εισηγούµαστε και ποια
άλλη θα ήταν µια διάταξη δική σας. Δεν την ακούµε, δεν µας κά-
νετε την τιµή να µας πείτε ποια άλλη διάταξη θα θέλατε πέρα
από τα διαδικαστικά τερτίπια, ότι δεν είναι έτσι, δεν είναι αλλιώς
κ.λπ.. Και υπάρχει και µία κριτική ότι ξέρετε, αυτό γίνεται, διότι
υπάρχουν επισηµάνσεις διαχρονικές από το Συµβούλιο της Ευ-
ρώπης, από τη GRECO, από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή ότι η Ελ-

λάδα πρέπει µε κάποιον τρόπο να αντιµετωπίσει και αυτό το
θέµα. 

Κάθε φορά, όταν βγαίνει µία έκθεση και µας κάνει µια επισή-
µανση, όπως αυτή, µας λέτε: «Ορίστε, η Ελλάδα βάλλεται, διότι
δεν είναι συνεπής µε το κράτος δικαίου». Φέρνουµε τη διάταξη,
για να απαντήσουµε θετικά σε αυτές τις επισηµάνσεις, να εναρ-
µονιστούµε ως χώρα και σε αυτό το ζήτηµα και ακούµε «άρα, το
κάνετε γιατί σας το λένε οι ξένοι». Πρέπει να διαλέξετε, όµως.
Θέλετε να µας το λένε οι ξένοι και να µην το κάνουµε ή να το κά-
νουµε και να σταµατήσουν να µας το λένε οι ξένοι; Διότι αυτό
είναι, πέραν όλων των άλλων, πέραν της ανάγκης που έχουµε
εµείς ως Ελληνική Δηµοκρατία να το λύσουµε το θέµα αυτό –
επαναλαµβάνω- στο πλαίσιο του Συντάγµατος.

Για το περίφηµο θέµα της διαβούλευσης. Στην επιτροπή
έστειλε υπόµνηµα η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων Ελλάδος.
Λέει ότι η νοµοθέτηση αυτή είναι προς τη σωστή κατεύθυνση.
Ήταν παρόν το προεδρείο της Ένωσης Δικαστών του Συµβου-
λίου της Επικρατείας. Είπε ότι η διάταξη είναι θετική. Ήταν η δι-
οίκηση της Ένωσης Δικαστών του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Είπε
ότι η διάταξη είναι θετική. Έστειλε υπόµνηµα η Ένωση Διοικητι-
κών Δικαστών. Η διάταξη είναι θετική. Η ολοµέλεια των δικηγο-
ρικών συλλόγων παρά τις διαδικαστικές, η διάταξη είναι θετική.
Θέλετε καµµία άλλη διαβούλευση; Τι άλλο πρέπει να κάνουµε;
Ποιους άλλους θέλετε να εκφραστούν θετικά γι’ αυτή την υπό-
θεση; Όλες οι ενώσεις των δικαστών, των εισαγγελέων και η ολο-
µέλεια των δικηγορικών συλλόγων. Όλοι προς τη σωστή
κατεύθυνση. Γιατί, λοιπόν, δεν θέλετε να πάρετε µέρος στην ψή-
φιση αυτής της διάταξης; Γιατί δεν θέλετε να πείτε ένα «ναι» σε
κάτι το οποίο είναι ένα σηµαντικό βήµα; Έχει ενδιαφέρον να το
δείτε πάντως.

Δεν ξέρω αν έχετε προσέξει την ανάλυση που κάνει η Επιστη-
µονική Επιτροπή στην έκθεσή της για το συζητούµενο νοµοσχέ-
διο. Ποια είναι η διατύπωση που κάνει σε σχέση µε τις συστάσεις;
Λέει: Η προτεινόµενη ρύθµιση εναρµονίζεται µε τις ως άνω συ-
στάσεις, χωρίς να αποκλίνει από το υφιστάµενο συνταγµατικό
πλαίσιο, το οποίο επιφυλάσσει στο Υπουργικό Συµβούλιο ευρεία
διακριτική ευχέρεια ως προς το ζήτηµα της επιλογής των προ-
έδρων και αντιπροέδρων των ανωτάτων δικαστηρίων, καθώς και
του εισαγγελέα του Αρείου Πάγου.

Για τον λόγο αυτό η παρεχόµενη γνώµη του δικαστικού σώµα-
τος µόνο ως απλή µπορεί να νοηθεί. Δείτε, όµως, µια διατύπωση,
υπό την έννοια ότι κατευθύνει χωρίς να δεσµεύει το Υπουργικό
Συµβούλιο και µάλιστα αναφέρεται και στο γεγονός ότι προηγεί-
ται η διατύπωση γνώµης από τις διοικητικές ολοµέλειες των ανω-
τάτων δικαστηρίων της γνώµης της Βουλής, για να προστατευθεί
η ανεξαρτησία της γνώµης των δικαστών, λέει, η Επιστηµονική
Υπηρεσία της Βουλής. Ποια είναι η εµπειρία της χώρας µας στο
πλαίσιο του εδώ και δεκαετίες υφισταµένου Συντάγµατος από το
γεγονός ότι το 2010 νοµοθετήθηκε η δυνατότητα να συµµετέχει
η Βουλή στη διαδικασία επιλογής; Θετική. Μόνο ως θετική. Αν η
Βουλή –ακούω διάφορα τώρα- θέλει να θέσει υπό αµφισβήτηση
τη δική της συµµετοχή –γιατί άκουσα εδώ από εκπροσώπους
κοµµάτων επίσηµα να διατυπώνουν την άποψη ότι η Βουλή πρέ-
πει να φύγει από τη µέση- ας συγκροτηθεί και ας πάρει µία πρω-
τοβουλία, για να δούµε εάν όντως τα κόµµατα της Βουλής
επιθυµούν να αφαιρεθεί η δυνατότητά της να συµµετέχει.

Επειδή, όµως, πάντα µιλάµε για δεσµευτικότητα, ποια είναι η
εµπειρία από τα τόσα χρόνια του γεγονότος ότι συµµετέχει η
Διάσκεψη των Προέδρων, δηλαδή η Βουλή των Ελλήνων, στην
επιλογή των ηγεσιών; Ποιος είναι ο κανόνας; Ότι το Υπουργικό
Συµβούλιο ακολουθεί -αυτός είναι ο κανόνας, δεν ξέρω αν υπήρ-
ξαν εξαιρέσεις, αλλά αυτός είναι ο κανόνας- την πρόταση που
έρχεται από τη Βουλή. Εκεί κινείται, στο πλαίσιο αυτής της πρό-
τασης, δηλαδή αυτών που προηγούνται στις προτιµήσεις των
κοµµάτων.

Άρα, λοιπόν, όταν έχουµε κατά το Σύνταγµα την κυρίαρχη επι-
λογή από την εκτελεστική εξουσία, έχουµε νοµοθετήσει εδώ και
δεκατέσσερα χρόνια τη συµµετοχή της Βουλής, την οποία την
έχουν αποδεχθεί τα ανώτατα δικαστήρια της χώρας από το γε-
γονός ότι συµµετέχουν οι προς κρίση δικαστές στη διαδικασία
που κάνει η Βουλή. Γιατί, λοιπόν, αυτό το πλαίσιο να µην συµ-
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πληρωθεί και από τη δυνατότητα της συµµετοχής των ολοµε-
λειών των ανωτάτων δικαστηρίων στην επιλογή της ηγεσίας, γιατί
αυτό κάνουµε τώρα και γιατί τόση φασαρία και τόσα διαδικα-
στικά τερτίπια για να ξεφύγουµε και  να πάρουµε θέση σε ποιο
θέµα;

Όταν νοµοθετήθηκε το 2010 η συµµετοχή της Βουλής, ετέθη
κανένα ζήτηµα αµέσως αλλαγής του Συντάγµατος; Να περιµέ-
νουµε το Σύνταγµα; Όχι. Είπαν σωστή είναι η ρύθµιση, να την
κάνουµε και η ρύθµιση λειτουργεί -δόξα τω Θεώ!- δεκατέσσερα
χρόνια µια χαρά.

Η Αναθεώρηση του Συντάγµατος, στην καλύτερη περίπτωση,
από την ώρα που µιλάµε τώρα, µέχρι να ολοκληρωθεί, θέλει τέσ-
σερα ή πέντε χρόνια. Θα τα αφήσουµε και αυτά να περάσουν για
να συζητήσουµε τότε αν θα γίνει, αν δεν θα γίνει, τι θα γίνει;

Εγώ νοµίζω ότι επειδή ακριβώς πρόκειται για ιστορική στιγµή
η οποία λύνει ένα µεγάλο θέµα που είναι ποιο; Της συµµετοχής
της ίδιας της δικαιοσύνης στην επιλογή των ηγεσιών της, αυτό
θα έπρεπε να έχει τη σύµφωνη γνώµη όλων των κοµµάτων. 

Δεν υπάρχουν δικαιολογίες άρνησης εδώ και γι’ αυτό και δεν
προέκυψε κάποια ειδική αναφορά. Υπήρξε µια επισήµανση από
την κ. Αποστολάκη ότι θα πρέπει να στέλνει το αποτέλεσµα της
ψηφοφορίας η ολοµέλεια του Αρείου Πάγου…

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Τη σειρά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ναι. Αλλά,

αυτό είναι το τηρούµενο ήδη από τη διαδικασία της Βουλής. Στη
Βουλή έτσι γίνεται. Το Πρακτικό, λοιπόν, της Βουλής έχει τη
σειρά, δεν έχει αριθµούς δίπλα. Άρα εδώ έχουµε το ίδιο πράγµα.
Είναι ακριβώς το ίδιο, δεν µπορεί να είναι άλλο.

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Δεν πάει κατ’ αναλογία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Λέω το

εξής. Ας το δούµε πρακτικά. Δεν µπορεί να έρθει από τη διοικη-
τική ολοµέλεια του Αρείου Πάγου µία πρόταση η οποία δεν έχει
κατά σειρά. Τι θα έρθει; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Αλφαβητικά. Γι’ αυτό λέµε να ρυθµι-
στεί.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Αν διευ-
κρινιστεί αυτό, θα το ψηφίσετε;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Να διευκρινιστεί. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Σας λέω µε

τον πιο κατηγορηµατικό τρόπο ότι δεν µπορεί να σταλεί πρακτικό
αλλιώς, αν δεν έχει τη σειρά κατ’ αναλογία της διατάξεως για τη
Βουλή. Δεν γίνεται. Δεν έχει καµµία λογική. 

Και ποιος θα το κάνει αυτό; Δηλαδή, η διοικητική ολοµέλεια
του Αρείου Πάγου δεν θα θελήσει να δώσει ακριβώς το αποτέ-
λεσµα της ψηφοφορίας της; Θα το µπουρδουκλώσει µέσα από
ονοµαστικές αναφορές; Δεν νοµίζω. Δεν αξίζει στους δικαστές
να τους αντιµετωπίζουµε ως µικροπαγαπόντηδες, ότι κάτι θα κά-
νουν. Θα σεβαστούν και θα στείλουν τον κατάλογο αυτό. Γιατί,
επαναλαµβάνω, τα δεκατέσσερα χρόνια της διαδικασίας της
Βουλής αυτό µας λένε. Το Πρακτικό που έρχεται στον Υπουργό
Δικαιοσύνης για να το εισηγηθεί στο Υπουργικό Συµβούλιο έχει
κατά σειρά, χωρίς να αναφέρει αριθµούς. 

Άρα, λοιπόν, εγώ πιστεύω ότι γι’ αυτή ειδικά τη διάταξη…
Ας πούµε τις παραποµπές για τη συνταγµατική Αναθεώρηση

ή οτιδήποτε άλλο. Θα τα δούµε. Στο κάτω – κάτω, η πρωτοβουλία
για τη συνταγµατική Αναθεώρηση στη Βουλή ανήκει, δεν ανήκει
στην Κυβέρνηση. Όταν ξεκινήσει, τότε θα τεθούν τα ζητήµατα.
Δεν τα γνωρίζει η Κυβέρνηση αυτά. 

Θεωρώ ότι είναι µια καλή ευκαιρία να συµφωνήσουµε σε αυτό.
Θα είναι καλό µήνυµα αυτό και προς τη δικαιοσύνη και προς την
κοινωνία. Θα είναι καλό µήνυµα. Είναι καλή στιγµή για τη Βουλή
αυτή για να πει ότι έρχεται η Βουλή και µε ευρεία πλειοψηφία
αναγνωρίζει και δηµιουργεί τη δυνατότητα της συµµετοχής της
δικαιοσύνης στην επιλογή των ηγεσιών της. Πιστεύω ότι είναι
καλή στιγµή και δεν πρέπει να την αφήσουµε να φύγει µε διάφο-
ρες παραποµπές. Δεν έχει νόηµα.  

Κατά τούτο, ανεξαρτήτως των επιφυλάξεων που υπάρχουν για
το ενέχυρο…

Εκεί πράγµατι θα περιµέναµε µια συνεννόηση, γιατί θεωρούµε
ότι αυτό τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις θα ενισχύσει κυρίως. Για
παράδειγµα, η διερεύνηση της δυνατότητας σε µία προσωπική

εταιρεία όπου το µερίδιο είναι κατασχετέο ο µέτοχος να µπορεί
να ενεχυριάσει τη συµµετοχή του δεν είναι καλή; Ποιες είναι οι
προσωπικές εταιρείες; Οι µικρές είναι. Γιατί θέλετε να µην του
το δώσετε αυτό;

Θεωρώ, λοιπόν, ότι το νοµοσχέδιο θα µπορούσε να ψηφιστεί
από όλες τις πλευρές της Βουλής. Όµως, διατηρώ τη βεβαιότητα
ότι αυτή η διάταξη που θα έπρεπε να ψηφιστεί για να εκπέµ-
ψουµε ένα καλό µήνυµα και προς την κοινωνία και προς τη δι-
καιοσύνη είναι η διάταξη του άρθρου 27 του συζητούµενου
νοµοσχεδίου. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει η Πρό-
εδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου και
στη συνέχεια εσείς, κύριε Στίγκα. Βάσει κοινοβουλευτικής τάξης,
προηγείται η κ. Κωνσταντοπούλου. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

Θα περιοριστώ σε παρέµβαση στο σηµείο αυτό, γιατί επιφυ-
λάσσοµαι να µιλήσω εφ’ όλης της ύλης του νοµοσχεδίου λίγο
αργότερα, αλλά και διότι αυτή τη στιγµή που συνεδριάζουµε,
που µόλις µιλήσατε, κύριε Υπουργέ, για τα ζητήµατα του διορι-
σµού της ηγεσίας της δικαιοσύνης από την Κυβέρνηση, µε την
πρότασή σας για εισαγωγή µίας νέας διάταξης περί εµπλοκής
των δικαστικών προσώπων σε αυτή τη διαδικασία, αυτή ακριβώς
τη στιγµή που συζητάµε στη Διάσκεψη των Προέδρων έρχεται η
πρόταση του Προέδρου της Βουλής για αντικατάσταση του Συ-
νηγόρου του Πολίτη και για τον διορισµό νέου Συνηγόρου του
Πολίτη. Και µαθαίνω ότι έχει γίνει και µία µάλλον θετική τοποθέ-
τηση ενός κόµµατος που χτες ωφελήθηκε από την ψήφο της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας και δεν ήρθη η
ασυλία του προέδρου του. 

Το πρόβληµα, κύριε Φλωρίδη, κύριε Υπουργέ, και κύριε
Μπούγα, κύριε Υφυπουργέ, είναι η οργιώδης διαπλοκή κυβερνη-
τικής εξουσίας, εκτελεστικής δηλαδή εξουσίας, και δικαστικής
λειτουργίας, που πολλές φορές εµπλέκει και την κοινοβουλευ-
τική νοµοθετική λειτουργία. Το πρόβληµα είναι ότι δεν έχουµε
ανεξάρτητη δικαιοσύνη. Και αυτό το πρόβληµα της έλλειψης ανε-
ξάρτητης δικαιοσύνης δεν το λύνει η πρότασή σας να εµπλέκον-
ται και οι δικαστές σε µια διαδικασία διαπλοκής ακόµα
περισσότερο. Για την ακρίβεια, να εµπλέκονται περισσότεροι δι-
καστές στη διαδικασία αυτή, να διαµορφώνονται προσδοκίες και
να διαµορφώνεται και ένα πλαίσιο διαπραγµάτευσης. 

Η δική µου θέση διαχρονικά έχει εκφραστεί σε κάθε συνε-
δρίαση της Διάσκεψης των Προέδρων. Από την εποχή που ήµουν
Πρόεδρος της Βουλής πάντοτε κατέγραφα την αντίθεσή µου στο
γεγονός ότι εµπλέκεται η κυβέρνηση και η Βουλή στον διορισµό
της ηγεσίας της δικαιοσύνης. 

Και η επίσηµη θέση και πρόταση της Πλεύσης Ελευθερίας, την
οποία σας την έχουµε καταθέσει εγκαίρως, εγκύρως, λεπτοµε-
ρώς και επανειληµµένως, είναι η Αναθεώρηση του Συντάγµατος,
ώστε να έχουµε κατάργηση της βουλευτικής ασυλίας, κατάρ-
γηση της υπουργικής ασυλίας, του νόµου περί ευθύνης Υπουρ-
γών, και κατάργηση του διορισµού της ηγεσίας της δικαιοσύνης
από την κυβέρνηση, διότι και οι τρεις αυτές συνθήκες δηµιουρ-
γούν και συγκροτούν το πλαίσιο της πολιτικής ατιµωρησίας για
αξιόποινες συµπεριφορές, το πλαίσιο της ανισονοµίας, το πλαί-
σιο των προνοµίων ενός πολιτικού προσωπικού που δεν θέλει να
ελέγχεται µε τους ίδιους όρους που ελέγχονται οι απλοί πολίτες,
το πλαίσιο των λυσσωδών παρεµβάσεων της κυβερνητικής εξου-
σίας στη δικαστική. Να πούµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους! 

Παρενέβητε και εσείς και άλλοι επτά Υπουργοί σε µία δίκη του
Μονοµελούς Πρωτοδικείου Αθηνών ασφαλιστικών µέτρων, όπου
επτακόσιοι ογδόντα ένα εργαζόµενοι στη «ΛΑΡΚΟ» ζήτησαν προ-
σωρινή δικαστική προστασία από τον δικαστή του Μονοµελούς
Πρωτοδικείου Αθηνών προκειµένου να συνεχίσουν να εργάζον-
ται. 

Ένα παράδειγµα. Ο κ. Αθανασίου που ήρθε τώρα να σας χαι-
ρετήσει είναι πρώην πρόεδρος της ένωσης δικαστών και εισαγ-
γελέων, Αρεοπαγίτης, που έγινε στη συνέχεια Υπουργός
Δικαιοσύνης και τώρα εισηγείται για την Κοινοβουλευτική Οµάδα
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της Νέας Δηµοκρατίας -αντιλαµβάνοµαι ότι δεν είναι στην κυβερ-
νητική εύνοια, αλλά καταλαβαίνουµε και τι συµβαίνει- τα θέµατα
της δικαιοσύνης. Ποια τρανότερη απόδειξη; 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ο Υπουργός δεν έχει ανάγκη
από εµένα ή από οποιονδήποτε. Τα έχει πει µια χαρά. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τα έχει πει µια χαρά ο Υπουργός και δεν έχει ανάγκη
από εσάς; 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: …(Δεν ακούστηκε).
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Εντάξει, κύριε Αθανασίου. Δεκτή η συγγνώµη. 
Δεν προσεβλήθην. Απλώς, δίνω το παράδειγµα. Εξηγώ τι είναι

αυτό ακριβώς που συµβαίνει όταν έχουµε δικαστές που µεταπη-
δούν σε θέσεις πολιτικής εξουσίας και εκτελεστικής εξουσίας,
όταν έχουµε δικαστές που έχουν την προσδοκία να προαχθούν
από την εκτελεστική εξουσία, όταν έχουµε διαδικασίες στις
οποίες οι δικαστές αισθάνονται ότι κρίνονται και ότι αν πουν κάτι
που θα αρέσει στην πολιτική εξουσία µπορεί και να προαχθούν
µια ώρα αρχύτερα. 

Έγινε πριν από λίγο καιρό αυτό µε τον κ. Ντουχάνη του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας, πολύ κάτω στην επετηρίδα του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας, που όµως ήρθε και είπε στη Διάσκεψη
των Προέδρων τις µαγικές λέξεις ότι δεν χρειάζονται ειδική προ-
στασία οι αναδασωτέες εκτάσεις και ότι ισχύουν οι ερµηνείες
που έχει δώσει η σηµερινή Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, η κ. Σα-
κελλαροπούλου, άλλη µία δικαστής που µεταπήδησε αλµατωδώς
και µε εντυπωσιακότατη διαδικασία από τη θέση της εν ενεργεία
Προέδρου του Συµβουλίου της Επικρατείας, χειριζόµενη υποθέ-
σεις για την Κυβέρνηση, στη θέση της Προέδρου της Δηµοκρα-
τίας.

Ήρθε, λοιπόν, ένας Σύµβουλος Επικρατείας, ο κ. Ντουχάνης,
και είπε ότι ισχύουν αυτά για τις αναδασωτέες εκτάσεις, άρα
µπορούν να εγκαθίστανται ανεµογεννήτριες στις καµένες εκτά-
σεις, να εγκαθίστανται άλλου είδους κατασκευές, να γίνονται ερ-
γασίες στις αναδασωτέες εκτάσεις, ενώ το Σύνταγµα λέει το
εντελώς αντίθετο, προσδίδει αυξηµένη προστασία στις καµένες
και αναδασωτέες εκτάσεις και έγινε ο συγκεκριµένος Σύµβουλος
Επικρατείας Αντιπρόεδρος του Συµβουλίου της Επικρατείας. 

Με διατάξεις, τις οποίες φέρνετε, δηµιουργείτε και εγκαθι-
δρύετε προσδοκία εν ενεργεία δικαστών ότι µόλις γίνουν συντα-
ξιούχοι δικαστές υπάρχει και για αυτούς προοπτική να
διοριστούν σε µια ανεξάρτητη αρχή, να αναλάβουν άλλου είδους
καθήκοντα µε τις ανάλογες απολαβές, τις ανάλογες εξουσίες και
τα ανάλογα αντισταθµίσµατα. 

Και επειδή εµένα µου αρέσει να µιλάω, όπως ξέρετε, πολύ
συγκεκριµένα, περιµένω την επίσηµη απάντηση της Κυβέρνησης.
Κύριε Φλωρίδη, µπορεί να µην την έχετε εσείς, αλλά πρέπει να
ζητήσετε από τον Πρωθυπουργό. Και τη ζητώ και εγώ από τον
Πρωθυπουργό και τη ζητώ και από εσάς. Θα συνηγορήσετε στις
τρεις προτάσεις της Πλεύσης Ελευθερίας για αναθεώρηση των
συγκεκριµένων αυτών άρθρων του Συντάγµατος: βουλευτική
ασυλία, υπουργική ασυλία, νόµος περί ευθύνης Υπουργών και
διορισµός της ηγεσίας της δικαιοσύνης από την εκτελεστική
εξουσία; 

Λέτε, έχει ο Θεός µέχρι να γίνει συνταγµατική Αναθεώρηση.
Σύµφωνοι. Θα το στηρίξετε; Δεσµεύεστε σήµερα ότι όταν γίνει,
θα µπει ως αναθεωρητέα διάταξη κάθε µια από αυτές που ανέ-
φερα; Γιατί αυτή είναι η δική µας πρόταση και θέση και αυτό πε-
ριµένουµε από εσάς. Ή αντίθετα προσδοκάτε τώρα µε µία
διάταξη και µε µία διαδικασία, όπως αυτή που φέρνετε, να ευχα-
ριστηθούν οι δικαστές ότι εµπλέκονται πιο ενεργά στη διαδικασία
και να σταµατήσει στο δικαστικό σώµα η συζήτηση περί του
εξανδραποδισµού της δικαιοσύνης;

Φέρατε πριν από λίγους µόνο µήνες διατάξεις µε τις οποίες
κάνατε ενεργή παρέµβαση στη διαδικασία για το έγκληµα των
Τεµπών, αφαιρέσατε την αρµοδιότητα περί παραποµπής από το
συµβούλιο εφετών και την δώσατε στον εισαγγελέα εφετών,
ένας µόνο να αποφασίζει και ένας µόνο επηρεάζεται και ελέγχε-
ται πιο εύκολα από ότι τρεις συν έναν, τρεις εφέτες µε πρόεδρο
και εισαγγελέα. Είπατε όχι τρεις εφέτες και πρόεδρος, αλλά
µόνον εισαγγελέας. Αφαιρέσατε την αρµοδιότητα για την κρίση

και µένει βέβαια να κριθεί, διότι η άποψή µας είναι ότι µικτό ορ-
κωτό δικαστήριο πρέπει να κρίνει το έγκληµα των Τεµπών. Αφαι-
ρέσατε, όµως, την αρµοδιότητα από το Τριµελές Εφετείο
Κακουργηµάτων, από τρεις δηλαδή εφέτες µε πρόεδρο εφετών
και τη δώσατε σε έναν εφέτη, ένας πάλι µόνο θα κρίνει. Ένας
ελέγχεται και επηρεάζεται ευκολότερα από περισσότερους. Και
µε τις ίδιες διατάξεις, που φέρατε, όπως πληροφορηθήκαµε από
τα µέσα ενηµέρωσης, θα µε διαψεύσατε αν δεν ισχύει, ωφελή-
θηκε και η Κοινοβουλευτική Οµάδα των Σπαρτιατών και όσοι
έχουν ανεξαρτητοποιηθεί, διότι άλλαξε η αρµοδιότητα. Διαβά-
σαµε ότι η δίκη πια αλλάζει αρµόδιο δικαστήριο. Θα µε επιβεβαι-
ώσετε ή θα µε διαψεύσετε. Παρακολουθούµε, όµως, τι συµβαίνει
και παρακολουθούµε και πώς αλλάζουν οι ψήφοι στις διασκέψεις
και στην Ολοµέλεια την ώρα που υπάρχουν υποδικίες, προσδο-
κίες και άλλου είδους παρεµβάσεις και πρέπει οι πολίτες να γνω-
ρίζουν τι ακριβώς συµβαίνει. 

Η Πλεύση Ελευθερίας, κύριε Υπουργέ, πιστεύει ακράδαντα ότι
αν δεν υπάρξει ανεξάρτητη δικαιοσύνη, δεν µπορούµε να µιλάµε
για δηµοκρατία και η χώρα µας πάσχει τροµακτικά. Έγινε η κακιά
η χώρα και η χώρα του «πάµε και όπου βγει» ακριβώς διότι επί
χρόνια επικράτησε η ατιµωρησία του πολιτικού προσωπικού και
η αδιαφάνεια. Σήµερα, µετά από τόσα χρόνια δικάζεται πρώην
Υπουργός για µίζες και οικονοµικά αδικήµατα σε βάρος του δη-
µοσίου και τον ξέρετε και έχετε διατελέσει στο ίδιο κόµµα, ο κ.
Παπαντωνίου. 

Σήµερα το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα, στο οποίο ανήκει η Κυ-
βέρνηση και βλέπουµε και τις συναλλαγές που γίνονται και µε
άλλες Κοινοβουλευτικές Οµάδες του Ευρωκοινοβουλίου, φέρνει
την κ. Φον ντερ Λάιεν ως υποψήφια εκ νέου Πρόεδρο της επι-
τροπής, την επαύριον της κρίσης της ευρωπαϊκής δικαιοσύνης,
του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου ότι η κ. Φον ντερ Λάιεν και η επι-
τροπή υπό την ηγεσία της παραβίασαν θεµελιώδεις κανόνες της
διαφάνειας και της αντιδιαφθοράς µη δηµοσιοποιώντας και απο-
κρύπτοντας από τους πολίτες και από τη δηµοσιότητα τα στοι-
χεία των συµβάσεων που αφορούσαν τις φαρµακευτικές
εταιρείες, που ανέλαβαν τα συµβόλαια για τους εµβολιασµούς.
Δεν έχει κανένα καλύτερο πρόσωπο να προτείνει το Ευρωπαϊκό
Λαϊκό Κόµµα; Πρέπει να προτείνει το πρόσωπο που ήδη ελέγχε-
ται για αδιαφάνεια σε κάτι τόσο σοβαρό; Μπορεί να µην έχει. 

Γιατί και ο κ. Μητσοτάκης ελέγχεται για την διασπάθιση των
χρηµάτων από το Ταµείο Ανάκαµψης, των 2,5 δισεκατοµµυρίων
ευρώ και η Κυβέρνηση όλη ελέγχεται από την ευρωπαϊκή εισαγ-
γελία, αλλά δυστυχώς την µπλοκάρετε την ευρωπαϊκή εισαγγε-
λία, για τη διασπάθιση των χρηµάτων που αφορούν τη Σύµβαση
717. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β; Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Η θέση µας, λοιπόν, είναι κρυστάλλινη. Το ζήτηµα της ανεξαρ-
τησίας της δικαιοσύνης δεν λύνεται µε τέτοιου είδους ρυθµίσεις,
όπως αυτή που φέρνετε. Θέλω να γνωρίζει ο πολίτης ότι την ώρα
που εσείς φέρνετε αυτή τη διάταξη προγραµµατίζεται ήδη για
την επόµενη εβδοµάδα Διάσκεψη των Προέδρων της Βουλής,
όπου θα ακουστούν επτά Σύµβουλοι Επικρατείας για δύο θέσεις
Αντιπροέδρων του Συµβουλίου της Επικρατείας και τριάντα τέσ-
σερις Αρεοπαγίτες για επτά θέσεις Αντιπροέδρων του Αρείου
Πάγου. 

Το πλαίσιο είναι καταλυτικό, είναι αποστοµωτικό. Είναι οργιώ-
δης η διάθεση παρέµβασης στη δικαιοσύνη και εκδηλώθηκε από
την πιο βαριά υπόθεση κακουργηµάτων σε βάρος των πολιτών,
που είναι το έγκληµα των Τεµπών, µέχρι µια φοβερά ευαίσθητη
και συγκινητική υπόθεση εργαζοµένων, των εργαζοµένων στη
«ΛΑΡΚΟ», που κάνατε τροπολογία την παραµονή του δικαστη-
ρίου και την φέρατε προς συζήτηση την επαύριον του δικαστη-
ρίου και οκτώ Υπουργοί, που υπογράψατε την τροπολογία, δεν
ήρθε ούτε ένας να την υποστηρίξει, ακριβώς διότι αποτελεί πα-
ρέµβαση στη δικαστική λειτουργία. 

Τέλος, κύριε Υπουργέ, επειδή είστε παρών και ξέρετε ότι δεν
θα άφηνα την ευκαιρία µε δεδοµένη την παρουσία σας, έγινε
σάλος χθες και προχθές, για την πραγµατικά απαράδεκτη συµ-
περιφορά του κ. Πολάκη στην κ. Συρεγγέλα. Σεξιστική, κακοποι-
ητική, ο ορισµός του λεκτικού bullying, το οποίο, όµως, ασκείται
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συστηµατικά και από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δη-
µοκρατίας και από Υπουργούς της Νέας Δηµοκρατίας. Από τον
κ. Γεωργιάδη που κουνώντας το χέρι, µου λέει να είµαι πιο µαζε-
µένη όταν του µιλάω και κοµπάζει ότι µε έβαλε στη θέση µου και
πρέπει να µου µιλάει για να µάθω, στον κ. Λαζαρίδη που µου είπε
ότι επειδή δεν έχω παιδιά, δεν δικαιούµαι να µιλάω για τα Τέµπη.
Στον κ. Μαρκόπουλο που µε καθύβριζε «γελοία, γελοία» και ένα
σωρό κοσµητικά επίθετα και προπηλακισµούς για την δράση µου
στην επιτροπή για το έγκληµα των Τεµπών. Ποιον να πρωτοανα-
φέρω, για τους οποίους δεν µε πήρε ο κ. Μητσοτάκης ποτέ να
µου ζητήσει συγγνώµη. Το λέω και αυτό, για να συνεννοούµαστε. 

Ξέρετε πολύ καλά ότι έχω θέσει το θέµα του κακού προτύπου
που παράγει το πολιτικό προσωπικό για την κοινωνία. Και ξέρετε
πολύ καλά ότι έχω κατ’ επανάληψη θέσει το ζήτηµα και σε εσάς
και στον κ. Μητσοτάκη µε είκοσι πέντε επίκαιρες ερωτήσεις. Θα
έπρεπε να έρθει αύριο να απαντήσει την εικοστή πέµπτη, αλλά
αντ’ αυτού µπαίνει στην Ολοµέλεια µια σύµβαση δωρεάς του
ιδρύµατος «Νιάρχος» στο σύστηµα υγείας, γιατί δεν βρίσκει ο
Υπουργός Υγείας τρόπο άλλο να ασχοληθεί µε την υγεία, παρά
µόνο µε τέτοιου είδους συµβάσεις αναθεώρησης δωρεών. 

Έπρεπε, λοιπόν, ο κ. Μητσοτάκης να απαντήσει αυτό που
καλώ και εσάς να απαντήσετε, εάν δηλαδή θα ποινικοποιήσετε
τις γυναικοκτονίες ως αυτοτελές κακούργηµα. Ο κ. Μητσοτάκης
είπε πριν δύο χρόνια ότι δεν χρειάζεται. Είπε ταυτόχρονα ότι
είναι τα παλιά «εγκλήµατα πάθους», δεν έχει καταλάβει τίποτα
δηλαδή ο Πρωθυπουργός. Λέει κατά καιρούς ότι µόνο για τον
δηµόσιο διάλογο χρειάζεται ο όρος αυτός και όχι για το Ποινικό
Δίκαιο. 

Ο Υφυπουργός Υγείας, ο κ. Βαρτζόπουλος, µας είπε ότι είναι
βιολογικό το θέµα: Οι άντρες είναι από το DNA τους επιθετικοί
και δολοφονούν και οι γυναίκες από το DNA τους είναι αδύναµες
και δολοφονούνται. Και είναι ακόµα στην καρέκλα του. Και εσείς
είχατε εκφράσει την άποψη, την ερµηνεία, ότι αυτό είναι µια επι-
στηµονική του αντίληψη. Δεν υπάρχει καµµία επιστήµη που υπο-
στηρίζει αυτού του είδος την αντιστροφή της πραγµατικότητας
και την υποτίµηση και την υποβάθµιση ενός εγκληµατικού φαι-
νοµένου που είναι οι γυναικοκτονίες. 

Πριν από αρκετό καιρό πια, ανακοινώσατε κάποια µέτρα για
την έµφυλη βία. Έκτοτε δολοφονήθηκαν και άλλες γυναίκες. Η
πιο πρόσφατη -όγδοη- γυναικοκτονία για το 2024, έγινε µόλις το
Σάββατο. Και την γυναικοκτονία αυτή ακολούθησαν και άλλα πε-
ριστατικά έµφυλης βίας δολοφονικής. Τι περιµένετε; Πότε θα έρ-
θουν διατάξεις πραγµατικά προστατευτικές; Και θα πάρετε
πρωτοβουλία για την ποινικοποίηση της γυναικοκτονίας ως αυ-
τοτελούς κακουργήµατος; Περιµένω µια απάντηση. 

Αισθάνοµαι τεράστια ευθύνη και θεωρώ ότι έχουµε όλοι µας
τεράστια ευθύνη. Εγώ την αισθάνοµαι και ως γυναίκα και ως η
µοναδική γυναίκα Αρχηγός, αλλά θεωρώ ότι πρέπει να την αι-
σθανόµαστε όλοι µας και πρέπει να την αισθανθείτε και εσείς,
µια τεράστια ευθύνη για το επόµενο θύµα. Θα έρθουν αυτές οι
διατάξεις; Θα νοµοθετηθούν; Με κάποιες συµφωνούµε, µε κά-
ποιες διαφωνούµε, αλλά θα πάρετε µία πρωτοβουλία; Για κά-
ποιες σάς είχαµε ζητήσει να τις πάρετε ως πρωτοβουλία τον
περασµένο Φλεβάρη. Συζητάµε για το ενέχυρο και για το πώς να
ανακατευτεί η τράπουλα των δικαστών και η Βουλή δεν συνε-
δριάζει για τα ζητήµατα της έµφυλης βίας. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι, η Πλεύση Ελευθερίας φυ-
σικά και δεν µπορεί να στηρίξει τη διαιώνιση της διαπλοκής εκτε-
λεστικής εξουσίας µε την δικαστική και τη διαιώνιση της
υποβολής της δικαστικής εξουσίας, εκούσιας ή ακούσιας, σε κυ-
βερνητικές παρεµβάσεις. Και δεν θα στηρίξει ούτε την καλλιέρ-
γεια ενός συναινετικού κλίµατος δηµοσίων σχέσεων Κυβέρνησης
και δικαστικής λειτουργίας, γιατί πάνω από όλα πιστεύουµε ότι
πρέπει να έχουµε δικαστήρια και δικαστές ικανούς να σας λένε
όχι, χωρίς να λογαριάζουν τίποτα. Όπως ήρθε στη Διάσκεψη των
Προέδρων ο αρχαιότερος Αντιπρόεδρος του Συµβουλίου της
Επικρατείας, ο κ. Γράβαρης, και επειδή είναι ένα ανεξάρτητο δι-
καστικό πρόσωπο, δεν τον ένοιαξε να σας πει ότι «εγώ διαφωνώ
µε αυτή τη διαδικασία», µολονότι ήταν εκείνος που λογικά θα
έπρεπε µε βάση την επετηρίδα. Και ανέλαβε και το κόστος του
να µην προτιµηθεί, διότι η δικαστική του συνείδηση της ανεξαρ-

τησίας ήταν πιο ισχυρή από την οποιαδήποτε ανάγκη ή ανθρώ-
πινη προσδοκία της υπηρεσιακής προαγωγής στο ανώτατο δικα-
στικό αξίωµα που είναι του προέδρου ανωτάτου δικαστηρίου. 

Εµείς, λοιπόν, δεν θα στηρίξουµε αυτές τις ρυθµίσεις και ταυ-
τόχρονα δεν θα στηρίξουµε και καµµία αδιαφανή διαδικασία και
καµµία παρέµβαση σε ενεργές διαδικασίες του κράτους δικαίου.
Στο Ευρωκοινοβούλιο η Ευρωβουλευτής µας η Μαρία η Ζαχαρία,
µε συνεννόηση που κάναµε µε την οµάδα των Ευρωβουλευτών
του κόµµατος της Ζάρα Βάγκενκνεχτ, καταθέσαµε ένσταση και
αίτηµα να µην ψηφιστεί, να µην γίνει καν ψηφοφορία µε υποψή-
φια την κ. Φον ντερ Λάιεν, µέχρι να δοθούν στο Ευρωκοινοβούλιο
τα στοιχεία αυτά που η Ευρωπαϊκή Επιτροπή απέκρυψε και από
το Ευρωκοινοβούλιο και από τους πολίτες. Και να αξιολογήσουν
οι Βουλευτές του Ευρωκοινοβουλίου τη συµπεριφορά της υπο-
ψήφιας προέδρου της επιτροπής, η οποία είναι και η απερχόµενη
πρόεδρος της επιτροπής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ολοκληρώνω, κύριε Αντιπρόεδρε. 

Να αξιολογήσουν, λοιπόν, και οι Βουλευτές του Ευρωκοινο-
βουλίου τη συµπεριφορά και το τι ακριβώς απεκρύβη. 

Η Πλεύση Ελευθερίας είναι πάντοτε δύναµη διαφάνειας, δι-
καιοσύνης και ανεξαρτησίας. Αυτό θα κάνουµε σε κάθε διαδικα-
σία. Θα περιµένω τις απαντήσεις σας και τις απαντήσεις του
κυρίου Πρωθυπουργού και θα επιµένω και θα επιµείνουµε µέχρι
η ανεξαρτησία της δικαιοσύνης και η διαφάνεια στην πολιτική
λειτουργία να γίνουν πράξη. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ζητή-

σει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών,
ο κ. Βασίλειος Στίγκας. 

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα κατ’ αρχάς να
επιστρέψω τους χαρακτηρισµούς και τα υπονοούµενα της κ.
Κωνσταντοπούλου όσον αφορά στην περιβόητη δίκη των Σπαρ-
τιατών. 

Κυρία Κωνσταντοπούλου, θα έπρεπε να ξέρετε ως δικηγόρος
ότι όταν λείπει ο συνήγορος υπεράσπισης θα πάρει αναβολή το
δικαστήριο και µία φορά και δύο και τρεις και όσες χρειαστεί.
Εποµένως, τα υπονοούµενα που αφήσατε για το αν εµείς οι
Σπαρτιάτες στηρίζουµε τη Νέα Δηµοκρατία δεν έχουν βάση. 

Θέλω να σας υπενθυµίσω, γιατί προφανώς έχετε επιλεκτική
µνήµη, ότι εµείς έχουµε ταλαιπωρηθεί από τη Νέα Δηµοκρατία.
Η Νέα Δηµοκρατία είναι εκείνο το δηµοκρατικό κόµµα, µαζί µε
το ΠΑΣΟΚ βεβαίως και τη Νέα Αριστερά από εκεί στα αριστερά
έδρανα, που έστελναν τα περιβόητα υποµνήµατα προς τον Άρειο
Πάγο για να µας κόψουν από τις ευρωεκλογές. Και γνωρίζετε
όλοι πολύ καλά ότι αν είχαµε κατέβει στις ευρωεκλογές, κάποιοι
θα βλέπατε µε το µακαρόνι τους Ευρωβουλευτές σας που καµα-
ρώνετε. 

Επίσης να θυµίσω ότι ήταν λίγο µετά τον αποκλεισµό µας, τον
παράνοµο και άδικο αποκλεισµό µας, από τις ευρωεκλογές -για
να µην πω κάτι βαρύτερο- που εµείς οι Σπαρτιάτες εδώ µέσα ψη-
φίσαµε «ναι» στο νοµοσχέδιο της Εθνικής Άµυνας για την ανα-
συγκρότηση της πολεµικής µας βιοµηχανίας και τον ανασχηµα-
τισµό των Ενόπλων Δυνάµεων της χώρας. 

Αν είχαµε την οποιαδήποτε συναλλαγή µε τη Νέα Δηµοκρατία
-γιατί όλοι το λένε αυτό και έχει καταντήσει ανέκδοτο πλέον και
δεν σας πιστεύει κανένας- θα είχαµε κατέβει στις ευρωεκλογές.
Αλλά όλοι γνωρίζουν εδώ πέρα το τι πόλεµο δεχόµαστε και από
τα υπόλοιπα κόµµατα, αλλά κυρίως από τη Νέα Δηµοκρατία του
κ. Μητσοτάκη. 

Εποµένως, όποιος αναφέρεται στους Σπαρτιάτες, παρακαλώ
πολύ να είναι και πιο προσεκτικός. Έτσι, για να λέµε τα πράγµατα
µε το όνοµά τους. 

Και αν θέλετε, κυρία Κωνσταντοπούλου, εγώ δεν είµαι «δήθεν»
ούτε πρόκειται να γίνω «δήθεν», ότι είµαι Πρόεδρος ενός δηµο-
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κρατικού κόµµατος αλλά από την άλλη κατεβαίνω στις γκέι πα-
ρελάσεις να χαριεντίζοµαι µε τους γκέι. Εγώ δεν πρόκειται ποτέ
να το κάνω αυτό. Εσείς το έχετε κάνει και είχατε και θεσµικό
ρόλο του Προέδρου της Βουλής, τον τρίτο πιο θεσµικό ρόλο
µέσα σε αυτό το Κοινοβούλιο. 

Δεν σας ενοχλώ, µην µας ενοχλείτε λοιπόν και µε τέτοιες κα-
τηγορίες. 

Θέλω να σταθώ λίγο στο µεγάλο περιστατικό που έγινε πριν
από λίγες ηµέρες και έµεινε άφωνος ο πλανήτης από την από-
πειρα δολοφονίας του υποψήφιου προέδρου των Ηνωµένων Πο-
λιτειών Ντόναλντ Τραµπ, που για µία φορά ακόµα καταλάβαµε
µέσα από αυτό το δυσάρεστο γεγονός ότι ο λεγόµενος «δήθεν»
δηµοκρατικός κόσµος απειλεί και προσπαθεί να εξουσιάσει µε
τον δικό του τρόπο τους απέναντι, που δεν θέλουν να συµβαδί-
ζουν µε τα δικά τους «θέλω» και «πρέπει». 

Όµως, όπως έχει δείξει η παγκόσµια ιστορία, οι πραγµατικοί
ηγέτες γεννιούνται και χαλυβδώνονται µέσα από την αντίσταση
κατά των ολοκληρωτικών καθεστώτων. Και ένας από αυτούς, βε-
βαίως, είναι ο Ντόναλντ Τραµπ που, παρ’ ότι µεγάλωσε σε ένα
ασφαλές περιβάλλον και θεωρείται πορφυρογέννητος. εν αντι-
θέσει µε τον δικό µας πορφυρογέννητο, έχει µέσα του -και το
δείχνει- στοιχεία δυνατού ανθρώπου µε απίστευτο λαϊκό έρεισµα
και αυτό δείχνει µέχρι σήµερα η υποµονή του, να σηκώνει τον
δικό του γολγοθά µέσα από τον πόλεµο που του ασκούν τα µί-
σθαρνα όργανα των ΜΜΕ και της δικαιοσύνης, που µε απίστευ-
τες κατηγορίες προσπαθούν να τον εξοντώσουν. Παραλίγο για
τον Αµερικανό ηγέτη Ντόναλντ Τραµπ η οµιλία του στην Πενσυλ-
βάνια να ήταν η τελευταία και εκεί φυσικά να ήταν και το δικό
του Ντάλας. 

Η απόπειρα δολοφονίας του πρώην προέδρου και εκ νέου
υποψηφίου για την προεδρία των ΗΠΑ είναι µία εικόνα, αλλά και
ένα σενάριο βγαλµένο µέσα από τις πιο σκοτεινές σελίδες της
ιστορίας. Και το βαθύ παγκόσµιο κράτος δεν διστάζει να δολο-
φονήσει οποιονδήποτε σηκώσει κεφάλι και βεβαίως τολµήσει να
πάει κόντρα. Εάν αυτός δεν είναι ο ορισµός του εθνικιστή, του
δυνατού ανθρώπου που είναι έτοιµος να υπερασπιστεί την πα-
τρίδα του, όχι µόνο κάτω από αντίξοες συνθήκες, αλλά είναι και
έτοιµος να διακινδυνεύσει και τη ζωή του ακόµα, τότε ποιος είναι. 

Φυσικά, δεν γίνεται λόγος για τους ηγέτες κότες - πιόνια της
µεγαλύτερης ένωσης κρατών παγκοσµίως, που λέγεται Ευρω-
παϊκή Ένωση, που ακολουθούν ως πιστά σκυλάκια τις εντολές
των παγκόσµιων δολοφόνων γιατί διαφορετικά, είναι απλά τα
πράγµατα, έρχεται η σειρά τους. 

Είναι αναµφισβήτητο γεγονός ότι υπάρχει πλέον τώρα µια παγ-
κόσµια χούντα που θέλει να εξουσιάζει τους πάντες και τα πάντα
µε το δικό της τρόπο. Και είναι τόσο αδίστακτη που, πλέον εδώ
και χρόνια, όχι µόνο παραβιάζουν το Σύνταγµα και τους νόµους,
αλλά και δεν διστάζουν ακόµα και τη φυσική εξόντωση όλων εκεί-
νων που αντιστέκονται στις µαφιόζικες ενέργειές τους και είναι
κάθετοι και αντίθετοι στις σκοτεινές επιδιώξεις τους. Άλλωστε η
στοχοποίηση του εχθρού είναι ένα προσφιλές άθληµα, όχι µόνο
των ηγετών της νέας διακυβέρνησης, αλλά και των υπάκουων
υπαλλήλων τους. Όπως είπαµε συµβαίνει στην Ευρώπη και κυ-
ρίως συµβαίνει εδώ στη χώρα µας. Άλλωστε, αυτό κάνει και ο
ντόπιος υπάλληλος, ονόµατι Μητσοτάκης -γιατί εγώ λέω τα
πράγµατα µε το όνοµά τους, άρα δεν έχουµε και καµµία συναλ-
λαγή ούτε καµµία ανάγκη στην τελική- µε τη γνωστή καθεστωτική
παρέα των γκέι, αλλά και συµπληρωµένη µε την παλιά σωµατο-
φυλακή των λεγόµενων σκληρών «εθνικιστών». 

Μην µας ξεγελάει το «δήθεν» σκληρό παρελθόν της τριαν-
δρίας. Πρόκειται για άντρες που είναι έτοιµοι για όλα. Και βε-
βαίως το δικτατορικό καθεστώς το συµπληρώνει, όποτε του
σφυρίζουν, ο καταδικασµένος για υπεξαίρεση που λέει και ανέκ-
δοτα εδώ µέσα στη Βουλή ότι θέλει να κυβερνήσει τη χώρα. Λέει
και ανέκδοτα ο καταδικασµένος Αρχηγός. Και όλοι ξέρετε ποιος
είναι. 

Και µην ξεχάσουµε ότι στη φαρσοκωµωδία εξαπάτησης του
ελληνικού λαού συµµετέχουν και άλλοι απατεώνες, µπαταχτσή-
δες, υπάλληλοι της «SIEMENS», άθεοι, φιλότουρκοι, γκέι, κοµ-
µουνιστές -αυτοί βέβαια είναι µια ξεχωριστή κατηγορία µόνοι
τους- διεθνιστές, παντρεµένος Αρχηγός µε άλλον άνδρα και γε-

νικά όλος αυτός ο όµορφος κόσµος αγγελικά πλασµένος. Και
όπως έλεγε και ο µεγάλος µας ηθοποιός Ντίνος Ηλιόπουλος
«εδώ µέσα είµαστε µία ωραία ατµόσφαιρα». Τέλεια.

Και από την άλλη, είµαστε εµείς οι Σπαρτιάτες και όποτε επι-
τάσσουν τα αφεντικά όλων αυτών που προανέφερα, εµείς απα-
ραιτήτως πρέπει να είµαστε οι κακοί. Γιατί να είµαστε κακοί; Γιατί
απλά δεν ανήκουµε στην συνοµοταξία των δηµοκρατών. Εδώ µι-
λάµε για πολύ δηµοκρατία. 

Είµαστε οι λεγόµενοι ακροδεξιοί που τολµάµε να έχουµε µέσα
µας τη γενναία αθάνατη ελληνική ψυχή, που εµπνεόµαστε από
τα κατορθώµατα των προγόνων µας, που νιώθουµε τον παλµό
της ιστορίας µας και την αύρα υπεροχής της φυλής µας…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ – ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Γι’ αυτό σας λένε
φασίστες.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Καλά, το
ποιος είναι φασίστας το γνωρίζουµε. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ – ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Έχετε αίµα ειδικό
εσείς, από τον Περικλή και τους άλλους. Έχετε πάει σε βιο-
λόγο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ακούστε
να δείτε, χαρακτηρίστε µας όπως θέλετε, προδότες δεν είµαστε.
Τη Μακεδονία δεν την προδώσαµε, δεν υπογράψαµε νέο µνηµό-
νιο, ενώ άλλοι έλεγαν ότι θα τα σκίσουν τα µνηµόνια. Δεν κάναµε
κωλοτούµπα, όπως κάνατε µε το δηµοψήφισµα που προσβάλ-
λατε βάναυσα τον ελληνικό λαό. 

Μην κάνετε µαθήµατα σε εµάς. Σε εµάς δεν θα κάνετε µαθή-
µατα. Πείτε µας όπως θέλετε, αλλά αυτό που σας πονάει, κύριε
συνάδελφε, ξέρετε ποιο είναι; Ότι δεν είµαστε αυτό που θα θέ-
λατε να είµαστε. Αυτό σας πονάει…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ – ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Το ότι είστε στη
Βουλή µάς πονάει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
παρακαλώ, µην διακόπτετε τον οµιλητή. Παρακαλώ. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Είστε
γνωστοί και µη εξαιρετέοι. Σας κατηγορώ και σας χαρακτηρίζω
αρχιπροδότες του έθνους. Τέλος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Σας παρακαλώ.
Τώρα πρέπει όλοι να αποφεύγουµε τους χαρακτηρισµούς. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Αυτοί το
ξεκίνησαν, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ωραία, ας θεωρηθεί
λήξαν και να συνεχίσουµε. 

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ συνεχίστε την οµιλία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κύριε

Πρόεδρε, είµαι ευγενής και µιλάω κόσµια. Αν µε προκαλούν,
όµως…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ – ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε
φυλετικές διακρίσεις…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
αν δεν τον αφήνετε να ολοκληρώσει και παρεµβαίνετε, θα
έχουµε αυτή τη συνέχεια.

Παρακαλώ.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ – ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Μα, διαπράττει ποι-

νικά αδικήµατα µε τις φυλετικές διακρίσεις που κάνει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ!
Κατά τον Κανονισµό απαγορεύεται να παρεµβαίνετε στον οµι-

λητή. Έχετε Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο, θα πάρει το λόγο και
θα απαντήσει σε ό,τι πρέπει να απαντήσει µετά.

Σας παρακαλώ!
Κύριε Πρόεδρε, συνεχίστε την οµιλία σας παρακαλώ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Γι’ αυτούς

και άλλους πολλούς λόγους σήµερα δεν είµαστε αρεστοί στο σύ-
στηµα και στην ψευτοδηµοκρατία ή αν θέλετε στη σκληρή δικτα-
τορία, που φοράει τον απαραίτητο δηµοκρατικό µανδύα και
πρέπει να αποµονωθούµε και να εξοντωθούµε ηθικά αλλά και φυ-
σικά. 

Το γνωρίζει ο κ. Χρυσοχοΐδης, όταν λέω «φυσικά». 
Και στην προσπάθεια της εθνικής µείωσης και αποµόνωσης

των Σπαρτιατών συµµετέχει δυστυχώς µε ανοίκειο τρόπο και η
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Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, η κ. Σακελλαροπούλου. Καλά ακού-
σατε. Με αφορµή την 48η επέτειο της αποκατάστασης της δηµο-
κρατίας η κ. Σακελλαροπούλου είχε δηλώσει ότι η κοινωνική µας
συνοχή και ανθεκτικότητα προϋποθέτουν παρεµβάσεις αναδια-
νοµής και ανάπτυξης ιδίως για τους νέους που πλήττονται από
την ανεργία και τις ευάλωτες οµάδες. Επίσης, είχε πει ότι ζούµε
σε έναν κόσµο γεµάτο δυνατότητες, αντιθέσεις, µεγάλες ελευ-
θερίες, αλλά και ισχυρούς καταναγκασµούς. Τι εννοεί µε το
«ισχυρούς καταναγκασµούς»; Επίσης, είχε πει: «Η συνύπαρξη
µας εδραιώνεται στην ανθεκτικότητα και την συµπερίληψη, την
ευχέρεια όλων µας να διαµορφώνουµε και να πετυχαίνουµε τα
σχέδιά µας». 

Μάλιστα. Για να καταλάβουµε τι σηµαίνει αυτή η βαρετή προ-
παγάνδα υπέρ της ανθεκτικότητας, της συµπεριληπτικότητας,
αλλά και της βιωσιµότητας, θα πρέπει να κοιτάξουµε τι γράφει ο
γνωστός και µη εξαιρετέος ιδρυτής του Παγκόσµιου Φόρουµ
Κλάους Σβαµπ. Σε ένα από τα τελευταία του βιβλία που έχει τίτλο
«Συµµετοχικός καπιταλισµός», ο Σβαµπ υποστηρίζει ότι για τα
επόµενα πενήντα µε εβδοµήντα πέντε χρόνια θα είναι αναγκαίες
κάποιες συστηµικές αλλαγές, ούτως ώστε να υπάρξει εγγύηση
ενός κόσµου πιο δίκαιου, βιώσιµου και ανθεκτικού στις µελλον-
τικές γενιές. 

Δεν χωράει, λοιπόν, καµµία αµφιβολία ότι η κ. Σακελλαροπού-
λου προπαγανδίζοντας συστηµατικά το τρίπτυχο της βιωσιµότη-
τας – ανθεκτικότητας - συµπεριληπτικότητας έχει οικειοποιηθεί
ένα λεξιλόγιο, το οποίο µας αποκαλύπτει ακριβώς και µας υπεν-
θυµίζει από πού προέρχεται, δηλαδή από µια παγκόσµια ελίτ η
οποία υλοποιεί το σχέδιο εγκαθίδρυσης µιας νέας τάξης πραγ-
µάτων µε συρρικνωµένα ή, ακόµα χειρότερα, µε εξαφανισµένα
τα θεµελιώδη δικαιώµατα του απλού πολίτη. 

Ειδικά σε ότι αφορά την προπαγάνδα, όπως είπαµε, της συµ-
περιληπτικότητας, η κ. Σακελλαροπούλου αποδεικνύεται εκτός
από πιστή προπαγανδίστρια της νέας τάξης ότι είναι και µεγάλη
υποκρίτρια. Διότι, ενώ προπαγανδίζει σταθερά τη συµπεριληπτι-
κότητα, δηλαδή την ανάγκη να συµπεριλάβει η πολιτεία στους
δηµοκρατικούς κόλπους της όλους τους διαφορετικούς ανθρώ-
πους και να τους µεταχειρίζεται δίκαια και ισότιµα, µε τις πράξεις
της όµως αποδεικνύει ότι δεν πιστεύει στα λόγια αυτά τα παχιά
και τα µεγάλα. Βλέπετε, η συµπεριληπτικότητα της κυρίας Προ-
έδρου περιλαµβάνει τους γκέι, τους λοιπούς παρά φύσιν λελέ-
δες, αλλά δεν περιλαµβάνει το πιο δυνατό, εθνικό και νόµιµα
εκλεγµένο κόµµα, που εκπροσωπεί ένα µεγάλο µέρος του ελλη-
νικού λαού. Χαρακτηριστικός είναι ο αποκλεισµός για δεύτερη
χρονιά του κόµµατος των Σπαρτιατών από τον εορτασµό της
αποκατάστασης της δηµοκρατίας. 

Προφανώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι αριστεροί από
εδώ, οι κεντρώοι, οι δεξιοί, όλοι αυτοί έχουµε ξαναπεί ότι είναι
δηµοκράτες. Εµείς τι δουλειά έχουµε εδώ πέρα; Ένα πατριωτικό,
λοιπόν, δηµοκρατικά εκλεγµένο κόµµα από διακόσιους πενήντα
χιλιάδες πολίτες, κρίθηκε από την κ. Σακελλαροπούλου ότι δεν
πρέπει να συµπεριληφθεί στη γιορτή της δηµοκρατίας. Τέτοια
αντιφατική διγλωσσία θα τη ζήλευαν ακόµη και οι δυστοπικοί
αξιωµατούχοι του οργουελικού µυθιστορήµατος «1984». Για τέ-
τοια τεράστια δηµοκρατία µιλάµε εδώ µέσα, που θα τη ζήλευε
ακόµα και ο Περικλής. 

Ας το συνειδητοποιήσουµε: Μια τέτοια δηµοκρατία θα τη λέ-
γαµε καλύτερα ψευτοδηµοκρατία και αντιστοίχως µια Πρόεδρος
της Δηµοκρατίας είναι πρόεδρος µιας προσχηµατικής δηµοκρα-
τίας -για να µην το πω έξω από τα δόντια- όταν δεν ανέχεται σε
γιορτή της δηµοκρατίας ένα κόµµα που τολµά να αρθρώνει λόγο
στη Βουλή υπέρ της πατρίδας, της θρησκείας, της οικογένειας.
Καταλάβατε; Οι αριστεροί δεν νοµίζω να µιλάµε για τέτοια, δη-
λαδή υπέρ εκείνων των βασικών…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ο Κασσελάκης.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ο Κασσε-

λάκης; Ποιος το είπε αυτό; Καλά, ο Κασσελάκης free είναι, µπο-
ρεί να λέει ό,τι θέλει. Δεν τον παρεξηγεί και κανένας. Εντάξει, αν
πιστεύει ο Κασσελάκης το «πατρίς-θρησκεία-οικογένεια», νυχτώ-
σαµε, συνάδελφοι!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
νοµίζω ότι δεν χρειάζονται όλοι αυτοί οι χαρακτηρισµοί. Μπο-

ρείτε να εκφραστείτε χωρίς χαρακτηρισµούς.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Θα σταµατήσει επι-

τέλους;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Δεν µι-

λάνε, δηλαδή, περί εκείνων των βασικών πυλώνων πάνω στους
οποίους στηριζόταν κάποτε ένα υγιές και ανθεκτικό έθνος. 

Σήµερα, όµως, οι µαριονετίστες της παγκόσµιας ελίτ έχουν
αναποδογυρίσει τη σηµασία των λέξεων. Έτσι, όταν οι ελεγχό-
µενες πολιτικές µαριονέτες -ξέρουν αυτοί για ποιους πλέον- µι-
λούν για συµπεριληπτικότητα, επιδιώκουν την τυραννική επιβολή
µιας αποδοχής κάθε αλλοπρόσαλλης διαφορετικότητας µε ταυ-
τόχρονο αποκλεισµό όσων εναντιώνονται σε αυτή. Το επαναλαµ-
βάνω: όσων εναντιώνονται σε αυτή. Αντιστοίχως, όταν µιλούν για
αυθεντικότητα, στην πραγµατικότητα εννοούν την ευαλωτότητα.
Δηλαδή, πράγµατι ένα έθνος που δεν υπερασπίζεται την πατρίδα
του, που δεν πιστεύει σε Θεό και που έχει διαλύσει το θεσµό της
οικογένειας, δεν είναι ανθεκτικό, δεν µπορεί να λέγεται ανθε-
κτικό, είναι ετοιµόρροπο να καταρρεύσει. 

Δυστυχώς, η κυρία Πρόεδρος της υποτιθέµενης Ελληνικής Δη-
µοκρατίας θα όφειλε από τη νευραλγική της θέση να προασπί-
ζεται αυτούς τους κρίσιµους πυλώνες για το καλό του ελληνικού
έθνους και όχι να συµµετέχει κατά απαράδεκτο και εξευτελιστικό
για τον θεσµό της προέδρου στην προπαγανδιστική εκστρατεία
υπέρ µιας unisex κοινωνίας χωρίς διακριτά φύλα. 

Ποιος µπορεί να ξεχάσει, αγαπητοί συνάδελφοι, το Δεκέµβριο
του 2021 που η κυρία Πρόεδρος είχε µιλήσει σε οκτάχρονα παι-
δάκια για το διεµφυλικό αρκουδάκι Γουίνι λέγοντάς τους ότι δεν
είναι ούτε αρσενικό ούτε θηλυκό. Και εγώ ρωτώ ο αδαής: Τι είναι;
Άφυλο; Τα έχουµε ξαναπεί: Ή αρσενικό ή θηλυκό. Δεν υπάρχει
κάτι άλλο. 

Ακόµα χειρότερα. Ποιος δεν θυµάται ότι µετά τη θεσµοθέτηση
του παρά φύσιν γάµου των οµοφυλοφίλων έδωσε παρών στους
επινίκιους εορτασµούς σε γνωστό µπαρ µαζί µε τον κ. Σκέρτσο
και τον κ. Πατέλη. Να που τους ξαναβρίσκω µπροστά µου συνε-
χώς. Δεν καταρρακώθηκε εκείνη τη µαύρη νύχτα η οφειλόµενη
θεσµική ουδετερότητα της Προέδρου της Δηµοκρατίας;

Αλλά και στο φετινό Πάσχα, όταν µετά το «Χριστός Ανέστη»
έγινε ανάκρουση του εθνικού µας ύµνου, η κ. Σακελλαροπούλου
ήταν η µόνη που δεν τραγούδησε τον εθνικό ύµνο. Φυσικά, προ-
ηγουµένως είχε δεν είχε ψάλλει το «Χριστός Ανέστη», ενώ αλ-
γεινή εντύπωση προκάλεσε και το γεγονός ότι δεν ασπάστηκε
καµµία εικόνα. Μάλιστα, η κάθε άλλο παρά πειστική δικαιολογία
που είχε προβληθεί τότε ήταν τα περιοριστικά µέτρα εξαιτίας της
πανδηµίας, βάσει των οποίων προβλεπόταν µείωση του αριθµού
των παρευρισκοµένων. 

Ας θυµηθούµε, τέλος, ποια άλλη µεγάλη υποκρισία είχε ξεστο-
µίσει πέρυσι η κ. Σακελλαροπούλου στη δήλωσή της για την 49η

Επέτειο της Αποκατάστασης Δηµοκρατίας: «Η δηµοκρατία στην
Ελλάδα είναι εδραιωµένη θεσµικά και ιδεολογικά. Σκεπτόµαστε
και µιλάµε ελεύθερα». Πολύ ωραία. «Συνυπάρχουµε ειρηνικά και
προοδεύουµε, συµφωνούµε και διαφωνούµε συντεταγµένα».
Όχι, συµβαίνει ακριβώς το αντίθετο, το ανάποδο. Η δηµοκρατία
στην Ελλάδα έχει εκφυλιστεί σε ένα δελεαστικό ηχητικό περί-
βληµα που στο εσωτερικό του κρύβει άφθονο φασισµό και ολο-
κληρωτισµό. Εδώ εκ των αριστερών έχουν άφθονο από αυτόν.
Είναι δε τόσο καλά µελετηµένος ο παραπλανητικός µηχανισµός
της προπαγάνδας που οι φαρισαίοι υποστηρικτές της δηµοκρα-
τίας φροντίζουν να στιγµατίζουν ως φασίστα οποιονδήποτε
τολµά να αυτοπροσδιορίζεται ως πατριώτης που υπηρετεί το
γνωστό τρίπτυχο «πατρίς-θρησκεία-οικογένεια».

Θα ήθελα απλά µόνο να ρωτήσω και κλείνω: Πότε βγήκε η κ.
Σακελλαροπούλου να υπερασπιστεί τον ελληνικό λαό µπροστά
στη λαίλαπα Μητσοτάκη; Πότε έκανε δήλωση κατά της Τουρκίας;
Πότε µίλησε για την προδοσία της Μακεδονίας; Πότε βγήκε να
µιλήσει για τον πληθωρισµό και την ακρίβεια που σαρώνει και
εξοντώνει τα ελληνικά νοικοκυριά; Πότε µίλησε για την ληστεία
που υφίστανται οι Έλληνες από τους παρόχους ρεύµατος αλλά
και τις τράπεζες; Πότε είπε έστω και µια λέξη για την καταπάτηση
κάθε έννοιας δικαίου στη χώρα από την Κυβέρνηση και τους
πρώην συναδέλφους δικαστές;

Ξεκάθαρα και χωρίς παρερµηνεία, δεν υπήρξε ποτέ Πρόεδρος
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της Δηµοκρατίας. Επιτρέψτε µου να πω πως θεωρώ ότι είναι σαν
να είναι µια Υφυπουργός του κ. Μητσοτάκη. 

Ευτυχώς, όµως, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, εµ-
φανίστηκε στο Πολεµικό Μουσείο ο πρώην Πρωθυπουργός Κώ-
στας Καραµανλής και µίλησε στη γλώσσα της κοινής λογικής
υπεραµυνόµενος αυτών των παραδοσιακών αξιών του ελληνικού
έθνους και έτσι δεν µπορούν τώρα να έρθουν οι φανατικοί προ-
παγανδιστές της νέας τάξης πραγµάτων και να χλευάζουν ως
ψεκασµένους, συνωµοσιολόγους, θρησκόληπτους όλους εµάς
που πιστεύουµε στις ίδιες παραδοσιακές αξίες και απορρίπτουµε
το «µαγείρεµα» µιας δυστοπικής κοινωνίας η οποία θα θυµίζει
άφυλο χυλό χωρίς ελληνορθόδοξο νωτιαίο µυελό. 

Εάν η Ελλάδα µας δεν αποκτήσει σύντοµα ένα πρόσωπο που
θα τιµά τη θέση της Προεδρίας της Δηµοκρατίας όπως ακριβώς
της αξίζει -δηλαδή ένα πρόσωπο που θα είναι ορθόδοξο και πα-
τριωτικό, όχι νέο-πατριωτικό, κατά την προσφιλή και ξύλινη
γλώσσα και προπάντων, επικίνδυνη ορολογία της κ. Σακελλαρο-
πούλου- τότε, αγαπητοί συνάδελφοι, πολύ φοβάµαι ότι θα γίνει
επίκαιρος ένας στίχος από τον «Ύµνο εις την Ελευθερίαν» που
είναι γραµµένος λίγο µετά το τέλος του εθνικού µας ύµνου, τον
οποίο τόσο πολύ σνοµπάρει η τωρινή Πρόεδρος: «Παρηγορία
µόνη σού έµενε να λες περασµένα µεγαλεία διηγώντας τα να
κλαις». 

Και κλείνοντας, δεν γίνεται να µην αναφερθώ σε µία ακόµα φο-
βερή επιλογή του κ. Μητσοτάκη και εννοώ την Κατερίνα Φουντε-
δάκη. Εσχάτως µάθαµε ότι υπάρχει και µία επιτροπή από τις
πολλές χιλιάδες που έχει το ελληνικό κράτος και αυτή η επιτροπή
πρέπει να έχει και κάποιον αργόσχολο πρόεδρο, γυναίκα, άντρα,
δεν έχει σηµασία. Έτσι τουλάχιστον φαίνεται. Να θυµίσουµε
πρώτα ότι η εν λόγω κυρία ήταν στην επιτροπή που συνέταξε τον
κατάπτυστο νόµο των γκέι. Ας δούµε, λοιπόν, τι κάνει αυτή η επι-
τροπή, γιατί όταν ακούει κάποιος τον βαρύγδουπο τίτλο «Υπο-
βοηθούµενη αναπαραγωγή», ο νους του πάει στα φυσιολογικά
ζευγάρια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ να ολοκληρώσετε όµως. Παρακαλώ. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ολοκλη-
ρώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό. 

Στα φυσιολογικά ζευγάρια, δηλαδή ανδρών και γυναικών που
δεν µπορούν να κάνουν παιδιά. Αλλά δεν είναι έτσι. Ακούστε µια
ανακοίνωση. Λέει: «Διευκρινιστική οδηγία της Εθνικής Αρχής Ια-
τρικώς Υποβοηθούµενης Αναπαραγωγής σχετικά µε το επιτρε-
πτό ή µη της προσφυγής στην υποβοηθούµενη αναπαραγωγή
ζεύγους γυναικών που έχουν συνάψει γάµο ή σύµφωνο συµβίω-
σης». 

Παρακάτω λέει: «Σχετικά µε το επιτρεπτό ή µη της προσφυγής
στην υποβοηθούµενη αναπαραγωγή ζεύγους γυναικών που
έχουν συνάψει γάµο ή σύµφωνο, το ζεύγος των γυναικών που
έχει συνάψει, λοιπόν, γάµο ή σύµφωνο συµβίωσης δύναται να
προσφύγει σε µεθόδους ιατρικώς υποβοηθούµενης αναπαραγω-
γής». Εποµένως, στην πραγµατικότητα το υποβοηθούµενο πρό-
σωπο θα είναι µία εκ των δύο γυναικών, από την οποία θα ιδρυθεί
η µητρότητα. 

Παρακάτω λέει, µονάδες και τα λοιπά, ότι θα πρέπει να καλύ-
πτει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, µην δια-
βάζετε κοµµάτια από αυτό. Κάντε την τελευταία σας πρόταση γι’
αυτό που θέλατε, παρακαλώ. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): …οφεί-
λουν να ενηµερώνουν τις συζύγους, τις συντρόφους τους και
όλα τα σχετικά. 

Όπως είπα, αυτόν τον βαρύγδουπο τίτλο εάν τον ακούσει ο
µέσος πολίτης, τι θα καταλάβει; Ότι γίνεται µια υποβοήθηση να
βοηθηθούν άτεκνα ζευγάρια να κάνουν παιδιά. Πολύ σωστά.
Έτσι είναι. Στην προκειµένη περίπτωση είναι µία υπόγεια κατά-
σταση για να βοηθάνε τους γκέι για την παρένθετη µητρότητα.
Αυτό, κυρίες και κύριοι, µου θυµίζει κάτι υπόγεια εργαστήρια που
είχε ο Χίτλερ και ήθελε να παράξει, λέει, την άρια φυλή. 

Το ίδιο γίνεται και αυτή τη στιγµή. Αντί να βοηθήσουµε άτεκνες
οικογένειες, αντί να βοηθήσουµε οικογένειες που έχουν σοβαρά
προβλήµατα επιβίωσης, κάνουµε κάτι για τους οµοφυλόφιλους

για να δούµε πώς θα αναπαράξουν παιδιά. Τι παιδιά θα αναπα-
ράξουν; Μήπως τα παιδιά αυτά είναι παιδιά-Φρανκενστάιν; Τι θα
είναι δηλαδή; Δεν έχω καταλάβει. 

Ορθώς αντιδράσατε, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας,
σε αυτήν την απόκοσµη -να το πούµε έτσι- παρεµβολή του κ. Μη-
τσοτάκη. Θέλει να βάλετε λίγο φρένο σε αυτά τα σχέδια. Γιατί; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώστε, κύριε
Πρόεδρε, παρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Αµέσως,
αµέσως.

Γιατί πρέπει να γνωρίζετε ότι ο κ. Μητσοτάκης σας οδηγεί στο
χάος. Σας οδηγεί στην καταστροφή. Αν δεν καταλάβατε τίποτα
µε το 28%, να δούµε αν θα καταλάβετε τίποτα, κύριοι συνάδελ-
φοι της Νέας Δηµοκρατίας, µε τα χαµηλότερα ποσοστά ή ενδε-
χοµένως και κάτω από 20%. Τότε να δούµε τι θα έχετε να πείτε
όσοι θα είσαστε εδώ. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ως Προεδρεύων οφείλω να κάνω µια παρατήρηση. 

Βεβαίως από το ιερό αυτό Βήµα της Βουλής όλοι έχουν τη δυ-
νατότητα της ελεύθερης έκφρασής τους. Αλλά νοµίζω ότι πάνω
απ’ όλα πρέπει οι ίδιοι εµείς να αυτοπεριοριζόµαστε σε χαρακτη-
ρισµούς, σε εκφράσεις, σε τοποθετήσεις οι οποίες ξεπερνούν
όρια τα οποία προσβάλλουν άλλους, τα οποία πάνω απ’ όλα τε-
λικά προσβάλλουν το κύρος του Κοινοβουλίου. 

Αυτή είναι µια γενική παρατήρηση προς όλους, οφείλω ως
Προεδρεύων να την κάνω. Βεβαίως την ελευθερία της έκφρασης
την έχει ο καθένας, αλλά έχει και την ευθύνη των λεγοµένων του. 

Θα συνεχίσουµε µε δύο Βουλευτές από τον κατάλογο των οµι-
λητών και στη συνέχεια τον λόγο θα έχει η Κοινοβουλευτική Εκ-
πρόσωπος της Νίκης. 

Παρακαλώ, κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Όσον αφορά την παρατήρησή σας, κύριε Πρόεδρε, το έχω πει

και θα το ξαναπώ. Από τούτο εδώ το Βήµα δεν κοστίζει κάτι, ο
καθένας µπορεί να λέει ό,τι θέλει, ανοησίες, βλακείες, σωστά
πράγµατα. Στο τέλος όλοι κρινόµαστε. 

Πριν αναφερθώ στο νοµοσχέδιο, επιτρέψτε µου να αναφερθώ
στο φλέγον θέµα της ηλεκτρικής ενέργειας. 

Πριν ενάµιση χρόνο ο κ. Σκρέκας επί λέξει είπε: «Ακούµε για
υπερκέρδη στις εταιρείες ενέργειας, αλλά υπερκέρδη δεν βρί-
σκουµε». Ο κ. Μητσοτάκης, ο Πρωθυπουργός, από τούτο εδώ το
Βήµα είπε ότι «δεν επιτρέπουµε τη δηµιουργία υπερκερδών από
τις εταιρείες ενέργειας». Και µάλιστα µε έµφαση, µε πειθώ και
µε παρρησία σχετικά µε την κατηγορία περί έλλειψης βούλησης
της Κυβέρνησης να φορολογήσει τα υπερκέρδη των παραγωγών
ενέργειας τόνισε ότι ο µηχανισµός που έχει επιβάλει η Κυβέρ-
νηση και λειτουργεί από 1η Ιουλίου του 2022 δεν επιτρέπει πλέον
καν -προσέξτε, όχι να δηµιουργηθεί, ούτε καν στη γέννησή της-
δεν επιτρέπει τη δηµιουργία κερδών, γιατί τα αποσπά εν τη γε-
νέσει για τον λογαριασµό του Ταµείου Ενεργειακής Μετάβασης. 

Μετά από δύο χρόνια, ξαφνικά η Κυβέρνηση τα βρήκε τα
υπερκέρδη και τα φορολογεί, µάλλον τα υποφορολογεί. Αυτό τι
σηµαίνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Σηµαίνει δύο πράγµατα:
Είτε ανίκανοι όσον αφορά στη δυνατότητα που είχαν να µην
υπάρχουν υπερκέρδη ή ψεύτες. Ένα από τα δύο. Και τα δύο είναι
εξίσου επικίνδυνα. Και όταν εµείς λέγαµε προεκλογικά για φο-
ρολόγηση των υπερκερδών, µας κατηγορούσαν για τοξικότητα,
για fake news, ότι θα πάει η χώρα στα βράχια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είδαµε τον κύριο Υπουργό να
απαξιώνει τους φορείς σε αυτό το νοµοσχέδιο, οι οποίοι µαζί µε
τους δικηγορικούς συλλόγους είπαν ότι είναι πρόχειρο. Κατ’
αρχάς για τους δικηγόρους δεν ελήφθη υπ’ όψιν καν η άποψη
τους και ούτε καν συµβουλευτικά στον τρόπο επιλογής της ηγε-
σίας των ανωτάτων δικαστηρίων. Και απάντησε ο κύριος Υπουρ-
γός ότι στην πρόεδρο της Ένωσης Ελλήνων Αστικολόγων
απάντησε η κ. Απαλαγάκη. Και επειδή απάντησε η κ. Απαλαγάκη,
τι σηµαίνει αυτό; Και εγώ καθηγήτρια την είχα. Η κ. Απαλαγάκη
εκπροσωπεί τις τράπεζες. Είναι θέσφατο; Δεν το καταλάβαµε
αυτό. Τι σηµαίνει; 
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Για το ενέχυρο, πρέπει να εξασφαλίζονται όλα τα συµφέροντα.
Άκουσα από αυτό το Βήµα έναν κυβερνητικό Βουλευτή, ο οποίος
είπε ότι προέχει το συµφέρον του δανειστή. Όχι, πρέπει να εξα-
σφαλίζονται τα συµφέροντα όλων των πλευρών. Πώς γίνεται
αυτό; Με τη διασφάλιση των δύο βασικών αρχών που διέπουν
την εµπράγµατη εξασφάλιση. Η πρώτη είναι η αρχή της δηµο-
σιότητας και η άλλη είναι η αρχή της ειδικότητας όσον αφορά
την τάξη που έχει το ενέχυρο. 

Σύµφωνα µε το άρθρο 7, όµως, τα αποτελέσµατα από τη σύ-
σταση του ενεχύρου δεν ξεκινούν για τις πλευρές από το ίδιο
χρονικό σηµείο. Για τον µεν δανειστή ξεκινά από τη σύσταση, για
τον δε οφειλέτη από τη γνωστοποίηση. Η ερώτηση είναι, πώς
διασφαλίζεται η αρχή της δηµοσιότητας και της ειδικότητας µε
αυτή τη διάταξη; Γι’ αυτό και επιµέναµε και επιµένουµε ότι η συγ-
κεκριµένη νοµοθέτηση είναι πρόχειρη και χωρίς ουσιαστική δια-
βούλευση. 

Επιτρέψτε µου τώρα, κύριε Υπουργέ, µιας και έχετε αναφερθεί
σε θέµατα επικαιρότητας, στο θέµα των Τεµπών, στο θέµα της
«NOVARTIS», να κάνω κάποια σχόλια. Προστατευόµενοι µάρτυ-
ρες. Γοητεύεται πραγµατικά η κοινωνία µε την έκφραση «να
βγουν τώρα οι κουκούλες». Τι φοβάστε να µη βγουν οι κουκού-
λες; 

Ειλικρινά, ελάτε στη θέση ενός πολίτη όταν ακούει αυτή την
έκφραση. Ναι, πραγµατικά, να βγουν οι κουκούλες, να δούµε:
Πρώτον, πιστεύετε στον θεσµό των προστατευόµενων µαρτύ-
ρων; Από εκεί ξεκινάνε όλα. Είναι σωστός ο θεσµός πραγµατικά,
ναι ή όχι; Εάν πιστεύετε, τότε παρέλκει οποιαδήποτε τακτική επι-
κοινωνιακή µε το να υπενθυµίζετε, παρεµβαίνοντας ουσιαστικά
στη δικαιοσύνη, στον εισαγγελέα τις δυνατότητες που έχει ο ει-
σαγγελέας για να άρει, λες και ο εισαγγελέας δεν το ξέρει, θα
το πείτε εσείς, όπως κάνατε και στην υπόθεση των Τεµπών. 

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, στην υπόθεση των Τεµπών, θυµάστε
τι λέγατε; Ότι η αλλοίωση του τόπου του δυστυχήµατος είναι
fake news, είναι τοξικότητες. Και ασχολήθηκε και η καθ’ ύλην αρ-
µόδια, η εισαγγελία, µε το θέµα και είπε ότι τουλάχιστον υπάρ-
χουν αποχρώσες ενδείξεις και σύµφωνα µε τα δηµοσιεύµατα
λόγω της συµπληρωµατικής έρευνας ασκήθηκαν και τέσσερις
νέες διώξεις. Αυτό είναι τοξικότητα; Είναι fake news; Όχι. 

Όµως, επειδή υπόσχεστε κι ευαγγελίζεστε ότι κάνετε ποινική
µεταρρύθµιση, θα σας µεταφέρω λίγο ένα γεγονός όπου έχει
οδηγήσει η τροποποίηση του Ποινικού Κώδικα. Αδίκηµα για χρέη
προς το δηµόσιο -συνήθης ποινή τρία χρόνια- φυλακή, δεν ανα-
στέλλεται. 

Εναρµονισµένες πρακτικές και κατάχρηση δεσπόζουσας
θέσης. Σας λέει κάτι η λέξη; Μήπως είναι επίκαιρη; Μήπως κά-
ποια από αυτές τις εταιρείες τηλεπικοινωνιών, τροφίµων, ενέρ-
γειας καταχράται τη δεσπόζουσα θέση ή συµφωνεί ή εφαρµόζει
εναρµονισµένες πρακτικές; Ποια είναι ποινική κύρωση; Αναφέ-
ρεστε -και στη δηµόσια κουβέντα- και λέτε τα νοµικά πρόσωπα
καρτέλ. Τα νοµικά πρόσωπα δεν διευθύνονται από φυσικά πρό-
σωπα;

Ακούστε, κύριε Υπουργέ, εσείς που λέτε ότι θέλετε να τα κά-
νετε αυστηρά. Ο νόµος του ’11 αναφέρει ότι όποιος συνάπτει
συµφωνία ή εφαρµόζει εναρµονισµένη πρακτική, τιµωρείται µε
χρηµατική ποινή από 15.000 έως 150.000. Όποιος προβαίνει σε
κατάχρηση της δεσπόζουσας θέσης στην αγορά, τιµωρείται µε
χρηµατική ποινή από 30.000 έως 300.000 ευρώ και αν δε, υπαχ-
θεί στο καθεστώς διευθέτησης ή πληρώσει το διοικητικό πρό-
στιµο, εξαλείφεται το αξιόποινο. 

Μεταξύ µας -είναι ρητορικό- δεν πιστεύετε ότι υπάρχουν σή-
µερα εναρµονισµένες πρακτικές; Γιατί δεν αυστηροποιείται το
πλαίσιο και για τα φυσικά πρόσωπα; Για ποιον λόγο; Προφανώς,
για να δείξετε στην κοινωνία το περιβόητο «νόµος και τάξη», για
να διεγείρετε τα ένστικτα ότι, ναι, πράγµατι κάποια αδικήµατα
πρέπει να γίνουν αυστηρά, όχι όµως αυτός ο οδοστρωτήρας, τον
οποίο έχετε ξεκινήσει. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο Ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Χαράλαµπος
Κατσιβαρδάς. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αξιό-
τιµοι κύριοι Υπουργοί, κατ’ αρχάς εγώ ως Ανεξάρτητος Βουλευ-
τής έχω απεριόριστο δικαίωµα γνώµης και ελευθερία
συνειδήσεως. Ως εκ τούτου, ουσιαστικά είµαι ελεύθερος, άρα
ευδαίµων και ευθύδηµος. 

Ως προς το σχέδιο νόµου, φρονώ ότι ως προς το πρώτο κε-
φάλαιο το οποίο άπτεται του εκσυγχρονισµού του θεσµικού πλαι-
σίου, καθ’ όσον αφορά το ενέχυρο αφ’ ενός και αφ’ ετέρου του
ψηφιακού µητρώου στο Κτηµατολόγιο, ούτως ώστε να επέλθουν
οι αναγκαίες τούτες τροποποιήσεις, προκειµένου να διευκολυν-
θούν οι πιστωτικές και δανειακές συναλλαγές, καθ’ όσον αφορά
την ασφάλιση των απαιτήσεων, βρίσκεται προς την ορθή κατεύ-
θυνση. Ασφαλώς επιδέχεται κάποιες γλωσσικές διατυπώσεις.
Έχουν εµφιλοχωρήσει κάποιες αβελτηρίες, αλλά όλα αυτά θα
µπορέσουν να υπερκεραστούν και να θεραπευτούν στην ανα-
δροµή, στην αιτιολογική έκθεση, αλλά και µετά ταύτα, εφόσον
περπατήσει ο νόµος αυτός µε τη νοµολογιακή κρισιολόγηση. 

Ανεξαρτήτως όµως και πέραν του τεχνικού τµήµατος του Πρώ-
του αυτού Κεφαλαίου, καθ’ όσον αφορά τα ζητήµατα του ενεχύ-
ρου, ως προς το Δεύτερο Κεφάλαιο θεωρώ σεµνά και ταπεινά
και ως µαχόµενος δικηγόρος ότι εδώ υπάρχει µια ιστορική, θε-
σµική τοµή καθ’ όσον αφορά δηλαδή το άρθρο 27. Και το λέω
αυτό διότι για πρώτη φορά, µετά την ίδρυση του ελλαδικού κρά-
τους, εισάγεται µία διάταξη µε τη συµµετοχική, ουσιαστικά συµ-
µετοχική, διαδικασία, η οποία συνάδει, δεν καταστρατηγεί κατ’
ουσίαν το άρθρο 90 παράγραφος 5 του Συντάγµατος παράγρα-
φος, εν ταυτώ εγκολπώνεται το πνεύµα της διάταξης αυτής, καθ’
όσον αφορά τη γνωµοδότηση των δικαστών ως προς την ανά-
δειξη της ηγεσίας. 

Άρα, λοιπόν, έχουµε τη σύννοµη, τη συνταγµατική αυτή εναρ-
µόνιση της υπό κρίση διάταξης, όπου για πρώτη φορά και χωρίς
να υπάρχει κάποια µορφή νοµικής αντίφασης -διότι δεν µπορεί
ουσιαστικά η δικαστική εξουσία που δεν έχει τη λαϊκή ετυµηγο-
ρία να έχει κυριαρχική και δέσµια αρµοδιότητα- η υπό κρίση διά-
ταξη αυτό το οποίο ουσιαστικά διαλαµβάνει -και κατ’ εµέ είναι
νοµοτεχνικά άρτιο- ενισχύοντας τη λειτουργική ανεξαρτησία της
δικαιοσύνης είναι ότι, το πρώτον υπάρχει η γνωµοδότηση από
την πλευρά της ολοµέλειας του εκάστοτε δικαστηρίου, η οποία
αυτή γνωµοδότηση προηγείται της εισήγησης του Υπουργού,
όπου επακολουθεί η γνώµη της Διασκέψεως των Προέδρων της
Βουλής και µετά ταύτα το Υπουργικό Συµβούλιο προτείνει τους
προακτέους, οι οποίοι πληρούν σωρευτικά τις προϋποθέσεις του
νόµου, καθ’ όσον αφορά την πλήρωση των κενών θέσεων στην
προεδρία και στην αντιπροεδρία των ανωτάτων δικαστηρίων του
Αρείου Πάγου, της Εισαγγελίας του Αρείου Πάγου, του Ελεγκτι-
κού Συνεδρίου και του Συµβουλίου της Επικρατείας. 

Άρα µε αυτή τη διάταξη, πέραν της νοµοτεχνικής αρτιότητας,
ενισχύεται δοµικά η λειτουργική ανεξαρτησία, γεννά ζητήµατα
νέα επιστηµονικά. Διότι στην προκειµένη περίπτωση υπήρχε µια
διχογνωµία και ενδοιασµός κατά πόσο η λειτουργική ανεξαρτη-
σία της δικαιοσύνης και η ελευθερία αυτής φαλκιδεύεται και κα-
θυποτάσσεται από την παρέµβαση, κατ’ ουσίαν, προκαλώντας
την περιστολή της ανεξαρτησίας της δικαιοσύνης, της νοµοθε-
τικής και της εκτελεστικής εξουσίας, ήτοι της εκάστοτε δηλαδή
κυβερνήσεως, του Υπουργικού Συµβουλίου αφ’ ενός, της εκτε-
λεστικής και της Διασκέψεως των Προέδρων της Βουλής. Αυτό
οι συνταγµατολόγοι, οι επαΐοντες το κατονόµαζαν ως σταυρο-
δρόµι, ουσιαστικά, των εξουσιών. 

Εδώ, στην παρούσα φάση, δίδεται µια µεγάλη ευκαιρία µε
αυτή τη διάταξη να αρθεί η αµφιβολία γι’ αυτό το σταυροδρόµι
και να ισχυροποιηθεί η λειτουργικά ανεξάρτητη δικαιοσύνη διά
µέσου αυτής της διαδικασίας, η οποία όπως είπαµε συνάδει µε
το Σύνταγµα και λαµβάνοντας υπ’ όψιν ουσιαστικά και τον
ν.1849/2000 και τη Διάσκεψη των Προέδρων της Βουλής. 

Άρα, σε κάθε περίπτωση, νοµίζω ότι βρίσκεται προς τη σωστή
κατεύθυνση, διότι εις επίρρωσιν της ανεξαρτησίας της δικαιοσύ-
νης ενδυναµώνεται και η πνευµατική και ηθική ανεξαρτησία των
δικαστών, αλλά και διότι µπορούν κατ’ ουσίαν να συµµετάσχουν
ενεργά προς την κατεύθυνση της διατύπωσης πλέον γνώµης
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αναφορικά µε τους δικαστές ως προς την ανάληψη καθηκόντων
στα ανώτερα και ανώτατα δικαστήρια. 

Ως εκ τούτου, λοιπόν, θέλω να πω ότι σε κάθε περίπτωση είναι
µια θετική κατεύθυνση για τη δικαιοσύνη, για τους µύστες της
δικαιοσύνης, οι οποίοι απονέµουν ακριβοδίκαια αυτή, κραδαί-
νουν τη ροµφαία, διότι πολλές φορές ο δικαστής -υπάρχει µια
σχετική φράση- κατά την εκτέλεση των καθηκόντων του είναι ου-
σιαστικά σαν να συµµετέχει στα άχραντα µυστήρια. Είναι πολύ
ιερός ο ρόλος του δικαστή, του ευσυνείδητου δικαστή, ο οποίος
θέλει να τηρήσει το Σύνταγµα και να ρυθµίσει λυσιτελώς τις βιο-
τικές σχέσεις των πολιτών µε γνώµονα αποκλειστικά και µόνο τη
δικαιοσύνη. Άρα νοµίζω πως ιδίως ως προς το µείζον, το άρθρο
27, είναι µια ρηξικέλευθη θεσµική τοµή που θωρακίζει ανυπερ-
θέτως το θεµέλιο της δηµοκρατίας, τον κραταιό, τον ακρογωνι-
αίο και ακροτελεύτιο λίθο αυτής, που δεν είναι άλλος από τη
δηµοκρατία µας.

Εν κατακλείδι και µια και µίλησα για την ιστορία, θα ήθελα να
αποτίσω φόρο τιµής από το Βήµα της Βουλής στους ήρωες αγω-
νισαµένους της Κύπρου, στους Ελλαδίτες της Κύπρου, της Κυ-
πριακής Δηµοκρατίας, τους συνέλληνες της αιµατοβαµµένης
Κύπρου, οι οποίοι θυσιάστηκαν µε αυταπάρνηση και µε δυσανά-
λογο στρατό κατά την τουρκική εισβολή, όπου επακολούθησε η
κατοχή και η κατάλυση της εδαφικής ακεραιότητας του 37% ένε-
κεν και συνεπεία της πολιτικής ανωµαλίας κατά την περίοδο
εκείνη. 

Τελειώνω, λοιπόν, µε το εξής: Δόξα και τιµή, αποτίω φόρο
τιµής, κύπτω ευλαβικά το γόνυ στους αγωνιστές του 1974 για
την ελευθερία, τη δηµοκρατία και τα ατοµικά δικαιώµατα!

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει τώρα η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Κοι-

νοβουλευτικής Οµάδας της Νίκης κ. Κουρουπάκη και µετά θα
ακολουθήσουν άλλοι δύο συνάδελφοι από τον κατάλογο. 

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό ψή-

φιση νοµοσχέδιο για το ηλεκτρονικό ενέχυρο πίσω από διάφορες
τεχνικές λεπτοµέρειες κρύβει µια εξαιρετικά άβολη αλήθεια για
την Κυβέρνηση. Δεν ασκείτε κάποιας δικής σας έµπνευσης πο-
λιτική, αλλά έχετε αφεθεί να γίνετε µαριονέτες τραπεζικών συµ-
φερόντων και µάλιστα µαριονέτες αδέξιες, αν και δεξιού
προσανατολισµού. Έχετε επιλέξει συνειδητά να γίνετε εντολο-
δόχοι των τραπεζών και πειθήνια όργανα της Παγκόσµιας Τρά-
πεζας. Προκειµένου, µάλιστα, να µη γίνει εύκολα αντιληπτή η
εξυπηρέτηση στα τραπεζικά συµφέροντα, υποδύεστε τους µε-
ταρρυθµιστές αναµασώντας ρυθµίσεις και λύσεις για το ενέχυρο
που ισχύουν από τότε που ψηφίστηκε ο ν.2844/2000, για να κρύ-
ψετε τον πραγµατικό σκοπό αυτού του νοµοσχεδίου, τις κατα-
σχέσεις εξπρές στους ενεχυρασµένους τραπεζικούς
λογαριασµούς και γενικά σε κάθε αξίωση πάνω στην οποία έχει
συσταθεί ενέχυρο.

Ο πραγµατικός λόγος για τον οποίο ήρθε αυτό το νοµοσχέδιο
προς ψήφιση δεν είναι η αναβάθµιση του θεσµικού πλαισίου. Οι
καθηγητές της Νοµικής που µίλησαν στην ακρόαση φορέων ήταν
ξεκάθαροι ότι πρέπει να ξαναδούµε τις διατάξεις, υπονοώντας
προφανώς ότι υπάρχει πρόδηλη προχειρότητα, όπως ενδεικτικά
στο θέµα της γνωστοποίησης σύστασης ενεχύρων µε e-mail στο
άρθρο 12.

Ο πραγµατικός σκοπός τού υπό ψήφιση νοµοσχεδίου είναι το
άρθρο 9 που θα επιτρέπει στις τράπεζες που έχουν συστήσει
ενέχυρο να εισπράξουν µόνες τους χωρίς οποιαδήποτε διαδικα-
σία την ενεχυρασµένη απαίτηση µετά την παρέλευση δέκα ερ-
γάσιµων ηµερών από την ηµέρα που θα καταστεί ληξιπρόθεσµη.
Τόσο απλά χωρίς δικαστήρια και ταλαιπωρίες για τις τράπεζες.
Αυτό ήθελε η Κυβέρνηση, να κάνει δώρο στις τράπεζες. Όµως,
επειδή παραείναι εξόφθαλµο, επέλεξε να το εντάξει σε µια εξω-
φρενικά επικίνδυνη και πρόχειρη µεταρρύθµιση του δικαίου του
ενεχύρου. 

Όµως, µε µια τόσο απλή και αθώα φρασούλα στον νόµο, όπως
το «χωρίς οποιαδήποτε διαδικασία» παραβιάζουν ταυτόχρονα και

το άρθρο 20 του Συντάγµατος και το άρθρο 6 της ΕΣΔΑ, γιατί
αφαιρούν από τον οφειλέτη το δικαίωµα να προσφύγει στη δι-
καιοσύνη και να αµυνθεί µε ανακοπή κατά της αυτόµατης εί-
σπραξης της απαίτησης που έχει ενεχυριαστεί. Επιτρέπουν, έτσι,
να γίνει στην ουσία κατάσχεση σε βάρος του οφειλέτη χωρίς να
ειδοποιηθεί για να αµυνθεί, ειδικά σε περίπτωση που έχει αντιρ-
ρήσεις ή έχει πέσει θύµα απάτης, πλάνης ή απειλής. 

Με αυτό το νοµοσχέδιο θα αρκεί µια υπογραφή ή για την ακρί-
βεια αρκεί να έχει κάποιος τους κωδικούς «TAXIS» για να υπο-
γραφεί µια σύµβαση ενεχυρίασης, µε την οποία θα κινδυνεύει
κάποιος να χάσει πολύ εύκολα την ενεχυρασµένη περιουσία του
και απέναντι σε αυτό τον κίνδυνο δεν υπάρχει καµµία ειδοποίηση
του οφειλέτη και καµµία δυνατότητα ανακοπής. Θα αρκεί να
έχουν παρέλθει δέκα ηµέρες από την ηµέρα που, κατά την
άποψη της τράπεζας, η οφειλή έγινε ληξιπρόθεσµη.

Όταν η Κυβέρνηση έχει επιλέξει να νοµοθετεί µόνο υπέρ των
τραπεζών και χωρίς ουσιαστική διαβούλευση µε την κοινωνία,
τους δανειολήπτες και τους ανθρώπους της αγοράς, είναι ανα-
πόφευκτο ότι θα βλέπουµε τέτοια θλιβερά φαινόµενα εξυπηρε-
τήσεων και διευκολύνσεων των τραπεζικών συµφερόντων.
Μάλιστα, προκειµένου να δικαιολογηθούν τέτοιες εξυπηρετήσεις
αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση ότι τα µέτρα που φέρνετε
προς ψήφιση τα έχει υποδείξει η Παγκόσµια Τράπεζα. Πραγµα-
τικά, όµως, αν πρόκειται να νοµοθετεί η Παγκόσµια Τράπεζα, τι
χρειάζονται τα εθνικά κοινοβούλια; Αν δεν τη βολεύουν, µήπως
να σκεφτείτε και την κατάργησή τους; Ούτως ή άλλως, η Παγ-
κόσµια Τράπεζα είναι συνηθισµένη να συνεργάζεται µε κάθε εί-
δους µη δηµοκρατικά καθεστώτα. Πάντως, αφού έχετε τόσο
µεγάλη πίστη στην Παγκόσµια Τράπεζα, καλό είναι να µας δεί-
ξετε ποια τριτοκοσµική ή αναπτυσσόµενη χώρα προόδευσε
ακούγοντας τις συµβουλές της.

Στη Νίκη έχουµε αντιληφθεί ότι οι κάθε είδους τεχνοκράτες,
όπως αυτή της Παγκόσµιας Τράπεζας ή του Διεθνούς Νοµισµα-
τικού Ταµείου, δεν είναι πολιτικά ουδέτεροι σύµβουλοι, παρά την
προσπάθειά τους να πείσουν τους αφελείς. Ξέρουµε ότι εξυπη-
ρετούν πάντοτε ανοµολόγητά πολιτικά και οικονοµικά συµφέ-
ροντα και ελάχιστα τους ενδιαφέρει η πραγµατική ευηµερία των
κρατών που εφαρµόζουν τις συµβουλές τους. Γι’ αυτό και είµα-
στε εξαιρετικά επιφυλακτικοί σε αυτές.

Όσον αφορά το Κεφάλαιο Β; του υπό ψήφιση νοµοσχεδίου,
δηλαδή τη θέσπιση µιας επιπλέον γνωµοδοτικής διαδικασίας
πριν την επιλογή των ανώτατων δικαστηρίων της χώρας, τη θε-
ωρούµε κατ’ αρχάς προσχηµατική και άκαιρη. Το πρόβληµα της
ανεξαρτησίας της δικαιοσύνης δεν αντιµετωπίζεται µε γνωµοδο-
τικές διαδικασίες. Χρειάζεται να γίνει ένας πολύ σοβαρός διάλο-
γος στο πλαίσιο της Αναθεώρησης του Συντάγµατος. Το να
ζητάς τη γνώµη της ολοµέλειας του οικείου ανωτάτου δικαστη-
ρίου χωρίς αυτή να µπορεί να επηρεάσει κάπως την επιλογή,
είναι απλά στάχτη στα µάτια, αφού στο τέλος της ηµέρας ουδε-
µία πραγµατική επιρροή ασκεί. Γι’ αυτό επιµένουµε ότι πρόκειται
για µία καθαρά επικοινωνιακή και προσχηµατική ρύθµιση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εµείς ευχαρι-
στούµε, κυρία συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο έχει τώρα από τον κατάλογο των οµιλητών και από
τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Αριστοτέλης Σπάνιας. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα
το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Εκσυγχρονισµός
θεσµικού πλαισίου για το ενέχυρο και σύσταση Ενιαίου Ηλεκτρο-
νικού Μητρώου Ενεχύρων επί κινητών, απαιτήσεων και άλλων δι-
καιωµάτων». 

Το υπάρχον νοµικό πλαίσιο, πάνω στο οποίο λειτουργεί ο το-
µέας παροχής πίστωσης για τη χρηµατοδότηση µέσω της παρο-
χής εξασφαλίσεων στα κινητά δεν εξυπηρετεί πλέον την αγορά.
Έτσι, η δηµιουργία ενός εκσυγχρονισµένου νοµοθετικού πλαι-
σίου προσαρµοσµένου στις σηµερινές ανάγκες, βάσει των κανό-
νων της παγκόσµιας αγοράς για τη διαδικασία σύστασης και
είσπραξης παροχής εργαλείων, ενδυναµώνει τη δηµόσια πίστη
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δίνοντας την ακριβή εικόνα στους νοµικούς για την έµπρακτη
ασφάλεια του ενεχύρου. 

Η παροχή πίστωσης και χρηµατοδότησης παρέχοντας κινητές
εξασφαλίσεις είναι ένα από τα βασικότερα προβλήµατα που κα-
λούµαστε να αντιµετωπίσουµε λόγω της µη διαφάνειάς του,
όπως επίσης η αδυναµία προσβασιµότητας, σύστασης και εκτέ-
λεσης σε συσταθέντα ενέχυρα υπό όρους δηµόσιας πίστης.

Η δεύτερη παρέµβαση που αποτελεί καινοτοµία για το δίκαιό
µας είναι η θεσµοθέτηση του Ενιαίου Κεντρικού Ηλεκτρονικού
Μητρώου Ενεχύρων επί κινητών απαιτήσεων και άλλων δικαιω-
µάτων και της υποχρεωτικής εγγραφής των συµβάσεων ενεχύ-
ρων και λοιπών εγγραπτέων πράξεων σε αυτό.

Με την αντιµετώπιση των διαχρονικών κενών των προβληµά-
των µε τη σύσταση των εµπραγµάτων δικαιωµάτων που προκαλεί
αµφισβήτηση στον συναλλασσόµενο, η απαίτηση για τον εκτελε-
στό τίτλο και η υποχρεωτική οδός του πλειστηριασµού που ζη-
τάει η νοµοθεσία καθηλώνει και δυσχεραίνει την εξασφάλιση
µέσων ενεχύρων σε κινητά πράγµατα και ειδικότερα ευπαθή
αγαθά. Η άµεση εκτέλεση χωρίς τη µεσολάβηση δικαστικών
αρχών επιτρέπει την έξωθεν δικαστική επιβολή µε τη συµφωνία
µεταξύ των µερών.

Στο σχέδιο νόµου δηµιουργούνται οι προϋποθέσεις εκείνες
µέσω της απλούστευσης, αποφόρτισης, επιτάχυνσης και οµογε-
νοποίησης της διαδικασίας σύστασης και καταχώρισης µέσω του
κατάλληλου ψηφιακού εργαλείου είσπραξης. Η διαδικασία επο-
πτείας γίνεται πιο απλή, όπως και η παροχή των πληροφοριών που
ενισχύει το αίσθηµα δικαίου όλων όσων έχουν έννοµο συµφέρον.
Στην ουσία καταργείται η οικονοµική και λειτουργική επιβάρυνση
και η καθυστέρηση από τις γραφειοκρατικές αγκυλώσεις που επι-
βάλλονται στις καταχωρίσεις των στοιχείων στα Κτηµατολογικά
Γραφεία. Η σύσταση ενεχύρου επί απαιτήσεων προβλέπει ιδιωτικό
συστατικό και την καταχώρισή του στο Ηλεκτρονικό Μητρώο Ενε-
χύρων, εκτός τραπεζικών καταθέσεων λόγω του τραπεζικού απορ-
ρήτου. Προβλέπεται ο ενεχυριασµός µη χρηµατικής απαίτησης
για µεταβίβαση της κυριότητας του κινητού, όπως επίσης και το
ζήτηµα των τόκων.

Ακόµη γίνεται γνωστοποίηση της ηλεκτρονικής σύστασης του
ενεχύρου µε φυσικά ή ηλεκτρονικά µέσα σε τρίτα πρόσωπα τα
οποία είναι υπόχρεα προς πληρωµή. Αποφεύγεται, έτσι, ο τρίτος
να πληρώνει στον πραγµατικό δικαιούχο ενεχυρούχο δανειστή,
αλλά στον οφειλέτη, ακυρώνοντας έτσι την εξασφαλιστική λει-
τουργία του ενεχύρου. Το ενέχυρο, επίσης, καταχωρίζεται σε θυ-
ρίδα του οφειλέτη στο Gov.gr µέσω διαλειτουργικότητας των
συστηµάτων. Ο δικαιούχος δανειστής ή ο ενεχυραστής γνωστο-
ποιούν τη συµφωνία για τη σύσταση του ενεχύρου µε δικαστικό
επιµελητή µε ηλεκτρονικό τρόπο που συνιστά σταθερό µέσο του
οφειλέτη. Γνωστοποίηση στον οφειλέτη δεν απαιτείται, αν αυτός
ταυτίζεται µε τον ενεχυρούχο δανειστή. Η σύµβαση ενεχύρου
στο πλαίσιο της διασύνδεσης του µητρώου µε το Gov.gr µπορεί
να καταχωρίζεται αυτοµάτως σε θυρίδα του οφειλέτη µέσω δια-
σύνδεσης µε το µητρώο.

Ως φορέας διαχείρισης και λειτουργίας του Ηλεκτρονικού Μη-
τρώου Ενεχύρου ορίζεται το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου
«Ελληνικό Κτηµατολόγιο». Περιγράφονται αναλυτικά οι αρχές
λειτουργίας του Μητρώου, το αντικείµενο, οι υποχρεώσεις του
φορέα, οι καταχωριζόµενες πράξεις, οι συνέπειες της παραγω-
γικής λειτουργίας. Η ισχύς δηµοσίευσης των πράξεων στο Μη-
τρώο ορίζεται τεκµήριο ακρίβειας στο βιβλίο. Αναλύεται η
δηµοσιότητα των βιβλίων του Μητρώου στο δικαίωµα για έρευνα,
για χορήγηση πιστοποιητικών ή αντιγράφων και η διαδικασία
ηλεκτρονικής υποβολής αίτησης. 

Προσδιορίζεται η λήψη µέσω διαλειτουργικότητας συνυπο-
βαλλοµένων εγγράφων, η εξουσιοδότηση του υποβάλλοντος δι-
κηγόρου, η δυνατότητα καταχώρισης της νοµιµοποίησης του
υποβάλλοντος χωρίς επανακατάθεση εγγράφων. Δίνει τη δυνα-
τότητα συνυποβολής πράξεων και αιτηµάτων έκδοσης πιστοποι-
ητικών, αντιγράφων και αποσπασµάτων από τα βιβλία του
Μητρώου όλο το εικοσιτετράωρο. Διαθέτουν δικαίωµα για ενη-
µέρωση των εγγραφών στο µητρώο το προσωπικό του φορέα
και για έρευνα στη βάση του Μητρώου κάθε φυσικό ή νοµικό
πρόσωπο που έχει έννοµο συµφέρον. Τα τέλη καταβάλλονται

υπέρ του φορέα «Ελληνικό Κτηµατολόγιο».
Στο σχέδιο νόµου εισάγεται νέα διαδικασία για την επιλογή της

ηγεσίας των ανώτατων δικαστηρίων µε τη συµµετοχή του δικα-
στικού σώµατος. Έτσι, η χώρα µας συµµορφώνεται προς τα ευ-
ρωπαϊκά πρότυπα, αλλά και ενισχύεται η ανεξαρτησία της
δικαιοσύνης και προαγωγής του κράτους δικαίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο παρεµβαίνει και βάσει
των ευρωπαϊκών και διεθνών κανόνων απλουστεύει τη διαδικα-
σίας σύστασης και είσπραξης παροχής εργαλείου, ενισχύοντας
µε τον τρόπο αυτόν την εµπιστοσύνη γύρω από την εµπράγµατη
ασφάλεια του ενεχύρου για τις οικονοµικές συναλλαγές και είναι
καθοριστικό τόσο, ώστε να αποτελεί την κινητήρια δύναµη της
σύγχρονης συναλλακτικής οικονοµίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Βασίλειος
Υψηλάντης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι

αλήθεια πως το νοµοθετικό πλαίσιο για το ενέχυρο στη χώρα µας
θεωρείται παρωχηµένο, αν λάβουµε υπ’ όψιν µας ότι στη δια-
δροµή του χρόνου έχουν προκύψει καινούργιες ανάγκες που
υπαγορεύονται από τις ραγδαίες εξελίξεις ιδιαίτερα στον τεχνο-
λογικό τοµέα, αλλά και στο πεδίο της οικονοµίας, όπου εµφανί-
στηκαν νέα οικονοµικά προϊόντα µε άυλη διάσταση.

Είναι επίσης δεδοµένο ότι µέχρι και σήµερα ο θεσµός του ενε-
χύρου δεν είχε την απήχηση που θα έπρεπε να έχει στις συναλ-
λαγές, σε αντίθεση µε την εµπράγµατη ασφάλεια στα ακίνητα η
οποία µονοπωλεί, θα έλεγα, στον τοµέα της παροχής πίστωσης
και της χρηµατοδότησης. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας που σέβεται το κράτος
δικαίου, αναγνωρίζοντας τη δυναµική που οφείλει να έχει το δί-
καιο εξελισσόµενο µε σεβασµό στις θεµελιώδεις αρχές που συ-
νιστούν τον πυρήνα του αστικού δικαίου, είµαστε σταθερά
προσηλωµένοι στον βηµατισµό µας για τη σύγκλιση µε τον ψη-
φιακό µετασχηµατισµό στον δηµόσιο µε τον ιδιωτικό τοµέα.

Όλα αυτά υπηρετούνται µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο µε το
νοµοσχέδιο το οποίο εισάγεται προς ψήφιση, καθώς εκσυγχρο-
νίζεται το θεσµικό πλαίσιο γύρω από τη σύσταση και είσπραξη
ενεχύρου µε επιµέρους διατάξεις που κατοχυρώνουν τα δικαιώ-
µατα όλων των εµπλεκοµένων µερών, δηλαδή το ενεχυρούχου
δανειστή, του οφειλέτη, το ενεχυραστή και των τρίτων.

Ρηξικέλευθη είναι και η δηµιουργία για πρώτη φορά του Ηλε-
κτρονικού Μητρώου Ενεχύρου υπό το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου
δικαίου «Ελληνικό Κτηµατολόγιο», ώστε να καταστεί ευκολότερη
η εποπτεία από τους συναλλασσόµενους µε απλούστευση της
διαδικασίας σύστασης και καταχώρισης µέσω του ψηφιακού
αυτού εργαλείου.

Για να κατανοηθεί καλύτερα η φιλοσοφία αυτού του νοµοσχε-
δίου πρέπει να δεχθούµε ότι κινητήριο µοχλό για την απρόσκο-
πτη λειτουργία της σύγχρονης οικονοµίας αποτελεί η αύξηση
της αγοραστικής δύναµης φυσικών και νοµικών προσώπων, η
οποία διασφαλίζεται µέσω παροχής κάθε είδους πίστωσης,
άµεση ή έµµεση χρηµατοδότηση για εξυπηρέτηση καταναλωτι-
κών, επενδυτικών ή και στεγαστικών αναγκών.

Για να λειτουργήσει, όµως, υγιώς η οικονοµία της χώρας, απαι-
τείται και η απόδοση από την πλευρά των πιστοληπτών των λη-
φθέντων ώστε να συγκεντρώνονται κεφάλαια τα οποία θα
διοχετευτούν εκ νέου προς επένδυση, δηµιουργώντας νέα κίνη-
τρα δανειοδότησης και ενθαρρύνοντας την άσκηση αναπτυξια-
κής οικονοµικής πολιτικής. Αυτό ακριβώς διασφαλίζεται µε το
παρόν νοµοσχέδιο. 

Περαιτέρω δεν θα µπορούσα να µην αναφερθώ και στην εµ-
βληµατική διάταξη του άρθρου 27 του νοµοσχεδίου, µε την
οποία για πρώτη φορά θεσπίζεται ότι οι δικαστές θα έχουν λόγο
στην επιλογή της ηγεσίας τους διά µέσου της έκφρασης γνώµης
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µέσω ψηφοφορίας που θα διενεργείται στις ολοµέλειές τους στο
πλαίσιο των ορίων που θέτει το Σύνταγµα. Δίχως αµφιβολία, πρό-
κειται για µία διάταξη µεγάλης σπουδαιότητας τόσο για το ευ-
ρωπαϊκό κράτος δικαίου όσο και για την ανεξαρτησία της
δικαιοσύνης µας, η οποία φέρνει πιο κοντά τη χώρα µας στην ευ-
ρωπαϊκή πρακτική και πραγµατικότητα, ικανοποιώντας ταυτό-
χρονα το κοινό περί δικαίου αίσθηµα, αλλά και ένα πάγιο αίτηµα
των δικαστικών λειτουργών στη χώρα µας. 

Τέλος, οφείλω να επισηµάνω ότι µε το άρθρο 28 του νοµοσχε-
δίου, σχετικά µε την ένταξη περιοχών της Δωδεκανήσου στο Ελ-
ληνικό Κτηµατολόγιο, ρυθµίζονται επιµέρους ζητήµατα
αναφορικά µε την ηλεκτρονική δηµοσιοποίηση αρχείων και πλη-
ροφοριών κατά τη διαδικασία της προσαρµογής δεδοµένων στις
περιοχές στα Κτηµατολόγια Ρόδου, Κω και Λέρου, καθώς και µε
τη διόρθωση πρόδηλων σφαλµάτων που τυχόν έχουν ανακύψει. 

Η δυνατότητα υποβολής αίτησης διόρθωσης προδήλων σφαλ-
µάτων δεν θίγεται αλλά κατοχυρώνεται, καθώς πλέον ο αιτών
µπορεί να υποβάλει από την έναρξη λειτουργίας του Κτηµατο-
λογικού Γραφείου εντός προθεσµίας έξι µηνών από την ανάρ-
τηση των δεδοµένων προσαρµογής, όπως ισχύει σήµερα.

Με τον τρόπο αυτόν επιταχύνεται και βελτιώνεται η διαδικασία
προσαρµογής και ένταξης των Κτηµατολογικών Γραφείων της
Ρόδου, Κω και Λέρου στο Ελληνικό Κτηµατολόγιο. 

Η ρύθµιση αυτή είναι ενδεικτική του γεγονότος ότι η Κυβέρ-
νηση αυτή ακούει και νοµοθετεί για την κοινωνία, µε την κοινωνία,
καθώς, όπως ανέφερε και ο πρόεδρος του Ελληνικού Κτηµατο-
λογίου στην ακρόαση των φορέων της Διαρκούς Επιτροπής Δη-
µόσιας Διοίκησης, η διάταξη αυτή αποτέλεσε προϊόν διαλόγου
του αρµοδίου Υφυπουργού, του κ. Κυρανάκη, και της διοίκησης
του Κτηµατολογίου, µε την τοπική κοινωνία και τους συναφείς
επαγγελµατικούς φορείς της Δωδεκάνησου και µέσα από αυτή
τη ρύθµιση αποτυπώνονται οι απόψεις που προέκυψαν, προκει-
µένου να διευκολυνθεί η ολοκλήρωση της δηµοσιοποίησης και
διόρθωσης των δεδοµένων προσαρµογής των στοιχείων που τη-
ρούνται στα Κτηµατολογικά Γραφεία στα νησιά µας, αυτά τα
ακριτικά νησιά της Δωδεκανήσου. 

Κλείνοντας, µε αφορµή την τουρκική εισβολή, αποτίω φόρο
τιµής στους αγωνιστές και στους νεκρούς ήρωες που έπεσαν για
την ανεξαρτησία και την ελευθερία της µαρτυρικής Μεγαλονή-
σου της Κύπρου µας, καθώς επίσης, διατυπώνοντας την ευχή να
δοθεί µία βιώσιµη λύση βάσει των αρχών του Οργανισµού Ηνω-
µένων Εθνών και βάσει του σεβασµού της µίας κυριαρχίας, της
µίας ιθαγένειας και της µίας διεθνούς προσωπικότητας της Κύ-
πρου, καθώς επίσης και στους αγωνιστές της δηµοκρατίας. 

Από αυτό εδώ το Βήµα, το λίκνο της δηµοκρατίας, να αποτίσω
φόρο τιµής για τα πενήντα χρόνια της δηµοκρατίας µας, σε
όσους αντιστάθηκαν στους δικτάτορες, στο δικτατορικό καθε-
στώς. 

Η επέτειος αυτή υπενθυµίζει ότι η δηµοκρατία δεν είναι κεκτη-
µένο, αλλά θέλει διαρκή εγρήγορση και δεν είναι µόνον ένα πο-
λίτευµα, αλλά είναι µια στάση και τρόπος ζωής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Φυσικά, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπερ-
ψηφίζω το νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει ζητήσει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Νίκης κ. Νατσιός και θα ακολουθήσουν δύο συνά-
δελφοι από τον κατάλογο.

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα αλλιώς να ξεκινήσω τη

σηµερινή µου τοποθέτηση στην Ολοµέλεια, αλλά δεν µπορώ να
µην αναφερθώ -και µάλιστα ψηλά στην οµιλία µου- στο νέο αιµα-
τηρό περιστατικό, µε πρωταγωνιστές µία δεκαεξάχρονη, µια δε-
καεννιάχρονη και έναν εικοσάχρονο. 

Η δεκαεξάχρονη, όπως διαβάσαµε, έξω από ένα κλαµπ του

Πειραιά µαχαίρωσε µία δεκαεννιάχρονη, ενώ δέχτηκε βοήθεια,
για να διαφύγει, από τον εικοσάχρονο φίλο της, ο οποίος ήταν
εµπλεκόµενος σε άλλη πολύ σοβαρή υπόθεση και ο οποίος κοι-
τούσε άπραγος την ανήλικη να µαχαιρώνει τη δεκαεννιάχρονη.

Η κοινωνία µας κατάντησε ζούγκλα και πρέπει να µας ανησυχεί
βαθύτατα, όταν διαβάζουµε τέτοια επεισόδια, µε περιστατικά σε
ανήλικα παιδιά. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, για όνοµα του θεού, ας αναγάγουµε το
θέµα της βίας -και ειδικά αυτό της βίας στις νεαρές ηλικίες- σε
σηµαντικό θέµα, πρωτεύον θέµα, για την πολιτεία και το πολιτικό
σύστηµα της χώρας. Τα παιδιά µας αγρίεψαν και κάποια από
αυτά -δυστυχώς- µετατρέπονται σταδιακά σε θύµατα, εγκληµα-
τίες, χρήστες, συνοδοί κυρίων και κυριών. Χιλιάδες ελληνικές οι-
κογένειες ζουν καθηµερινά έναν εφιάλτη: Βλέπουν τα παιδιά µας
-τα παιδιά τους- να αλλάζουν, να χάνονται, να γίνονται κάποιοι
άλλοι. 

Δεν το βλέπετε και εσείς ότι ως προς το θέµα της παιδείας
έχουµε αποτύχει οικτρώς ως κοινωνία; Δεν το βλέπετε και εσείς,
δεν το διαπιστώνετε ότι η αποµάκρυνση από τις αξίες και τα ιδα-
νικά αυτού του τόπου δηµιουργεί γενιές παιδιών που έχουν χάσει
τον προσανατολισµό τους; 

Αν µάθαινε αυτή η νεαρή κοπέλα, από το δηµοτικό ακόµη, στις
πρώτες τάξεις του γυµνασίου, αν άκουγε, αν διάβαζε, αν µελε-
τούσε Λουντέµη, Βάρναλη, Καβάφη, Καρυωτάκη, Αναγνωστάκη,
Σεφέρη, Ελύτη, Παλαµά, η κατάληξη σίγουρα θα ήταν διαφορε-
τική. 

Ας δείξουµε στα παιδιά µας αυτόν τον φωτεινό δρόµο. Τον δύ-
σκολο µεν, τον ανηφορικό, αλλά τον δρόµο της αγάπης, της συµ-
πόνιας, της αγνότητας, της φροντίδας, της πίστης, της
µοναδικότητας, της ιερότητας του σώµατος! Ας µην τα ζαλίζουµε
άλλο µε λόγια, µόνο λόγια, µε τσιτάτα, µε ψέµατα και µε φρούδες
υποσχέσεις αλλά προπαντός, ας τα προστατέψουµε από τους
επιτήδειους που παίζουν παιχνίδια στις πλάτες της νεολαίας µας
στον βωµό της woke ατζέντας που έχει οδηγήσει έναν ολόκληρο
πλανήτη στην παράνοια. 

Θα ήθελα να αναφερθώ στη συνέχεια σε ένα άλλο πολύ ση-
µαντικό θέµα που µας απασχόλησε στο παρελθόν και έρχεται
ξανά στην πολιτική επικαιρότητα µε έναν εξωφρενικό τρόπο.
Είναι γνωστή η πρόθεση της Κυβέρνησης να ξεπουλήσει και το
νερό, καθόσον αυτό αποτελεί µνηµονιακή υποχρέωση. Με τον
ν.4389/16 µεταβιβάστηκε από το δηµόσιο η πλειοψηφία των µε-
τοχών της ΕΘΔΑΠ και ΕΥΑΘ στο λεγόµενο Υπερταµείο, µε προ-
φανή στόχο την περαιτέρω εκποίηση τους. Μετά από µαζικές
αντιδράσεις εργαζοµένων, φορέων, συλλόγων και πολιτών, αλλά
και µετά τις ιστορικές αποφάσεις της ολοµέλειας του Συµβου-
λίου της Επικρατείας 190-191/2022, η Κυβέρνηση αναγκάστηκε
µε τροπολογία του ν.5045/2023 να επιστρέψει τις µετοχές της
ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ στο δηµόσιο. Αρχικά δε φαινόταν ότι αυτό θα
γινόταν µε χρηµατικό τίµηµα ή όχι, αλλά την περασµένη εβδο-
µάδα το µάθαµε. Στο νοµοσχέδιο που κατατέθηκε για διαβού-
λευση, µε τίτλο: «Αναδιάρθρωση της ελληνικής εταιρείας
συµµετοχών και περιουσίας και των θυγατρικών της» -το γνωστό
Υπερταµείο- στο άρθρο 14 προβλέπεται ότι για την επαναµετα-
βίβαση της ΕΘΔΑΠ και της ΕΥΑΘ το δηµόσιο θα καταβάλει στο
Υπερταµείο 602 εκατοµµύρια. Να το ξαναπώ, για να το καταλά-
βουν οι Έλληνες πολίτες που µας ακούν. Η ΕΥΔΑΠ και η ΕΥΑΘ
µε µνηµονιακό νόµο περνούν στο Υπερταµείο, χωρίς κανένα τί-
µηµα και για να επιστρέψουν ξανά στο δηµόσιο, κατόπιν απόφα-
σης του Συµβουλίου της Επικρατείας θα πρέπει να καταβληθεί
µε τίµηµα 602 εκατοµµυρίων ευρώ στο Υπερταµείο των δανει-
στών. 

Αυτό, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, είναι µια κατάφωρη
λήστευση του δηµοσίου και επιβάρυνσης του Έλληνα φορολο-
γούµενου µε 602 εκατοµµύρια ευρώ. Είναι καθαρή κλοπή και αν
προχωρήσετε στην υλοποίησή της, θα είστε υπόλογοι έναντι του
ελληνικού λαού. 

Μπορεί να µας εξηγήσει ο κ. Χατζηδάκης συγγνώµη σε ποια
πανεπιστήµια διδάχθηκε τέτοιες πρακτικές; Και επειδή δεν υπάρ-
χει απάντηση, θα σας πούµε ότι γελοιοποιείστε µε όσα κάνετε,
γιατί δείχνουν ότι ενεργείτε ως εντολοδόχοι των δανειστών και
δεν ενδιαφέρεστε καθόλου για τον Έλληνα πολίτη. Είναι ντροπή
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και αίσχος αυτή η συµπεριφορά σας. 
Όσοι από τους παριστάµενους Βουλευτές ψήφισαν τα µνηµό-

νια, να ξέρουν ότι είναι συνυπεύθυνοι σε αυτό το αίσχος. Ακόµη
και αυτοί, που όπως είπαν, δεν γνώριζαν τι υπέγραφαν. Βέβαια,
όλο το υπ’ όψιν νοµοσχέδιο έχει διατάξεις που µας θυµίζουν κρά-
τος-µπανανία και αυτό που λέω δεν είναι καθόλου υπερβολή. Τα
υπόλοιπα θα τα πούµε στην αρµόδια επιτροπή. 

Έρχοµαι στο φλέγον θέµα των ηµερών, στην ακρίβεια, θέµα
που απασχολεί όλους τους Έλληνες και θα ήθελα να αναφερθώ
στο ρεύµα που είναι και στην επικαιρότητα µε τις πρωτοβουλίες
της Κυβέρνησης. 

Αγαπητοί, ξέρετε πόσοι αυτή την ώρα που εµείς συζητάµε εδώ
στη Βουλή, µε τα κουστούµια και τις γραβάτες µας και µε τα κλι-
µατιστικά µας µέσα και έξω από τις αίθουσες της Βουλής, µας
βλέπουν από το σπίτι τους κάθιδροι, τροµάζοντας να ανοίξουν
το κλιµατιστικό τους; 

Τον Απρίλιο του 2022 «µαύρισε» ο τόπος στην Κοζάνη από ένα
πάρκο φωτοβολταϊκών που καταλαµβάνει έκταση τεσσεράµισι
χιλιάδων στρεµµάτων. Στις τότε αντιδράσεις των τοπικών κοινω-
νιών µας λέγατε ότι σε δύο χρόνια από τότε, δηλαδή σήµερα, το
πάρκο αυτό θα παράγει ενέργεια για εβδοµήντα πέντε χιλιάδες
νοικοκυριά και πως θα δούµε τα οφέλη φέτος και ότι θα πλήρω-
ναν αυτοί οι άνθρωποι πιο φθηνό ρεύµα. Ούτε πιο φθηνό ρεύµα
πληρώνουν ούτε βοσκοτόπια έχουν πλέον. 

Τι πήγε λάθος; Μήπως τελικά τα κάναµε όλα αυτά για να έχει
φθηνό ρεύµα η Ευρώπη όποτε το χρειάζεται και εµείς να πληρώ-
νουµε τα «µαλλιοκέφαλά» µας,  αφού δεν έχουµε βαριά βιοµη-
χανία να στηρίξουµε;

Η έκτακτη φορολόγηση των παραγωγών ηλεκτρικής ενέργειας
είναι ένα ηµίµετρο και δεν θα λύσει το πρόβληµα. Τι µπορεί να
γίνει; Αναφέρω µερικές προτάσεις. 

Πρώτον, να αποφασίσουµε ότι η ενέργεια είναι δηµόσιο αγαθό
και πρέπει να επανακτήσει τον δηµόσιο χαρακτήρα της. Δεύτε-
ρον, επίσης γρήγορα, τάχιστα, να επαναλειτουργήσουν οι λιγνι-
τικές µονάδες, µε βελτιώσεις στα συστήµατα φίλτρων για τη
µείωση της ρύπανσης, και να υπάρχει αντίστοιχη µείωση της καύ-
σης του φυσικού αερίου, το οποίο σήµερα είναι αρκετά ακριβό-
τερο. Και το σηµαντικότερο έχει ειπωθεί πολλάκις-, να
καταργηθεί ή τουλάχιστον να ελεγχθεί η ανεξέλεγκτη λειτουργία
του Χρηµατιστηρίου Ενέργειας και να τεθεί πλαφόν στις τιµές
της χονδρικής. Από εκεί ξεκινάει η ακρίβεια.

Επίσης, µιας που η Κυβέρνηση επιθυµεί την ενίσχυση των κοι-
νωνικά ευάλωτων πολιτών, πέρα από τον έκτακτο φόρο που νο-
µοθέτησε, της προτείνουµε να επιβάλει και έκτακτο φόρο στα
κέρδη των τραπεζών, που µόνο στα έτη 2022 - 2023 τα κέρδη
αυτά ανήλθαν στο ύψος των 8 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Θα τολµήσετε να το κάνετε αυτό, κύριε Πρωθυπουργέ, ή είναι
κάτι που δεν επιτρέπεται; Επαναλαµβάνω, 8 δισεκατοµµύρια
κέρδη µέσα σε δύο χρόνια από τις τράπεζες! 

Κύριε Πρωθυπουργέ, θα κάνω ένα ακόµη ερώτηµα προς εσάς
και τους αρµόδιους Υπουργούς. Σε πρόσφατη συνέντευξη είπε
ο Πρωθυπουργός πως αναζητεί στοιχεία για να δει αν υπάρχουν
περιπτώσεις κερδοσκοπίας στην ακτοπλοΐα. Είµαστε στη θερινή
περίοδο. Γνωρίζετε ότι ένα εισιτήριο µετ’ επιστροφής για τη
Ρόδο κοστίζει 1000 ευρώ και για τη Σέριφο 600 ευρώ; Τι άλλο
θέλετε για να καταλάβετε ότι κάτι δεν πάει καλά µε τις τιµές των
ακτοπλοϊκών εισιτηρίων; Εκτός αν ο στόχος σας είναι να πηγαί-
νουν στα νησιά του Αιγαίου και του ανατολικού Αιγαίου µόνο
πλούσιοι Άραβες και Τούρκοι. Γιατί αν αυτός είναι ο στόχος, σί-
γουρα τον πιάνετε. 

Μιας και µιλήσαµε για την, όπως την ονοµάζουν κοινότοπα,
βαριά βιοµηχανία, τον τουρισµό, ας πάµε σε µια άλλη βιοµηχα-
νία, την αµυντική βιοµηχανία της χώρας, την οποία απαξίωσαν
και διέλυσαν µε σχέδιο όλες οι κυβερνήσεις τα τελευταία χρόνια. 

Οφείλετε όλοι εσείς ένα µεγάλο συγγνώµη σε όλους τους Έλ-
ληνες επιστήµονες που εργάζονται στη χώρα µας µε µισθούς
πείνας για να παράγουν αποτελέσµατα που κάνουν περήφανους
τους Έλληνες σε όλα τα µήκη και τα πλάτη του πλανήτη. 

Καταλαβαίνετε προφανώς ότι µιλάω για το ελληνικό αντί-drone
σύστηµα «Κένταυρος», το οποίο τέθηκε σε λειτουργία στη φρε-
γάτα Ψαρά και έχει γίνει πασίγνωστο σε µόλις δέκα µέρες,

καθώς αντιµετώπισε επιτυχώς κάθε επίθεση µε drones των Χούτι
στην Ερυθρά Θάλασσα. 

Είχα αναφερθεί ξανά στους επιστήµονες στην ΕΑΔ, οι οποίοι
µε µισθούς πείνας φτιάχνουν µικρά θαύµατα. Ένα από αυτά τα
µικρά, αλλά µεγάλα θαύµατα είναι και το «Κένταυρος», το οποίο
έχει κάνει την Τουρκία να το εξαφανίσει από τις ειδήσεις της προ-
σπαθώντας να αντιµετωπίσει την τεράστια ελληνική επιτυχία µε
επικοινωνιακό τρόπο. 

Βγείτε, λοιπόν, και ζητήσετε συγγνώµη απ’ όλους αυτούς τους
επιστήµονες και αφήστε τους να κάνουν τη δουλειά τους. Σας το
είπαµε και σας το ξαναλέµε, κάνουν µικρά θαύµατα και θα τα συ-
νεχίσουν, αν τους αφήσετε. 

Θα ήθελα σύντοµα να αναφερθώ και στην προσπάθεια που γί-
νεται από την Κυβέρνηση -διαβάσαµε και σήµερα στις εφηµερί-
δες- για να υλοποιήσει κατά γράµµα τη στρατηγική της για δήθεν
ισότητα των ΛΟΑΤΚΙ. Είστε συνεπέστατοι σε αυτό το θέµα.
Μιλάω για την απόπειρα διορισµού της Αικατερίνης Φουντεδάκη
στην Εθνική Επιτροπή Ιατρικώς Υποβοηθούµενης Αναπαραγω-
γής, την οποία άρον-άρον αποσύρατε γιατί υπήρξαν αντιδράσεις
από δικούς σας Βουλευτές. 

Η κ. Φουντεδάκη είναι µια καθηγήτρια που, όπως µαθαίνουµε,
υπήρξε, αν δεν ήταν η µόνη, εκ των συντακτών του νοµοσχεδίου
για τον ψευτογάµο των οµοφυλοφίλων, ενώ συµµετείχε και στα
γνωστά «φροντιστήρια» -έτσι ονοµάστηκαν τότε- που έγιναν σε
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. 

Καταλαβαίνουµε τη µεθόδευσή σας και αυτό που θα µπορού-
σαµε να πούµε, επιστρατεύοντας τη θυµοσοφία του λαού µας,
είναι ότι «έβαλαν τον λύκο να φυλάει τα πρόβατα». 

Δεν ήθελα να το αναφέρω προχωρώντας στη θεµατολογία,
γιατί πιστεύω πως σε κάποια θέµατα καλό είναι να κινούµαστε
κάτω από τα «ραντάρ». Πάω όµως στα εθνικά θέµατα και δια-
βάζω εν συντοµία σε ουκρανικά µέσα µαζικής ενηµέρωσης πως
η Αθήνα σχεδιάζει να δώσει τριάντα F-16 στην Ουκρανία µέσω
των ΗΠΑ. Θα φύγουν στις ΗΠΑ, για να αναβαθµιστούν µε το πρό-
γραµµα που είναι σε λειτουργία, όµως δεν θα γυρίσουν ποτέ
στην Ελλάδα, αλλά θα οδεύσουν στην Ουκρανία. Αληθεύει αυτό; 

Η µυστική διπλωµατία της Κυβέρνησης είναι παράνοµη, είτε
πρόκειται για τη µυστική αποστολή οπλισµού στην Ουκρανία είτε
πρόκειται για τους γνωστούς κρυφούς διαλόγους µε την Τουρ-
κία. 

Ο ελληνικός λαός δεν σας έχει παραχωρήσει την εξουσιοδό-
τησή του, γι’ αυτό και ανησυχεί όταν πληροφορείται από δηµο-
σιεύµατα για ενδεχόµενες αποστολές στρατιωτικού προσωπικού
στο µέτωπο της Ουκρανίας. Πήρατε κάποια έγκριση από τη
Βουλή των Ελλήνων; Διαµορφώσατε κάποια εθνική στρατηγική
µε τα κόµµατα του Κοινοβουλίου; Όχι. 

Η άφρονα στήριξη της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας
στην πολεµοχαρή πολιτική του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, και µάλιστα χωρίς ανταποδοτικά οφέλη για την πατρίδα
µας, οδηγεί τη χώρα σε αδιέξοδα και ενδεχοµένως σε πολεµικές
περιπέτειες και εθνικές καταστροφές. Ακούγονται και τέτοιες
φωνές στην Ευρώπη. 

Πριν από λίγες ηµέρες ο Υφυπουργός Άµυνας σε επίκαιρη
ερώτηση που του υποβάλαµε παραδέχθηκε πως δεν γνωρίζει τι
αποστολές εκτελούν τα µη επανδρωµένα αεροσκάφη των ΗΠΑ
τα οποία σταθµεύουν στη Λάρισα, όταν είναι γνωστό ότι συµµε-
τέχουν σε αποστολές στην Ουκρανία και την περιοχή της Κρι-
µαίας, ενέργειες που µας θέτουν απροκάλυπτα στο στόχαστρο
της Ρωσίας. Δεν σας απασχολεί αυτό; 

Την Τουρκία, που µας απειλεί µε casus belli, τη φοβόµαστε.
Tην πυρηνική Ρωσία όχι; Ποιο σηµαντικό θεωρείτε να ασφαλί-
σετε την σιδηροδροµική γραµµή Αλεξανδρούπολης - Βουλγα-
ρίας για την ταχεία µεταφορά πολεµικού εξοπλισµού των ΗΠΑ
προς τον βορρά, παρά να εξασφαλίσετε τη γραµµή Αθηνών-Θεσ-
σαλονίκης. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, µπορείτε να µας διαβεβαίωσε τελικά ότι
έχει εξασφαλιστεί η σιδηροδροµική γραµµή Αθηνών - Θεσσαλο-
νίκης µετά από ενάµιση χρόνο από το τραγικό δυστύχηµα και έγ-
κληµα των Τεµπών ή χρειάζεστε και άλλο χρόνο; 

Θα τελειώσω µε την επίκαιρη αναφορά ενόψει της µαύρης θλι-
βερής επετείου. Συµπληρώνεται µισός αιώνας από το µαρτυρικό
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για τον Ελληνισµό 1974, όταν οι αχαλίνωτες ορδές του Αττίλα
ξεχύθηκαν σαν δαίµονες στην αγιοτόπο Κύπρο µας για να σφά-
ξουν, να βιάσουν, να λεηλατήσουν και να πυρπολήσουν ελληνι-
κές ψυχές. 

Πενήντα χρόνια µιας αδικαίωτης κτηνωδίας! Το αίµα και τα κό-
καλα των ηρώων που έχουν σπαρεί στην ιερή γη της Κύπρου σή-
µερα σκεπάζονται από τη φιλοτουρκική «κορεκτίλα» των
Χατζατζάρηδων. Τραγική εγκατάλειψη της Κύπρου µας! Και θα
το πληρώσουµε κάποια στιγµή, αν συνεχιστεί αυτή η πολιτική του
κείται µακράν. 

Πάντως, µε πολύ ενδιαφέρον αναµένουµε να παρακολουθή-
σουµε στις 20 του µηνός τις δηλώσεις του κυρίου Πρωθυπουρ-
γού όταν θα βρεθεί στην Κύπρο για να καταδικάσει -αν
καταδικάσει- την τουρκική εισβολή. 

Χθες είπα ότι χρησιµοποιούν και αυτός και ο κύριος Υπουργός
των Εξωτερικών τη λέξη «διαίρεση». Η κατοχή και η εισβολή ή τα
κατεχόµενα έγιναν απλώς «διαίρεση». Έχει τεράστια διαφορά.
Το εξήγησα και χθες. Η λέξη «διαίρεση» ουσιαστικά είναι η υιο-
θέτηση και η δικαιολόγηση της τουρκικής εισβολής και κατοχής. 

Την ίδια ώρα που ο Πρωθυπουργός θα είναι στη Δηµοκρατία
της Κύπρου, ο Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν θα πάει στα Κατεχόµενα
και θα κάνει, όπως συνηθίζει, προκλητική φιέστα συνοδευόµενος,
όπως διαβάσαµε, από πενήντα πολεµικά πλοία. Σε ότι έχει να
κάνει µε την εξωτερική πολιτική των Τούρκων, να το θυµόµαστε
όλοι µας και κυρίως η Κυβέρνηση -και κλείνω µε αυτό, πάλι µε
µία παροιµία του ελληνικού λαού- «ο λύκος αλλάζει τρίχωµα,
γνώµη όµως δεν αλλάζει». 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε Πρόεδρε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Αθανάσιος Ζεµπίλης από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΖΕΜΠΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέχρι πριν

από λίγα χρόνια η Ελλάδα ήταν µια χώρα ακινησίας που αδυνα-
τούσε να συγκλίνει µε το ευρωπαϊκό κεκτηµένο, αλλά δεν απο-
µακρυνόταν κιόλας. 

Τον τελευταίο καιρό, όµως, αποδεικνύεται ότι η Ελλάδα µπορεί
να γίνει µια βαθιά µεταρρυθµιστική χώρα όταν υπάρχει το κοινω-
νικό αίτηµα, η πολιτική βούληση και οι άνθρωποι στο πεδίο που
µπορούν να εφαρµόζουν τέτοιες δηµόσιες πολιτικές. Αυτό κατ’
εξοχήν συµβαίνει αυτή την περίοδο στο Υπουργείο Δικαιοσύνης,
όπου βλέπουµε έναν µεταρρυθµιστικό οίστρο για βαθιές τοµές
στη δικαιοσύνη. Πράγµατι στον χώρο αυτό εξελίσσεται µια ειρη-
νική επανάσταση µε στόχο την επιτάχυνση της δικαιοσύνης, την
ποιοτική δίκη, την εµπέδωση κλίµατος ασφάλειας στους πολίτες.

Με το παρόν σχέδιο νόµου επιχειρείται µια ακόµα µεγάλη µε-
ταρρύθµιση προς την κατεύθυνση της ενδυνάµωσης του κρά-
τους δικαίου. Εκτός από τον εκσυγχρονισµό του θεσµικού
πλαισίου για το ενέχυρο, που ανέπτυξε µε πληρότητα και επάρ-
κεια ο εισηγητής µας, επιχειρείται µε το άρθρο 27 µια εµβληµα-
τική αλλαγή που εναρµονίζει το ευρωπαϊκό νοµοθετικό πλαίσιο,
τον τρόπο ανάδειξης της ηγεσίας της δικαιοσύνης. 

Για πρώτη φορά από συστάσεως του ελληνικού κράτους δίνε-
ται ο λόγος στους δικαστές στο πλαίσιο µιας ευρύτερης διαδι-
κασίας, που ενισχύει τη συµµετοχική δηµοκρατία. Μέχρι τώρα
υπήρχε µόνο η εµπλοκή των οργάνων του κράτους. Σήµερα,
όµως, ήρθε η ώρα η όλη διαδικασία να ισορροπήσει µε την ανά-
µειξη και της ίδιας της δικαιοσύνης. Ιδιαίτερα δε όταν διατυπώ-
νεται η άποψη ότι η εµπλοκή µόνο της πολιτικής εξουσίας στην
εκλογή ηγεσίας των ανωτάτων δικαστηρίων πλήττει την ανεξαρ-
τησία της δικαιοσύνης και τη διάκριση των εξουσιών, που απο-
τελεί θεµελιώδη κανόνα του κράτους δικαίου.

Στη διεθνή πρακτική, ωστόσο, βλέπουµε ότι σε χώρες µε
µακρά δηµοκρατική παράδοση, όπως οι Ηνωµένες Πολιτείες της
Αµερικής, σε ευρωπαϊκές χώρες, όπως η Γερµανία, η Γαλλία, η
Ιταλία, η Ισπανία, η Πορτογαλία τα πολιτικά όργανα εµπλέκονται
στη στελέχωση των ανώτατων δικαστηρίων και αυτό γιατί η δι-
καιοσύνη δεν πρέπει να αποκόπτεται από την κοινωνία και από
τα όργανα του κράτους που εκλέγονται από τον λαό και λογο-

δοτούν σε αυτόν. Άλλωστε ο δικαστής εκδίδει τις αποφάσεις του
στο όνοµα του λαού, διεκδικώντας έτσι µια δηµοκρατική νοµιµο-
ποίηση. Και η νοµιµοποίηση αυτή δεν υπάρχει άλλος τρόπος από
το να προέλθει από τη δηµοκρατικά εκλεγµένη κυβέρνηση και
από την Βουλή που αποτελεί πηγή λαϊκής κυριαρχίας. Διαφορε-
τικά, θα µιλούσαµε για ένα κράτος των δικαστών και για µια ελίτ
αποξενωµένη από την κοινωνία. Θα µπορούσαµε έτσι να οδηγη-
θούµε σε άλλες καταστάσεις και τότε να αναρωτιόµαστε ποιος
θα µας φυλάξει από τους φύλακες. 

Ωστόσο, είναι βέβαιο ότι το υφιστάµενο σύστηµα δεν λειτουρ-
γεί πάντα µε ενδεδειγµένο τρόπο. Υπήρξαν κατά το παρελθόν
επιλογές που κινήθηκαν εκτός πλαισίου κράτους δικαίου και
εκτός δηµοκρατικής τάξης. Επελέγησαν δικαστές µε βουτιά στην
επετηρίδα χωρίς αυτό να δικαιολογείται από κανένα κριτήριο
αξιοσύνης. Και όταν οι επιλογές εγείρουν αµφιβολίες ως προς
την ακεραιότητα της διαδικασίας, όταν καταλείπονται περιθώρια
για υπόνοιες παρέµβασης κοµµατικών ή εξωθεσµικών παραγόν-
των, τότε το σύστηµα έχει αποτύχει. Και όταν το σύστηµα απο-
τυγχάνει δηµιουργείται εύλογη καχυποψία στους πολίτες ως
προς την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης και παύουν να έχουν εµ-
πιστοσύνη στους δηµοκρατικούς θεσµούς. 

Έτσι, λοιπόν, έχει ωριµάσει η συζήτηση στην κοινωνία, ώστε
να υπάρξουν περαιτέρω φίλτρα και εγγυήσεις δηµοκρατικής νο-
µιµοποίησης. Και αυτό γιατί το ανέλεγκτο της επιλογής των ανώ-
τατων δικαστών δεν θα πρέπει να οδηγεί σε καµµία περίπτωση
σε αυθαιρεσία. Αντίθετα, η επιλογή για την ηγεσία των δικαστη-
ρίων θα πρέπει να διασφαλίζει την ευρύτερη δυνατή δηµοκρα-
τική νοµιµοποίηση και πολιτική συναίνεση, προκειµένου να
θωρακίζει την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης ως κεντρικό πυλώνα
της δηµοκρατίας. 

Προς την κατεύθυνση αυτή το παρόν σχέδιο νόµου θέτει ένα
επιπλέον εχέγγυο διαφάνειας και κατευθύνει το Υπουργικό Συµ-
βούλιο σε επιλογές γενικότερης αποδοχής, σε επιλογές δικαιο-
λογηµένες µε βάση την αξιοκρατία, την αρχαιότητα, το δικαστικό
έργο, αλλά και την απήχηση των υποψηφίων στον δικαστικό και
τον νοµικό κόσµο. Και αυτό θα συµβεί, διότι οι εισαγγελείς και οι
δικαστές είναι βέβαιο ότι ξέρουν καλύτερα από τον οποιονδή-
ποτε άλλον τα επιστηµονικά προσόντα, την αξιοσύνη και τη δια-
δροµή των συναδέλφων τους. 

Έτσι, λοιπόν, στο πλαίσιο της συνταγµατικής τάξης το παρόν
σχέδιο νόµου επιχειρεί να αλλάξει ένα σύστηµα επιλογής που
άφηνε περιθώρια κατάχρησης εξουσίας. Αυτό συνέβη κατά
κόρον από τον ΣΥΡΙΖΑ, που αποτελεί σήµερα διαπρύσιο κήρυκα
του κράτους δικαίου όχι µόνο διότι στις σχετικές κρίσεις υπήρξε
βάναυση παραβίαση της αρχαιότητας ούτε διότι η τότε πρό-
εδρος του Αρείου Πάγου, την εποµένη της αφυπηρετήσεώς της
τοποθετήθηκε ως σύµβουλος του πρώην Πρωθυπουργού -εδώ,
βέβαια, είναι και σηµαντικό να ανοίξει το κεφάλαιο και να δούµε
και τους περιορισµούς στη δραστηριότητα των ανώτατων δικα-
στών µετά τη συνταξιοδότησή τους- όσο κυρίως, διότι ο ΣΥΡΙΖΑ
είχε επιχειρήσει το 2019 να αλλάξει την ηγεσία της δικαιοσύνης,
πριν τη λήξη της θητείας της, λίγες µόλις ηµέρες πριν από τις
εκλογές και όταν είχε χάσει πλέον τη δηµοκρατική και συνταγ-
µατική νοµιµοποίηση να λαµβάνει αποφάσεις για υποθέσεις που
δεν έχουν επείγοντα χαρακτήρα, µεθόδευση που συνιστούσε
προφανή καταδολίευση του πνεύµατος και του γράµµατος του
Συντάγµατος. Και είναι γεγονός ότι σπάνια µπορεί να συναντήσει
κανείς στα κοινοβουλευτικά µας ήθη µια τόσο προκλητική περι-
φρόνηση του Συντάγµατος. 

Αυτό είχε ως αποτέλεσµα ο τότε Πρόεδρος της Δηµοκρατίας
να αρνηθεί τη συνυπογραφή και να επιστρέψει ανυπόγραφα για
πρώτη φορά τα προεδρικά διατάγµατα που παραβίαζαν κατά-
φωρα τη συνταγµατική νοµιµότητα. Για τους λόγους αυτούς είναι
σηµαντική η υπερψήφιση του άρθρου 27, που προσεγγίζει το ευ-
ρωπαϊκό κεκτηµένο, ιδιαίτερα διότι ανοίγει έτσι µια συζήτηση εν
όψει της συνταγµατικής Αναθεώρησης που αποτελεί µια ιστορική
ευκαιρία για µεγάλες θεσµικές µεταρρυθµιστικές τοµές για την
ενίσχυση του κοινοβουλευτισµού και την ενδυνάµωση του κρά-
τους δικαίου. Σήµερα µε το άρθρο 27, γίνεται το πρώτο βήµα. Η
αρχή είναι πάντα σηµαντική και έχει αξία να είµαστε όλοι µαζί.
Γι’ αυτό σας καλούµε να υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο. 
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Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ενηµερώνω όλους
ότι µετά από κάποιες διαγραφές που είχαµε έχουν αποµείνει τέσ-
σερις συνάδελφοι για να ολοκληρωθεί ο κατάλογος.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Ραλλία Χρηστίδου από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν δεν συναν-

τούσαµε το παράδειγµα της στρεβλής, κακής νοµοθέτησης στην
πλειοψηφία των σχεδίων νόµων αυτής της Κυβέρνησης, της πα-
ρούσας και της προηγουµένης, δηλαδή της κυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας, θα µπορούσαµε σίγουρα να υποστηρίξουµε
πως το Υπουργείο Δικαιοσύνης αποτελεί µία ιδιαιτερότητα και
τελικά φαίνεται πως απλώς διατηρεί τα πρωτεία. 

Ποια πρωτεία; Τα πρωτεία στη κατάθεση αποσπασµατικών νο-
µοσχεδίων, που το κείµενό τους από άκρη σε άκρη χαρακτηρί-
ζεται από προχειρότητες και βιασύνη, δυστυχώς. Πριν µερικές
ηµέρες, την προ-προηγούµενη εβδοµάδα, κατά τη συζήτηση
ενός ακόµα νοµοσχεδίου του Υπουργείου Δικαιοσύνης, βρεθή-
καµε πάλι στην ίδια δυσάρεστη θέση, αντιµετωπίζοντας την ίδια
ακριβώς πραγµατικότητα. Τότε πάλι δεν δόθηκε ο απαραίτητος
χρόνος στη διαβούλευση, αποκλείοντας επιστηµονικούς φορείς
και τον νοµικό κόσµο της χώρας, από µία ουσιαστική και γόνιµη
συζήτηση. 

Σήµερα συνεχίζουµε στο ίδιο έργο θεατές, µε την Ένωση Δικα-
στικών Λειτουργών του Συµβουλίου της Επικρατείας να δηλώνει
ότι δεν τέθηκε το νοµοσχέδιο υπ’ όψιν της Γενικής Συνέλευσης
των µελών για τεχνικά ζητήµατα, ενώ ο Δικηγορικός Σύλλογος µί-
λησε για έλλειψη διαλόγου µε το Δικηγορικό Σώµα και µάλιστα για
ένα σχέδιο νόµου που φαίνεται πως εξυπηρετεί συµφέροντα τρα-
πεζών και funds, ελαχιστοποιώντας την προστασία του οφειλέτη
για χάρη της ταχύτητας. 

Το δεύτερο µέρος µάλιστα του παρόντος νοµοσχεδίου είναι
νοµοτεχνικά αποτελούµενο από εµβαλωµατικές διατάξεις, συ-
σκοτίζοντας τον Αστικό Κώδικα και τον εταιρικό νόµο, µε συνέ-
πεια να δηµιουργεί συγχύσεις και παραλείψεις. Το γεγονός αυτό
σας το επεσήµανε και η πρόεδρος της Ένωσης Αστικολόγων, µε-
ταθέτοντας τις ενστάσεις και τους δισταγµούς της Ένωσης για
το θέµα της τάξης του ενεχύρου, ζήτηµα που είναι πάρα πολύ
σηµαντικό. 

Στο παρόν νοµοσχέδιο προκύπτουν για ακόµη µία φορά ση-
µαντικά ζητήµατα προστασίας προσωπικών δεδοµένων. Όλες οι
συµβάσεις ενεχύρου θα καταχωρούνται σε αυτό το ειδικό µη-
τρώο που δηµιουργείται. Και για να καταλάβει ο κόσµος περί
τίνος πρόκειται, θα µπορούν όλοι να κάνουν έρευνα για να δουν
τι έχει βάλει ο καθένας από εσάς ενέχυρο, καταργώντας στην
ουσία το τραπεζικό απόρρητο. Είναι δεδοµένο πως η συλλογή
όλων των ενεχύρων σε ένα κεντρικό ηλεκτρονικό σύστηµα θα
επιτρέπει στις τράπεζες εντός δέκα ηµερών -σηµειώστε τον
αριθµό, δέκα ηµέρες- και χωρίς δικαστικές διαδικασίες, να προ-
χωρούν σε κατασχέσεις όταν ο δανειολήπτης φαίνεται στο σύ-
στηµα πως δεν είναι συνεπής. 

Τι µας λέτε δηλαδή εδώ; Ότι θα παραβλέψουµε τις δικαστικές
διαδικασίες, προσφέροντας στα funds και στις τράπεζες ακόµα
ένα δώρο εξ ουρανού, για να µπορούν να προχωρούν σε fast
truck διαδικασίες, σε fast truck κατασχέσεις ληξιπρόθεσµων ενε-
χύρων, δίνοντας µόνο δέκα ηµέρες στον δανειολήπτη. Και ειλι-
κρινά ρωτάµε, ειλικρινά, θεωρείτε ότι αυτό το δεκαήµερο είναι
εύλογο χρονικό διάστηµα για τη διεκπεραίωση αυτών των υπο-
θέσεων; Δέκα ηµέρες µόνο; Διότι οι τράπεζες, προφανώς, το θε-
ωρούν εύλογο χρονικό διάστηµα, εσείς; Απ’ ό,τι φαίνεται, το
θεωρείτε και εσείς εύλογο. 

Επιπλέον, ειπώθηκε και στις επιτροπές ότι το Μητρώο Ενεχύ-
ρων έπρεπε να υλοποιηθεί από το ΓΕΜΗ και όχι από το Ελληνικό
Κτηµατολόγιο, το οποίο επιπρόσθετα δεν µας δίνει εχέγγυα
ορθής λειτουργίας και εκτέλεσης του έργου. Στο ΠΔ5 του 2022
προβλέπεται ότι στις αρµοδιότητες της διεύθυνσης εταιρειών
που τηρεί το ΓΕΜΗ είναι η τήρηση και παρακολούθηση της λει-
τουργίας του Μητρώου Πλασµατικών Ενεχύρων και Απαιτήσεων. 

Αντίστοιχες ενστάσεις ακούστηκαν και κατά την ακρόαση των
φορέων για τη µεταφορά του µητρώου στο νοµικό πρόσωπο δη-

µοσίου δικαίου «ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ», που εφεξής θα
έχει στην ευθύνη του χωράφια, κτήµατα, διαγράµµατα, µαζί µε
ενέχυρα και εταιρικές απαιτήσεις. Επίσης, υπάρχει και το ΕΛΚΑΤ
που το µόνο που θα δηµιουργήσει στις εταιρείες είναι διπλό
κόπο, δύο στάσεις για δύο εγγραφές, διπλά έξοδα, διπλή γρα-
φειοκρατία. 

Σχετικά µε τη διατύπωση γνώµης -και θα ολοκληρώσω µε
αυτό- για τις προαγωγές προέδρων και αντιπροέδρων του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας, του Αρείου Πάγου και του Ελεγκτικού
Συνεδρίου, καθώς και του εισαγγελέα του Αρείου Πάγου, προ-
χωράτε σε µία ακόµα µερική, αποσπασµατική ενέργεια, θα
πούµε, που όπως σας εξήγησαν οι αρµόδιοι φορείς, πραγµατο-
ποιείται µε λάθος τρόπο. Αυτή η συζήτηση οφείλει να ανοίξει
κατά την εκκίνηση του διαλόγου για τη συνταγµατική Αναθεώ-
ρηση, διότι αποτελεί µείζον θέµα συνταγµατικού ενδιαφέροντος. 

Η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων στο υπόµνηµα που κατέ-
θεσε αναφέρει: «Διαχρονικό αίτηµα της Ένωσης είναι η συνταγ-
µατική αλλαγή του τρόπου επιλογής της ηγεσίας της δικαιο-
σύνης. Το Δικαστικό Σώµα δεν θα πρέπει να περιοριστεί στη συµ-
βουλευτική γνώµη προς την Κυβέρνηση, αλλά να έχει την ουσια-
στική δυνατότητα προεπιλογής των υποψηφίων». Μάλιστα.
Εσείς, όµως, επιλέγετε αυτή τη νοµοθετική διαδικασία µε περιε-
χόµενο µόνο τη διατύπωση γνώµης. Ακόµα, λοιπόν, κι αν δεχό-
µαστε τη γνώµη σας, την πρότασή σας, θα πρέπει να εξηγήσετε
γιατί αφήσατε εκτός τους δικηγόρους για ακόµη µία φορά. Κά-
νετε λόγο για διατύπωση γνώµης και µόνο. Ο ίδιος ο πρόεδρος
του Δικηγορικού Συλλόγου χαρακτήρισε την παράλειψη αυτή βα-
ρύτατη παράλειψη και βαθύτατη προσβολή για τους δικηγόρους.
Έτσι είπε. 

Το νοµοσχέδιο αυτό -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- δηµιουργεί
εύλογες ανησυχίες για κινδύνους καταχρηστικής πρακτικής από
funds και τράπεζες, οι οποίοι θα µπορούν να εκµεταλλεύονται
την εξάρτηση των δανειοληπτών από την πίστωση, επιβάλλοντας
υπερβολικούς όρους και προβαίνοντας σε fast truck κατασχέ-
σεις. Δεν παρέχει καµµία προστασία στους πολίτες, παραχωρών-
τας πρόσβαση ευαίσθητων προσωπικών δεδοµένων αδιακρίτως,
αποµακρύνει οφειλέτες και µικροµεσαίες επιχειρήσεις λόγω αυ-
ξηµένης οικονοµικής επιβάρυνσης και πολυδαίδαλων διοικητικών
διαδικασιών από τη χρήση αυτού του πλαισίου. 

Και ξέρετε κάτι; Οφείλετε να υπηρετείτε τους Έλληνες πολίτες
συνολικά και όχι µόνον έναν κλάδο, τραπεζίτες, funds και δεν
ξέρω εγώ τι άλλο. Και, δυστυχώς, φαίνεται ότι το µήνυµα των
εκλογών δεν έφτασε στα αυτιά σας. Ευθύνη, λοιπόν, και καθήκον
της Αντιπολίτευσης και της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, δη-
λαδή, δικό µας είναι την επόµενη φορά, το µήνυµα των πολιτών
να είναι εκκωφαντικό για εσάς και πανηγυρικό για την κοινωνική
πλειοψηφία. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε. 
Ο λόγος θα δοθεί τώρα στον κ. Αλέξανδρο Μαρκογιαννάκη

από τη Νέα Δηµοκρατία και θα ακολουθήσουν οι Κοινοβουλευτι-
κοί Εκπρόσωποι. 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα ακόµα νοµοσχέδιο του

Υπουργείου Δικαιοσύνης, το τέταρτο µέσα σε λίγους µήνες, αν
θυµάµαι καλά, είναι το αντικείµενο της σηµερινής µας συζήτησης
και ψήφισης της Ολοµέλειάς µας. Και έχει αξία η επισήµανση
αυτή, γιατί ακριβώς αποδεικνύει την συνεχή προσπάθεια της Κυ-
βέρνησης να µεταρρυθµίσει τη δικαιοσύνη, όπως αυτή αποτυ-
πώνεται µε το πλήθος των νοµοθετηµάτων µέσα σε τόσο
σύντοµο χρονικό διάστηµα. 

Άλλωστε, θα έχετε δει ότι µας περιµένει ακόµα ένα σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης, το οποίο µόλις προ ηµερών
κατατέθηκε στη δηµόσια διαβούλευση. Είναι δεδοµένο, εποµέ-
νως, το µεγάλο βάρος που δίνει η Κυβέρνηση στη βελτίωση της
λειτουργίας της δικαιοσύνης και δικαίως. Από τη σωστή και απο-
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τελεσµατική λειτουργία της δικαιοσύνης εξαρτώνται πολλά, από
τη δηµοκρατική σταθερότητα της πολιτείας έως και την ευηµερία
των πολιτών. 

Μέσα από τη δικαιοσύνη κατακτιέται η εµπιστοσύνη των πολι-
τών στους θεσµούς και µέσα από τον εκσυγχρονισµό του νοµι-
κού πλαισίου δίνονται λύσεις στα προβλήµατα των πολιτών. Τα
λέω αυτά, διότι στο σηµερινό σχέδιο νόµου ξεχωρίζουν τα δύο
κρίσιµα σηµεία όπου οι περιλαµβανόµενες ρυθµίσεις κάνουν
ακριβώς αυτό που ανέφερα πριν, ενισχύουν την εµπιστοσύνη των
πολιτών στην ανεξαρτησία της δικαιοσύνης και διευκολύνουν τις
ζωές των πολιτών στο κοµµάτι της οικονοµικής τους δραστηριό-
τητας. 

Θα ξεκινήσω από το δεύτερο και αναφέροµαι στις προβλέψεις
των άρθρων 5 έως 26 του Μέρους Β;, όπου µε αυτά τα άρθρα
επιχειρείται ένας σαρωτικός εκσυγχρονισµός του νοµικού πλαι-
σίου γύρω από το ενέχυρο. Προφανώς και εδώ έχουµε να κά-
νουµε µε ένα αρκετά ειδικό θέµα, που ακούγεται κάπως βαρύ
στα αυτιά µη νοµικών, και εγώ δεν είµαι νοµικός, ωστόσο αφορά
όψεις της καθηµερινότητας των πολιτών, στο σκέλος πιο συγκε-
κριµένα των οικονοµικών τους δραστηριοτήτων. 

Ο βασικός στόχος του Υπουργείου Δικαιοσύνης µε τις συγκε-
κριµένες διατάξεις, είναι η αντιµετώπιση των προβληµάτων που
εντοπίζονται στον τοµέα της παροχής πιστώσεων και χρηµατο-
δοτήσεων. 

Τα στοιχεία δείχνουν ότι στη χώρα µας υπάρχει σοβαρή αδυ-
ναµία στην πρόσβαση σε πιστώσεις και σηµαντική δυσχέρεια σε
χρηµατοδότηση µέσω της παροχής εξασφαλίσεων σε κινητά. Και
εδώ αναφερόµαστε, για παράδειγµα, σε ονοµαστικές µετοχές
ανωνύµου εταιρείας. Αυτό το δεδοµένο έχει σηµαντικά αρνητικό
αντίκτυπο και για την ανάπτυξη, την επιχειρηµατικότητα και τε-
λικά την ευηµερία των συµπολιτών µας. 

Τι προτείνει, λοιπόν, ως νοµοθέτης το Υπουργείο Δικαιοσύνης
για την αντιµετώπισή του; Μια σειρά από νέες ρυθµίσεις για τη
σύσταση και την είσπραξη ενεχύρου και κυρίως τη θεσµοθέτηση
ενιαίου ηλεκτρονικού µητρώου καταχώρησης και υποχρεωτικής
εγγραφής των συµβάσεων ενεχύρου. Ο εκσυγχρονισµός του νο-
µικού πλαισίου συνιστάται ιδιαίτερα στο ότι εισάγεται η δυνατό-
τητα σύστασης ενεχύρου σε δικαίωµα ή χρηµατική απαίτηση,
καθώς και σε µη χρηµατική απαίτηση για µεταβίβαση της κυριό-
τητας κινητού, η οποία διενεργείται µε συµφωνία µε τη χρήση
ενός ιδιωτικού ή ενός ηλεκτρονικού εγγράφου που καταχωρίζε-
ται στο Ηλεκτρονικό Μητρώο Ενεχύρων. 

Και αυτό ακριβώς το Ηλεκτρονικό Μητρώο είναι µία µεγάλη
καινοτοµία, µε φορέα διαχείρισης την εταιρεία του Ελληνικού
Κτηµατολογίου. Έως σήµερα η έλλειψη ενιαίας ψηφιακής πλατ-
φόρµας για την εγγραφή και τη δηµοσιότητα ασφαλειών προκα-
λούσε ασάφειες και ανασφάλεια στον µέσο συναλλασσόµενο. Η
δηµιουργία του Ηλεκτρονικού Μητρώου καλύπτει αυτά τα κενά
και αντιµετωπίζει τα προβλήµατα που προκύπτουν. Κυρίως όµως,
µε την ύπαρξη δηµοσιότητας και µητρώου ενεχύρων, θα υπάρξει
διαφάνεια στη διαδικασία και θα διευκολυνθούν όλοι οι εµπλε-
κόµενοι. 

Έρχοµαι τώρα στο άλλο σηµείο του νοµοσχεδίου που είναι
εξαιρετικής σηµασίας. Αναφέροµαι στο άρθρο 27 του σηµερινού
νοµοσχεδίου. Με αυτό το άρθρο έχουµε την εισαγωγή µιας πρω-
τοποριακής διαδικασίας για την επιλογή της ηγεσίας της δικαιο-
σύνης. Για πρώτη φορά στη θεσµική ιστορία του σύγχρονου
ελληνικού κράτους εισάγεται διάταξη που προβλέπει ότι για την
επιλογή της ηγεσίας της δικαιοσύνης θα λαµβάνεται υπ’ όψιν και
η πρόταση της διοικητικής ολοµέλειας των τριών Ανωτάτων Δι-
καστηρίων, δηλαδή του Αρείου Πάγου, του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας και του Ελεγκτικού Συνεδρίου. 

Η γνώµη θα προκύπτει κατόπιν µυστικής ψηφοφορίας των
µελών της και αποστέλλεται στον Υπουργό πριν από τη διατύ-
πωση γνώµης της Διάσκεψης των Προέδρων της Βουλής. Ακόµα,
ειδικότερα, για την προαγωγή του εισαγγελέα του Αρείου Πάγου
ζητείται από τον Υπουργό Δικαιοσύνης και η γνώµη της Ολοµέ-
λειας της Εισαγγελίας του Αρείου Πάγου σε µία ανάλογη διαδι-
κασία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο εκσυγχρονισµός της νοµοθε-
σίας και η µεταρρύθµιση της δικαιοσύνης είναι αποδεδειγµένα

µία εκ των προτεραιοτήτων της Νέας Δηµοκρατίας και της Κυ-
βέρνησης. Η ένταση του έργου του Υπουργείου Δικαιοσύνης
είναι ο αδιάψευστος µάρτυρας αυτού. 

Σήµερα καλούµαστε να εγκρίνουµε ένα ακόµα σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Δικαιοσύνης, το οποίο προσαρµόζει στις απαιτή-
σεις της εποχής τα περί ενεχύρου µε σηµαντική και ουσιαστική
παρέµβαση, αυτή της εισαγωγής ψηφιακών εργαλείων, µε την κα-
θιέρωση δηλαδή του Ηλεκτρονικού Μητρώου Ενεχύρων. Συνιστά
µια ιστορική τοµή για τη λειτουργία του θεσµού της δικαιοσύνης,
καθώς εφεξής η ίδια η ιεραρχία της ελληνικής δικαιοσύνης θα
παίρνει µέρος στην επιλογή της ηγεσίας της µε την κατάθεση γνώ-
µης πριν από τη γνώµη της Διάσκεψης των Προέδρων της Βουλής. 

Πρόκειται, εποµένως, για ένα νοµοσχέδιο το οποίο παρεµβαί-
νει θετικά σε πολλά επίπεδα και για τους πολίτες αλλά και για
την πολιτεία. Κυρίως, όµως, ενισχύει την ανεξαρτησία της δικαιο-
σύνης, θωρακίζοντας τον θεσµό και αυξάνοντας την εµπιστο-
σύνη των πολιτών σε αυτή. Στις στιγµές που ζούµε, κατά τις
οποίες η δηµοκρατία και οι θεσµοί δέχονται σε όλα τα µήκη και
τα πλάτη της γης µια οργανωµένη και µεθοδευµένη επίθεση από
τους εχθρούς, µε στόχο την απαξίωσή τους, οφείλουµε να στα-
θούµε αποφασιστικά απέναντι σε αυτούς, να καταπολεµήσουµε
τις δυσλειτουργίες, να βελτιώσουµε την αποτελεσµατικότητα
των θεσµών, να εξυψώσουµε το κύρος της δηµοκρατίας και αυτό
κάνει ακριβώς το συγκεκριµένο νοµοθέτηµα, το οποίο σας καλώ
και να υπερψηφίσουµε. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε. Τον λόγο τώρα θα πάρει ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Ξανθόπουλος. Θα ακολουθήσει
ένας συνάδελφος οµιλητής και µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος της Νέας Δηµοκρατίας.

Παρακαλώ, κύριε Ξανθόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι 18 Ιουλίου και νοµίζω στη

σκέψη αλλά και στις καρδιές όλων µας υπάρχει το οδυνηρό απο-
τύπωµα αυτού που συνέβη πριν από πενήντα χρόνια στην Κύπρο,
όπου το πραξικόπηµα κατά του νόµιµα εκλεγµένου Προέδρου
Μακαρίου άνοιξε την όρεξη της Τουρκίας και στις 20 Ιουλίου, ου-
σιαστικά, καταλύθηκε η ανεξαρτησία της Κυπριακής Δηµοκρα-
τίας. 

Ουσιαστικά από τότε υπάρχει µια χαίνουσα πληγή και θέλω να
πω και να υπενθυµίσω σε όλους τους τόνους ότι δεν πρόκειται
για µία ελληνοτουρκική διαφορά. Πρόκειται για µία σαφή παρα-
βίαση του Διεθνούς Δικαίου, διότι ένα ανεξάρτητο κράτος -
µέλος της διεθνούς κοινότητας έχει χάσει τη µισή του έκταση
από την απόβαση που πραγµατοποίησαν τα τουρκικά στρατεύ-
µατα. 

Είναι ένα θέµα το οποίο ταλανίζει τον Ελληνισµό, είναι ένα
πρόβληµα µε το οποίο καλούµαστε να αναµετρηθούµε και εµείς
και οι επόµενοι από εµάς, αλλά είναι ένα θέµα το οποίο δεν θα
το αφήσουµε. Διότι είναι ένα θέµα που δεν έχει σχέση απλώς µε
την αποκατάσταση της νοµιµότητας του Διεθνούς Δικαίου, αλλά
έχει σχέση απόλυτη µε την ελευθερία των αδελφών µας Κυ-
πρίων. 

Και µε την έννοια αυτή και ως ελληνικό πολιτικό σύστηµα και
ως Έλληνες πολίτες, αλλά και ατοµικά ο καθένας µας, οφείλουµε
να προσπαθούµε να κρατάµε άσβεστη τη φλόγα της κατοχής της
Κύπρου και σαφώς να επαναφέρουµε το θέµα σε όλα τα διεθνή
φόρα. 

Είναι προφανές ότι την πρώτη ευθύνη την έχει η εκάστοτε κυ-
βέρνηση, αλλά από κανέναν από εµάς -και µιλάω όχι µόνο για
τους Βουλευτές, αλλά και για τους πολίτες- δεν περισσεύει αυτή
η ευθύνη. Έχουµε όλοι το µερίδιο της ευθύνης µας να έχουµε
το κυπριακό, την απελευθέρωση της Κύπρου, την αποµάκρυνση
και του τελευταίου ξένου στρατιώτη από τα εδάφη της Κυπρια-
κής Δηµοκρατίας ως έναν στόχο ο οποίος δεν παραγράφεται και
δεν υπονοµεύεται και δεν υποβαθµίζεται µάλλον ποτέ. 

Έρχοµαι στα του νοµοσχεδίου τώρα. Και ειλικρινά, επειδή διε-
τέλεσα δικηγόρος -πρόσφατα αφυπηρέτησα- και είµαστε αρκε-
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τοί δικηγόροι εδώ, προσπαθώ να καταλάβω τον δικαιολογητικό
λόγο αυτής της νοµοθετικής παρέµβασης. Διότι, κυρίες και κύ-
ριοι -και απευθύνοµαι κυρίως στους συναδέλφους- θέλετε να
τροποποιήσετε, να εκσυγχρονίσετε όπως λέτε, τον θεσµό του
ενεχύρου. Πολύ ωραία. Γιατί δεν το κάνετε µε το νοµοτεχνικά
ορθό τρόπο να τροποποιήσετε τις διατάξεις του Αστικού Κώδικα
που αναφέρονται στο ενέχυρο, έτσι ώστε και να γίνει µια δουλειά
σε βάθος και κυρίως να υπάρχει µια ασφάλεια δικαίου;

Ανοίγω παρένθεση εδώ για να πω ότι ανάλογα προβλήµατα
αντιµετωπίζουν οι εν ενεργεία συνάδελφοι στα ποινικά ακροατή-
ρια, όπου πρέπει να έχουν τέσσερις κώδικες επάνω στα έδρανα
για να βρουν κάθε φορά ποια διάταξη ισχύει και τι ποινή επαπει-
λείται. Κάτι ανάλογο θα γίνει και εδώ µε τον θεσµό του ενεχύρου,
γιατί ακριβώς δεν τροποποιείτε τα οικεία άρθρα του Αστικού Κώ-
δικα, ουσιαστικά έχουµε µία παράλληλη νοµοθέτηση και όσοι
έχουµε υπηρετήσει στη δικαιοσύνη ξέρουµε πολύ καλά ότι ένας
από τους λόγους της κακής απονοµής της δικαιοσύνης είναι
ακριβώς ότι δεν είναι πολύ σαφές κάθε φορά ποια διάταξη νόµου
εφαρµόζεται. 

Και αυτό γίνεται ακριβώς διότι η Κυβέρνηση νοµοθετεί µε τη
λογική του «µια στο καρφί και µια στο πέταλο». Και αυτό, βε-
βαίως, δεν αποτελεί ορθή νοµοθέτηση. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ; Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Φοβούµαι, µε βάση τη συζήτηση που προηγήθηκε αλλά και την
αντιπαράθεση των επιχειρηµάτων, ότι η πρώτη και µόνη σας έν-
νοια είναι η άµεση εισπραξιµότητα των απαιτήσεων των τραπε-
ζών και των funds, οι οποίες απαιτήσεις έχουν εξασφαλιστεί µε
το ενέχυρο. Και µπροστά σε αυτήν τη λαχτάρα των τραπεζών να
πάρουν σύντοµα, άκοπα και χωρίς προϋποθέσεις ό,τι θεωρούν
ότι τους οφείλετε, καταστρατηγείτε βασικές αρχές του δικαίου,
δηµιουργείτε ένα παράλληλο νοµικό σύµπαν, δυσκολεύετε τους
νοµικούς και βεβαίως βλάπτετε ουσιωδώς τους πολίτες.

Γιατί σε τελική ανάλυση, όπως ειπώθηκε και προηγουµένως,
καθήκον όλων µας εδώ είναι να νοµοθετούµε επ' αγαθώ της ελ-
ληνικής πολιτείας, των Ελλήνων πολιτών. Βεβαίως, υπάρχουν
επιλογές πολιτικές, ιδεολογικές, ταξικές -θα έλεγα εν πολλοίς-,
όµως η στόχευση θα πρέπει να είναι το σύνολο του ελληνικού
λαού. Και µε τη διαδικασία που ακολουθείται τουλάχιστον για το
ενέχυρο σήµερα µας πείθετε για ακόµη µια φορά ότι η αποσπα-
σµατική, επιλεκτική και επιµέρους νοµοθέτηση αποτελεί επιλογή
σας, στρατηγική, γιατί ακριβώς δεν τολµάτε να αναµετρηθείτε
µε το εύρος, το βάθος και τη δυσκολία των προβληµάτων, αλλά
κοιτάζετε να τακτοποιήσετε «εική και ως έτυχεν» τα προβλήµατα
που αναφύονται µπροστά µας.

Κατατέθηκε -και το είπε και ο εισηγητής, ο αγαπηµένος φίλος
Αλέξανδρος Αυλωνίτης- ότι η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βου-
λής έχει εκφράσει ενστάσεις, επιφυλάξεις, αντιρρήσεις και µο-
λονότι αυτό το κείµενο της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της
Βουλής είναι στη διάθεση όλων µας, δεν ακούµε από την πλευρά
των συναδέλφων της Πλειοψηφίας να ψελλίσουν κάποια επιχει-
ρήµατα, να αντιτείνουν κάποια στοιχεία. Και πιστεύω ότι αυτή η
παράλειψη είναι αν όχι εσκεµµένη, τουλάχιστον οµολογία αδυ-
ναµίας, διότι ακριβώς τα επιχειρήµατα που είναι στο κείµενο της
Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής είναι τεκµηριωµένα και
χρειάζεται να απαντηθούν ένα προς ένα. 

Έρχοµαι τώρα ακροθιγώς να πω δύο πράγµατα, γιατί τα ανέ-
φερε ο εισηγητής µας, σε ό,τι αφορά τα επιµέρους στοιχεία του
Κτηµατολογίου. Έχουµε µία επιλογή η οποία ξενίζει όλους εµάς
που είµαστε νοµικοί, ότι ουσιαστικά η διαδικασία του ενεχύρου,
αυτό που λέµε «η πλατφόρµα του ενεχύρου» πηγαίνει στον
φορέα λειτουργίας που είναι το Εθνικό Κτηµατολόγιο. Μολονότι,
δηλαδή, το Εθνικό Κτηµατολόγιο είναι φορέας διαχείρισης των
περιουσιακών στοιχείων που έχουν σχέση µε τα ακίνητα, ενσω-
µατώνεται στη δική του ευθύνη και αυτό που έχει σχέση µε τα κι-
νητά. Αυτό από µόνο του αποτελεί παράγοντα δυσλειτουργίας
και αρρυθµίας. Δεν ξέρω αν θα έχουµε δογµατικού χαρακτήρα
προβλήµατα. Θα φανούν στην πράξη, όταν διάφορες αντιδικίες
θα φτάσουν στο ανώτατο επίπεδο, αλλά το να προσπαθείτε να
εντάξετε τη διαδικασία το θεσµό του ενεχύρου στο Εθνικό Κτη-
µατολόγιο, το οποίο είναι εξ ορισµού προορισµένο για τα ακί-

νητα, δείχνει τουλάχιστον µια σύγχυση. Για να µην επισηµάνω τις
αρρυθµίες, τις δυσκολίες και την προβληµατική λειτουργία στο
µεγάλο µέρος του Εθνικού Κτηµατολογίου.

Παρακολουθήσαµε στη διάσκεψη των φορέων την παρουσία
του προέδρου του Κτηµατολογίου, ο οποίος µου θύµισε την πε-
ρίφηµη ατάκα «όλα καλά, όλα ανθηρά» σε µια πραγµατικότητα
που ζουν οι συναλλασσόµενοι και κυρίως οι συνάδελφοι δικηγό-
ροι. Και σε αυτό τον προβληµατικό θεσµό του Κτηµατολογίου
προσθέτετε ένα ολότελα ξένο θεσµό, όπως είναι το ενέχυρο, µε
την ελπίδα ότι θα βελτιωθεί η κατάσταση και θα υπηρετηθεί κα-
λύτερα το συµφέρον των πολιτών. Μένει να το δούµε. 

Η υποχρέωση, όµως, δική µας είναι να επισηµάνουµε αυτήν
την αντίφαση και κυρίως να σας υποδείξουµε και να αποδείξουµε
στον ελληνικό λαό ότι αυτού του τύπου η νοµοθέτηση δεν έχει
σχέση µε αυτήν καθαυτή την ουσιαστική απονοµή της δικαιοσύ-
νης, µε αυτήν καθαυτή την οικονοµική πρόοδο που επικαλείστε
ότι θα υπάρξει µε τον εκσυγχρονισµό του θεσµού του ενεχύρου
και γι’ αυτόν τον λόγο έχετε την πλήρη ευθύνη. 

Θέλω να κλείσω αναφερόµενος σε αυτό που από το πρωί εκ-
θειάζετε όλοι οι Βουλευτές της Πλειοψηφίας, ενώ πρόκειται για
µία εντελώς επικοινωνιακή και άνευ περιεχοµένου πρωτοβουλία.
Μιλάµε για το άρθρο 27 και για την αλλαγή µέχρι τώρα του τρό-
που εκλογής των ανωτάτων δικαστηρίων. Διαβάζω, λοιπόν, από
την παράγραφο 3 του νοµοθετικού κειµένου ότι ζητείται από τον
Υπουργό Δικαιοσύνης η γνώµη της ολοµέλειας του οικείου ανω-
τάτου δικαστηρίου. Να το κρατήσουµε αυτό λοιπόν: είναι η
γνώµη. 

Θέλω να πω, κατ’ αρχάς, θεωρητικά και εµείς είµαστε υπέρ
της επιλογής της ηγεσίας της δικαιοσύνης από την εκτελεστική
εξουσία, γιατί είναι ο µόνος τρόπος µέσα από τον οποίο αρδεύε-
ται ουσιαστικά µέσα από την αρχή της λαϊκής κυριαρχίας το δι-
καστικό σύστηµα. Από τις τρεις εξουσίες η µόνη η οποία
παραµένει ανεπηρέαστη από την αρχή της λαϊκής κυριαρχίας
είναι η δικαστική εξουσία, η οποία είναι εντελώς ανεξάρτητη,
όπως προβλέπουν οι συνταγµατικές προβλέψεις και όχι µόνο οι
δικές µας, αλλά σειρά συνταγµάτων όλων των προηγµένων συν-
ταγµατικά κρατών, και ο µόνος τρόπος, για να µη αυτονοµηθεί η
δικαστική εξουσία και εκτός από ανεξάρτητη καταστεί και ανε-
ξέλεγκτη, είναι να επιλέγεται η ηγεσία της από την εκτελεστική
εξουσία η οποία έχει το εχέγγυο και τη νοµιµοποίηση της λαϊκής
ψήφου της λαϊκής κυριαρχίας. Εποµένως, επί της αρχής λοιπόν,
θεωρούµε ότι είναι σωστή αυτή η επιλογή. 

Και εδώ έρχεται η κριτική µας να ταιριάξει, να κουµπώσει να
συναρθρωθεί µε όσα έλεγα προηγουµένως. Παίρνετε µία πρω-
τοβουλία η οποία έχει αµιγώς επικοινωνιακό χαρακτήρα, ενώ
κατά την άποψή µας, αν θέλατε να δείτε το όποιο πρόβληµα και
να εντάξετε και το δικαστικό σώµα σε αυτήν τη διαδικασία, θα
µπορούσατε να προκαλέσετε µία συζήτηση µέσα από την οποία
θα καταλήξουµε συνολικά ως πολιτικό σύστηµα και ως κοινωνία
σε κάποια πορίσµατα. Ενδεχοµένως, να είναι µία λύση ένα εκλε-
κτορικό σώµα στο οποίο θα εκπροσωπούνται οι νοµικές σχολές,
οι δικαστικές ενώσεις, η ολοµέλεια των προέδρων των δικηγορι-
κών συλλόγων. Με αυξηµένη πλειοψηφία θα κατέληγε σε κάποια
πρόσωπα τα οποία θα ετίθεντο υπ’ όψιν του εκάστοτε Υπουργού
Δικαιοσύνης και αυτός θα τα εισηγείτο προς το Υπουργικό Συµ-
βούλιο.

Όµως, αυτά δεν τα επιδιώξατε. Φέρατε µια διάταξη µέσα από
την οποία θα καλείται η διοικητική ολοµέλεια των ανωτάτων δι-
καστηρίων να επιλέγει κάποιους δικαστές και ο εκάστοτε Υπουρ-
γός ακούει τη γνώµη αυτή και κάνει αυτό που θέλει. Αυτό,
δηλαδή, που µας παρουσιάζεται ως µεγάλη µεταρρύθµιση και
συγχρονισµό της ανάγκης του δικαστικού σώµατος να υποδει-
κνύει αλλά και της κοινωνίας να ακούει τους δικαστές είναι ένα
τεράστιο πυροτέχνηµα. 

Με αυτή την έννοια, λοιπόν, πάλι επικοινωνιακά λειτουργείτε.
Δεν κουβεντιάστηκε στην κοινωνία, δεν αποτέλεσε πεδίο προ-
βληµατισµού της κοινωνίας. Και λέω όχι µόνο πεδίο προβληµα-
τισµού, αλλά και συγκλίσεων της κοινωνίας είτε της νοµικής είτε
γενικότερα της επιστηµονικής κοινότητας, έτσι ώστε να επιτευχ-
θούν συναινέσεις σε ένα κορυφαίο ζήτηµα. Γιατί ξέρουµε πολύ
καλά όλοι ότι η λειτουργία της δικαιοσύνης είναι καθοριστικής
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σηµασίας για την ποιότητα της δηµοκρατίας. Η δικαιοσύνη απο-
τελεί το τελευταίο καταφύγιο, το ultimum refugium των πολιτών
και είναι ουσιαστικά ο µηχανισµός απορρόφησης των κοινωνικών
κραδασµών. 

Με αυτή την έννοια, λοιπόν, έχει πολύ µεγάλη σηµασία να
έχουµε µια δικαιοσύνη αντάξια του επιπέδου της δηµοκρατίας
που έχουµε κατακτήσει τα τελευταία πενήντα χρόνια. Η ευθύνη
η δική σας είναι µεγάλη ως κυβερνώσας παράταξης, γιατί δεν
αντιµετωπίζετε αυτό το θέµα µε τη σοβαρότητα που πρέπει και
φέρνετε ένα άρθρο σε ένα παντελώς άσχετο νοµοσχέδιο –κι
αυτό έχει και τη σηµειολογία του- για το οποίο επαίρεστε ότι κά-
νετε πάλι µια τοµή. 

Με αυτές τις ελάχιστες σκέψεις, λοιπόν, νοµίζω ότι είναι επι-
βαλλόµενη στάση και η θέση του ΣΥΡΙΖΑ ότι καταψηφίζει το νο-
µοσχέδιο, το οποίο δεν έχει ειρµό, συνεκτικότητα και κυρίως
στόχευση σε ό,τι αφορά τον εκσυγχρονισµό του ενεχύρου. Είναι
προφανές ότι τα επιµέρους άρθρα, στα οποία µπορεί να έχουµε

µια θετική άποψη, θα τα υπερψηφίσουµε. Στο άρθρο 27 που έχει
σχέση µε τη λειτουργία µε την εκλογή της ηγεσίας της δικαιοσύ-
νης θα ψηφίσουµε «παρών» και στην πλειονότητα των υπόλοιπων
άρθρων, όπως και επί της αρχής, ψηφίζουµε κατά. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε Πρό-

εδρε, µπορώ να έχω τον λόγο για τις νοµοτεχνικές;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να καταθέσω το κείµενο µε τις νοµοτεχνικές και να

µοιραστεί στα µέλη της Βουλής. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Γεώργιος Φλω-

ρίδης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε. Θα
διανεµηθεί στις Κοινοβουλευτικές Οµάδες. 

Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτρης Κούβελας από τη Νέα Δηµοκρα-
τία και µετά είναι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας. Θα ακολουθήσει ο κ. Παπαηλιού και ο κ. Καππάτος,
που είναι ο τελευταίος στον κατάλογο των οµιλητών.

Κύριε Κούβελα, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, εάν δεν δηµιουργώ

αναστάτωση στην κοινοβουλευτική σειρά, µπορεί να προηγηθεί
ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συγγνώµη δεν σας
άκουσα από την αρχή. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Εάν δεν δηµιουργώ αναστάτωση
στην κοινοβουλευτική τάξη, µπορεί να προηγηθεί ο Κοινοβου-
λευτικός µας Εκπρόσωπος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αυτό είναι µεταξύ
σας. Ωραία.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας, ο κ. Κατσαφάδος. Οπότε µετά θα πάρετε τον λόγο
εσείς, ο κ. Παπαηλιού και τελευταίος ο κ. Καππάτος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-
µερα ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης, το οποίο έρ-
χεται να δώσει µία λύση σε ένα αδιαµφισβήτητα παρωχηµένο
πλαίσιο, το οποίο υπάρχει γύρω από τον θεσµό του ενεχύρου.

Και πραγµατικά, αυτό το οποίο έρχεται να κάνει η Κυβέρνηση
δεν είναι τίποτα άλλο από το να εκσυγχρονίσει το συγκεκριµένο
πλαίσιο τού συγκεκριµένου θεσµού. Έρχεται να µειώσει γραφει-
οκρατικά βάρη, έρχεται να µειώσει κόστη και δαπάνες και τι έρ-
χεται να µπορέσει να βοηθήσει επί της ουσίας; Το επιχειρείν και
τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις.

Αυτό ερχόµαστε να κάνουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε
αυτό το νοµοσχέδιο, για το οποίο, δυστυχώς, η κριτική σας για
µία ακόµα φορά, όπως σε όλα τα νοµοθετήµατα τα οποία φέρνει
αυτή η Κυβέρνηση, είναι ότι είναι πρόχειρα, ότι είναι νοµοθετή-
µατα χωρίς σχεδιασµό, χωρίς στόχευση και σχέδιο και φυσικά,
ότι είναι νοµοθετήµατα τα οποία εξυπηρετούν συµφέροντα. 

Ναι, ερχόµαστε να εξυπηρετήσουµε ένα βασικό και κυρίαρχο
συµφέρον και αυτό είναι να µπορέσουµε να βοηθήσουµε την ελ-
ληνική οικονοµία, να µπορέσουµε να βοηθήσουµε το επιχειρείν
και κυρίως, τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Αυτό ερχόµαστε να
κάνουµε σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

Και πραγµατικά, απορώ πώς είναι δυνατόν να υπάρχει αµφι-
σβήτηση ακόµα και γύρω από το Ενιαίο Ηλεκτρονικό Μητρώο
Ενεχύρου. Είναι κακό που ψηφιοποιούµε όλη αυτή τη διαδικασία;
Είναι κακό που θα υπάρχει µια πλατφόρµα η οποία θα είναι κάτω
από τον έλεγχο και την εποπτεία του Κτηµατολογίου, όπου εκεί
θα µπορούν όλοι να βλέπουν τα ενέχυρα τα οποία έχουν εναπο-
θέσει και να γίνεται ακόµα πιο γρήγορα η όλη διαδικασία; 

Φυσικά, πέφτω από τα σύννεφα όταν έρχεται ο ΣΥΡΙΖΑ και µας
µιλάει για το τραπεζικό ή για το χρηµατιστηριακό απόρρητο. Χαί-
ροµαι που δείχνετε µια σπουδή γύρω από αυτούς οι οποίοι έχουν
µετοχές ή οµόλογα, αλλά θα πρέπει να καταλάβετε ότι σε όλα
τα πράγµατα δεν γίνεται να είµαστε και µε τον αστυφύλακα και
µε τον χωροφύλακα. 

Αδικώ, λοιπόν, το νοµοσχέδιο, γιατί µίλησα πάρα πολύ λίγο για
την αλλαγή του πλαισίου γύρω από το ενέχυρο. Θεωρώ και πι-
στεύω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάτι που, σε αντίθεση µε
τους υπόλοιπους Βουλευτές της Αντιπολίτευσης που αφιέρωσαν
κάτι λιγότερο από ένα λεπτό, εγώ θέλω να µιλήσω για ένα άρθρο
το οποίο πιστεύω ότι αποτελεί σταθµό για ό,τι έχει να κάνει µε
τη δικαιοσύνη στη χώρα µας. Και αυτό δεν είναι άλλο, από το
άρθρο 27 του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου. 

Στεναχωριέµαι πραγµατικά όταν ακούω Βουλευτές να το απα-
ξιώνουν τελείως και να µην του δίνουν καµµία σηµασία, γιατί όλοι
εδώ µέσα, αλλά κυρίως τα εκατοµµύρια Ελλήνων έξω από αυτή
εδώ την Αίθουσα κάθονται και αναρωτιούνται και τι λένε; Λένε
ότι θα πρέπει η ελληνική δικαιοσύνη να δρα και να λειτουργεί
ανεξάρτητα. 

Πόσες φορές έχουµε ακούσει συναδέλφους και µέσα εδώ σε

αυτήν την Αίθουσα, αλλά και έξω µε δηλώσεις, όπως και η αί-
σθηση την οποία έχει η ελληνική κοινωνία να είναι ότι, δυστυχώς,
η ελληνική δικαιοσύνη δεν λειτουργεί ανεξάρτητα. Τι ερχόµαστε
να κάνουµε µε βάση τις δυνατότητες τις οποίες µας εκχωρεί το
Σύνταγµα, γιατί δεν µπορούµε να λειτουργούµε αντισυνταγµα-
τικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Ερχόµαστε για πρώτη φορά
-µα, για πρώτη φορά- να δώσουµε το δικαίωµα στους δικαστές
να αποφασίζουν και να καταθέτουν τη γνώµη τους αναφορικά µε
τα προεδρεία των ανώτατων δικαστικών σωµάτων και µε τον ει-
σαγγελέα του Αρείου Πάγου. 

Μπορεί να γίνει κάτι διαφορετικό µε βάση το συνταγµατικό
πλαίσιο το οποίο έχουµε; Υπάρχει κάποια άλλη δυνατότητα; Δεν
υπάρχει καµµία άλλη δυνατότητα. Αυτό υπάρχει και αυτό ερχό-
µαστε και κάνουµε. Και τι µας λέτε; Μας λέτε, γιατί το κάνετε
τώρα; Μα πότε να το κάνουµε; Αυτή εδώ η Κυβέρνηση έχει δείξει
ότι έχει και τη διάθεση και την τόλµη να προχωράει σε µεταρ-
ρυθµίσεις. 

Το ίδιο ακριβώς δεν µας λέγατε και για τα µη κρατικά, µη κερ-
δοσκοπικά πανεπιστήµια; Γιατί το κάνετε τώρα; Ελάτε στη συν-
ταγµατική Αναθεώρηση να κοιτάξουµε πώς µπορεί να
αναθεωρηθεί το άρθρο 16. Εµείς τι ερχόµαστε και σας λέµε; Σας
λέµε ότι έχουµε χάσει χρόνια -όχι χρόνο, χρόνια!- από µεταρρυθ-
µίσεις οι οποίες είναι αναγκαίες και απαραίτητες, για να βοηθηθεί
η ελληνική κοινωνία και για να εκσυγχρονιστεί το πλαίσιο λει-
τουργίας αυτής της χώρας. 

Και έρχεστε και µας λέτε γιατί το κάνετε. Αυτό µπορούµε και
αυτό κάνουµε. Και το κάνουµε µε τόλµη, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, γιατί πιστεύουµε ότι η αρχή είναι το ήµισυ του παντός.
Και πραγµατικά, απορώ πώς γίνεται έξω από αυτήν εδώ την Αί-
θουσα όλα τα κόµµατα να είναι υπέρ της ανεξαρτησίας της δι-
καιοσύνης και να κατηγορούν την όποια κυβέρνηση -όταν
βρίσκονται βέβαια στην Αντιπολίτευση- ότι ποδηγετεί και χειρα-
γωγεί τη δικαιοσύνη. 

Και όπως καταλαβαίνετε, όταν θα ψηφίσουν οι δικαστές και
αυτή η γνώµη από την ψηφοφορία θα µεταφερθεί ως γνώµη στον
Υπουργό και θα πάει στο Υπουργικό Συµβούλιο, αντιλαµβάνεστε
ότι έχει µια τεράστια βαρύτητα. Και καταλαβαίνετε ότι το Υπουρ-
γικό Συµβούλιο, ο Πρωθυπουργός και Υπουργός Δικαιοσύνης
δεν µπορούν να µη λάβουν πάρα πολύ σοβαρά τη γνώµη των δι-
καστών. 

Πώς γίνεται, λοιπόν, έξω από αυτήν εδώ την Αίθουσα να ζη-
τάτε αυτό το πράγµα και όταν το φέρνουµε να το νοµοθετή-
σουµε, να το υποτιµάτε και να το υποβαθµίζετε; Ένα από τα δύο
συµβαίνει: Ή είσαστε πολύ µικρόψυχοι σε ό,τι έχει να κάνει µε
τις γενναίες µεταρρυθµίσεις τις οποίες φέρνει αυτή η Κυβέρνηση
ή επί της ουσίας, δεν το θέλετε. 

Και να σας θυµίσω µε αφορµή ένα µεγάλο στέλεχος, όπως
φαίνεται, της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, το οποίο απασχόλησε
τη δηµοσιότητα πριν από λίγο καιρό µε αυτήν την άνανδρη και
άθλια επίθεση που έκανε στη Γραµµατέα της Κεντρικής Επιτρο-
πής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μαρία Συρεγγέλα, το εξής: ο συγ-
κεκριµένος άνθρωπος, πέραν των όποιων δηλώσεων είχε κάνει,
να σας θυµίσω πόσες φορές είχε απειλήσει τα προηγούµενα
χρόνια ότι η επόµενη φορά που θα έρθει ο ΣΥΡΙΖΑ θα είναι αλ-
λιώς, γιατί θα ελέγξουµε τους αρµούς της εξουσίας. Αυτό έλεγε.
Γιατί, θα ελέγξουµε τη δικαιοσύνη. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
εµείς γιατί πιστεύουµε ότι θα έπρεπε να είχε γίνει εδώ και πάρα
πολύ καιρό και κάνουµε, όπως σας είπα, µια γενναία αρχή, ένα
µεγάλο βήµα για την ουσιαστική ανεξαρτησία της ελληνικής δι-
καιοσύνης. Δεν είναι αρκετό. Δεν είπαµε ότι λύσαµε το πρό-
βληµα. Δεν είπαµε ότι ανεξαρτητοποιήθηκε η δικαιοσύνη.
Ερχόµαστε και λέµε, όµως, ότι κάνουµε µε βάση τις συνταγµατι-
κές δυνατότητες που έχουµε, ό,τι είναι δυνατόν καλύτερο για να
µπορέσουν για πρώτη φορά οι δικαστές να έχουν άποψη γύρω
από τα όργανά τους και γύρω από αυτούς, οι οποίοι θα τους εκ-
προσωπήσουν σε ανώτατο επίπεδο. 

Και προβληµατίζοµαι, γιατί άκουσα και µία συνάδελφο της Αν-
τιπολίτευσης να λέει ότι όλα τα όργανα των δικαστών ήταν κατά
αυτής της απόφασης και διαφωνούσαν. Το αντίθετο. Δεν υπήρξε
όργανο από πλευράς των εκπροσώπων της δικαιοσύνης, το
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οποίο να µην υπερθεµάτισε, να µην ήταν αναφανδόν υπέρ της
συγκεκριµένης διάταξης και να µην λέει ότι βρίσκεται προς τη
σωστή κατεύθυνση. Γιατί αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Οπότε, µην έρχεστε να µας λέτε ότι λειτουργούµε επικοινω-
νιακά. Εµείς τα πράγµατα τα βάζουµε στη σωστή τους βάση.
Λέµε ότι κάνουµε ένα µεγάλο βήµα, κάνουµε µια αρχή. Λέµε ότι
αυτή είναι η δυνατότητα που έχουµε και, όταν θα ανοίξει η συ-
ζήτηση µετά από τέσσερα, µετά από πέντε χρόνια γύρω από τη
Συνταγµατική Αναθεώρηση, µε βάση αυτό το οποίο έχει ξεκινή-
σει, θα είµαστε αναγκασµένοι να ανοίξουµε τη συζήτηση γύρω
από το συγκεκριµένο θέµα και να δροµολογηθούν οριστικές λύ-
σεις και οριστικές αποφάσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα πως, επειδή είναι 18 Ιου-
λίου, µέσα στο καλοκαίρι προσπαθούµε να φέρουµε και να κά-
νουµε πολλά. Αυτή εδώ η Κυβέρνηση έχει πάρει µια απόφαση. Την
ώρα όπου κάποιοι προσπαθούν µε τοξικότητα να αντιµετωπίσουν
την πολιτική ζωή του τόπου, την ώρα που κάποιοι προσπαθούν να
δηµιουργούν θέµατα από το πουθενά και να βλέπουν παντού ότι
υπάρχουν µάγισσες, δράκοι και ότι εξυπηρετούµε συµφέροντα,
εµείς κάνουµε µια ουσιαστική και ειλικρινή προσπάθεια για να αν-
τιµετωπίσουµε τα προβλήµατα της ελληνικής κοινωνίας και τα
προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο κάθε Έλληνας πολίτης. 

Γι’ αυτόν τον λόγο και ο Πρωθυπουργός πριν δηµιουργηθεί το
πρόβληµα, πριν ξεσπάσει το πρόβληµα µε τα τιµολόγια που θα
έχουν να κάνουν µε το ρεύµα του Αυγούστου, ήρθε, σχεδίασε
και υλοποιούµε µε έναν τρόπο δίκαιο και σωστό, για να µην έχει
βάρη κανένας Έλληνας πολίτης και κανένα νοικοκυριό από την
αύξηση της κιλοβατώρας στην τιµή του ρεύµατος. 

Και φυσικά ήταν και αποστοµωτική απάντηση του Πρωθυπουρ-
γού, σε ό,τι έχει να κάνει µε ένα επιχείρηµα το οποίο είχατε ότι
θα γυρίσουν πίσω τα λεφτά κάποιες µικροµεσαίες επιχειρήσεις
και ότι θα τους παίρναµε πίσω τα λεφτά και ότι ήταν άνθρακες ο
θησαυρός της επιδότησης την οποία είχαµε κάνει. Λύθηκε και
αυτό το θέµα, όπως πολύ καλά γνωρίζετε, µε τον ίδιο τον Πρω-
θυπουργό να λέει ότι κανένας δεν θα επιστρέψει τίποτα σε σχέση
µε την επιδότηση την οποία είχε πάρει. 

Αυτό, λοιπόν, το οποίο εύχοµαι και ελπίζω, κλείνοντας την πα-
ρέµβασή µου, κύριε Πρόεδρε, είναι επιτέλους όλοι µαζί -γιατί
όπως είπε ο κ. Ξανθόπουλος σε δύο µέρες από σήµερα έχουµε
τη θλιβερή επέτειο από την εισβολή των τουρκικών στρατευµά-
των στη µαρτυρική Κύπρο, κλείνουµε µισό αιώνα- να αντιλη-
φθούµε και να συνειδητοποιήσουµε ότι αυτό το οποίο είναι
σηµαντικό και ωφέλιµο είναι να µπορούµε τουλάχιστον σε θέ-
µατα τα οποία αφορούν το σύνολο της κοινωνίας, σε πράγµατα
τα οποία αποτελούν µονόδροµο για τον εκσυγχρονισµό της
χώρας, να δείχνουµε µια σοβαρότητα, µια συνέπεια και να
έχουµε ένα πνεύµα και ένα κλίµα συνεργασίας. Γιατί δυστυχώς
στην ιστορία µας έχουµε ταλαιπωρηθεί πάρα πολύ από διχα-
σµούς, οι οποίοι ήταν µάταιοι και ανώφελοι και µας οδήγησαν σε
καταστροφές. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κατσαφάδο. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Δηµήτρης Κούβελας από τη Νέα Δη-
µοκρατία. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, άλλο ένα νοµο-
σχέδιο ξεχωριστής θα έλεγα σηµασίας η σηµερινή πρωτοβουλία
του Υπουργείου Δικαιοσύνης που συζητάµε, ξεχωριστής σηµα-
σίας διότι όποια παρέµβαση γίνεται για να ενισχύσουµε τη δι-
καιοσύνη στην Ελλάδα, τον θεσµό αυτόν ο οποίος πέρα από
πυλώνα της δηµοκρατίας µας -νοµίζω ότι θα συµφωνήσουµε όλοι
µέσα σε αυτήν την Αίθουσα- αποτελεί και πυλώνα οικονοµικής
ανάπτυξης, άρα και κοινωνικής ευηµερίας, όποια ψηφίδα τίθεται
στο παζλ της ενίσχυσης της απόδοσης της δικαιοσύνης στην Ελ-
λάδα είναι κάτι πολύ σηµαντικό. 

Πρόκειται για µια πολύ ξεχωριστή πρωτοβουλία και αυτή τη
δουλειά την ξεκινήσαµε το 2019 και η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας, µε Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη, θα την τε-

λειώσει, µόλις µπορέσουµε να πετύχουµε τον εξορθολογισµό δύ-
σκολων διαδικασιών, να πετύχουµε να συντονίσουµε όλες τις υγι-
είς δυνάµεις, να διευκολύνουµε το έργο των δικαστών, να
διευκολύνουµε τους δικαστικούς υπαλλήλους, η συνδροµή των
οποίων είναι απαραίτητη στη λειτουργία της δικαιοσύνης και βέ-
βαια ακούγοντας και τους υπόλοιπους παράγοντες, ανάµεσα
στους οποίους είναι και οι δικηγόροι αλλά και οι κοινωνικοί εταί-
ροι και φορείς, να συνθέσουµε τελικά την ιδανική πλατφόρµα,
στη βάση της οποίας θα κινηθεί η δικαιοσύνη τα επόµενα χρόνια
πιο αποδοτικά, πιο αποτελεσµατικά, πιο ποιοτικά. 

Και βέβαια, η δικαιοσύνη δεν παύει να είναι ένα πεδίο πολύ-
παθο, στο οποίο πολλές απόψεις, πολλές θεωρίες συγκρούονται,
όµως υπάρχει οπωσδήποτε τελικά η δυνατότητα της συναίνεσης.
Όπου πετύχαµε αυτήν τη συναίνεση και νοµοθετήσαµε µε µια
φωνή, τα πράγµατα εξελίχθηκαν προς τη σωστή κατεύθυνση και
αποτυπώνονται οι θετικές εξελίξεις αυτές σε όλους τους δείκτες
των θετικών επιδόσεων, στους οποίους η Ελλάδα σηµειώνει πρό-
οδο στον τοµέα της δικαιοσύνης. 

Για τι συζητάµε σήµερα ειδικότερα; Για τον εκσυγχρονισµό
του θεσµού του ενεχύρου, όχι τόσο συστηµατικά χρησιµοποιού-
µενο εργαλείο από τους πολίτες και τους νοµικούς τους παρα-
στάτες. Αυτό από µόνο του είναι ένας λόγος για να εκσυγχρο-
νιστεί. Αντί να συζητάµε και να βρίσκουµε κωλύµατα και επιχει-
ρήµατα πώς θα δυσκολέψουµε την εξέλιξη, νοµίζω θα έπρεπε να
εισφέρουµε θετικά για να µην πω να χειροκροτήσουµε την πρω-
τοβουλία του Υπουργείου Δικαιοσύνης. 

Τι πρόβληµα βλέπετε στην ψηφιοποίηση του ενεχύρου, στην
προσαρµογή του δηλαδή στις σύγχρονες τεχνολογικές αλλά και
οικονοµικές συνθήκες; Ένα καινούργιο πλαίσιο, προσαρµοσµένο
στα ευρωπαϊκά και διεθνή πρότυπα. Δεν ήταν ευρέως διαδεδο-
µένο αυτό το πιστωτικό µέσο. Παρουσίαζε, στην πράξη, αδυνα-
µίες αλλά και κατακερµατισµό στις πράξεις και στα βήµατα για
την ενεργοποίησή του. 

Τώρα αυτά έρχονται να συστηµατοποιηθούν, να εκσυγχρονι-
στούν και να ψηφιοποιηθούν. Αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει τελικά
λιγότερο χρόνο, µειωµένα κόστη και οπωσδήποτε -γιατί είναι ζη-
τούµενο αυτό πάντα- µεγαλύτερη ασφάλεια δικαίου στις συναλ-
λαγές. Μία από τις µεγάλες καινοτοµίες είναι η υποχρέωση
εγγραφής στο ενιαίο κεντρικό ηλεκτρονικό µητρώο ενεχύρου, το
οποίο καθιερώνεται και αυτό πλέον θα είναι και η πλατφόρµα που
θα απεικονίζει την πραγµατική κατάσταση για τον κάθε έναν
αλλά και για το κάθε ενέχυρο στην πραγµατικότητα. 

Άκουσα κάποια περίεργα, θα τα χαρακτήριζα, επιχειρήµατα
από συναδέλφους της Αντιπολίτευσης. Έρχεται, λέει, άλλο ένα
σύστηµα ψηφιακό για να µας φακελώσει. Μα, είναι δυνατόν; Θα
έπρεπε, λέει, το ενέχυρο και αυτές οι πλατφόρµες, αυτό το σύ-
στηµα, να λειτουργεί προς όφελος όλων των οφειλετών. Μα δεν
έχει λογική αυτό και πάντως είναι µακριά από τη λογική της
ασφάλειας των συναλλαγών και του δικαίου των συναλλαγών. 

Το ενέχυρο δεν έρχεται να παίξει κάποιο ρόλο υπέρ των δα-
νειστών, πιστωτών από τη µια µεριά και των οφειλετών από την
άλλη. Απλώς καταγράφει έγκυρα, ψηφιακά, ξεκάθαρα, µε ασφά-
λεια δεδοµένα, τα οποία στη συνέχεια θα διευκολύνουν τις συ-
ναλλαγές. Τίποτα περισσότερο τίποτα λιγότερο, στην
πραγµατικότητα. Όποιος θέλει να δει προβλήµατα πίσω από
αυτό νοµίζω ότι είναι σαν αυτόν που δεν θέλει να ψήσει το ψωµί
και χίλια χρόνια θα ζυµώνει. 

Για το άρθρο 27 του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου, ένα άρθρο
για το οποίο έγινε πολύς λόγος, χάρηκα που άκουσα από την
πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ διά του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου να
χαιρετίζει την εξέλιξη αυτή, την πρωτοβουλία αυτή σαν κάτι πολύ
θετικό. Πάλι βρήκε βέβαια στο τέλος να πει ότι επειδή εντάσσεται
σε αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο καταψηφίζει το ΣΥΡΙΖΑ, «το χει-
ροκροτούµε µεν, χρήσιµο είναι, συνταγµατικά θεµιτό είναι, αλλά
πάλι δεν θα µπορέσουµε εµείς να υπερψηφίσουµε». 

Ξέρετε όµως, συνάδελφοι, έτσι δεν θα µπορέσουµε να πάµε και
παραπέρα. Επειδή όµως εµείς θα κάνουµε ό,τι µας αναλογεί ως
κοινοβουλευτική Πλειοψηφία και Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, θα κάνουµε ό,τι µας αναλογεί για να προχωρήσει η χώρα πα-
ραπέρα -και ο τοµέας της δικαιοσύνης να προχωρήσει παραπέρα-,
εσείς θα µείνετε πίσω και θα είστε υπόλογοι στους πολίτες. 
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Εναρµονίζεται, λοιπόν, αυτή η ρύθµιση και µε τις συστάσεις
τού Συµβουλίου της Ευρώπης, προάγει το κράτος δικαίου και
αυτή η ρύθµιση, όπου οι ανώτατοι δικαστές έχουν γνώµη για την
επιλογή της ηγεσίας του Δικαστικού Σώµατος. Άρα, λοιπόν, µόνο
ως µία αναγκαία τελικά εξέλιξη, τελικά, µπορεί να κριθεί. 

Σας καλώ όλους να υπερψηφίσουµε το υπό συζήτηση νοµο-
σχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Παπαηλιού Γεώργιος από τον ΣΥΡΙΖΑ και θα ακολου-
θήσει ο τελευταίος οµιλητής για σήµερα, ο κ. Καππάτος. 

Με την ευκαιρία και πριν ανέβει στο Βήµα ο κ. Παπαηλιού,
θερµή παράκληση προς τους εισηγητές και ειδικούς αγορητές
να δηλώσουν, όποιοι εξ αυτών το επιθυµούν, αν θα δευτερολο-
γήσουν, για να µπούµε ευθύς αµέσως στη διαδικασία. 

Ορίστε, κύριε Παπαηλιού, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, και σε αυτό το νοµοσχέδιο και µάλιστα του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης αποτυπώνεται η συνήθης πρακτική της Κυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας να προωθεί νοµοθέτηση
πρόχειρη και κακή. 

Το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει κατ’ αρχάς δύο βασικούς άξονες
εντελώς διαφορετικών αντικειµένων: Από τη µία τον εκσυγχρο-
νισµό, όπως αναφέρεται στην επικεφαλίδα του, του θεσµού του
ενεχύρου ως µέσου διασφάλισης απαιτήσεων και από την άλλη,
τον τρόπο επιλογής της ηγεσίας της δικαιοσύνης. 

Ως προς το πρώτο σκέλος, συστήνεται στο Ελληνικό Κτηµα-
τολόγιο ηλεκτρονικό µητρώο ενεχύρων, το οποίο θα λειτουργεί
ως ψηφιακή δηµόσια υπηρεσία. Όµως, πριν ακόµη νοµοθετηθεί
η συγκεκριµένη αλλαγή, η Κυβέρνηση ενέταξε το έργο προς χρη-
µατοδότηση. Διερωτώµαι για ποιον λόγο τέθηκε σε δηµόσια δια-
βούλευση, για ποιον λόγο εκλήθησαν οι φορείς, για ποιον λόγο
γίνεται η συζήτηση στο Κοινοβούλιο εάν δεν θα δίνονταν η δυ-
νατότητα να ληφθούν υπ’ όψιν τα σχόλια, οι παρατηρήσεις, αν
δεν δίνονταν η δυνατότητα να υπάρξουν αλλαγές και πάντως να
αποτυπωθούν σε αυτό το νοµοσχέδιο τα συµπεράσµατα της δια-
βούλευσης. Αυτός είναι ο σεβασµός σας προς τη νοµοθετική δια-
δικασία, κύριε Υπουργέ; 

Είπα προηγουµένως ότι το ηλεκτρονικό µητρώο ενεχύρων, συ-
στήνεται στο Ελληνικό Κτηµατολόγιο, παρά το γεγονός ότι αυτό
έχει εντελώς διαφορετικό αντικείµενο και παρά το γεγονός ότι
υπάρχει ήδη µητρώο πλασµατικών ενεχύρων και απαιτήσεων που
έχει συσταθεί στο ΓΕΜΗ. Εποµένως, τουλάχιστον λόγω συνά-
φειας θα έπρεπε να µεταφερθεί να συσταθεί εκεί το ηλεκτρονικό
µητρώο ενεχύρων. Επίσης, το Ελληνικό Κτηµατολόγιο έχει προ-
βλήµατα που δεν έχουν αντιµετωπιστεί. Ενδεικτικά αναφέρω το
θέµα της υποστελέχωσής του, όπως βεβαίως και των δοµών στις
οποίες αυτό στεγάζεται.

Επιπλέον, προκύπτουν σοβαρά ζητήµατα σχετικά µε την ελ-
λιπή προστασία των προσωπικών δεδοµένων, καθώς προβλέπε-
ται η δηµιουργία µητρώου για τα κινητά πράγµατα που
ενεχυριάζονται. Σε αυτό το πλαίσιο όλες οι συµβάσεις ενεχύρου
θα καταχωρούνται στο ειδικό µητρώο. Θα καταχωρούνται τα
συµφωνητικά του ενεχύρου και έτσι, θα µπορούν όλοι να προ-
βαίνουν σε έρευνα για να δουν τι έχει ενεχυριάσει ο καθένας, αν
έχει παρασχεθεί εξασφάλιση µέσω ενεχύρου.

Τα ζητήµατα αυτά αναδείχθηκαν και από τους εκπροσώπους
των φορέων, οι οποίοι µίλησαν για την κατάργηση του τραπεζι-
κού και χρηµατιστηριακού απορρήτου, αλλά αναδείχτηκαν και
στην έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής που ση-
µειώνει ότι, έτσι όπως προωθούνται οι σχετικές ρυθµίσεις, προ-
καλείται όχι ασφάλεια, αλλά ανασφάλεια δικαίου. 

Είναι προφανές ότι η δηµιουργία αυτού του µητρώου θα εξυ-
πηρετεί τις τράπεζες και τα funds, διότι θα έχουν ευκολότερη και
γρηγορότερη πρόσβαση, ενώ ο πολίτης δεν προστατεύεται και
δεν διευκολύνεται. Οι τράπεζες και τα funds διευκολύνονται,
ούτως ή άλλως, στο πλαίσιο της γενικότερης πολιτικής που ασκεί
η σηµερινή Κυβέρνηση από τότε που ανέλαβε τη διακυβέρνηση
της χώρας.

Επιπλέον, στο υπό κρίση νοµοσχέδιο ορίζεται ότι ο δανειστής

δικαιούται να εισπράξει χωρίς οποιαδήποτε διαδικασία την ενε-
χυρασµένη απαίτηση µετά την παρέλευση δέκα εργάσιµων ηµε-
ρών, εφόσον καθίσταται ληξιπρόθεσµη εν όλω ή εν µέρει. Είναι
προφανές ότι πρόκειται για ελάχιστο χρόνο, ο οποίος θα προκα-
λέσει εξαιρετικά σοβαρά προβλήµατα.

Συνεπώς σε αυτό το πλαίσιο προκαλούνται ανησυχίες για τους
κινδύνους καταχρηστικής πρακτικής από τους πιστωτές, κυρίως
τα funds και τις τράπεζες, για τις οποίες ανοίγεται ο δρόµος για
την εξασφάλιση των δικών τους συµφερόντων. 

Το δεύτερο σκέλος του νοµοσχεδίου αφορά το άρθρο 27 που
εισήχθη αιφνιδίως και δεν έχει σχέση µε το αντικείµενο που
πραγµατεύεται το νοµοσχέδιο. Η συγκεκριµένη πρόβλεψη ανα-
φέρεται στη διατύπωση γνώµης για τις προαγωγές των προ-
έδρων και αντιπροέδρων του Συµβουλίου της Επικρατείας, του
Αρείου Πάγου και του Ελεγκτικού Συνεδρίου, καθώς και του Ει-
σαγγελέα του Αρείου Πάγου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι είναι απολύτως αναγκαίο να
αποκοπεί ο οµφάλιος λώρος µεταξύ της δικαστικής και της εκτε-
λεστικής εξουσίας. Αυτό θα γίνει, αν γίνει, και αν υπάρξει Αναθε-
ώρηση του Συντάγµατος και η σηµερινή Βουλή καταστεί
αναθεωρητική. Η διαδικασία της αναθεώρησης µπορεί να αρχίσει
µετά από µερικούς µήνες. Πρέπει, όµως, να γίνει συντεταγµένα
και µε ανοιχτά χαρτιά πάνω στο τραπέζι όλων, κυρίως της κυβερ-
νητικής πλειοψηφίας. 

Σε αυτό το πλαίσιο, η εξυπηρέτηση επικοινωνιακών σκοπιµο-
τήτων δεν µπορεί να έχει θέση σε µια τέτοια διαδικασία. Στη
χώρα µας το κράτος δικαίου και η διάκριση των εξουσιών τίθεν-
ται εν αµφιβόλω συνταγµατικά (άρθρο 90 παρ. 5) και πολιτικά,
λόγω κυβερνητικών παρεµβάσεων στη δικαιοσύνη. Χωρίς κράτος
δικαίου και χωρισµό εξουσιών δεν υπάρχει δηµοκρατία. 

Εν προκειµένω, λοιπόν, ζητείται η απλή γνώµη της Ολοµέλειας
του οικείου Ανωτάτου Δικαστηρίου, που διατυπώνεται µε µυστική
ψηφοφορία των µελών της για τις προαγωγές στο Συµβούλιο της
Επικρατείας, στον Άρειο Πάγο και στο Ελεγκτικό Συνέδριο,
γνώµη όµως χωρίς οποιοδήποτε στοιχείο δέσµευσης για την
εκτελεστική εξουσία. Έτσι επί της ουσίας αυτή η γνώµη δεν µπο-
ρεί και δεν έχει συνέπειες. Συνεπώς δεν πρόκειται για ουσιαστική
συµµετοχή του σώµατος των ανώτατων δικαστικών όπως ελέχθη
προηγουµένως από συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας. 

Θεωρείτε ότι µε αυτόν τον τρόπο θα ξεπεράσετε τις καταγγε-
λίες από το Συµβούλιο της Ευρώπης και την Ευρωπαϊκή Ένωση
για το νοµικό καθεστώς της επιλογής των επικεφαλής των ανω-
τάτων δικαστηρίων στη χώρα. Μάλιστα, η Ένωση Δικαστών και
Εισαγγελέων αναφέρεται στο διαχρονικό αίτηµα της Ένωσης για
συνταγµατική αλλαγή τού τρόπου επιλογής της ηγεσίας της δι-
καιοσύνης. Και αυτή η αλλαγή δεν µπορεί να περιοριστεί στη
συµβουλευτική γνώµη του Δικαστικού Σώµατος προς την Κυβέρ-
νηση, αλλά πρέπει να έχει τουλάχιστον ουσιαστική δυνατότητα
προεπιλογής των υποψηφίων. 

Είναι γεγονός ότι χρειάζεται σοβαρή συζήτηση και µάλιστα συ-
ζήτηση η οποία θα εκκινήσει στο πλαίσιο της Αναθεώρησης του
Συντάγµατος ούτως ώστε µέσω ενός άλλου τρόπου επιλογής να
διασφαλιστεί η ανεξαρτησία της δικαιοσύνης, δεδοµένου ότι στο
πλαίσιο του ιεραρχηµένου συστήµατος διοίκησης της δικαιοσύ-
νης η θέση των µελών των προεδρείων των ανωτάτων δικαστη-
ρίων είναι εξαιρετικά σηµαντική. 

Συνεπώς θα έλεγα ότι υπάρχουν σοβαρές επιφυλάξεις για
τους σκοπούς που εξυπηρετούνται µε την προτεινόµενη ρύθ-
µιση, αφού µάλιστα σύµφωνα µε το σηµερινό Σύνταγµα η ηγεσία
της δικαιοσύνης διορίζεται από την Κυβέρνηση. 

Και κάτι τελευταίο, που θα µπορούσα να πω ότι αποτελεί ένα
στοιχείο, µια ψηφίδα για τη συζήτηση η οποία πρέπει να αρχίσει
στο πλαίσιο της αναθεώρησης του Συντάγµατος. Μέχρι την ανα-
θεώρηση µια τολµηρή κίνηση θα µπορούσε να είναι µια πρόταση
η οποία θα γίνεται από το ίδιο το Δικαστικό Σώµα και η οποία υπό
συγκεκριµένους όρους θα ήταν δεσµευτική για τον Υπουργό,
από πλευράς τουλάχιστον αριθµού υποψηφίων. 

Εποµένως, πρόκειται για µία διάταξη προσχηµατική και η συ-
ζήτηση η ουσιαστική θα αρχίσει αν και εφόσον ξεκινήσει η Ανα-
θεώρηση του Συντάγµατος και αν και εφόσον η σηµερινή Βουλή
καταστεί αναθεωρητική.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Παπαηλιού,
δεν σας διέκοψα µέχρι τώρα. Έχετε φτάσει τα δέκα και µισό
λεπτά. Ολοκληρώστε, παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ένα τελευταίο. Η επιλογή της ηγεσίας των ανωτάτων δικαστη-

ρίων από το Δικαστικό Σώµα αµιγώς δεν είναι συνταγµατική και
δεν είναι και πολιτικά επιλέξιµη. Θα πρέπει να αναζητηθούν
άλλες λύσεις ούτως ώστε η ανεξαρτησία της δικαιοσύνης να δια-
σφαλίζεται και αυτό µπορεί να γίνει µε την Αναθεώρηση του Συν-
τάγµατος.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε Πρό-

εδρε, θα ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να προσθέσω στις νοµοτεχνικές ότι γίνεται δεκτή η πα-

ρατήρηση µε αριθµό 5 της έκθεσης της Επιστηµονικής Υπηρε-
σίας της Βουλής επί του άρθρου 8. Εκεί είχε µια λεκτική µη
σωστή διατύπωση και αυτό το δεχόµαστε να διορθωθεί.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Καταγρά-

φηκε στα Πρακτικά.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Παναγής Καππάτος από τη Νέα Δη-

µοκρατία.
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέ-

διο νόµου αποτελεί µια σηµαντική µεταρρυθµιστική προσπάθεια
που αποσκοπεί στην αναβάθµιση του νοµικού και θεσµικού πλαι-
σίου γύρω από το ενέχυρο, µε στόχο την ενίσχυση της διαφά-
νειας, της αποτελεσµατικότητας και της προσβασιµότητας στις
συναλλαγές. 

Η σύσταση του Ενιαίου Ηλεκτρονικού Μητρώου Ενεχύρων
είναι ίσως η πιο κοµβική µεταρρύθµιση αυτού του νοµοσχεδίου.
Το µητρώο αυτό θα αποτελέσει το θεµέλιο για ένα ολοκληρω-
µένο πλαίσιο σύστασης, καταχώρισης και είσπραξης συµβάσεων
ενεχύρων που θα είναι πλήρως εναρµονισµένο µε τις νέες τεχνο-
λογικές δυνατότητες. Η ψηφιοποίηση των διαδικασιών αυτών δεν
είναι µόνο µια φυσική εξέλιξη στην εποχή της τεχνολογίας, αλλά
και µια επιτακτική ανάγκη για την απλούστευση και επιτάχυνση
των συναλλαγών. 

Ένα από τα κύρια πλεονεκτήµατα του Ενιαίου Ηλεκτρονικού
Μητρώου Ενεχύρων είναι η δυνατότητα που παρέχει για τη διευ-
κόλυνση της εποπτείας από τους συναλλασσόµενους. Μέσω της
ψηφιοποίησης θα επιτευχθεί η οµογενοποίηση των διαδικασιών
σύστασης και καταχώρησης, καθιστώντας τις συναλλαγές πιο
εύκολες και γρήγορες για όλους τους εµπλεκόµενους. Παράλ-
ληλα, η παροχή πληροφοριών θα είναι άµεση και διαφανής, ενι-
σχύοντας έτσι τη διασφάλιση την ασφάλεια δικαίου και την
εµπιστοσύνη στο σύστηµα. 

Επιπλέον, η νοµοθετική αυτή πρωτοβουλία στοχεύει στη δρα-
στική µείωση των διοικητικών βαρών. Με την κατάργηση της έγ-
γραφης τήρησης βιβλίων στα κτηµατολογικά γραφεία και την
αντικατάστασή τους από ένα σύγχρονο ηλεκτρονικό σύστηµα όχι
µόνο µειώνεται ο φόρτος εργασίας, αλλά και εξοικονοµούνται
σηµαντικοί πόροι, τόσο για τους συναλλασσόµενους όσο και για
το κράτος. Η µετάβαση από το έγχαρτο αρχείο στο ηλεκτρονικό
δεν αποτελεί µόνο µία πρακτική διευκόλυνση, αλλά και ένα ου-
σιαστικό βήµα προς την προστασία του περιβάλλοντος. Η µεί-
ωση του όγκου των εγγράφων και της χαρτικής ύλης συµβάλλει
στην αειφορία και στην προστασία των φυσικών πόρων.

Μέσα από αυτές τις µεταρρυθµίσεις επιτυγχάνεται η ολοκλή-
ρωση της ψηφιακής λειτουργίας του ελληνικού Κτηµατολογίου
που θα παρέχει όλες τις υπηρεσίες του ηλεκτρονικά. Αυτή η ψη-
φιακή εξέλιξη όχι µόνο διευκολύνει τις καθηµερινές συναλλαγές,
αλλά και ενισχύει την εµπιστοσύνη του κοινού στη λειτουργία του
θεσµού. 

Όλες αυτές οι µεταρρυθµίσεις δεν έχουν ως στόχο µόνο τη

βελτίωση της καθηµερινότητας των πολιτών και των επιχειρή-
σεων, αλλά και τη µακροπρόθεσµη ενίσχυση του κράτους δι-
καίου, παρέχοντας ένα ολοκληρωµένο και σύγχρονο πλαίσιο για
την εµπράγµατη ασφάλεια ενεχύρου, προσαρµοσµένο στα νέα
τεχνολογικά και οικονοµικά δεδοµένα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να προσθέσω
µερικές σκέψεις σχετικά µε τη φιλοσοφική διάσταση του δικαίου
που διαπνέει αυτό το νοµοσχέδιο, την επιστηµονική του προσέγ-
γιση και τη σηµασία του στο ευρωπαϊκό πλαίσιο. 

Παράλληλα ας αναλογιστούµε πώς αυτές οι µεταρρυθµίσεις
ενσωµατώνουν τις αρχές και τις αξίες της Νέας Δηµοκρατίας
υπό την ηγεσία του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη. Η φι-
λοσοφία του δικαίου, όπως εκφράζεται µέσα από αυτό το νοµο-
σχέδιο, επικεντρώνεται στην ιδέα της δικαιοσύνης, της
ασφάλειας και της διαφάνειας. Στο επίκεντρο της νοµικής σκέ-
ψης βρίσκεται η προστασία των δικαιωµάτων του ατόµου και η
διασφάλιση της οµαλής και δίκαιης λειτουργίας της κοινωνίας.
Η µεταρρύθµιση που προτείνεται εδώ προάγει ακριβώς αυτές τις
αρχές, διασφαλίζοντας ότι οι συναλλαγές γίνονται µε τρόπο δια-
φανή και αξιόπιστο προστατεύοντας τόσο τα συµφέροντα των
πολιτών όσο και των επιχειρήσεων. Η νοµική επιστήµη προσφέ-
ρει τα εργαλεία για την ανάλυση και την εφαρµογή αυτών των
αρχών.

Η δηµιουργία ενός ενιαίου Ηλεκτρονικού Μητρώου Ενεχύρων
δεν είναι απλώς µια τεχνολογική αναβάθµιση. Είναι η εφαρµογή
της νοµικής θεωρίας στην πράξη, µε στόχο τη βελτίωση της απο-
δοτικότητας και την εξασφάλιση της νοµιµότητας σε κάθε στάδιο
της διαδικασίας. Μέσα από την οµογενοποίηση και την απλοποί-
ηση των διαδικασιών το νοµοσχέδιο αυτό αποτελεί µια σαφή
απόδειξη ότι η νοµική επιστήµη µπορεί να εξελίσσεται και να
προσαρµόζεται στις ανάγκες της σύγχρονης κοινωνίας. 

Σε ευρωπαϊκό επίπεδο η προτεινόµενη µεταρρύθµιση εντάσ-
σεται σε ένα ευρύτερο πλαίσιο εναρµόνισης και εκσυγχρονισµού
των νοµικών συστηµάτων των κρατών-µελών. Η Ευρωπαϊκή
Ένωση επιδιώκει τη δηµιουργία ενός ενιαίου νοµικού πλαισίου
που να διευκολύνει τις διασυνοριακές συναλλαγές και να ενι-
σχύει την οικονοµική συνεργασία. 

Με την υιοθέτηση αυτού του νοµοσχεδίου η Ελλάδα ευθυ-
γραµµίζεται µε τις καλύτερες ευρωπαϊκές πρακτικές, επιδει-
κνύοντας τη δέσµευσή της στην ευρωπαϊκή ολοκλήρωση και
στην προαγωγή της διαφάνειας και της δικαιοσύνης. Η ιδεολο-
γική ταυτότητα της Νέας Δηµοκρατίας υπό την ηγεσία του Πρω-
θυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη στηρίζεται στις αρχές της
ελευθερίας, της δικαιοσύνης και της ατοµικής ευθύνης.

Το νοµοσχέδιο αυτό ενσαρκώνει αυτές τις αξίες προσφέρον-
τας ένα πλαίσιο που ενισχύει την ελευθερία των συναλλαγών,
διασφαλίζει τη δικαιοσύνη στις οικονοµικές σχέσεις και προάγει
την υπευθυνότητα και τη διαφάνεια. Μέσα από τη στήριξη τέ-
τοιων µεταρρυθµίσεων η Νέα Δηµοκρατία αποδεικνύει τη δέ-
σµευσή της στη δηµιουργία ενός κράτους δικαίου που σέβεται
και προστατεύει τα δικαιώµατα των πολιτών, ενώ παράλληλα ενι-
σχύει την οικονοµική ανάπτυξη και την κοινωνική συνοχή.

Αγαπητοί συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό δεν είναι µόνο µια
αναγκαία νοµική µεταρρύθµιση. Είναι ένα βήµα προς ένα πιο δί-
καιο, διαφανές και ευρωπαϊκό µέλλον. Είναι η απόδειξη ότι η Ελ-
λάδα µπορεί να πρωτοπορεί, να εκσυγχρονίζεται και να
ενσωµατώνει τις καλύτερες πρακτικές τόσο σε εθνικό όσο και σε
ευρωπαϊκό επίπεδο. Ας προχωρήσουµε µαζί προς αυτήν την κα-
τεύθυνση υποστηρίζοντας αυτό το σηµαντικό νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Καππάτο.

Ξεκινάµε τον κύκλο των δευτερολογιών των εισηγητών και ει-
δικών αγορητών.

Τον λόγο έχει η κ. Μαρία Κοµνηνάκα από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Κύριε Υπουργέ, παίρνω κυρίως τον
λόγο για να επαναφέρω το ζήτηµα της τροπολογίας που κατέ-
θεσε το ΚΚΕ. Πραγµατικά είναι µια ερµηνευτική διάταξη που δεν
θα εισαγάγει και κανένα επαναστατικό µέτρο. Είναι κάτι που το
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έχει λύσει η νοµολογία του δικαστηρίου, δηλαδή το να υπολογί-
ζεται ο τόκος στις ρυθµισµένες δόσεις στον νόµο περί υπερχρε-
ωµένων νοικοκυριών µε βάση τη ληξιπρόθεσµη δόση, όµως οι
τράπεζες παρ’ ότι αυτό είναι λυµένο ζήτηµα νοµολογιακά, συνε-
χίζουν την αυθαίρετη πρακτική να υπολογίζουν το κοστολόγιο µε
βάση το συνολικά οφειλόµενο ποσό, το άληκτο κεφάλαιο.

Σας ζητάµε, λοιπόν, πραγµατικά -φτάνει που έχετε λύσει τα
χέρια στις τράπεζες διά της νοµίµου οδού να εξαντλούν τις λαϊ-
κές οικογένειες- να µην κλείνετε τα µάτια τουλάχιστον στις αυ-
θαιρεσίες τους. Δείτε το. Γι’ αυτό το καταθέσαµε από την
επιτροπή για να το δείτε. Δηµιουργούνται πραγµατικά εκτρωµα-
τικές καταστάσεις για µη διαχειρίσιµες δόσεις. Είναι ένα πολύ
απλό ζήτηµα να λυθεί µε µια ερµηνευτική διάταξη. 

Θεωρούµε ότι πρέπει η Κυβέρνηση να το λύσει αυτό το
πράγµα, γιατί τελικά οδηγούνται τα υπερχρεωµένα νοικοκυριά
σε νέα δικαστικά µέσα µε προσωρινή διαταγή και ζητάνε από τα
Ειρηνοδικεία να ερµηνεύσουν τις αποφάσεις, τελικά αναλαµβά-
νοντας ένα τεράστιο κόστος που θα µπορούσαν µε αυτόν τον
τρόπο να το αποφύγουν. Σας καλούµε να το δείτε και να το κά-
νετε δεκτό. Σε κάθε περίπτωση αν δεν θέλετε να το κάνετε µε
τροπολογία του ΚΚΕ, φέρτε το εσείς στη ρύθµιση στο επόµενο
νοµοσχέδιο που είναι να φέρετε ή φέρτε το µε νοµοτεχνική δική
σας. 

Επίσης, κάποιες παρατηρήσεις που έκανα σε σχέση µε το
άρθρο 28 που αφορούν το Κτηµατολόγιο της Ρόδου είναι πράγ-
µατι ένα ζήτηµα που πρέπει να λυθεί, όµως θεωρούµε ότι µε τον
τρόπο που γίνεται δεν έχουν ληφθεί υπ’ όψιν µια σειρά σοβαρά
ζητήµατα που σας κατέθεσα και στην πρωτολογία. 

Για παράδειγµα, σωστά δεν πρέπει να θίγονται έννοµες συνέ-
πειες που έχουν παραχθεί συµπεριλαµβανοµένης της αρτιότη-
τας, όµως αν δεν υπάρξει σχετική διάταξη στην πολεοδοµική
νοµοθεσία που να επιτρέπει αυτές τις παρεκκλίσεις, µε δεδοµένο
ότι οι παρεκκλίσεις στα οικόπεδα εκτός σχεδίου και ορίων οικι-
σµών έχουν καταργηθεί, δεν θα µπορεί η εκάστοτε Πολεοδοµία
να εξασφαλίζει την αρτιότητα αν υπάρχουν τέτοιου είδους πα-
ρεκκλίσεις. 

Και βεβαίως είναι προβληµατικό το ότι ανατίθεται αυτό στο να
κάνει αποδεκτή την απόκλιση το διοικητικό συµβούλιο της «Κτη-
µατολόγιο Α.Ε.». Σας λέµε ότι θα µπορούσε στη µετάβαση βα-
σικό στοιχείο να είναι το εµβαδόν του σχήµατος της σηµερινής
κτηµατολογικής µερίδας και η επαλήθευση του στο νέο ΚΑΕΚ µε
τα όρια σφαλµάτων τα οποία θα αναφέρονται στον νόµο και όχι
να παραπέµπεται στο διοικητικό συµβούλιο του Ελληνικού Κτη-
µατολογίου. 

Ένα βασικό ζήτηµα το οποίο θα µπορούσε να εξασφαλίζει την
ορθή µετάβαση είναι η ύπαρξη σύγχρονου υποβάθρου µεγάλης
ακρίβειας που να ανταποκρίνεται σε κλίµακα ένα προς πεντακό-
σια, ώστε τα παραγόµενα ΚΑΕΚ να έχουν τα µικρότερα δυνατά
σφάλµατα για να µην οδηγούνται εκ νέου οι µικροϊδιοκτήτες σε
δικαστικές διαµάχες µε την οικονοµική επιβάρυνση και βεβαίως
και σε σχέση µε τη ζώνη καθορισµού ορίων είναι τελείως ασαφής
και δηµιουργούνται ακόµα περισσότερα ερωτήµατα ότι παρα-
πέµπεται αυτή στο διοικητικό συµβούλιο του Ελληνικού Κτηµα-
τολογίου. Είναι κάποιες ενστάσεις που µας εµποδίζουν να
ψηφίσουµε το άρθρο ως έχει.

Όσο βέβαια για το άρθρο 7 έχω πει αναλυτικά, εµµένουµε στη
θέση µας ότι είναι µακριά από το υπερώριµο αίτηµα για να απεµ-
πλακεί εντελώς η εκάστοτε κυβέρνηση από τον διορισµό της ηγε-
σίας της δικαιοσύνης, όχι γιατί έχουµε την οποιαδήποτε
αυταπάτη ότι είναι δυνατόν η αστική δικαιοσύνη να γίνει πραγ-
µατικά ανεξάρτητη στο αστικό κράτος, όµως γιατί τουλάχιστον
αυτού του είδους τους µοχλούς πίεσης πρέπει επιτέλους κάποια
στιγµή τουλάχιστον στο επίπεδο αυτό να τους διακόψετε. Είναι
αίτηµα και των ίδιων των δικαστών και πρέπει να προχωρήσετε
σε αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο τώρα έχει
η ειδική αγορήτρια από το ΠΑΣΟΚ κ. Αποστολάκη.

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Έχω κάνει χρήση της δευτερολογίας
µου, κύριε Πρόεδρε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.

Τον λόγο έχει ο κ. Αυλωνίτης.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα

αναφερθώ απευθείας σ’ αυτά που άκουσα διά στόµατος του κ.
Φλωρίδη. Μας µέµφεται ουσιαστικά γιατί λέµε συνεχώς ότι δεν
νοµοθετεί καλώς, δεν υπάρχει σωστή διαβούλευση. Αν υπάρχει
κάποιο σοβαρό επιχείρηµα για τα νοµοθετήµατά σας και είναι
αυτό, υπό την εξής έννοια το λέω: Το Υπουργείο Δικαιοσύνης ου-
σιαστικά θα πρέπει να δίνει το παράδειγµα της καλής νοµοθέτη-
σης. Θα σας ρωτήσω το εξής, επειδή είπατε σε κάποια
αποστροφή του λόγου σας «πώς να µην βάλω εµβόλιµη διάταξη
στο θέµα της επιλογής της ανώτατης ηγεσίας», έτσι όπως το
προσδιορίζετε στο νοµοθέτηµά σας: Για πέστε µου, θα µπο-
ρούσε να υπάρξει ένα νοµοσχέδιο στο οποίο να έχετε και αυτήν
τη διάταξη, να ψηφίσουµε τον εξουσιοδοτικό νόµο του άρθρου
53 για τη λαϊκή νοµοθέτηση µε τις πεντακόσιες χιλιάδες υπογρα-
φές, ουσιαστικά να καταργήσετε άρθρα του νόµου περί ευθύνης
Υπουργών µετά την Αναθεώρηση του Συντάγµατος; Θυµάστε
που σας τα είχα πει; Όλα αυτά που σας είπα γίνονται ένα υπέ-
ροχο νοµοσχέδιο, που λέτε και εσείς να καθίσουµε να µιλήσουµε
σοβαρά για ζητήµατα σοβαρότατα που έχουν να κάνουν µε το
κράτος δικαίου. 

Έρχεστε σήµερα και µας λέτε τι; Ότι η προσαρµογή µας στο
κράτος δικαίου -προσέξτε, ενώ µας ψέγει ολόκληρη η Ευρω-
παϊκή Ένωση- και η πειθάρχηση στις υποχρεώσεις µας απέναντι
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, είναι αυτό το άρθρο 27 που µας φέρατε
σήµερα. Μα, σοβαρά µιλάµε; Σε ποιους µιλάτε; Σας παρακαλώ,
αν πραγµατικά θέλετε να θεσµοθετήσετε καλώς, φέρτε µου ένα
νοµοθέτηµα που κωδικοποιήσατε έναν νόµο, να σας παραδεχτώ
και να σας πω µπράβο σε αυτή την Αίθουσα γιατί κωδικοποι-
ήσατε έναν νόµο.

Σας είπε προηγούµενα ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος
ότι, όταν δικάζουµε στα δικαστήρια, έχουµε τους κώδικες και του
κόσµου τα ειδικά νοµοθετήµατα, τους ειδικούς ποινικούς νό-
µους. Το γνωρίζετε ότι στο γερµανικό κράτος υπάρχει περίπου
από το 1800 ένας Ποινικός Κώδικας και εµείς έχουµε τεράστιο
αριθµό ειδικών ποινικών νόµων; Για να σας δω, λοιπόν, εκεί, θα
νοµοθετήσετε καλώς; Αυτό είναι το ένα.

Αγνοείτε πλήρως την Επιστηµονική Υπηρεσία, το είπα και στην
πρωτοµιλία µου, που έχει σωρεία αντιρρήσεων σε σχέση µε το
νοµοθέτηµα αυτό και βρήκατε τώρα τελευταία κάποιο λάθος το
οποίο εντοπίσατε και µας φέρνετε κάποια διόρθωση. Μα, αν δια-
βάσετε την Επιστηµονική Υπηρεσία και το πόρισµα, θα δείτε ότι
όλο αυτό το νοµοθέτηµα βρίθει λαθών, σοβαρότατων λαθών.

Ένα τρίτο. Σας είπαµε πάρα πολύ απλά, µα τόσο απλά όσο δεν
γίνεται, ότι όταν µπαίνουµε σε ένα θέµα το οποίο οριακά κινείται
στο ζήτηµα, στον κανόνα, στην αρχή της διάκρισης των εξου-
σιών, άσε να περιµένουµε λίγο καιρό ακόµα. Θα υπάρξει συζή-
τηση στη Βουλή για την Αναθεώρηση του Συντάγµατος και θα το
κουβεντιάσουµε. Τόσο σηµαντικό είναι; Τόσο σας κόπτει ότι πρέ-
πει σήµερα οπωσδήποτε να νοµοθετήσουµε αυτό το σοβαρό-
τατο θέµα, κατά τα άλλα; 

Πόσο περίεργοι άνθρωποι είµαστε που ούτε από µας δέχεστε
οποιαδήποτε άποψη, ούτε από τους φορείς που καλέσαµε εδώ
πέρα και µε ευγένεια µας είπαν την άποψή τους, ούτε φυσικά την
Επιστηµονική Υπηρεσία και εσείς τα ξέρετε όλα. Μα, δεν γίνεται
να τα ξέρετε όλα!

Ένα τελευταίο προς το Προεδρείο, που θέλω ιδιαιτέρως να το
τονίσω. Είδατε µια αντιπαράθεση λεκτική που είχα µε τον Πρό-
εδρο των Σπαρτιατών. Δεν είναι δυνατόν µέσα σε αυτήν τη
Βουλή να αφήνουµε έναν εκπρόσωπο, έναν Βουλευτή, πόσο µάλ-
λον έναν Πρόεδρο, να διαπράττει ουσιαστικά ποινικά αδικήµατα
προσβάλλοντας το πολίτευµά µας, να εκφωνεί πύρινο λόγο -δεν
ήσασταν εσείς εδώ, κύριε Πρόεδρε- µε ρατσιστικά συνθήµατα,
που σηµαίνει ότι διαπράττει ποινικά αδικήµατα και να µην υπάρ-
χει ένας αντίλογος! 

Υπό αυτήν την έννοια, θα παρακαλούσα το Προεδρείο οψέ-
ποτε συµβαίνουν τέτοια γεγονότα, τέτοιες εκφράσεις λέγονται
διά στόµατος Βουλευτή, να υπάρχει αντίστοιχη από πλευράς του
Προεδρείου αντίδραση, ώστε να πάψει ο συγκεκριµένος να κα-
ταφέρεται µε τέτοιον τρόπο για οµοφυλόφιλους, για κοµµουνι-
στές, για οποιουσδήποτε εν πάση περιπτώσει, που αναγρά-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟ’ - 18 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18779



φονται ακόµα και στο βιβλίο του Χίτλερ «Ο Αγών». 
Δεν µπορείτε να φανταστείτε τι ειπώθηκε πριν από λίγη ώρα,

κύριε Πρόεδρε, αλλά περνάει έτσι στο απαρατήρητο, στο ασχο-
λίαστο. Σήµερα έτσι. Αύριο θα είναι πολύ πιο έντονη η άποψή του
γύρω από αυτά τα θέµατα, η θέση του. Η ελευθερία του λόγου
δεν σηµαίνει απαραίτητα ότι θα πρέπει να βρίζει και να διαπράτ-
τει ποινικές πράξεις, οι οποίες προβλέπονται από ποινικούς νό-
µους που εδώ µέσα ψηφίσαµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αυλωνίτη,
όπως και κάθε άλλος συνάδελφος σε µια αντίστοιχου τύπου πα-
ρέµβαση ή αίτηµα προς το Προεδρείο, είναι δεκτό, µόνο που δυ-
στυχώς δεν ήµουνα παρών, δεν ήµουν στο Προεδρείο. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Δεν το ξέρετε εσείς,
γιατί δεν ήσασταν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όπως και να έχει,
ακριβώς αυτό σας το αίτηµα και το περιεχόµενο αυτού που εί-
πατε, µπορεί να µεταφερθεί στη Διάσκεψη των Προέδρων. Θα
µπορούσε και σήµερα την ώρα που είχαµε Διάσκεψη Προέδρων
γύρω στις 14.00;, αν είχε συµβεί αυτό. Δεν ξέρω τι ώρα έγινε
αυτό. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Να δείτε τα Πρα-
κτικά, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, σίγουρα. Το
Προεδρείο εξέλαβε το αίτηµά σας, αλλά αυτό νοµίζω -δική µου
σκέψη- ότι µπορεί και πρέπει να αποτελέσει συζήτηση στη Διά-
σκεψη των Προέδρων, όπου εκεί µαζεύεται και το Προεδρείο,
για να το πω έτσι.  

Τον λόγο τώρα έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Κωνσταντινίδης. 

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω από τις νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις, ακριβώς για να αναδείξω το γεγονός ότι η πολι-
τική ηγεσία του Υπουργείου Δικαιοσύνης σε σχέση µε το
νοµοθέτηµα που αρχικώς µπήκε σε διαβούλευση, κατόπιν στην
επιτροπή και σήµερα στην Ολοµέλεια προς ψήφιση, ήταν δεκτική
από την αρχή. 

Ειπώθηκε µάλιστα και στην πρώτη συζήτηση στην αρµόδια επι-
τροπή, στην εισαγωγική του τοποθέτηση από τον κύριο Υπουργό
ότι αν έχουν τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης και οι εκπρόσωποί
τους κάποιες παρατηρήσεις συγκεκριµένες να κάνουν, κάποιες
διορθώσεις, κάποιες προτάσεις να εισφέρουν, ούτως ώστε να
βελτιωθεί το άρτιο, το συνεκτικό, το ολοκληρωµένο, αλλά δε-
κτικό κάθε φορά σε περαιτέρω βελτιώσεις σχέδιο νόµου, να το
κάνουν. 

Βλέπετε ότι και σήµερα µε τις εύστοχες παραδοχές, λαµβά-
νοντας υπ’ όψιν και τις παρατηρήσεις από την Επιστηµονική Υπη-
ρεσία έρχονται και γίνονται διορθώσεις. Πολύ σωστή αυτή στο
άρθρο 11. Την ανέφερε και η κ. Αποστολάκη και ο εκπρόσωπος
των εισηγµένων εταιρειών στο Χρηµατιστήριο κατά τη συζήτηση
µε τους φορείς. Πράγµατι υπήρχε κενό, εντοπίστηκε και έγινε
δεκτό. Οµοίως, στο άρθρο 12 για τον εταιρικό τύπο της κοινο-
πραξίας και τον γενικό επίτροπο. Αυτές ήταν πράγµατι εύστοχες
παρατηρήσεις. 

Κατά τα άλλα, δυστυχώς και σήµερα τα κόµµατα της Αντιπο-
λίτευσης αναλώθηκαν σε γενικόλογους αφορισµούς περί πρό-
χειρου, ασύνδετου νοµοθετήµατος που θα δηµιουργήσει πλείστα
όσα κενά στην πράξη. Όµως για το πώς αυτό θα συµβεί, ποια
είναι αυτά τα κενά, ποιες είναι αυτές οι ελλείψεις, δεν ακούστηκε
τίποτα. Επίκληση µόνο στην Πρόεδρο των αστικολόγων, όπου
οµοίως δεν εισέφερε καµµία συγκεκριµένη παρατήρηση. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, επιµείνατε στη γνωστή τακτική των αφορι-
σµών ότι δήθεν αυτή η Κυβέρνηση νοµοθετεί καθ’ υπόδειξη των
συµφερόντων, ότι υπερασπίζεται το κεφάλαιο και αποδεικνύεται
στην πράξη ότι µέχρι σήµερα τουλάχιστον, το ενέχυρο δεν αφο-
ρούσε τους µικροµεσαίους. Δεν αφορούσε τα φυσικά πρόσωπα.
Δεν αφορούσε τους επαγγελµατίες. Αφορούσε ειδικά στον
βαθµό που αναφέρεται σε απαιτήσεις και σε άυλες αξίες, αφο-
ρούσε επιχειρηµατίες. Αφορούσε τους εργολάβους του δηµο-
σίου, τους προµηθευτές των νοσοκοµείων. Αυτούς αφορούσε.

Τι ήρθατε και επαναλάβετε δυστυχώς σήµερα παρά τους εν-

τοπισµούς, παρά τις διευκρινίσεις, παρά τις αποσαφηνίσεις που
έγιναν σε σχέση µε το απόρρητο και ότι δεν συνιστά παραβίασή
του αλλά κάµψη του; Πού. Όταν αυτοί οι ίδιοι οι κάτοχοι αυτών
των αξιών έρχονται και βάζουν ένα ενέχυρο, µία εµπράγµατη
ασφάλεια στην οφειλή τους, να έχει τη δυνατότητα κάθε τρίτος
να έχει πρόσβαση σε αυτά τα στοιχεία µέσω του ηλεκτρονικού
αρχείου. 

Ήρθε ο εισηγητής της Μειοψηφίας επικαλούµενος την έκθεση
της Επιστηµονικής Υπηρεσίας -που αν τον άκουγε κάποιος θα
νόµιζε ότι ήταν καταπέλτης, κόλαφος κατά του νοµοσχεδίου- και
αν ψάξει προσεκτικά θα δει πολύ προσεκτικές παρατηρήσεις,
επιφυλάξεις ίσως για κάποια ζητήµατα. 

Στο δε άρθρο 5 παράγραφος 2, λέει το ακριβώς αντίθετο. Λέει
ότι δεν θα έπρεπε να εξαιρείται της κάµψης του απορρήτου η
περίπτωση όπου το ενέχυρο συστήνεται από τράπεζα όπου έχει
ο οφειλέτης κατάθεσή του. Στην ίδια τράπεζα! Λέει, δηλαδή, ότι
και εκείνη η περίπτωση θα έπρεπε για το ενιαίο της ρύθµισης να
µην υπόκειται στην προστασία του απορρήτου.

Οµοίως στην παρατήρηση του άρθρου 8 για το 15.1, όπου κι
εκεί, βεβαίως, δεν λέει ότι κακώς υπάρχει και µία δεύτερη εγ-
γραφή στο ΓΕΜΗ. Ερωτάται -λέει- µήπως αυτό θα µπορούσε να
δηµιουργήσει σύγχυση. Και αυτό αποσαφηνίστηκε και είναι απο-
λύτως ορθό. Δείτε διατυπώσεις στην παρατήρηση 11 του άρ-
θρου 26: Ενδέχεται υπό προϋποθέσεις και κατά περίπτωση να
δηµιουργήσει ερµηνευτικά ζητήµατα. Κι έρχεστε αυτό και το επι-
καλείστε ως δήθεν στοιχείο που παραπέµπει σε µία άτακτη, πρό-
χειρη, ασύνδετη νοµοθέτηση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αν διαβάσω, όµως, λίγο παρακάτω, θα δείτε ότι επικροτεί την
σύσταση του ηλεκτρονικού µητρώου. Βέβαια, λέει η έκθεση, η
σηµαντικότερη ίσως νοµοθετική αλλαγή που επιφέρει το παρόν,
η δηµιουργία Ηλεκτρονικού Μητρώου Ενεχύρου συνιστά εκσυγ-
χρονισµό του θεσµικού πλαισίου. Εσείς, όµως, επιµένετε να αµ-
φισβητείτε την ορθότητα της επιλογής, ξαναλέω, µε γενικόλογες
αιτιάσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
κύριε Κωνσταντινίδη.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Καταληκτικά, λοιπόν, νοµίζω
ότι και µε τη συµπλήρωση, κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, των
νοµοτεχνικών βελτιώσεων που έγινε δεν καταλείπεται καµµία αµ-
φιβολία ότι πρόκειται για µία ολοκληρωµένη νοµοθετική πρωτο-
βουλία που έρχεται να λύσει προβλήµατα. 

Στο δε σκέλος της που αφορά στη συµµετοχή των δικαστικών
στη διαδικασία επιλογής των ηγεσιών τους συνιστά, πράγµατι,
µία ιστορική τοµή και νοµίζω ότι αφήνοντας στην άκρη τα προ-
σκόµµατα, ακόµα και τούτη την ώρα τα κόµµατα της Αντιπολί-
τευσης έχουν τη δυνατότητα να αλλάξουν τη στάση τους και να
υπερψηφίσουν τη συγκεκριµένη διάταξη. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Ζήτησε τον λόγο η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου, για µία πα-
ρέµβαση και µετά θα έχει τον λόγο ο Υπουργός για να ολοκλη-
ρωθεί η συζήτηση του νοµοσχεδίου. 

Ορίστε, κυρία Κωνσταντοπούλου.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Στην πρώτη παρέµβασή µου δήλωσα ότι θα επανέλθω
σήµερα. Ήλπιζα, βέβαια, κύριε Υφυπουργέ, ότι θα είχα κάποιες
απαντήσεις από εσάς ή από τον κύριο Υπουργό για συγκεκρι-
µένα ερωτήµατα και προτάσεις που έχει θέσει η Πλεύση Ελευ-
θερίας. 

Είναι τρεις προτάσεις για την Αναθεώρηση του Συντάγµατος:
Κατάργηση της βουλευτικής ασυλίας. Κατάργηση της υπουργι-
κής ασυλίας, του νόµου περί ευθύνης Υπουργών. Κατάργηση του
διορισµού της ηγεσίας της δικαιοσύνης από την εκτελεστική
εξουσία. Περιµένω την απάντησή σας. Θα το στηρίξει η Κυβέρ-
νηση; Διότι εµείς στη διαδικασία της Αναθεώρησης του Συντάγ-
µατος το έχουµε βάλει ήδη πριν ανοίξει η αναθεώρηση. 

Για την ακρίβεια τα έχουµε θέσει αυτά τα ζητήµατα ως επίση-
µες προτάσεις και θέσεις της Πλεύσης Ελευθερίας από το 2019.
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Και µολονότι συµπράξατε σε αναθεωρήσεις µε τα άλλα πρώην
κυβερνητικά κόµµατα, αυτές τις διατάξεις της αφήσατε ανέπα-
φες. Ερώτηση, λοιπόν, που περιµένει απάντηση: Τις προτάσεις
µας αυτές θα τις στηρίξετε;

Δεύτερον. Ερώτηση που περιµένει απάντηση. Θα φέρετε νο-
µοθεσία ποινικοποίησης της γυναικοκτονίας ως αυτοτελούς κα-
κουργήµατος; Δεν µπορούµε να περιµένουµε να δολοφονηθεί η
επόµενη γυναίκα. Ζει. Ζει αυτή τη στιγµή. Δεν έχει κανείς την πο-
λυτέλεια να περιµένει να δολοφονηθεί το επόµενο θύµα. Απαιτώ
µία απάντηση στοιχειοθετηµένη, νοµική, νοµοθετική, κυβερνη-
τική. Γιατί δεν ποινικοποιείτε τη γυναικοκτονία ως αυτοτελές κα-
κούργηµα, ενώ υπάρχει έκρηξη του εγκληµατικού αυτού
φαινοµένου και δολοφονείται η µία µετά την άλλη κάθε γυναίκα-
θύµα και µάλιστα θύµατα που έχουν απευθυνθεί στις αρχές; 

Και µια ερώτηση συναφής. Θα φέρετε τη νοµοθεσία που αναγ-
γείλατε µετά από το πολύκροτο περιστατικό του δικηγόρου - κα-
κοποιητή; Θα φέρετε τη νοµοθεσία που αναγγείλατε; Εµείς σας
το έχουµε πει. Υπάρχουν µέτρα τα οποία λαµβάνετε, όπως ας
πούµε η κατάργηση της διαµεσολάβησης, που θα τα στηρίξουµε
γιατί τα θεωρούµε απαραίτητα. Υπάρχουν και άλλα µε τα οποία
διαφωνούµε. Τα έχουµε θέσει. Θα τα φέρετε όµως; Γιατί κάνατε
συνέντευξη Τύπου και τα εξαγγείλατε και αντί να φέρετε αυτά
φέρνετε το ενέχυρο και τις ρυθµίσεις για το πώς θα είναι πιο ικα-
νοποιηµένοι οι δικαστές που προσδοκούν προαγωγή ή διορισµό
σε θέση ανεξάρτητης αρχής ή άλλη θέση; 

Θυµίζω ότι Πρόεδρος της Επιτροπής Ανταγωνισµού είναι η κ.
Σαρπ, πρώην Πρόεδρος του Συµβουλίου της Επικρατείας και ει-
σηγήτρια της συζήτησης περί συνταγµατικότητας του πρώτου
µνηµονίου. Πρόεδρος του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρα-
σης είναι η πρώην Εισαγγελέας του Αρείου Πάγου, η κ. Κοτζα-
µάνη, πολύ καλή γνωστή του κ. Αθανασίου Βουλευτή σας και
πρώην Υπουργού σας και πρώην δικαστή και πρώην Προέδρου
της Ένωσης Δικαστών και Εισαγγελέων. 

Πρόεδρος της Δηµοκρατίας είναι η πρώην Πρόεδρος του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας που ήταν εν ενεργεία Πρόεδρος και χει-
ριζόταν υποθέσεις κατ’ εντολή της Κυβέρνησης και του κ.
Μητσοτάκη όταν την προήγαγε επιβραβεύοντάς την. Πρώην δι-
καστικοί βρίσκονται σε θέσεις κλειδιά και ενεργοί δικαστικοί αν-
ταµείβονται όταν κρίνουν ή εκφράζονται µε τρόπο που ικανοποιεί
την Κυβέρνηση και τις εντελώς αντιπεριβαλλοντικές πρωτοβου-
λίες της όπως είναι η εγκατάσταση ανεµογεννητριών και άλλων
οικοδοµικών εργασιών στις αναδασωτέες και καµένες εκτάσεις. 

Είναι όλη η στρατηγική εµπνεύσεως της κ. Σακελλαροπούλου
από έτους 2012 και από εκείνη την κατάπτυστη απόφαση του
Συµβουλίου της Επικρατείας που την έχουν καταγγείλει επιφα-
νείς δικαστές του Συµβουλίου της Επικρατείας, γιατί πρόκειται
για νοµολογία η οποία είναι contra constitutionem, είναι ενάντια
και αντίθετη στο Σύνταγµα και στην αυξηµένη προστασία που
προσδίδει το Σύνταγµα στα δάση µας, στο περιβάλλον και στις
καµένες εκτάσεις που ανακηρύσσονται αναδασωτέες. 

Όλα αυτά έχουν µεγάλη συνάφεια και µε άλλες πρωτοβουλίες.
Ήταν ενδελεχής και κατατοπιστικότατη η εισηγήτριά µας, η κ.
Καραγεωργοπούλου, που γνωρίζει πολύ καλά τα θέµατα του
Κτηµατολογίου και σας τα επεσήµανε. Από την ιδιότητά της ως
συµβολαιογράφου έχει αυτή τη γνώση, ώστε να µπορεί να απο-
κωδικοποιεί αυτό ακριβώς που συµβαίνει µε το Κτηµατολόγιο,
δηλαδή µε όλη τη γη στην πατρίδα µας, µε το Κτηµατολόγιο,
αυτή την πληγή που έχουν περάσει πάνω από είκοσι έξι χρόνια
από όταν θεσµοθετήθηκε και ακόµη, ως άλλο γεφύρι της Άρτας,
το πρωί το χτίζουν και το βράδυ γκρεµίζεται και οληµερίς το
φτιάχνετε υποτίθεται και τη νύχτα αυτό καταρρέει. Ενόσω, όµως,
φτιάχνεται και καταρρέει, εκταµιεύονται πακτωλοί χρηµάτων για
ψηφιοποιήσεις και για άλλου είδους µπίζνες και για αναθέσεις
εργασιών, ακόµη και τέτοιων που δεν προβλέπονται, όπως είναι
οι διαφηµιστικές εργασίες.

Η Πλεύση Ελευθερίας χτίζει ένα διαφορετικό παράδειγµα και
υπόδειγµα. Δεν µου απαντήσατε εσείς, δεν µου απάντησε ο κ.
Φλωρίδης και βρέθηκε να µου απαντήσει ο υπόδικος Πρόεδρος
των Σπαρτιατών για να µε κατακεραυνώσει και να µου πει «τολ-
µάς να υπερασπίζεσαι την ισότητα, τόλµησες και ως Πρόεδρος
της Βουλής το 2015 να πας στην εκδήλωση, στη γιορτή της πε-

ρηφάνιας και της αγάπης, στο Pride και πρόσεξε µη µας κολλάς
γιατί θα αρχίσουµε να σε συκοφαντούµε».

Εγώ έχω να πω προς πάσα κατεύθυνση ότι τα δικαιώµατα και
την ισότητα όλων των ανθρώπων θα συνεχίσω να τα υπερασπί-
ζοµαι.

Η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα είναι εκείνη που θα εκπροσω-
πεί όλους τους ανθρώπους. Είναι εκείνη που θα αντιστέκεται και
θα αντιτάσσεται. Δεν ήταν πρέπουσα η απάντηση του Προ-
εδρείου. Ήταν εντελώς χλιαρή στον οµοφοβικό, τρανσφοβικό,
σεξιστικό, ρατσιστικό λόγο που αρθρώθηκε και αφού δεν το
έκανε το Προεδρείο θα το κάνω εγώ, όπως το έκανα ως Πρό-
εδρος της Βουλής. 

Ρατσιστικός και σεξιστικός λόγος, οµοφοβικός, τρανσφοβικός
λόγος που προάγει τις διακρίσεις και το µίσος, µισαλλοδοξία,
δεν πρέπει να είναι επιτρεπτά σε αυτήν εδώ την Αίθουσα. Και
όταν διατυπώνονται θα µε βρίσκουν απέναντι, θα µας βρίσκουν
απέναντι και πιστέψτε µε, έχουµε πολύ µεγαλύτερη επιµονή,
πολύ µεγαλύτερη αποφασιστικότητα, πολύ µεγαλύτερη αντοχή,
ακριβώς γιατί έχουµε πολύ µεγαλύτερη αγάπη για τον κόσµο, για
τους πολίτες και θα είµαστε εδώ και να απαντάµε και να απο-
κρούουµε και να υπερασπιζόµαστε κάθε ύπαρξη που βάλλεται.

Λέγοντας αυτά, θα ήθελα να κάνω δύο παρατηρήσεις για την
εσωτερική συζήτηση. Μία παρατήρηση για τις θεσµικές εξελίξεις
και µία παρατήρηση για τη διεθνή επικαιρότητα. Δύο παρατηρή-
σεις για την εσωτερική συζήτηση. 

Παρατήρηση πρώτη. Σταµατήστε οι της Κυβέρνησης, αν και
δεν σας έχω παρακολουθήσει, κύριε Μπούγα, και δεν ξέρω αν
το κάνατε και εσείς -νοµίζω ότι δεν το κάνατε αλλά µεταφέρετέ
το παρακαλώ στον κ. Μαρινάκη και στον κ. Μητσοτάκη σταµατή-
στε να προσπαθείτε να αντιστρέψετε την πραγµατικότητα. Στα-
µατήστε να προσπαθείτε να κάνετε το άσπρο µαύρο και το
µαύρο άσπρο. Σας διαβάζω επί λέξει τι προβλέπει ο νόµος που
ο κ. Μαρινάκης σήµερα είπε ότι δεν προβλέπει εξαήµερη εργα-
σία. Είναι νόµος του κ. Γεωργιάδη -παρεµπιπτόντως- γνωστού
ευαίσθητου για τα δικαιώµατα των ανθρώπων. 

Λέει, λοιπόν, το άρθρο 25: «Η απασχόλησή τους κατά την έκτη
ηµέρα της εβδοµάδας εφόσον καταχωρίζεται από τον εργοδότη
στο πληροφοριακό σύστηµα δύναται να επιτρέπεται». Το κατα-
λάβαµε; Να το διαβάσω και ολόκληρο: «Σε περιπτώσεις επιχει-
ρήσεων ή εκµεταλλεύσεων συνεχούς λειτουργίας, µε σύστηµα
εναλλασσόµενων βαρδιών στις οποίες οι εργαζόµενοι απασχο-
λούνται σε πενθήµερη εβδοµαδιαία εργασία, δύναται να επιτρέ-
πεται -µπορεί να επιτρέπεται, δηλαδή νοµοθετείται ότι είναι
νόµιµη- η απασχόλησή τους κατά την έκτη ηµέρα της εβδοµά-
δας, εφόσον καταχωρίζεται». Είναι σαφές; 

Εάν δεν είναι σαφές να σας διαβάσω και την παράγραφο 2: «Η
απασχόληση των εργαζοµένων κατά την πρώτη ηµέρα δεν δύνα-
ται να υπερβαίνει τις οκτώ ώρες. Κατά την ηµέρα αυτή δεν επι-
τρέπεται η πραγµατοποίηση υπερεργασίας. Σε κάθε περίπτωση
στον εργαζόµενο καταβάλλεται το ηµεροµίσθιο της έκτης ηµέ-
ρας προσαυξανόµενο κατά 40%. Σε κάθε περίπτωση εφαρµόζον-
ται διατάξεις που προβλέπουν ανώτατο όριο εβδοµαδιαίας
εργασίας».

Να διαβάσω και το άρθρο 26 µήπως και το καταλάβουν καλύ-
τερα ο κ. Μητσοτάκης και ο κ. Μαρινάκης και σταµατήσουν να
λένε ότι δεν νοµοθέτησαν την εξαήµερη εργασία. «Σε περιπτώ-
σεις επιχειρήσεων ή εκµεταλλεύσεων που δεν είναι από τη φύση
τους συνεχούς λειτουργίας αλλά είναι δυνατόν να λειτουργούν
κατά τις ηµέρες Δευτέρα έως και Σάββατο, επί είκοσι τέσσερις
ώρες, µε σύστηµα εναλλασσόµενων βαρδιών και στις οποίες οι
εργαζόµενοι απασχολούνται σε πενθήµερη εβδοµαδιαία εργα-
σία, σε εξαιρετικές περιπτώσεις κατά τις οποίες η επιχείρηση πα-
ρουσιάζει απρόβλεπτα ιδιαίτερα αυξηµένο φόρτο εργασίας,
επιτρέπεται η απασχόληση των εργαζοµένων κατά την έκτη
ηµέρα της εβδοµάδας. Η απασχόληση κατά την έκτη ηµέρα της
εβδοµάδας καταχωρίζεται από τον εργοδότη στο πληροφοριακό
σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ»» κ.ο.κ.. 

Είναι σαφές; Πιο σαφές δεν γίνεται. Νοµοθετήσατε την εξαή-
µερη εργασία. Μας λοιδορεί το σύµπαν, διότι η εργασιακή νοµο-
θεσία σε πανευρωπαϊκό επίπεδο άγεται προς τη µείωση του
χρόνου εργασίας και όχι προς την αύξησή του. Δεν συζητάµε και
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για την ποιότητα της εργασίας σε τέτοιες επιχειρήσεις εικοσιτε-
τράωρης λειτουργίας και επταήµερης λειτουργίας. Έχει πυρο-
δοτηθεί µία διεθνής συζήτηση στην οποία η Ελλάδα εµφανίζεται
ως «µαύρο πρόβατο» και στο εσωτερικό πεδίο έρχονται ο Πρω-
θυπουργός και ο κ. Μαρινάκης και λένε πως όλα αυτά είναι ψέ-
µατα, «δεν νοµοθετήσαµε την εξαήµερη εργασία». Ας
σταµατήσει αυτή η πρακτική.

Δεύτερο θέµα της εσωτερικής συζήτησης. Έµαθα ότι παραι-
τήθηκε ο κ. Δραγασάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ και έκανε και ανάρτηση
αναφερόµενος στην Αριστερά. Ο κ. Δραγασάκης, έχει πάψει
πάρα πολύν καιρό να έχει σχέση µε την Αριστερά και τους αγώ-
νες τη, όπως και ο ΣΥΡΙΖΑ. Είναι, λοιπόν, τροµακτικά  ενδιαφέρον
να παρακολουθεί κανείς πρόσωπα και κόµµατα που έχουν προ
πολλού πάρει «διαζύγιο» µε την ανιδιοτέλεια, την αγωνιστικό-
τητα, την ιστορία και τους αγώνες και τους ανθρώπους της Αρι-
στεράς, να διαγκωνίζονται ποιος είναι ο πραγµατικά Αριστερός. 

Θυµάµαι, πάντως, ότι όταν ο ΣΥΡΙΖΑ είχε καταθέσει το 2012
την αίτηση να συσταθεί εξεταστική επιτροπή για το µνηµόνιο, ο
κ. Δραγασάκης προεδρεύοντας µε διέκοπτε ως εισηγήτρια του
ΣΥΡΙΖΑ, διεκδικώντας να µην καταθέσω στα Πρακτικά τα περισ-
σότερα στοιχεία για τη σύσταση της εξεταστικής επιτροπής. Κά-
ποια πράγµατα, νοµίζω, δεν είναι τυχαία και η εξέλιξη των
προσώπων και των κοµµάτων είναι οπωσδήποτε δηλωτική.

Παρατήρηση για τη θεσµική λειτουργία και τις θεσµικές εξελί-
ξεις. Αναβλήθηκε, έµαθα, τελικά η Διάσκεψη των Προέδρων για
τον διορισµό νέου Συνηγόρου του Πολίτη. Παρακολουθώ µε εν-
διαφέρον τις συµφωνίες και τις συναλλαγές που φαίνεται ότι γί-
νονται µε κόµµατα της Αντιπολίτευσης γι’ αυτούς τους
διορισµούς και αυτές οι συναλλαγές και αυτές οι συζητήσεις.
«Βάλε µου αυτόν για να εγκρίνω εκείνον» ή «ψήφισέ µου αυτό» ή
«µην εγκρίνεις την άρση της ασυλίας µου και θα είµαι εγώ δια-
θέσιµος για να εγκρίνω το άλλο», όλα αυτά, δυστυχώς, αναδί-
δουν µία πολύ άσχηµη οσµή ενός πολιτικού συστήµατος που,
δυστυχώς, δεν έχει καταλάβει ότι απέρχεται. 

Έρχοµαι και στην τελευταία παρατήρησή µου, η οποία είναι
συναφής µε την παρατήρηση της θεσµικής λειτουργίας. Ψηφί-
στηκε τελικά ως -για δεύτερη θητεία- επικεφαλής της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής η κ. Φον ντερ Λάιεν. Σε ένα ευρωπαϊκό τοπίο στο
οποίο οι κοινωνίες της Ευρώπης, οι άνθρωποι, οι πολίτες, απο-
σύρουν την εµπιστοσύνη τους από τα κόµµατα του συστήµατος
-από τα νυν και πρώην κυβερνητικά κόµµατα- σε ένα πεδίο και
σε ένα τοπίο κατά το οποίο καταρρέουν και συρρικνώνονται τα
πρώην και νυν κυβερνητικά κόµµατα, είναι χαρακτηριστικό ότι
για να ψηφιστεί η κ. Φον ντερ Λάιεν -που ενέχεται σε αδιαφανείς
πρακτικές και γι’ αυτό βγήκε εναντίον της και εναντίον της Επι-
τροπής της απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου- συµµαχή-
σατε οι του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος, όπου ανήκει η Νέα
Δηµοκρατία, µε τους των Σοσιαλιστών και Δηµοκρατικών που
ανήκει το ΠΑΣΟΚ, µε τους φιλελευθέρους, επίσης, του Renew.
Συµµαχήσατε. 

Την ίδια ώρα ο κ. Μητσοτάκης είναι χέρι-χέρι µε τον κ. Τουσκ
για τις διαπραγµατεύσεις των προσώπων που θα αναλάβουν
πόστα, είναι δηλαδή χέρι-χέρι µε ποιον; Με τον κύριο εκείνο που
είπε στην Ελλάδα «game over», που είπε «gamer over» στους Έλ-
ληνες πολίτες που ψήφισαν «όχι», που είπε «εγώ σταµατάω τα
δηµοκρατικά σας δικαιώµατα και τη δηµοκρατία στην Ελλάδα και
κλείνω τη στρόφιγγα». 

Όσες τέτοιες συµµαχίες και αν κάνετε, είστε κοµµάτι πια ενός
συστήµατος που απέρχεται. Σας παρακολουθεί η κοινωνία σε
όλες τις χώρες της Ευρώπης και η ελληνική κοινωνία µε µεγάλο
ενδιαφέρον. 

Εµείς είµαστε κοµµάτι µιας κοινωνικής προσδοκίας, κοινωνι-
κών κινηµάτων και αγώνων που έρχονται από παλιά αλλά και δη-
µιουργούνται σήµερα και είµαστε εδώ όχι απλώς για να µείνουµε
αλλά για να δώσουµε το µήνυµα όπως κάναµε και στο Ευρωκοι-
νοβούλιο καταθέτοντας ένσταση λόγω αδιαφάνειας στην υπο-
ψηφιότητα Φον ντερ Λάιεν. Είµαστε εδώ για να αποδείξουµε ότι,
τελικά, εκείνο που θα νικήσει, θα µείνει, θα παραµείνει, θα χτίσει
και θα δηµιουργήσει είναι το δίκαιο των ανθρώπων, είναι το κί-
νηµα των ανθρώπων, είναι τελικά η ζωή. 

Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
πριν σας δώσω τον λόγο, ζήτησε να κάνει µια σύντοµη παρέµ-
βαση ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Σπαρτιατών.

Κύριε Κόντη, θέλετε δύο λεπτά;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ίσως τρία. Δεν θα χρειαστώ παραπάνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δύο µε ανοχή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν µίλησα πριν που είχα

δικαίωµα για έξι λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τώρα τι θέλετε; Να

κάνετε παρέµβαση ή να µιλήσετε; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Θα µιλήσω τρία λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρέµβαση ή οµι-

λία; Αν είναι οµιλία, θα σας βάλω έξι λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Όχι, παρέµβαση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, έχετε τον

λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Επειδή ακούγονται πολλά πράγµατα εδώ

τον τελευταίο καιρό και τα περισσότερα για λόγους εντυπωσια-
σµού, δεν ξέρω τι σκοπούς εξυπηρετούν κάποιοι. Επειδή εµένα
προσωπικά σε όλη τη ζωή µου µού αρέσει να µιλώ συγκεκριµένα
και ό,τι έχω να πω το λέω, είναι απαράδεκτο κάποιοι να υπονοούν
ότι εµείς κάνουµε συµφωνίες, όπως ειπώθηκε σήµερα, µε την Κυ-
βέρνηση σε οτιδήποτε ψηφίζουµε, είτε είναι διάσκεψη είτε είναι
νοµοσχέδια. Ειπώθηκε ότι έγινε αυτή η συµφωνία για να πάρει
αναβολή µια δίκη στην οποία εµείς ασκήσαµε το δικαίωµα που
έχει ο κάθε κατηγορούµενος από τον νόµο, εκτός και αν αυτοί
που µας κατηγορούν γι’ αυτό αµφισβητούν τη δυνατότητα που
δίνει ο νόµος για αναβολές. Ήταν η πρώτη αναβολή που δόθηκε
επειδή έλειπαν δύο συνήγοροι. Είναι απαράδεκτο.

Να πω και κάτι για τη διάσκεψη για να µην ξανακούσω υπονο-
ούµενα από κανέναν. Όταν έγινε το θέµα µε την ψηφοφορία της
ΑΔΑΕ, να σας πω -γιατί το λέω για πρώτη φορά ανοιχτά, το είχα
πει και τότε- ότι είχα πάει στην αίθουσα να ψηφίσω κι εγώ υπέρ
της αλλαγής και άλλαξα την τελευταία στιγµή γνώµη, σκεπτόµε-
νος οτιδήποτε άλλο εκτός από το τι θα πουν και έτσι έγινε αυτό
το περίφηµο 16,2. Τότε δεν θα είχε δηµιουργηθεί ούτε θέµα δι-
καστικό. Αυτό σηµαίνει ότι αν είχα ψηφίσει όπως σκέφτηκα αρ-
χικά, θα είχα κάνει συναλλαγή, όπως ειπώθηκε; 

Επίσης, να πω στον κ. Αυλωνίτη τον οποίο σέβοµαι και εκτιµώ,
ότι αναφερόµενος στα λόγια του Προέδρου -δεν ήµουν εδώ- ήταν
µια αναφορά που έκανε όχι στον θεσµό φυσικά του Προέδρου και
δεν υπάρχει θέµα αµφισβήτησης πολιτειακής, όπως είπατε, κύριε
Αυλωνίτη. Ήταν µια αναφορά στο ότι πραγµατικά αισθάνθηκε,
όπως είδατε, πικραµένος από το γεγονός ότι παρ’ ότι εδώ ένα
χρόνο έχουµε δείξει ότι είµαστε ένα κόµµα που σέβεται τους δη-
µοκρατικούς θεσµούς, δεν εκλήθηµεν στη γιορτή της δηµοκρα-
τίας. Αυτό κάτι σηµαίνει. Ήθελε ο Πρόεδρος να παραστεί στη
γιορτή αυτή και του εδόθη µαύρη πόρτα. Αυτό και µόνο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο

Υφυπουργός Δικαιοσύνης κ. Μπούγας για να ολοκληρώσουµε τη
συζήτηση του νοµοσχεδίου

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Σας ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω
την οµιλία µου, όπως πάντα ακούω τις απόψεις και τα επιχειρή-
µατα των συναδέλφων και προσπαθώ στις κοινοβουλευτικές επι-
τροπές αλλά και στην Ολοµέλεια να απαντώ σε όλα. Σε όσα έθιξε
η Πρόεδρος, κ. Κωνσταντοπούλου, έχω απαντήσει και για τα ζη-
τήµατα των εργασιακών σχέσεων και της «ΛΑΡΚΟ» και των γυ-
ναικοκτονιών, γι’ αυτό δεν θα επαναλάβω όσα έχω πει. 

Θέλω, όµως, να κάνω µια αναφορά στην πρόσκλησή σας να
απαντήσουµε για την επικείµενη συνταγµατική Αναθεώρηση. Ξέ-
ρετε πολύ καλά, κυρία Πρόεδρε, ότι η πρωτοβουλία συνταγµα-
τικής Αναθεώρησης ανήκει στην Βουλή και σύµφωνα µε τη
διάταξη του άρθρου 110 παράγραφος 2 του Συντάγµατος, για
να εκκινήσει η διαδικασία χρειάζεται πρόταση από πενήντα Βου-
λευτές. Αναµένουµε, λοιπόν, τις προτάσεις των Βουλευτών από
τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες, θα τις εξετάσουµε και θα έχετε
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και τη θέση της Κυβέρνησης ασφαλώς και τη θέση του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης.

Μια δεύτερη παρατήρηση, κύριε Πρόεδρε, σε σχέση µε όσα
εξελίχθηκαν κατά τη σηµερινή συνεδρίαση. Έχω πει πολλές
φορές ότι ο κοινοβουλευτικός λόγος µπορεί να είναι οξύς, µπο-
ρεί να είναι αντιπαραθετικός, διεκδικητικός, οφείλει όµως να δια-
τυπώνεται µε επιχειρήµατα και χωρίς προσβλητικές, σεξιστικές
ή υποτιµητικές αναφορές, είτε διατυπωµένες ευθέως είτε µε
υπονοούµενα.

Θα µου επιτρέψετε να πάω γρήγορα στο νοµοσχέδιο, διότι
υπάρχουν αρκετά ζητήµατα τα οποία νοµίζω ότι διευκρινίστηκαν
αλλά πρέπει ανακεφαλαιωτικά να υπενθυµίσω και να εξηγήσω
στο Σώµα. 

Σήµερα, λοιπόν, ολοκληρώνεται η συζήτηση για το σχέδιο
νόµου µε το οποίο επιχειρείται η δηµιουργία ενός ενιαίου και
σύγχρονου νοµοθετικού πλαισίου για την εµπράγµατη ασφάλεια
του ενεχύρου. Επιτρέψτε µου να πω ότι ένα τόσο τεχνικό νοµο-
σχέδιο που κάθε διάταξή του αποτέλεσε αντικείµενο συζητή-
σεων, και στις επιτροπές και σήµερα, τελικά φτάνει µε την
ολοκλήρωση της συζήτησης να έχει διευκρινιστεί όπως είπε και
ο εισηγητής της Πλειοψηφίας, σχεδόν σε όλες του τις διατάξεις. 

Με τις προτεινόµενες διατάξεις εισάγονται νέες ρυθµίσεις οι
οποίες αφορούν τη σύσταση και είσπραξη ενεχύρου επί κινητών,
τη θεσµοθέτηση του Ενιαίου Ηλεκτρονικού Μητρώου Καταχώ-
ρησης, καθώς και την υποχρεωτική εγγραφή των συµβάσεων
ενεχύρων και λοιπών πράξεων σε αυτό, αντιµετωπίζοντας έτσι
κατά τρόπο άµεσο τα κενά που παρατηρήθηκαν όλα αυτά τα
χρόνια στον τοµέα της πίστωσης και παροχής εξασφάλισης σε
κινητά και αξιώσεις. Πρόκειται, λοιπόν, για ρυθµίσεις οι οποίες
ανταποκρίνονται στα νέα δεδοµένα και αφορούν άµεσα όλους
σχεδόν τους συναλλασσόµενους, φυσικά πρόσωπα και επιχειρή-
σεις, αλλά και τρίτους που έχουν έννοµο συµφέρον. 

Ειδικότερα, το πλαίσιο σύστασης ενεχύρου εναρµονίζεται µε
τις νέες τεχνολογικές δυνατότητες και παρέχεται έτσι ένα κατάλ-
ληλο εργαλείο µε το οποίο διασφαλίζεται η δηµόσια πίστη και η
ασφάλεια δικαίου στις συναλλαγές.

Υπενθυµίζω ότι στο υπό επεξεργασία σχέδιο νόµου προβλέ-
πεται η σύσταση ενεχύρου σε δικαίωµα αλλά και οι απαιτήσεις,
η ύπαρξη ιδιωτικού συστατικού τύπου µε ιδιωτικό έγγραφο βέ-
βαιης χρονολογίας ή µε ηλεκτρονικό έγγραφο και στη συνέχεια
η καταχώρισή του στο Ηλεκτρονικό Μητρώο Ενεχύρων, η σύ-
σταση στο Ελληνικό Κτηµατολόγιο του Ενιαίου Ηλεκτρονικού
Μητρώου Καταχώρησης επί ακινήτων απαιτήσεων και άλλων δι-
καιωµάτων, το οποίο µάλιστα θα λειτουργεί ως ψηφιακή δηµόσια
υπηρεσία µέσω της ενιαίας ψηφιακής πύλης. Συνιστά, πράγµατι,
καινοτοµία όπως αµέσως παρακάτω θα εξηγήσω. Στο µητρώο το
οποίο θα τηρείται το σύστηµα εγγραφής πράξεων θα ενηµερώ-
νεται και θα λειτουργεί, όπως αναλυτικά ορίζεται στο άρθρο 17
εξασφαλίζοντας δηµοσιότητα, διαφάνεια και αξιοπιστία των νο-
µικών δεδοµένων και πληροφοριών που θα καταχωρίζονται στο
µητρώο αυτό. 

Μάλιστα, ως προς το ζήτηµα το οποίο διατυπώθηκε επανει-
ληµµένως από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης για την καταχώ-
ρηση του ενεχύρου στο ΓΕΜΗ, υπενθυµίζω πως σε ό,τι αφορά
τα εµπράγµατα δικαιώµατα, ο νοµοθέτης διαχρονικά όριζε πως
αυτά εγγράφονται στο υποθηκοφυλακείο και κατ’ επέκταση στον
διάδοχό του, το Ελληνικό Κτηµατολόγιο. Έτσι, λοιπόν, εξασφα-
λίζεται µία εκ των θεµελιωδών αρχών των εµπραγµάτων δικαιω-
µάτων, η αρχή της δηµοσιότητας.

Για την ασφάλεια των συναλλαγών είναι αναγκαία η διαφάνεια
στο εµπράγµατο καθεστώς των ακινήτων αλλά και των αξιώσεων.
Η πεµπτουσία, λοιπόν, έγκειται στη δυνατότητα των τρίτων να
γνωρίζουν µε πρόσφορο τρόπο την ύπαρξη εµπραγµάτων δι-
καιωµάτων πάνω σε συγκεκριµένο πράγµα ή απαίτηση.

Προς την κατεύθυνση ενίσχυσης της διαφάνειας κινείται και η
διάταξη µε την οποία καθορίζονται τα πρόσωπα που θα διαθέ-
τουν δικαίωµα ενηµέρωσης στο µητρώο αλλά και έρευνας στη
βάση δεδοµένων σε αυτό.

Με αυτόν τον τρόπο διευκολύνεται η εποπτεία από τους ίδιους
τους συναλλασσόµενους µε απλούστευση, επιτάχυνση και οµο-
γενοποίηση της διαδικασίας και καταχώρησης στο µητρώο. Πα-

ράλληλα όµως θα παρέχονται όλες οι πληροφορίες στους νοµι-
κούς επαγγελµατίες οι οποίοι δρουν σε εξασφάλιση των συµφε-
ρόντων των εντολέων τους καθώς και σε τρίτα φυσικά ή νοµικά
πρόσωπα που αποδεικνύουν έννοµο συµφέρον. Έτσι, λοιπόν,
επιδιώκουµε να ενισχυθεί µε ακόµη µεγαλύτερη αποτελεσµατι-
κότητα και διαφάνεια η προσβασιµότητα στον θεσµό του ενεχύ-
ρου στη χώρα µας.

Μερικές παρατηρήσεις σε ό,τι αφορά όσα ελέχθησαν κατά τη
σηµερινή συνεδρίαση από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Πα-
ρατήρηση πρώτη. Όπως βλέπετε από την ανάγνωση της έκθεσης
της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, η Επιστηµονική Υπηρεσία προτείνει βελτιώσεις για την
νοµοτεχνική αρτιότητα του σχεδίου νόµου. Πολλές από αυτές
υιοθετήθηκαν από τον Υπουργό και ενσωµατώνονται στο κείµενο
του νοµοσχεδίου. Από καµµία παρατήρηση της Επιστηµονικής
Υπηρεσίας δεν προκύπτει οποιοσδήποτε κίνδυνος από τις διατά-
ξεις του νοµοσχεδίου για τους συναλλασσόµενους και την ασφά-
λεια των συναλλαγών. Επίσης, δεν υιοθετούνται επουδενί τρόπω
από την Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής οι επιφυλάξεις ή εν-
στάσεις δύο εκπροσώπων των φορέων που ήρθαν στην επιτροπή
και ακούσαµε τις παρατηρήσεις τους επί του σχεδίου νόµου. 

Για να ολοκληρώσω την τοποθέτησή µου επ’ αυτού πρέπει να
σας πω ότι δεν ζήτησε ο οµιλών ούτε ο Υπουργός από το Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης υπόµνηµα από την πρόεδρο της Ένωσης Ελ-
λήνων Αστικολόγων. Ζητήθηκε από το προεδρείο της επιτροπής
η κατάθεση υποµνήµατος λόγω της προφανούς αδυναµίας της
προέδρου να διατυπώσει µε συγκεκριµένο τρόπο τις παρατηρή-
σεις της επί των συγκεκριµένων διατάξεων του νοµοσχεδίου. Γι’
αυτόν τον λόγο ζήτησε ο πρόεδρος της επιτροπής να κατατεθεί
υπόµνηµα. Βεβαίως, όπως γνωρίζουµε υπόµνηµα δεν κατατέ-
θηκε. Είπα όµως χθες στην επιτροπή και θέλω να το επαναλάβω
γιατί νοµίζω ότι έχει αξία να λεχθεί και από του Βήµατος της Εθνι-
κής Αντιπροσωπείας- ότι όταν καλείται ένας φορέας να διατυπώ-
σει άποψη στην κοινοβουλευτική επιτροπή της Βουλής, κατά την
προσωπική µου άποψη, δεν µπορεί να επικαλείται έλλειψη χρό-
νου διότι τα σχέδια νόµου έχουν αναρτηθεί σε διαβούλευση
µέρες ή και εβδοµάδες πριν. Κατά συνέπεια, όλοι όσοι έχουν εύ-
λογο ενδιαφέρον, πολλώ δε µάλλον οι άµεσα εµπλεκόµενοι µε
το σχέδιο νόµου, οφείλουν από την έναρξη της διαβούλευσης να
γνωρίζουν το περιεχόµενό του και να προετοιµάζουν τις παρεµ-
βάσεις τους καθόσον γνωρίζουν µε µεγάλη πιθανότητα –θα
έλεγα µε βεβαιότητα- ότι θα κληθούν να τοποθετηθούν επί των
διατάξεων του σχεδίου νόµου στην επιτροπή της Βουλής. 

Κάποιες άλλες παρατηρήσεις που προέκυψαν από την σηµε-
ρινή συζήτηση και δεν έχουν απαντηθεί στις κοινοβουλευτικές
επιτροπές. Το άρθρο 7 ως προς την έναρξη των αποτελεσµάτων
του ενεχύρου για κάθε µέρος που αναφέρεται στη διάταξη του
άρθρου 7. Ο διαφορετικός χρόνος, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, ορίζεται για την επέλευση των αποτελεσµάτων της σύµβα-
σης ως προς έκαστο των εµπλεκοµένων µερών και είναι συνεπής
προς την διάταξη του άρθρου 5 του σχεδίου νόµου. Από τη γνω-
στοποίηση της σύµβασης και ανεξάρτητα από την καταχώρηση
ο οφειλέτης δεν δικαιούται να καταβάλει στον ενεχυραστή. Γιατί
γίνεται αυτό; Σκεφτείτε να έχει υπογραφεί η σύµβαση, να έχει
γνωστοποιηθεί στον οφειλέτη η σύµβαση και να µην παράγει
αποτελέσµατα ως προς αυτόν. Ποιος είναι ο κίνδυνος; Αν ορί-
σουµε ότι η επέλευση των αποτελεσµάτων έρχεται από την κα-
ταχώρηση ως προς όλους, ο οφειλέτης µπορεί να καταβάλει
στον ενεχυραστή, ο ενεχυραστής να εισπράξει την απαίτηση και
ο τρίτος να µείνει χωρίς καµµία απολύτως εξασφάλιση. Κατά συ-
νέπεια, είναι εύλογη η πρόνοια του σχεδίου νόµου για επέλευση
σε διαφορετικό χρόνο των αποτελεσµάτων της σύµβασης ενε-
χύρου. Αυτό συµπληρωµατικά προς την απάντηση που δόθηκε
από την κ. Απαλαγάκη στην επιτροπή και αφορούσε ακριβώς την
ίδια παρατήρηση. 

Άλλη συµπλήρωση στο άρθρο 9. Η ικανοποίηση του ενεχυρού-
χου δανειστή µετά παρέλευση δέκα εργάσιµων ηµερών. Τέτοια
διάταξη δεν είναι καινοφανής στην ελληνική έννοµη τάξη καθώς
υπενθυµίζω -ελέχθη και από τους συναδέλφους που πήραν τον
λόγο και µίλησαν για το σχέδιο νόµου- ότι από το 1923 µε νοµο-
θετικό διάταγµα που ορίζει τα της εκτελέσεως για τα τραπεζικά
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ιδρύµατα, οι τράπεζες έχουν εδώ και εκατό χρόνια -έναν αιώνα,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι- τη δυνατότητα να επισπεύσουν
αναγκαστική εκτέλεση χωρίς να υπάρχει εκτελεστός τίτλος. Και
µάλιστα η επίσπευση αυτή γίνεται µετά από τρεις εργάσιµες ηµέ-
ρες. Η πρόβλεψη στο σχέδιο νόµου να υπάρχει δυνατότητα εί-
σπραξης απαίτησης µετά από δέκα εργάσιµες ηµέρες έχει τεθεί
για να δίδεται, ακριβώς, η δυνατότητα στον οφειλέτη να ασκεί
το δικαίωµα έννοµης προστασίας καταθέτοντας το οικείο ένδικο
βοήθηµα και, βεβαίως, ζητώντας και προσωρινή δικαστική προ-
στασία προκειµένου να διασφαλίσει πλήρως ότι θα ακουστούν
τα επιχειρήµατά του στο δικαστήριο. 

Το άρθρο 11 σε ό,τι αφορά στο απόρρητο. Και εδώ η απάν-
τηση είναι εύκολη παρ’ όλο που ετέθη από όλες τις πτέρυγες της
Αντιπολίτευσης το ίδιο ζήτηµα. Το απόρρητο κάµπτεται, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, λόγω της βασικής αρχής της δηµοσιότη-
τας που στο ενέχυρο του Αστικού Κώδικα επιτυγχάνεται µε την
παράδοση του πράγµατος. Εκεί δεν επιτρέπεται αντιφώνηση της
νοµής. Ενώ στο πλασµατικό ενέχυρο που επιτρέπεται αντιφώ-
νηση της νοµής, προϋπόθεση για την έγκυρη σύσταση και για
την γνώση των τρίτων είναι η καταχώρηση στα δηµόσια βιβλία
που παρέχουν και την δηµόσια πίστη, εδώ στο συγκεκριµένο ενέ-
χυρο στην πλατφόρµα του Κτηµατολογίου. Τηρώντας, λοιπόν,
όλες τις αρχές που διέπουν τον θεσµό της εµπράγµατης ασφά-
λειας εκσυγχρονίζονται οι διατάξεις για τη σύσταση και είσπραξη
ενεχύρου που παρέχουν στο δικαιούχο την εξουσία προνοµιακής
ικανοποίησης της αξίωσής του από το ενέχυρο. Μ’ όλες τις ει-
σηγούµενες ρυθµίσεις είµαι βέβαιος ότι βελτιώνεται το υφιστά-
µενο πλαίσιο και γίνεται ανάλογο των ευρωπαϊκών και διεθνών
καλών πρακτικών καθώς αρχίζει να αποκτά µια µορφή η οποία
ανταποκρίνεται πλέον σε ένα σύγχρονο, ασφαλές και ψηφιακό
κράτος. 

Θα ήθελα να πω δυο λόγια και για την διάταξη του άρθρου 27.
Με τη διάταξη του άρθρου 27, για πρώτη φορά ικανοποιείται το
πάγιο και διαχρονικό αίτηµα συµµετοχής των δικαστών στην επι-
λογή της ηγεσίας τους. Εντός των ορίων που διαγράφει το Σύν-
ταγµά µας δίνεται η δυνατότητα συµµετοχής των Ελλήνων
δικαστών στα ζητήµατα διοίκησης του σώµατος η οποία επεκτεί-
νεται πλέον σε όλους τους βαθµούς ιεραρχίας ακόµα και στους
ανώτατους. Κατ’ αυτόν τον τρόπο η χώρα µας συµµορφώνεται
πλήρως προς τα ευρωπαϊκά πρότυπα τα οποία απαιτούν συµµε-
τοχή των δικαστών στην επιλογή της ηγεσίας τους. Ειδικότερα
από 16 Σεπτεµβρίου που θα τεθεί σε ισχύ η διάταξη, δηλαδή µε
το νέο δικαστικό έτος, για την προαγωγή στις θέσεις των προ-
έδρων και των αντιπροέδρων του Συµβουλίου Επικρατείας του
Αρείου Πάγου και του Ελεγκτικού Συνεδρίου καθώς επίσης και
για τις θέσεις του εισαγγελέα και των αντεισαγγελέων του
Αρείου Πάγου, πριν τη διατύπωση γνώµης από τη Διάσκεψη των
Προέδρων θα ζητείται από τον Υπουργό Δικαιοσύνης η γνώµη
της ολοµέλειας του οικείου ανωτάτου δικαστηρίου η οποία θα
διατυπώνεται µε µυστική ψηφοφορία των µελών της. Έτσι η Ελ-
λάδα συµµορφώνεται προς τα διεθνή πρότυπα και γίνεται θα
έλεγα και η ίδια πλέον ένα διεθνές πρότυπο σε ό,τι αφορά την
εµπλοκή των δικαστών στην επιλογή της ηγεσίας τους. 

Είχα την ευκαιρία και χθες να πω –και θέλω να επαναλάβω
πολύ σύντοµα για να καταγραφεί στα Πρακτικά και στη σηµερινή
συνεδρίαση- ότι υπήρχαν συστάσεις τόσο από την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή όσο και από το Συµβούλιο των Ευρωπαίων Δικαστών
αλλά και την επιτροπή της Βενετίας για το πώς σε περίπτωση
που συνταγµατικοί περιορισµοί δεν επιτρέπουν την ανάµειξη των
δικαστών στην επιλογή της ηγεσίας τους, πως µπορούν τα ανώ-
τατα δικαστήρια να έχουν λόγο σε αυτή την επιλογή. Σε αυτές
τις συστάσεις ήδη έχουν εναρµονιστεί, έχουν συµµορφωθεί
άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ανέφερα και χθες το
Βέλγιο, τη Γερµανία, τη Δανία, την Κύπρο, τη Σουηδία. Βεβαίως
ανταποκρίνεται πλήρως πλέον και η Ελλάδα. 

Ποιος ήταν ο αντίλογος; Ο αντίλογος ήταν ότι πρέπει να περι-
µένουµε την συνταγµατική Αναθεώρηση για να ξεκινήσει η συ-
ζήτηση και για το πώς µπορεί οι δικαστές να έχουν λόγο στην
επιλογή της ηγεσίας. Αν αυτό συνέβαινε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι -και απευθύνοµαι, κυρίως, στον ΣΥΡΙΖΑ που είχε αυτό το
επιχείρηµα αλλά και σε άλλα κόµµατα- θα πρέπει να ρυθµίσουµε

και να συµµορφωθούµε προς τις συστάσεις των οργανισµών που
σας προανέφερα το 2029,τότε θα έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία
Αναθεώρησης του Συντάγµατος. 

Τι προτείνετε, λοιπόν; Τι προτείνει ο ΣΥΡΙΖΑ; Προτείνει να µη
νοµοθετήσουµε τώρα, να είµαστε εκτεθειµένοι όλων αυτών των
διεθνών οργανισµών και των συστάσεων που επαναλαµβάνουν
σε όλα τα κράτη-µέλη και στη χώρα µας -και επαναλαµβάνουν
πολλές φορές πιεστικά- να είµαστε εκτεθειµένοι στην εσωτερική
κριτική ότι τάχα δεν ανταποκρινόµαστε στο κράτος δικαίου για
να ρυθµίσουµε κάτι το οποίο µπορούµε να το κάνουµε µε έναν
απλό νόµο, όπως το κάνουµε σήµερα, στο πλαίσιο της συνταγ-
µατικής Αναθεώρησης, δηλαδή µετά από πέντε χρόνια. 

Και ερωτώ: Είναι λογικό αυτό; Είναι πρόταση σοβαρή από την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση να διατυπώνεται µια τέτοια ενέργεια
εκ µέρους της Κυβέρνησης; Νοµίζω ότι η απάντηση είναι αυτο-
νόητη. 

Επίσης, µε το χρονικό πρότερο που προβλέπεται από το σχέ-
διο νόµου της παροχής γνώµης των ολοµελειών των ανωτάτων
δικαστηρίων έναντι της Βουλής, εξασφαλίζεται το ανεπηρέαστο
της γνώµης τους ενώ παρέχονται οι απαραίτητες εγγυήσεις για
τη διαφύλαξη του αµερόληπτου και αδιάβλητου της διαδικασίας. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι η σηµασία της
ρύθµισης του άρθρου 27 είναι αδιαµφισβήτητη και προς επίρ-
ρωση αυτού θα τονίσω και θα υπενθυµίσω ότι συµφώνησαν όλες
οι δικαστικές ενώσεις της χώρας, καθώς επίσης και η ολοµέλεια
των δικηγορικών συλλόγων. Για πρώτη φορά οι δικαστές συµµε-
τέχουν ουσιαστικά στην ανάδειξη ηγεσίας τους. Για πρώτη φορά
οι τρεις ηγεσίες συµµετέχουν και εµπλέκονται στην ανάδειξη της
ηγεσίας της δικαιοσύνης καθεµιά εντός των ορίων που το υφι-
στάµενο συνταγµατικό πλαίσιο επιτρέπει. 

Και θα απαντήσω και σε µια άλλη παρατήρηση την οποία ξέ-
χασα να αναφέρω πριν. Η παρατήρηση ήταν η εξής: «Μα, δεν
µπορεί να είναι η απλή γνώµη. Πρέπει η γνώµη αυτή να είναι δε-
σµευτική». Νοµίζω ότι η απάντηση δόθηκε από τις οµιλίες των
συναδέλφων Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας και του Υπουρ-
γού αλλά θα την επαναλάβω. Εάν προβλέπαµε δεσµευτική γνώµη
θα παραβιάζαµε το Σύνταγµα, για τον απλό λόγο πως η δικαστική
εξουσία είναι η µοναδική από τις τρεις λειτουργίες του κράτους
που δεν έχει ευθεία λαϊκή νοµιµοποίηση. 

Άρα, λοιπόν, προβλέποντας δέσµια γνώµη, δέσµη των ανωτά-
των δικαστηρίων που θα δέσµευε κατ’ οποιονδήποτε τρόπο την
εκτελεστική ή τη νοµοθετική εξουσία, θα ήταν σαν να παραβιά-
ζαµε το ίδιο το Σύνταγµα, διότι σε αυτή την περίπτωση θα είχε
γνώµη η δικαστική εξουσία χωρίς να έλκει ευθεία λαϊκή νοµιµο-
ποίηση. 

Και µια τελευταία διευκρίνιση, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να διευκρινίσω ότι οι διατάξεις του συζητούµενου

σχεδίου νόµου δεν επηρεάζουν κατ’ ουδένα τρόπο το νοµικό
πλαίσιο των ασφαλειών που εκάστοτε παρέχονται στην Τράπεζα
της Ελλάδος στο πλαίσιο άσκησης των αρµοδιοτήτων της σύµ-
φωνα µε το καταστατικό της και τον νόµο. Αυτό θα ήθελα να κα-
ταγραφεί προς άρση οποιασδήποτε διαφωνίας στα Πρακτικά. 

Ιδιαιτέρως, κλείνοντας, θέλω να ευχαριστήσω και τον εισηγητή
µας τον κ. Κωνσταντινίδη για την εξαιρετική εισήγησή του και τις
σηµαντικές παρεµβάσεις του στη συζήτηση τόσο στην επιτροπή
όσο και στην Ολοµέλεια, τους συναδέλφους Βουλευτές ασφα-
λώς της Νέας Δηµοκρατίας αλλά και τους συναδέλφους Βουλευ-
τές της Αντιπολίτευσης για τις παρατηρήσεις τους, που µας
έδωσαν τη δυνατότητα να βελτιώσουµε τις εισηγούµενες διατά-
ξεις και κατά την άποψή µας να εισηγηθούµε ένα λειτουργικό
σχέδιο νόµου το οποίο θα ενισχύει την εξασφάλιση των απαιτή-
σεων, άρα θα παρέχει µεγαλύτερη πιστοληπτική ικανότητα σε
αυτούς που την έχουν ανάγκη. 

Με αυτές τις σκέψεις σας καλώ να υπερψηφίσετε το συζητού-
µενο σχέδιο νόµου. 

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Για την τροπολογία µας δεν θα πείτε;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Για την

τροπολογία σας, κυρία συνάδελφε, δεν θα αποφύγω την απάν-
τηση. Ξέρετε ότι ο ν.3869 στον οποίο αρµόζει η τροπολογία, είναι
σχέδιο νόµου το οποίο εισηγήθηκε το Υπουργείο Οικονοµικών.
Θα ήθελα, όµως, να πω το εξής ως µια παρέµβασή µου στην τρο-
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πολογία σας: Εάν µεν τα θέµατα αυτά έχουν λυθεί νοµολογιακά,
τότε δεν υπάρχει λόγος να παρέµβουµε για να επιβεβαιώσουµε
µια υφιστάµενη νοµολογία. 

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Υπάρχει! Γιατί αναγκάζεται ο κόσµος
να προσφύγει… 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Αυτό, λοι-
πόν, µπορούµε να το δούµε. Και εγώ και ο Υπουργός θα δούµε
µε προσοχή και την νοµολογιακή διαχείριση του θέµατος καίτοι,
όπως σας είπα, η νοµοθετική πρωτοβουλία ανήκει στο Υπουργείο
των Οικονοµικών. 

Παρά ταύτα επανέρχοµαι στην απάντησή µου. Αν έχουν λυθεί
νοµολογιακά ή µπορεί να λυθούν νοµολογιακά ακόµη και στο
πλαίσιο µιας πιλοτικής δίκης, τότε δεν υπάρχει ανάγκη νοµοθε-
τικής πρωτοβουλίας και το καταλαβαίνετε. Αν πάλι δεν έχουν επι-
λυθεί νοµολογιακά ή έχουν επιλυθεί κατ’ αρνητικό τρόπο, τι
ζητάτε µε την τροπολογία; Ουσιαστικά να ερµηνεύσουµε δικα-
στικές αποφάσεις…

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Σας ζητάµε να απαντήσετε σε µια αυ-
θαίρετη πρακτική.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Ζητάτε να
ερµηνεύσουµε δικαστικές αποφάσεις παρεµβαίνοντας νοµοθε-
τικά σε έναν νόµο ο οποίος, όπως γνωρίζετε, έχει ήδη εδώ και
χρόνια καταργηθεί. Θα µελετήσουµε όλα αυτά τα οποία αναφέ-
ρετε στην τροπολογία σας. Ασφαλώς και θα γίνει µε κάθε δυνατή
προσοχή, όπως γίνονται και όλες οι σχετικές προτάσεις και τρο-
πολογίες από το Υπουργείο Δικαιοσύνης, και βεβαίως αν χρει-
αστεί θα επανέλθουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Στο σηµείο αυτό κη-

ρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και επί των άρ-
θρων του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης:
«Εκσυγχρονισµός θεσµικού πλαισίου για το ενέχυρο και σύσταση
Ενιαίου Ηλεκτρονικού Μητρώου Ενεχύρων επί κινητών, απαιτή-
σεων και άλλων δικαιωµάτων και άλλες διατάξεις».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, τριάντα άρθρα, µία τροπολογία, το ακροτελεύ-
τιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ να κλεί-

σει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Οι θέσεις των κοµ-

µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟ’ - 18 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18785



Εκσυγχρονισµός θεσµικού πλαισίου για το ενέχυρο και σύ-
σταση Ενιαίου Ηλεκτρονικού Μητρώου Ενεχύρων επί κινητών,

απαιτήσεων και άλλων δικαιωµάτων και άλλες διατάξεις

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 4 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 5 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 8 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 11 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
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Άρθρο 12 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 17 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 25 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
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Άρθρο 26 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 27 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 28 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 29 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 30 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Ακροτελεύτιο Άρθρο όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Επί του Συνόλου      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Εκσυγχρονισµός θεσµικού
πλαισίου για το ενέχυρο και σύσταση Ενιαίου Ηλεκτρονικού Μη-
τρώου Ενεχύρων επί κινητών, απαιτήσεων και άλλων δικαιωµά-
των και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη
συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει
ως εξής:

«Εκσυγχρονισµός θεσµικού πλαισίου για το ενέχυρο και σύ-
σταση Ενιαίου Ηλεκτρονικού Μητρώου Ενεχύρων επί κινητών,
απαιτήσεων και άλλων δικαιωµάτων και άλλες διατάξεις

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ Α’: ΣΚΟΠΟΣ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΣΚΟΠΟΣ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
ΜΕΡΟΣ Β’: ΕΚΣΥΓΧΡΟΝΙΣΜΟΣ ΘΕΣΜΙΚΟΥ ΠΛΑΙΣΙΟΥ ΓΙΑ ΤΟ

ΕΝΕΧΥΡΟ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΠΕΔΙΟ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ - ΟΡΙΣΜΟΙ
Άρθρο 3 Πεδίο εφαρµογής
Άρθρο 4 Ορισµοί
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΕΝΕΧΥΡΟ ΕΠΙ ΑΠΑΙΤΗΣΕΩΝ
Άρθρο 5 Ενέχυρο σε δικαίωµα ή απαίτηση - Συστατικός τύπος

- Έκταση
Άρθρο 6 Γνωστοποίηση στον οφειλέτη
Άρθρο 7 Έναρξη αποτελεσµάτων
Άρθρο 8 Καταβολή και ελευθέρωση του οφειλέτη
Άρθρο 9 Ικανοποίηση ενεχυρούχου δανειστή
Άρθρο 10 Καταπιστευτική εκχώρηση απαίτησης
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΕΝΕΧΥΡΟ ΕΠΙ ΟΝΟΜΑΣΤΙΚΩΝ ΤΙΤΛΩΝ
Άρθρο 11 Ενέχυρο σε ονοµαστικές µετοχές
Άρθρο 12 Ενέχυρο σε λοιπές µορφές εταιρικών συµµετοχών
KΕΦΑΛΑΙΟ Δ’: ΕΝΕΧΥΡΟ ΕΠΙ ΚΙΝΗΤΩΝ ΧΩΡΙΣ ΠΑΡΑΔΟΣΗ ΤΗΣ

ΚΑΤΟΧΗΣ
Άρθρο 13 Πλασµατικό ενέχυρο κινητών
Άρθρο 14 Ενέχυρο κινητών αξιών
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’: ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΟ ΜΗΤΡΩΟ ΕΝΕΧΥΡΩΝ
Άρθρο 15 Σύσταση Ηλεκτρονικού Μητρώου Ενεχύρων - Φορέας

Διαχείρισης και Λειτουργίας
Άρθρο 16 Αρχές λειτουργίας του Ηλεκτρονικού Μητρώου Ενε-

χύρων - Υποχρεώσεις του Φορέα Διαχείρισης και Λειτουργίας
Άρθρο 17 Αντικείµενο του Ηλεκτρονικού Μητρώου Ενεχύρων -

Προς εγγραφή πράξεις - Υποχρεωτικές εγγραφές
Άρθρο 18 Ηλεκτρονικά Βιβλία του Ηλεκτρονικού Μητρώου Ενε-

χύρων - Δηµοσιότητα
Άρθρο 19 Υποβολή προς εγγραφή πράξεων στο Ηλεκτρονικό

Μητρώο Ενεχύρων - Δικαιολογητικά
Άρθρο 20 Έλεγχος των προς εγγραφή πράξεων και δικαιολο-

γητικών 
Άρθρο 21 Ενηµέρωση και έρευνα στη βάση δεδοµένων του Ηλε-

κτρονικού Μητρώου Ενεχύρων
Άρθρο 22 Τέλη ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’: ΤΕΛΙΚΕΣ, ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ,

ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 23 Τελικές διατάξεις - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 3 ν.

3301/2004
Άρθρο 24 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
Άρθρο 25 Μεταβατική διάταξη
Άρθρο 26 Καταργούµενες διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Γ’: ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 27 Διατύπωση γνώµης για τις προαγωγές των Προέδρων

και των Αντιπροέδρων του Συµβουλίου της Επικρατείας, του Αρείου
Πάγου και του Ελεγκτικού Συνεδρίου, καθώς και του Εισαγγελέα
του Αρείου Πάγου  και του Γενικού Επιτρόπου της Επικρατείας στο
Ελεγκτικό Συνέδριο - Tροποποίηση παρ. 3 άρθρου 59 ν. 4938/2022

Άρθρο 28 Νέα διαδικασία δηµοσιοποίησης και διόρθωση δεδο-
µένων προσαρµογής - Τροποποίηση άρθρων 5, 8 και 46 ν. 4934/
2022

Άρθρο 29 Δυνατότητα υποβολής δηλώσεων κυριότητας ατελώς
από Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης σε διαδικασία Κτηµα-
τογράφησης

Άρθρο 30 Καταργούµενες διατάξεις Μέρους Γ’
ΜΕΡΟΣ Δ’: ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 31 Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’
ΣΚΟΠΟΣ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΚΟΠΟΣ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 1
Σκοπός

1. Σκοπός του Μέρους Β’ είναι η δηµιουργία ενός ενιαίου, συ-
νεκτικού και σύγχρονου νοµοθετικού πλαισίου γύρω από την εµ-
πράγµατη ασφάλεια του ενεχύρου, ώστε να προσαρµοστεί στα
νέα τεχνολογικά και οικονοµικά δεδοµένα βάσει των ευρωπαϊκών
και διεθνών καλών πρακτικών, προκειµένου να αντιµετωπιστούν
προβλήµατα που εντοπίζονται στον τοµέα της παροχής πίστω-
σης και χρηµατοδότησης µέσω της παροχής εξασφαλίσεων σε
κινητά, απαιτήσεις και άλλα δικαιώµατα.

2. Σκοπός του Μέρους Γ’ είναι η ενίσχυση της ανεξαρτησίας
της δικαιοσύνης και η προαγωγή του κράτους δικαίου, µέσω της
συµµετοχής των δικαστών στις διαδικασίες επιλογής της ηγεσίας
του δικαστικού σώµατος σε όλους τους βαθµούς ιεραρχίας,
ακόµα και στους ανώτατους και η επιτάχυνση της ολοκλήρωσης
του Ελληνικού Κτηµατολογίου.

Άρθρο 2
Αντικείµενο

1. Αντικείµενο του Μέρους Β’ είναι:
α) η τροποποίηση του νοµοθετικού πλαισίου για το ενέχυρο

µε εισαγωγή νέων ρυθµίσεων κυρίως σχετικά µε τη σύσταση και
την εκτέλεση ενεχύρων επί κινητών χωρίς παράδοση, απαιτή-
σεων και άλλων δικαιωµάτων,

β) η θεσµοθέτηση του Ενιαίου Κεντρικού Ηλεκτρονικού Μη-
τρώου Ενεχύρων επί κινητών, απαιτήσεων και άλλων δικαιωµά-
των και της υποχρεωτικής εγγραφής των συµβάσεων ενεχύρου
και λοιπών εγγραπτέων πράξεων σε αυτό.

2. Αντικείµενο του Μέρους Γ’ είναι:
α) η παροχή για πρώτη φορά, µέσω τροποποίησης του άρ-

θρου 59 του Κώδικα Οργανισµού Δικαστηρίων και Κατάστασης
Δικαστικών Λειτουργών (ν. 4938/2022, Α’ 109) στο δικαστικό
σώµα της δυνατότητας να συµµετέχει στην επιλογή της ηγεσίας
του, εντός του ισχύοντος συνταγµατικού πλαισίου,

β) η ολοκλήρωση της δηµοσιοποίησης και διόρθωσης των δε-
δοµένων προσαρµογής των στοιχείων που τηρούνται στα Κτη-
µατολογικά Γραφεία σε Ρόδο και Κω - Λέρο, η οποία αποτελεί
προϋπόθεση για την ένταξη των περιοχών αυτών στο Ελληνικό
Κτηµατολόγιο, καθώς και η διευκόλυνση των Οργανισµών Τοπι-
κής Αυτοδιοίκησης για την υποβολή δηλώσεων δικαιωµάτων κυ-
ριότητας στο πλαίσιο της διαδικασίας κτηµατογράφησης
(ν. 2308/1995, Α’ 114).

ΜΕΡΟΣ Β’
ΕΚΣΥΓΧΡΟΝΙΣΜΟΣ ΘΕΣΜΙΚΟΥ ΠΛΑΙΣΙΟΥ 

ΓΙΑ ΤΟ ΕΝΕΧΥΡΟ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΠΕΔΙΟ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ - ΟΡΙΣΜΟΙ

Άρθρο 3
Πεδίο εφαρµογής

Οι διατάξεις του παρόντος εφαρµόζονται για την εξασφάλιση:
α) χρηµατικών και µη απαιτήσεων, όπως ορίζεται στον παρόντα,
β) απαιτήσεων από συµβάσεις που διέπονται από το ιδιωτικό δί-
καιο, στις οποίες συµβαλλόµενο είναι το ελληνικό δηµόσιο, φο-
ρείς της Γενικής Κυβέρνησης, όπως αυτή ορίζεται στην περ. β’
της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143), και τα νο-
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µικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου που δεν εντάσσονται στους φο-
ρείς της Γενικής Κυβέρνησης.

Άρθρο 4
Ορισµοί

Στον παρόντα ισχύουν οι ακόλουθοι ορισµοί:
α) «Χρηµατοπιστωτικά µέσα»: Τα χρηµατοπιστωτικά µέσα ή

αξιόγραφα κατά την έννοια της περ. 8) της    παρ. 1 του άρθρου
2 του Κανονισµού (ΕΕ) 909/2014 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβουλίου, της 23ης Ιουλίου 2014, σχετικά µε τη βελ-
τίωση του διακανονισµού αξιογράφων στην Ένωση και τα κεντρικά
αποθετήρια τίτλων και για την τροποποίηση των Οδηγιών 98/26/ΕΚ
και 2014/65/ΕΕ και του Κανονισµού (ΕΕ) 236/2012 (L 257). 

β) «Ασφαλειοδότης»: Το πρόσωπο που παρέχει την ασφάλεια
για απαίτηση ανεξάρτητα αν είναι πρωτοφειλέτης της απαίτησης,
εγγυητής ή τρίτος.

γ) «Ηλεκτρονικά µέσα»: Όλοι οι δυνατοί τρόποι ηλεκτρονικής
επικοινωνίας, µέσω διαδικτύου ή άλλου δηµόσιου ή ιδιωτικού δι-
κτύου, οι οποίοι επιτρέπουν την ευχερή αναγνώριση της ταυτότη-
τας των χρηστών και την ασφάλεια της επικοινωνίας.

δ) «Ηλεκτρονικό έγγραφο»: Οποιοδήποτε περιεχόµενο έχει απο-
θηκευτεί σε ηλεκτρονική µορφή και ειδικότερα ως κείµενο, εφόσον
φέρει εγκεκριµένη ηλεκτρονική υπογραφή ή εγκεκριµένη ηλεκτρο-
νική σφραγίδα κατά το άρθρο 15 του ν. 4727/2020 (Α’ 184) ή εκδί-
δεται µε χρήση των ειδικών ηλεκτρονικών εφαρµογών «Ψηφιακή
Βεβαίωση Εγγράφου» και «Ψηφιακή Βεβαίωση Ιδιωτικού Συµφω-
νητικού», που είναι προσβάσιµες µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής
Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr - ΕΨΠ), σύµφωνα µε την
υπό στοιχεία 40912ΕΞ2021/18.11.2021 απόφαση του Υπουργού
Ψηφιακής Διακυβέρνησης (Β’ 5354), όπως εκάστοτε ισχύει. Για
την εφαρµογή του παρόντος, η ένδειξη ηµεροµηνίας και ώρας της
ηλεκτρονικής υπογραφής ή ηλεκτρονικής σφραγίδας ή ψηφιακής
βεβαίωσης, κατά τα ανωτέρω, αποτελεί πλήρη απόδειξη του χρό-
νου υπογραφής. 

ε) «Σταθερό µέσο»: Κάθε µέσο το οποίο επιτρέπει: α) την απο-
θήκευση από τον λήπτη πληροφοριών, οι οποίες απευθύνονται
προσωπικά σε αυτόν, κατά τρόπο προσπελάσιµο για µελλοντική
αναφορά, επί χρονικό διάστηµα επαρκές για τους σκοπούς που
εξυπηρετούν οι πληροφορίες και β) την ακριβή αναπαραγωγή των
αποθηκευµένων πληροφοριών, όπως το µήνυµα ηλεκτρονικού τα-
χυδροµείου (e-mail).

στ) «Κεντρικό αποθετήριο τίτλων»: Το αποθετήριο του ν.
4569/2018 (Α’ 179) και της περ. 1) της παρ. 1 του άρθρου 2 του
Κανονισµού 909/2014.

ζ) «Ρυθµιζόµενη αγορά»: Πολυµερές σύστηµα το οποίο διευθύ-
νει ή διαχειρίζεται διαχειριστής αγοράς και το οποίο επιτρέπει ή
διευκολύνει την προσέγγιση πλειόνων συµφερόντων τρίτων για
την αγορά και την πώληση χρηµατοπιστωτικών µέσων - εντός του
συστήµατος και σύµφωνα µε τους κανόνες του, οι οποίοι δεν πα-
ρέχουν διακριτική ευχέρεια - κατά τρόπο που καταλήγει στη σύ-
ναψη σύµβασης σχετικής µε χρηµατοπιστωτικά µέσα, τα οποία
είναι εισηγµένα προς διαπραγµάτευση βάσει των κανόνων ή των
συστηµάτων του, και το οποίο πολυµερές σύστηµα έχει λάβει
άδεια λειτουργίας και λειτουργεί κανονικά, σύµφωνα µε τον τίτλο
III του ν. 4514/2018         (Α’ 14), που ενσωµατώνει την Οδηγία
2014/65/EE του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου,
της 15ης Μαΐου 2014, για τις αγορές χρηµατοπιστωτικών µέσων
και την τροποποίηση της οδηγίας 2002/92/ΕΚ και της οδηγίας
2011/61/ΕΕ ( L 173). 

η) «Σύστηµα Άυλων Τίτλων»: Το Σύστηµα Άυλων Τίτλων του ν.
4569/2018 που λειτουργεί ως σύστηµα διακανονισµού χρηµατο-
πιστωτικών µέσων σύµφωνα µε τον    ν. 2789/2000 (Α’ 21), περί
προσαρµογής του ελληνικού δικαίου προς την Οδηγία 98/26/ΕΚ
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 19ης
Μαΐου 1998 σχετικά µε το αµετάκλητο του διακανονισµού στα συ-
στήµατα πληρωµών και στα συστήµατα διακανονισµού χρηµατο-
πιστωτικών µέσων.

θ) Βιβλία του Ηλεκτρονικού Μητρώου Ενεχύρων: τα δηµόσια βι-

βλία που περιγράφονται στην απόφαση της περ. β) της παρ. 2 του
άρθρου 24.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΕΝΕΧΥΡΟ ΕΠΙ ΑΠΑΙΤΗΣΕΩΝ

Άρθρο 5
Ενέχυρο σε δικαίωµα ή  απαίτηση - Συστατικός 

Τύπος - Έκταση

1. Η σύσταση ενεχύρου σε δικαίωµα ή χρηµατική απαίτηση γί-
νεται µε συµφωνία µεταξύ ενεχυραστή και δανειστή, στην οποία
προσδιορίζεται το δικαίωµα ή η απαίτηση επί των οποίων συστή-
νεται το ενέχυρο. Εφόσον το ενέχυρο αφορά σε απαίτηση, στη
συµφωνία προσδιορίζονται: α) η απαίτηση επί της οποίας συστή-
νεται το ενέχυρο µε αναφορά ιδίως στο ύψος της και στον οφει-
λέτη της, καθώς και β) η ασφαλιζόµενη µε το ενέχυρο απαίτηση.
Το ενέχυρο συστήνεται µε ιδιωτικό έγγραφο βέβαιης χρονολο-
γίας ή µε ηλεκτρονικό έγγραφο και εγγράφεται στο µητρώο του
άρθρου 15.

2. Δεν απαιτείται εγγραφή στο µητρώο του άρθρου 15, όταν
αντικείµενο του ενεχύρου είναι τραπεζική κατάθεση και δανεί-
στρια η τράπεζα στην οποία τηρείται η κατάθεση. 

3. Το ενέχυρο εκτείνεται και στους τόκους που αφορούν στην
έκταση της ασφαλιζόµενης απαίτησης, οι οποίοι καθίστανται
απαιτητοί µετά από τη σύστασή του.

4. Με τις προϋποθέσεις της παρ. 1 ενεχυριάζεται και µη χρη-
µατική απαίτηση για µεταβίβαση της κυριότητας κινητού.

Άρθρο 6
Γνωστοποίηση στον οφειλέτη 

1. Ο ενεχυρούχος δανειστής ή ο ενεχυραστής γνωστοποιούν
τη συµφωνία για τη σύσταση του ενεχύρου µε δικαστικό επιµε-
λητή ή µε ηλεκτρονικό τύπο που συνιστά σταθερό µέσο του οφει-
λέτη. Πέραν της γνωστοποίησης του πρώτου εδαφίου, η
σύµβαση ενεχύρου, στο πλαίσιο της διασύνδεσης του µητρώου
του άρθρου 15 µε το gov.gr, µπορεί να καταχωρίζεται αυτοµάτως
στη θυρίδα του οφειλέτη στο gov.gr µέσω διασύνδεσης µε το µη-
τρώο του άρθρου 15.

2. Γνωστοποίηση στον οφειλέτη της ενεχυραζόµενης απαίτη-
σης δεν απαιτείται, αν αυτός ταυτίζεται µε τον ενεχυρούχο δα-
νειστή, τον ασφαλειολήπτη ή αν συµβάλλεται και αυτός στη
συµφωνία για τη σύσταση του ενεχύρου.

Άρθρο 7
Έναρξη αποτελεσµάτων

1. Έναντι του ενεχυραστή τα αποτελέσµατα της σύµβασης
ενεχύρου αρχίζουν από τη σύστασή του. Ως προς τον οφειλέτη
τα αποτελέσµατα της σύµβασης ενεχύρου επέρχονται από τη
γνωστοποίηση σε αυτόν της σύστασης. Από τη γνωστοποίηση
του προηγούµενου εδαφίου, ο οφειλέτης δεν δικαιούται να κα-
ταβάλει στον ενεχυραστή. Έναντι παντός τρίτου τα αποτελέ-
σµατα της σύµβασης ενεχύρου αρχίζουν από την εγγραφή του
ενεχύρου στο µητρώο του άρθρου 15.

2. Στην περίπτωση της παρ. 2 του άρθρου 5 τα αποτελέσµατα
της σύµβασης ενεχύρου, συµπεριλαµβανοµένης της προτεραι-
ότητας µεταξύ περισσοτέρων ενεχυρούχων δανειστών, αρχίζουν
από τη σύσταση ενεχύρου επί τραπεζικής κατάθεσης.

Άρθρο 8
Καταβολή και ελευθέρωση του οφειλέτη

1. Ο οφειλέτης απαλλάσσεται από την οφειλή και ελευθερώνε-
ται έναντι του ενεχυραστή, εφόσον την καταβάλει στον ενεχυ-
ρούχο δανειστή και εγγραφεί στο µητρώο του άρθρου 15 η πράξη
απόσβεσης και εξάλειψης του ενεχύρου.

2. Μετά από την εξάλειψη του ενεχύρου από το µητρώο του άρ-
θρου 15, η ύπαρξή του δεν µπορεί να αντιταχθεί έναντι τρίτων.
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Άρθρο 9
Ικανοποίηση ενεχυρούχου δανειστή

1. Ο ενεχυρούχος δανειστής δικαιούται να εισπράξει µόνος του
χωρίς οποιαδήποτε διαδικασία την ενεχυρασµένη απαίτηση µετά
την παρέλευση δέκα (10) εργάσιµων ηµερών από την ηµέρα που
θα καταστεί ληξιπρόθεσµη, εν όλω ή εν µέρει, η απαίτησή του
κατά του ενεχυραστή. Η είσπραξη γίνεται κατά την έκταση που
απαιτείται για την ικανοποίηση της απαίτησής του.

2. Εάν λήξει η ενεχυρασµένη απαίτηση προτού λήξει η ασφαλι-
ζόµενη απαίτηση, ο ενεχυρούχος δανειστής δικαιούται να την ει-
σπράξει, όπως ορίζεται στα άρθρα 1252 και 1253 του Αστικού
Κώδικα.

3. Αν επιβληθεί από τρίτο κατάσχεση στην ενεχυρασθείσα απαί-
τηση, ο οφειλέτης οφείλει να γνωστοποιήσει την ύπαρξη ενεχύρου
µε την κατά το άρθρο 985 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας δή-
λωσή του.

4. Όταν περιέρχεται στον ενεχυραστή κινητό πράγµα σε εκπλή-
ρωση ενεχυρασθείσας µη χρηµατικής απαίτησης, το συσταθέν
ενέχυρο επεκτείνεται αυτοδίκαια και επ’ αυτού υπέρ του ενεχυ-
ρούχου δανειστή.

Άρθρο 10
Καταπιστευτική εκχώρηση απαίτησης

Ο ενεχυρούχος δανειστής και ο ενεχυραστής δικαιούνται να πε-
ριλάβουν στη σύµβαση ενεχύρου κατά το άρθρο 5, όρο, σύµφωνα
µε τον οποίο το ενέχυρο συνεπάγεται εκχώρηση της απαίτησης
στον ενεχυρούχο δανειστή, από τον χρόνο της σύστασής του µε
τη διαλυτική αίρεση της εξόφλησης της ασφαλιζόµενης απαίτη-
σης. Στην περίπτωση αυτή, και µε την επιφύλαξη του άρθρου 7,
εφαρµόζεται αναλόγως το άρθρο 39 του από 17.7/13.8/1923 ν.δ.
(Α’ 224), περί ενεχύρασης ονοµαστικής απαίτησης.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΕΝΕΧΥΡΟ ΕΠΙ ΟΝΟΜΑΣΤΙΚΩΝ ΤΙΤΛΩΝ

Άρθρο 11
Ενέχυρο σε ονοµαστικές µετοχές

1. Το ενέχυρο επί ονοµαστικών µετοχών συστήνεται µε ιδιωτικό
ή µε ηλεκτρονικό έγγραφο και µε εγγραφή στο µητρώο του άρ-
θρου 15. Το ενέχυρο καταχωρίζεται µετά από τη σύστασή του στο
βιβλίο µετοχών και σηµειώνεται επί των τίτλων, εφόσον είναι έγ-
χαρτοι.

2. Όσον αφορά το ενέχυρο για µετοχές εισηγµένες στο Χρηµα-
τιστήριο Αθηνών, σύµφωνα µε τις διατάξεις του Κανονισµού του
Συστήµατος Άυλων Τίτλων (Σ.Α.Τ.), ή για µετοχές τηρούµενες σε
λογιστική µορφή ύστερα από αποϋλοποίηση ή ακινητοποίηση,
σύµφωνα µε τον Κανονισµό (ΕΕ) 909/2014 του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου της 23ης Ιουλίου 2014, σχετικά µε
τη βελτίωση του διακανονισµού αξιογράφων στην Ένωση και τα
κεντρικά αποθετήρια τίτλων και για την τροποποίηση των Οδηγιών
98/26/ΕΚ και 2014/65/ΕΕ και του Κανονισµού (ΕΕ) 236/2012 (L
257), εξακολουθούν να ισχύουν οι κείµενες διατάξεις. Η εγγραφή
των ανωτέρω ενεχύρων ή µετοχών στο µητρώο µπορεί να γίνεται
αποκλειστικά µέσω διαλειτουργικότητας χωρίς καµία επιβάρυνση
των µελών, ύστερα από αίτηση στο µητρώο του άρθρου 15 όποιου
έχει έννοµο συµφέρον. Έναντι του µητρώου δεν ισχύει το απόρ-
ρητο του άρθρου 22 του            ν. 4569/2018 (Α’ 179).

3. Ο ενεχυραστής οφείλει να παραδώσει τις µετοχές στον ενε-
χυρούχο δανειστή, εφόσον ζητηθούν από αυτόν, µε την επιφύλαξη
των διατάξεων περί µετοχών που τηρούνται σε λογιστική ή αποϋ-
λοποιηµένη µορφή. Στην τελευταία περίπτωση, επισυνάπτεται στο
έγγραφο σύστασης του ενεχύρου βεβαίωση του εκδότη των µε-
τοχών για την κυριότητα του οφειλέτη στους άυλους τίτλους.

4. Το ενέχυρο επί ονοµαστικής µετοχής λογίζεται ως ενέχυρο
επί του µετοχικού δικαιώµατος στο οποίο αντιστοιχεί η µετοχή. Αν-
τικατάσταση ή απώλεια ή καταστροφή ή διάσπαση των µετοχών
ή τροποποίηση του µετοχικού κεφαλαίου δεν επηρεάζουν το ενέ-
χυρο επί του µετοχικού δικαιώµατος, ούτε επιφέρουν την κατάρ-

γησή του. Εκδιδόµενες νέες µετοχές παραδίδονται στον ενεχυ-
ρούχο δανειστή.

5. Σε περίπτωση ενεχύρου επί ονοµαστικών µετοχών χωρεί
αναγκαστική εκτέλεση ανεξάρτητα από την κατοχή των εκδοθει-
σών µετοχών από τον ενεχυρούχο δανειστή.

6. Εάν δεν συµφωνήθηκε διαφορετικά, το ενέχυρο εκτείνεται
αυτόµατα και στα µερίσµατα και τοκοµερίδια.

7. Αν δεν έχει συµφωνηθεί κάτι άλλο, σε περίπτωση ενεχύρου
επί µετοχών, το δικαίωµα ψήφου στη γενική συνέλευση ασκείται
από τον ενεχυραστή. Το καταστατικό µπορεί να απαγορεύει αντί-
θετη συµφωνία.

8. Το πρόσωπο που, σύµφωνα µε την παρ. 7, έχει το δικαίωµα
ψήφου δικαιούται να ασκεί και τα λοιπά µη περιουσιακά δικαιώ-
µατα του µετόχου.

9. Με την επιφύλαξη της παρ. 4, για την εκποίηση ενεχυριασµέ-
νων µετοχών, για το ενέχυρο σε ονοµαστικούς τίτλους µετοχών
εφαρµόζονται οι διατάξεις για το ενέχυρο κινητών.

Άρθρο 12
Ενέχυρο σε λοιπές µορφές εταιρικών συµµετοχών

1. Το ενέχυρο επί µεριδίου εταιρείας περιορισµένης ευθύνης
συστήνεται µε ιδιωτικό ή ηλεκτρονικό έγγραφο. Στην περίπτωση
αυτή, η γνωστοποίηση της ενεχύρασης προς την εταιρεία είναι
έγγραφη, υπογράφεται από τον ενεχυρούχο δανειστή και τον
ενεχυραστή και είναι δυνατό να γίνει και µέσω ηλεκτρονικού τα-
χυδροµείου (e-mail). Ο διαχειριστής υποχρεούται να καταχωρίζει
αµέσως την ενεχύραση στο βιβλίο των εταίρων. Ο ενεχυρούχος
δανειστής ή ο ενεχυραστής προβαίνουν σε εγγραφή στο µητρώο
του άρθρου 15. Οι παρ. 5 έως 7 του άρθρου 11 εφαρµόζονται
αναλόγως.

2. Το ενέχυρο επί µεριδίου ιδιωτικής κεφαλαιουχικής εταιρείας
ευθύνης συστήνεται µε ιδιωτικό ή ηλεκτρονικό έγγραφο. Στην
περίπτωση αυτή η γνωστοποίηση της ενεχύρασης προς την εται-
ρεία είναι έγγραφη, υπογράφεται από τον ενεχυρούχο δανειστή
και τον ενεχυραστή και είναι δυνατό να γίνει και µέσω ηλεκτρο-
νικού ταχυδροµείου (e-mail). Ο διαχειριστής υποχρεούται να κα-
ταχωρίζει αµέσως την ενεχύραση στο βιβλίο των εταίρων και να
προβαίνει σε εγγραφή στο µητρώο του άρθρου 15. Οι παρ. 5 έως
7 του άρθρου 11 εφαρµόζονται αναλόγως.

3. Το ενέχυρο επί συµµετοχής σε κοινοπραξία που ασκεί εµ-
πορική δραστηριότητα συστήνεται µε ιδιωτικό ή ηλεκτρονικό έγ-
γραφο. Στην περίπτωση αυτή, η γνωστοποίηση της ενεχύρασης
προς την κοινοπραξία είναι έγγραφη, υπογράφεται από τον ενε-
χυρούχο δανειστή και τον ενεχυραστή και είναι δυνατό να γίνει
και µέσω ηλεκτρονικού ταχυδροµείου (e-mail). Ο ενεχυρούχος
δανειστής ή ο ενεχυραστής προβαίνουν σε εγγραφή στο µητρώο
του άρθρου 15. Οι παρ. 5 έως 7 του άρθρου 11 εφαρµόζονται
αναλόγως.

4.  Το ενέχυρο επί µεταβιβαστής εταιρικής συµµετοχής σε
προσωπική εταιρεία συστήνεται µε ιδιωτικό ή ηλεκτρονικό έγ-
γραφο. Στην περίπτωση αυτή, η γνωστοποίηση της ενεχύρασης
προς την εταιρεία είναι έγγραφη και υπογράφεται από τον ενε-
χυρούχο δανειστή και τον ενεχυραστή. Η κοινοποίηση του εγ-
γράφου γνωστοποίησης στην εταιρεία µπορεί να γίνει και µέσω
ηλεκτρονικού ταχυδροµείου (e-mail). Ο διαχειριστής υποχρεού-
ται να καταχωρίζει αµέσως τη µεταβίβαση στο Γενικό Εµπορικό
Μητρώο και να προβαίνει σε δηµοσίευση στο µητρώο του άρ-
θρου 15. Οι παρ. 5 έως 7 του άρθρου 11 εφαρµόζονται αναλό-
γως.

KΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΕΝΕΧΥΡΟ ΕΠΙ ΚΙΝΗΤΩΝ ΧΩΡΙΣ ΠΑΡΑΔΟΣΗ

ΤΗΣ ΚΑΤΟΧΗΣ

Άρθρο 13
Πλασµατικό ενέχυρο κινητών

1. Ενέχυρο σε κινητό πράγµα συστήνεται και χωρίς παράδοση
της κατοχής, µε συµφωνία µεταξύ του κυρίου του πράγµατος και
του δανειστή, η οποία καταχωρίζεται µε πρωτοβουλία οποιουδή-
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ποτε µέρους στο µητρώο του άρθρου 15. Η συµφωνία καταρτί-
ζεται µε ιδιωτικό ή ηλεκτρονικό έγγραφο. Το ενέχυρο µπορεί να
συσταθεί υπέρ υφιστάµενης ή µελλοντικής απαίτησης, καθώς και
απαίτησης υπό αίρεση ή προθεσµία, ανεξάρτητα από το είδος
αυτής και µπορεί να αφορά σε περισσότερα πράγµατα, καθώς
και σε οµάδα πραγµάτων ή δικαιωµάτων µε µεταβαλλόµενη σύν-
θεση (κυµαινόµενη ασφάλεια). Έναντι των τρίτων η ενεχυρίαση
ισχύει από την εγγραφή στο µητρώο του άρθρου 15.

2. Αν κατά τη σύσταση του ενεχύρου δανειστής και οφειλέτης
είναι επιχειρήσεις ή επαγγελµατίες και το ενέχυρο πράγµατος
παρέχεται για τις ανάγκες της επιχείρησης ή του επαγγέλµατος
του οφειλέτη, εφόσον υπάρχει σχετικός όρος στη σύµβαση ενε-
χύρου, δικαιούται ο πιστωτής να προβεί σε αναγκαστική εκτέ-
λεση σύµφωνα µε το άρθρο 40 του από 17.7/13.8.1923 ν.δ. (Α’
224).

3. Η αναγκαστική εκτέλεση για τις περιπτώσεις των παρ. 1 και
2 επισπεύδεται κατ’ ανάλογη εφαρµογή του άρθρου 1011Α του
Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας.

Άρθρο 14
Ενέχυρο κινητών αξιών

1. Η ενεχυρίαση κινητών αξιών ή χρηµατοπιστωτικών µέσων,
πλην µετοχών, γίνεται µε τον τρόπο που γίνεται και η µεταβίβαση
αυτών, µε εφαρµογή του άρθρου 5 του παρόντος. Η εκτέλεση
χωρεί σύµφωνα µε το άρθρο 991Α του Κώδικα Πολιτικής Δικο-
νοµίας.

2. Η ενεχυρίαση µεριδίων οργανισµών συλλογικών επενδύ-
σεων γίνεται µε τον τρόπο που γίνεται και η µεταβίβαση αυτών,
µε εφαρµογή του άρθρου 5 του παρόντος. Ως προς την εκτέ-
λεση εφαρµόζεται το άρθρο 991Β του Κώδικα Πολιτικής Δικονο-
µίας.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΟ ΜΗΤΡΩΟ ΕΝΕΧΥΡΩΝ 

Άρθρο 15
Σύσταση Ηλεκτρονικού Μητρώου Ενεχύρων - 

Φορέας Διαχείρισης και Λειτουργίας

1. Στο νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Ελ-
ληνικό Κτηµατολόγιο» του άρθρου 1 του              ν. 4512/2018 (Α’
5) συστήνεται «Ηλεκτρονικό Μητρώο Ενεχύρων» (εφεξής «µη-
τρώο»), το οποίο λειτουργεί ως ψηφιακή δηµόσια υπηρεσία µέσω
της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr -
ΕΨΠ) του άρθρου 22 του ν. 4727/2020 (Α’ 184). Αντικείµενο του
µητρώου είναι η τήρηση, ενηµέρωση και λειτουργία του συστή-
µατος εγγραφής πράξεων της παρ. 2 του άρθρου 17, µε σκοπό
τη διασφάλιση της δηµοσιότητας και αξιοπιστίας των νοµικών
δεδοµένων και πληροφοριών και τη διασφάλιση της δηµόσιας πί-
στης και ασφάλειας των συναλλαγών σε σχέση µε τα δεδοµένα
αυτά.

2. Το µητρώο λειτουργεί ως ενιαίο ηλεκτρονικό σύστηµα ορ-
γανωµένων, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος, νοµικών
και άλλων δεδοµένων και πληροφοριών, για όλες τις πράξεις της
παρ. 2 του άρθρου 17 που συστήνονται στην ελληνική επικρά-
τεια. 

3. Ο σχεδιασµός, η συνολική διαχείριση και η παραγωγική λει-
τουργία, καθώς και η τεχνολογική ανάπτυξη και υποστήριξη του
µητρώου και της ηλεκτρονικής υπηρεσίας της παρ. 1 αποτελούν
αρµοδιότητα του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την
επωνυµία «Ελληνικό Κτηµατολόγιο», το οποίο ορίζεται ως Φο-
ρέας Διαχείρισης και Λειτουργίας του µητρώου.

Άρθρο 16
Αρχές λειτουργίας του Ηλεκτρονικού Μητρώου

Ενεχύρων - Υποχρεώσεις του Φορέα Διαχείρισης 
και Λειτουργίας

1. Η λειτουργία του Ηλεκτρονικού Μητρώου Ενεχύρων διέπε-
ται από τις αρχές:

α) Τήρησης και λειτουργίας του ως ενιαίου κεντρικού ηλεκτρο-
νικού συστήµατος υποβολής, καταχώρισης και εγγραφής για τις
πράξεις της παρ. 2 του άρθρου 17 που συστήνονται στην ελλη-
νική επικράτεια και ρυθµίζονται στον παρόντα νόµο,

β) προσωποκεντρικής οργάνωσης των νοµικών και άλλων δε-
δοµένων και πληροφοριών του, µε βάση τα στοιχεία του φυσικού
ή νοµικού προσώπου που παρέχει την ασφάλεια,

γ) ελέγχου των αναγκαίων στοιχείων για την εγγραφή των υπο-
βαλλόµενων στο µητρώο προς εγγραφή πράξεων,

δ) διασφάλισης της τάξης των εγγραφών, ανάλογα µε τον
χρόνο υποβολής της σχετικής αίτησης (αρχή της χρονικής προ-
τεραιότητας),

ε) δηµοσιότητας των βιβλίων του µητρώου προς διασφάλιση
της δηµόσιας πίστης για την προστασία των συναλλαγών,

στ) εγγύησης της αυθεντικότητας και της ποιότητας των εγ-
γράφων, καθώς και των νοµικών και άλλων δεδοµένων και πλη-
ροφοριών που περιέχονται σε αυτό.

2. Ο Φορέας Διαχείρισης και Λειτουργίας του µητρώου:
α) Μεριµνά για την ορθή και αδιάλειπτη λειτουργία της ηλε-

κτρονικής υπηρεσίας που παρέχεται µέσω του µητρώου, ώστε
να εξυπηρετούνται η απρόσκοπτη και ταχεία απόκριση των πα-
ρεχόµενων διαδικτυακών υπηρεσιών και η ασφαλής φύλαξη των
νοµικών και λοιπών δεδοµένων και πληροφοριών που εγγράφον-
ται σε αυτό,

β) εποπτεύει τις υπηρεσίες ηλεκτρονικής υποβολής και έρευ-
νας πράξεων,

γ) λειτουργεί, κατά τις εργάσιµες ηµέρες και ώρες, Γραφείο
Υποστήριξης (help-desk) για την τεχνική υποστήριξη των υπαλ-
λήλων του, του προσωπικού των κτηµατολογικών γραφείων και
υποκαταστηµάτων, καθώς και των λοιπών χρηστών και των δια-
χειριστών της ψηφιακής υπηρεσίας,

δ) καταρτίζει και αναρτά στην ιστοσελίδα του εγχειρίδιο λει-
τουργίας της εφαρµογής του µητρώου.

Άρθρο 17
Αντικείµενο του Ηλεκτρονικού Μητρώου Ενεχύρων - 

Προς εγγραφή πράξεις - Υποχρεωτικές εγγραφές

1. Αντικείµενο του Ηλεκτρονικού Μητρώου Ενεχύρων είναι η
τήρηση, ενηµέρωση και λειτουργία του συστήµατος εγγραφής
των πράξεων της παρ. 2.

2. Από την έναρξη της λειτουργίας του µητρώου, εγγράφονται
υποχρεωτικά σε αυτό:

α) Οι πράξεις σύστασης ενεχύρων επί κινητών, απαιτήσεων και
άλλων δικαιωµάτων, των άρθρων 5, 10, 12, 13, 14 και της παρ. 1
του άρθρου 11, καθώς και οι τροποποιήσεις και µεταβολές τους,
συµπεριλαµβανοµένης και της απόσβεσης ή εξάλειψής τους.

β) Κάθε πράξη για την οποία προβλέπεται, βάσει της ισχύου-
σας νοµοθεσίας, δηµοσίευση στο Πρωτόκολλο Καταχώρισης Δη-
µοσιεύσεων της παρ. 2 του άρθρου 9 του ν. 4512/2018 (Α’ 5),
καθώς και στο σύστηµα καταχώρισης ενεχύρων υποθηκοφυλα-
κείων.

γ) Οι πράξεις των παρ. 8 και 16 του άρθρου 10 του        ν.
3156/2003 (Α’ 157), περί τιτλοποίησης απαιτήσεων, καθώς και οι
τροποποιήσεις και µεταβολές τους, συµπεριλαµβανοµένης και
της εξάλειψής τους.

δ) Οι πράξεις της παρ. 7 του άρθρου 14 και της παρ. 7 του άρ-
θρου 21 του ν. 5072/2023 (Α’ 198), περί της συµβατικής σχέσης
µεταξύ διαχειριστή πιστώσεων και αγοραστή πιστώσεων και περί
των υποχρεώσεων του αγοραστή πιστώσεων, καθώς και οι τρο-
ποποιήσεις και µεταβολές τους, συµπεριλαµβανοµένης και της
εξάλειψής τους.

ε) Κάθε πράξη για την οποία προβλέπεται, βάσει της ισχύου-
σας νοµοθεσίας, δηµοσίευση στα βιβλία των Υποθηκοφυλακείων,
συµπεριλαµβανοµένων των πράξεων του άρθρου 85 του ν.
4738/2020 (Α’ 207).

3. Από την έναρξη της λειτουργίας του µητρώου:
α) Αντικαθίσταται, για τις προς εγγραφή πράξεις της παρ. 2

που υποβάλλονται από την έναρξη της λειτουργίας του µη-
τρώου, το Πρωτόκολλο Καταχώρισης Δηµοσιεύσεων της παρ. 2
του άρθρου 9 του ν. 4512/2018, καθώς και το σύστηµα καταχώ-
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ρισης ενεχύρων των Υποθηκοφυλακείων.
β) Οι εγγραφές των πράξεων της παρ. 2 γίνονται αποκλειστικά

στο µητρώο.
γ) Το Πρωτόκολλο Καταχώρισης Δηµοσιεύσεων της παρ. 2 του

άρθρου 9 του ν. 4512/2018, καθώς και όλα εν γένει τα βιβλία που
µέχρι την έναρξη της παραγωγικής λειτουργίας του µητρώου τη-
ρούνται από τα αρµόδια κτηµατολογικά γραφεία και υποκατα-
στήµατα του Φορέα Διαχείρισης και Λειτουργίας του µητρώου
και τα Υποθηκοφυλακεία, διατηρούνται σε ισχύ για τις ήδη κατα-
χωρισθείσες σε αυτά πράξεις, και εξακολουθούν να φυλάσσον-
ται από τις οικείες υπηρεσίες.

Άρθρο 18
Ηλεκτρονικά Βιβλία του Ηλεκτρονικού Μητρώου 

Ενεχύρων - Δηµοσιότητα

Η δηµοσιότητα των βιβλίων συνίσταται: α) στο δικαίωµα για
έρευνα αυτών και β) στο δικαίωµα για χορήγηση πιστοποιητικών
ή αντιγράφων από αυτά, σύµφωνα µε τις παρ. 5 και 6 του άρθρου
19. Οι εγγραφές στα βιβλία του Ηλεκτρονικού Μητρώου Ενεχύ-
ρων τεκµαίρονται ακριβείς. Οι εγγραφές καταχωρίζονται ηλε-
κτρονικά, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος, της
απόφασης που προβλέπεται στην παρ. 2 του άρθρου 24 και του
εγχειρίδιου λειτουργίας της εφαρµογής που εκδίδεται για τον
σκοπό αυτόν από τον Φορέα Διαχείρισης και Λειτουργίας του µη-
τρώου.

Άρθρο 19
Υποβολή προς εγγραφή πράξεων στο Ηλεκτρονικό Μητρώο

Ενεχύρων - Δικαιολογητικά

1. Η υποβολή µέσω του Ηλεκτρονικού Μητρώου Ενεχύρων της
προς εγγραφή πράξης της παρ. 2 του                    άρθρου 17 γί-
νεται µε συµπλήρωση της σχετικής ηλεκτρονικής φόρµας στοι-
χείων της πράξης, η οποία και επέχει θέση αίτησης.

2. Κατά την υποβολή καταχωρίζονται τα στοιχεία που προσ-
διορίζονται στην απόφαση της περ. α) της παρ. 2 του άρθρου
24. Αν ο ασφαλειοδότης είναι φυσικό πρόσωπο ή νοµικό πρό-
σωπο που διαθέτει Αριθµό Φορολογικού Μητρώου, καταχωρίζε-
ται ο αριθµός αυτός.

3. Κατά τη διαδικασία υποβολής υποβάλλονται η πράξη της
οποίας ζητείται η εγγραφή, καθώς και τα απαιτούµενα για την
εγγραφή δικαιολογητικά που καθορίζονται µε την απόφαση της
περ. α) της παρ. 2 του άρθρου 24. Τα συνυποβαλλόµενα έγ-
γραφα, όπου αυτό καθίσταται δυνατό, λαµβάνονται µέσω διαλει-
τουργικότητας. Αν η αίτηση υποβληθεί από πληρεξούσιο, νόµιµο
αντιπρόσωπο ή όργανο νοµικού προσώπου, συνυποβάλλονται,
επίσης, και τα έγγραφα από τα οποία αποδεικνύεται η νοµιµο-
ποίηση του προσώπου που υπογράφει την αίτηση ή αντί αυτών,
σε περίπτωση υποβολής από δικηγόρο, σχετική υπεύθυνη δή-
λωση. Αν η εγγράφως αποδεικνυόµενη νοµιµοποίηση του προ-
σώπου καλύπτει τη δυνατότητα υποβολής αιτήσεων
περισσότερων προς εγγραφή πράξεων για ορισµένο χρονικό διά-
στηµα, δίδεται µέσω του µητρώου η δυνατότητα καταχώρισης
της νοµιµοποίησης αυτής από το πρόσωπο που την παρείχε,
κατά αντικείµενο και χρονική διάρκεια, και για όσο χρόνο αυτή
ισχύει, δεν απαιτείται η εκ νέου υποβολή εγγράφων νοµιµοποί-
ησης. Η εν λόγω διαδικασία δεν απαιτείται όταν συνυποβάλλεται
υπεύθυνη δήλωση δικηγόρου ή συµβολαιογράφου, η οποία πι-
στοποιεί ότι ο δικηγόρος ή συµβολαιογράφος υποβάλλει τα σχε-
τικά έγγραφα δυνάµει σχετικής εξουσιοδότησης. Με την ίδια
διαδικασία δίδεται η δυνατότητα ανάκλησης της ως άνω νοµιµο-
ποίησης από το πρόσωπο που την παρείχε, όπου η ανάκληση
αυτή προβλέπεται από τον νόµο.

4. Η υποβολή των πράξεων στο Ηλεκτρονικό Μητρώο Ενεχύ-
ρων διενεργείται επί εικοσιτετραώρου βάσεως.

5. Ο Φορέας Διαχείρισης και Λειτουργίας του µητρώου χορη-
γεί σε όποιον έχει δικαίωµα έρευνας και υποβάλλει σχετικό αί-
τηµα, πιστοποιητικά, αντίγραφα και αποσπάσµατα από τα βιβλία
του µητρώου, κατόπιν καταβολής των σχετικών τελών. Η υπο-
βολή των αιτήσεων µπορεί να διενεργείται επί εικοσιτετραώρου

βάσεως. Τα σχετικά πιστοποιητικά, αντίγραφα και αποσπάσµατα
χορηγούνται ηλεκτρονικά.

6. Κατά τη διαδικασία υποβολής, µπορεί να συνυποβάλλεται
από τον χρήστη της υπηρεσίας και αίτηµα για την έκδοση του
σχετικού πιστοποιητικού εγγραφής, καθώς και αντιγράφων ή
αποσπασµάτων των βιβλίων µε τη συµπλήρωση σχετικής επιλο-
γής επί της ηλεκτρονικής φόρµας. Το πιστοποιητικό εγγραφής,
που εκδίδεται σύµφωνα µε το προηγούµενο εδάφιο, έχει µορφή
αναγνώσιµου φορητού εγγράφου.

Άρθρο 20
Έλεγχος των προς εγγραφή πράξεων 

και δικαιολογητικών 

1. Για την εγγραφή στο Ηλεκτρονικό Μητρώο Ενεχύρων, ελέγ-
χονται, µέσω της εφαρµογής, η προς εγγραφή πράξη και τα συ-
νυποβαλλόµενα µε αυτήν δικαιολογητικά, αποκλειστικά ως προς
τα εξής:

α) Αν η προς εγγραφή πράξη περιλαµβάνεται στο πεδίο εφαρ-
µογής του παρόντος.

β) Αν µε την προς εγγραφή πράξη συνυποβάλλονται τα έγ-
γραφα της παρ. 3 του άρθρου 19.

2. Σε περίπτωση απόρριψης της προς εγγραφή πράξης, η
απόρριψη µαζί µε συνοπτική αιτιολόγηση αυτής, γνωστοποιούν-
ται αµελλητί, ηλεκτρονικά, στον αιτούντα. Στην περίπτωση αυτή,
εφαρµόζεται το άρθρο 791 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας.

3. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του Φορέα Δια-
χείρισης και Λειτουργίας του µητρώου, κατόπιν εισήγησης του
Γενικού Διευθυντή, εξουσιοδοτούνται υπάλληλοι του Φορέα
προς διενέργεια του ελέγχου µε αποφασιστική αρµοδιότητα
απόρριψης ή αποδοχής των προς εγγραφή πράξεων για τη διε-
ξαγωγή του ελέγχου και προσδιορίζεται ο σχετικός επιµερισµός
εργασιών.

Άρθρο 21
Ενηµέρωση και έρευνα στη βάση δεδοµένων 

του Ηλεκτρονικού Μητρώου Ενεχύρων 

1. Η επεξεργασία των δεδοµένων του Ηλεκτρονικού Μητρώου
Ενεχύρων και των βιβλίων του, καθώς και η οργάνωση της ανα-
ζήτησης των σχετικών πληροφοριών και η πρόσβαση σε αυτά,
πραγµατοποιούνται σύµφωνα µε τον ν. 4624/2019 (Α’ 137) και
τον Κανονισµό (ΕΕ) 2016/679 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου, της 27ης Απριλίου 2016, για την προστασία των
φυσικών προσώπων έναντι της επεξεργασίας των δεδοµένων
προσωπικού χαρακτήρα και για την ελεύθερη κυκλοφορία των
δεδοµένων αυτών και την κατάργηση της Οδηγίας 95/46/ΕΚ (Γε-
νικός Κανονισµός για την Προστασία Δεδοµένων, L 119).

2. Δικαίωµα ενηµέρωσης της βάσης δεδοµένων του µητρώου
για τη διενέργεια εγγραφών στη βάση αυτή έχει το προσωπικό
του Φορέα Διαχείρισης και Λειτουργίας του µητρώου. 

3. Δικαίωµα έρευνας στα καταχωρισθέντα στοιχεία της βάσης
δεδοµένων του µητρώου έχουν, κατά το εύρος που προσδιορί-
ζεται στην απόφαση της περ. ε) της παρ. 2 του άρθρου 24:

α) Οι δικηγόροι, οι συµβολαιογράφοι και οι δικαστικοί επιµε-
λητές για τους σκοπούς άσκησης των καθηκόντων τους, όπως
αυτά προβλέπονται στις οικείες διατάξεις,

β) ο Προϊστάµενος της αρµόδιας υπηρεσίας ή εξουσιοδοτη-
µένοι από αυτόν υπάλληλοι, όταν πρόκειται για το Δηµόσιο, τους
Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης ή για νοµικά πρόσωπα δη-
µοσίου δικαίου,

γ) κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο, για καταχωρισθείσες στο
Ηλεκτρονικό Μητρώο Ενέχυρων πράξεις στις οποίες τυγχάνει
ενεχυρούχος δανειστής, ενεχυραστής ή οφειλέτης της ενεχυρα-
ζόµενης απαίτησης.

Άρθρο 22
Τέλη

1. Τα πάγια και αναλογικά τέλη για την εγγραφή πράξεων στο
Ηλεκτρονικό Μητρώο Ενεχύρων, καθώς και για την έκδοση αντι-
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γράφων ή αποσπασµάτων των βιβλίων του µητρώου αποτελούν
έσοδα του Φορέα Διαχείρισης και Λειτουργίας του Ηλεκτρονικού
Μητρώου Ενεχύρων και καταβάλλονται υπέρ αυτού, σύµφωνα
µε τις ισχύουσες διατάξεις.

2. Οι φορείς της Κεντρικής Διοίκησης, όπως αυτή ορίζεται
στην περ. στ’ της παρ. 1 του άρθρου 14 του                                 ν.
4270/2014 (Α’ 143), απαλλάσσονται από την καταβολή τελών του
παρόντος άρθρου.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΤΕΛΙΚΕΣ, ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ, ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ 

ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 23
Τελικές διατάξεις - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 3

ν. 3301/2004

1. Με την επιφύλαξη του άρθρου 26 οι διατάξεις του παρόντος
δεν θίγουν την εφαρµογή του ν. 3301/2004 (Α’ 263), περί συµ-
φωνιών παροχής χρηµατοοικονοµικής ασφάλειας και εφαρµογής
των Διεθνών Λογιστικών Προτύπων, του από 17.7-13.8.1923 ν.δ.
(Α’ 224), περί ειδικών διατάξεων επί ανωνύµων εταιρειών, του
ν. 2844/2000 (Α’ 220), περί συµβάσεων επί κινητών ή απαιτήσεων
υποκείµενων σε δηµοσιότητα και άλλων συµβάσεων παροχής
ασφάλειας, και του Αστικού Κώδικα, εκτός αν ορίζεται διαφορε-
τικά. Ειδικότερες διατάξεις για την πλήρη απαλλαγή δικαιούµε-
νων προσώπων από την καταβολή τελών, πάγιων και αναλογικών,
διατηρούνται σε ισχύ.

2. Οποιαδήποτε αναφορά στη δηµοσίευση του άρθρου 3 του
ν. 2844/2000 νοείται ως αναφορά στη δηµοσίευση στο Μητρώο
του άρθρου 15 του παρόντος.

3. Η περ α) της παρ. 2 του άρθρου 3 του ν. 3301/2004, περί
του κύρους και της απόδειξης της συµφωνίας ή της παροχής
χρηµατοοικονοµικής ασφάλειας, αντικαθίσταται και η παρ. 2 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«2. Η παρ. 1 δεν θίγει:
α) την εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος νόµου για την

καταπιστευτική εκχώρηση ή ενεχύραση απαιτήσεων για την κα-
ταχώριση των σχετικών συµφωνιών στο Ηλεκτρονικό Μητρώο
Ενεχύρων, χωρίς η δηµοσίευση στο Ηλεκτρονικό Μητρώο Ενε-
χύρων να έχει συστατικό χαρακτήρα για τους σκοπούς της έγ-
γραφης πιστοποίησης της συµφωνίας παροχής
χρηµατοοικονοµικής ασφάλειας και της έγγραφης πιστοποίησης
της παροχής χρηµατοοικονοµικής ασφάλειας,

β) την απαίτηση για οπισθογράφηση τίτλων σε διαταγή,
γ) την απαίτηση για παράδοση του τίτλου ως προϋπόθεση για

την παροχή χρηµατοοικονοµικής ασφάλειας,
δ) τις προϋποθέσεις για την παροχή ασφάλειας επί τίτλων σε

λογιστική µορφή τις οποίες θέτουν οι κανόνες που διέπουν το οι-
κείο µητρώο ή σύστηµα τήρησης λογαριασµών τίτλων σε λογι-
στική µορφή.»

Άρθρο 24
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του νοµικού προ-
σώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Ελληνικό Κτηµατο-
λόγιο» καθορίζεται ο χρόνος έναρξης της λειτουργίας του
Ηλεκτρονικού Μητρώου Ενεχύρων. 

2. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του νοµικού προ-
σώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Ελληνικό Κτηµατο-
λόγιο»: 

α) Ρυθµίζονται ειδικότερα η διαδικασία υποβολής των προς
εγγραφή πράξεων, τα συνυποβαλλόµενα δικαιολογητικά και τα
καταχωριζόµενα στοιχεία των πράξεων κατά την υποβολή, των
τροποποιήσεων και µεταβολών τους, συµπεριλαµβανοµένης και

της εξάλειψής τους, καθώς και η διαδικασία χορήγησης πιστο-
ποιητικών και αποσπασµάτων από τα βιβλία,

β) καθορίζονται τα βιβλία του µητρώου, 
γ) εξειδικεύονται ο τρόπος πληρωµής και η πιστοποίηση των

καταβαλλόµενων τελών για την υποβολή των εγγραπτέων πρά-
ξεων στο µητρώο και την έκδοση των σχετικών πιστοποιητικών
και αντιγράφων,

δ) ρυθµίζονται η οργάνωση και ασφαλής διαχείριση και λει-
τουργία των απαιτούµενων βάσεων δεδοµένων και των ανα-
γκαίων δικτύων επικοινωνίας, 

ε) καθορίζονται ο τρόπος και οι ειδικότεροι όροι και προϋπο-
θέσεις άσκησης του δικαιώµατος πρόσβασης και έρευνας στα
στοιχεία του µητρώου, το εύρος της δυνατότητας έρευνας και
κάθε άλλο αναγκαίο θέµα τεχνικού και λεπτοµερειακού χαρα-
κτήρα που αφορά στη δηµοσιότητα των δεδοµένων και πληρο-
φοριών του Μητρώου και την πρόσβαση σε αυτά, 

στ) δύνανται να ρυθµίζονται τα ειδικότερα θέµατα που αφο-
ρούν στις τεχνικές προδιαγραφές, την τεχνική διαχείριση, την τή-
ρηση, την οργάνωση, τη λειτουργία και τη δηµοσιότητα του
µητρώου, 

ζ) δύναται να προβλέπεται η διασύνδεση του µητρώου µε άλλα
ψηφιακά µητρώα και να καθορίζονται οι ειδικότεροι όροι, προ-
ϋποθέσεις και τεχνικές λεπτοµέρειες για την ανταλλαγή των πλη-
ροφοριών µεταξύ των αρχείων αυτών,

η) καθορίζεται κάθε αναγκαίο ζήτηµα που αφορά ή συνάπτεται
µε τα ανωτέρω θέµατα.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Δικαιοσύνης και Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης δύναται να µετατίθεται η έναρξη ισχύος του
παρόντος Μέρους.

Άρθρο 25
Μεταβατική διάταξη

Ενέχυρα που συστήθηκαν µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόν-
τος δυνάµει των καταργούµενων διατάξεων του άρθρου 26 δια-
τηρούνται και διέπονται από τις καταργούµενες διατάξεις.

Άρθρο 26
Καταργούµενες διατάξεις

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται:
α) Τα άρθρα 1244, περί ενεχύρου σε ανώνυµους τίτλους, 1247,

περί ενεχύρου σε δικαίωµα και 1248, περί ενεχύρου απαιτήσεως,
του Αστικού Κώδικα.

β) Το άρθρο 36, περί σύστασης ενεχύρου, του από 17.7-
13.8.1923 νοµοθετικού διατάγµατος (Α’ 224), περί ειδικών διατά-
ξεων επί ανωνύµων εταιρειών.

γ) Η παρ. 1 του άρθρου 2, περί κατάσχεσης ονοµαστικών µε-
τοχών, και το άρθρο 3, περί ενεχύρου επί ονοµαστικών µετοχών,
του α.ν. 1818/1951 (Α’ 149), περί ενεχύρου επί ονοµαστικών µε-
τοχών. 

δ) Οι κανονιστικές πράξεις που έχουν εκδοθεί κατ’ εξουσιοδό-
τηση των καταργούµενων περ. α), β) και γ).

ε) Οι υπ’ αρ. 20783/9.11.2020 (Β’ 4944), περί καθορισµού του
εντύπου σύµβασης πώλησης και µεταβίβασης επιχειρηµατικών
απαιτήσεων, και 161337/18.11.2003   (Β’ 1688), περί καθορισµού
του εντύπου σύµβασης διαχείρισης επιχειρηµατικών απαιτή-
σεων, αποφάσεις του Υπουργού Δικαιοσύνης.

στ) Τα άρθρα 1, περί σύστασης ενεχύρου, 3, περί δηµοσίευ-
σης, 4, περί διάρκειας, 5, περί µεταβολών, 10, περί άλλων συµ-
βάσεων παροχής ασφάλειας επί κινητών, 11, περί ενεχύρασης ή
εκχώρησης επιχειρηµατικών απαιτήσεων η άλλων δικαιωµάτων,
οι παρ. 1 και 2 του άρθρου 13, περί ενέργειας της ενεχύρασης
και της εκχώρησης, 14, περί συµπληρωµατικής και ανάλογης
εφαρµογής, και 15, περί ενεχύρασης και µεταβίβασης άλλων δι-
καιωµάτων, του ν. 2844/2000 (Α’ 220). 
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ΜΕΡΟΣ Γ’
ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 27
Διατύπωση γνώµης για τις προαγωγές των Προέδρων 

και των Αντιπροέδρων του Συµβουλίου
της Επικρατείας, του Αρείου Πάγου 

και του Ελεγκτικού Συνεδρίου, καθώς
και του Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου 

και του Γενικού Επιτρόπου της Επικρατείας
στο Ελεγκτικό Συνέδριο - Tροποποίηση παρ. 3 

άρθρου 59 ν. 4938/2022

Στην παρ. 3 του άρθρου 59 του ν. 4938/2022 (Α’ 109), περί των
προαγωγών των δικαστικών λειτουργών, επέρχονται οι ακόλουθες
τροποποιήσεις: α) προστίθενται νέα εδάφια πέµπτο, έκτο, έβδοµο,
όγδοο, ένατο, δέκατο και ενδέκατο, β) το δέκατο τέταρτο εδάφιο
αντικαθίσταται  και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Οι προαγωγές στις θέσεις του Προέδρου και των αντιπρο-
έδρων του Συµβουλίου της Επικρατείας, του Προέδρου, του Ει-
σαγγελέα και των αντιπροέδρων του Αρείου Πάγου, του
Προέδρου του Ελεγκτικού Συνεδρίου, του Γενικού Επιτρόπου της
Επικρατείας στο Ελεγκτικό Συνέδριο και των αντιπροέδρων του
Ελεγκτικού Συνεδρίου και του Γενικού Επιτρόπου της Επικρατείας
των τακτικών διοικητικών δικαστηρίων ενεργούνται µε προεδρικό
διάταγµα, που εκδίδεται µετά από πρόταση του Υπουργικού Συµ-
βουλίου. Το Υπουργικό Συµβούλιο, ύστερα από γνώµη της Διά-
σκεψης των Προέδρων της Βουλής και εισήγηση του Υπουργού
Δικαιοσύνης, επιλέγει τους προακτέους µεταξύ εκείνων που έχουν
τα νόµιµα προσόντα κατά τις παρ. 4 και 5 του άρθρου 74, την παρ.
7 του άρθρου 75, τις παρ. 7 και 8 του άρθρου 83, την παρ. 7 του
άρθρου 84 και τις παρ. 10, 11 και 12 του άρθρου 89.

Για τις προαγωγές στις θέσεις των αντιπροέδρων του Συµβου-
λίου της Επικρατείας, του Αρείου Πάγου και του Ελεγκτικού Συ-
νεδρίου η επιλογή γίνεται µεταξύ των δέκα (10) αρχαιοτέρων από
τους δικαστικούς λειτουργούς, που έχουν τα τυπικά προσόντα,
όταν η προς πλήρωση θέση είναι µία (1). Για κάθε µία (1) επιπλέον
θέση, ο αριθµός των υποψηφίων προς επιλογή αυξάνεται κατά
τέσσερις (4).

Ειδικά για τις προαγωγές στις θέσεις των Προέδρων και των αν-
τιπροέδρων του Συµβουλίου της Επικρατείας, του Αρείου Πάγου
και του Ελεγκτικού Συνεδρίου, καθώς επίσης και στις θέσεις του
Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου και του Γενικού Επιτρόπου της Επι-
κρατείας στο Ελεγκτικό Συνέδριο, πριν από τη γνώµη της Διάσκε-
ψης των Προέδρων της Βουλής ζητείται από τον Υπουργό
Δικαιοσύνης η γνώµη της Ολοµέλειας του οικείου Ανώτατου Δικα-
στηρίου, η οποία διατυπώνεται κατόπιν µυστικής ψηφοφορίας των
µελών της. Ειδικότερα για την προαγωγή στη θέση του Εισαγγε-
λέα του Αρείου Πάγου ζητείται από τον Υπουργό Δικαιοσύνης και
η γνώµη της Ολοµέλειας της Εισαγγελίας του Αρείου Πάγου. Η
Ολοµέλεια συνεδριάζει σε συµβούλιο και µετέχουν σε αυτήν όλα
τα µέλη του Δικαστηρίου, στη δε Ολοµέλεια του Αρείου Πάγου
µετέχουν επίσης ο Εισαγγελέας και οι Αντεισαγγελείς του Αρείου
Πάγου. Στην Ολοµέλεια του Ελεγκτικού Συνεδρίου µετέχουν επί-
σης  ο Γενικός Επίτροπος, ο Επίτροπος και οι Αντεπίτροποι της
Επικρατείας.

Σε περίπτωση κωλύµατος η Ολοµέλεια συγκροτείται νόµιµα
και µε λιγότερο αριθµό µελών, σε κάθε όµως περίπτωση τα πα-
ρόντα µέλη πρέπει να είναι περισσότερα από το ήµισυ των µελών
που υπηρετούν. Κάθε µέλος του Δικαστηρίου έχει δικαίωµα να επι-
λέξει µεταξύ όσων έχουν τα νόµιµα προσόντα κατά το δεύτερο
και τρίτο εδάφιο: α) µέχρι πέντε (5) δικαστικούς λειτουργούς για
την κάλυψη της θέσης του Προέδρου, β) µέχρι πέντε (5) δικαστι-
κούς ή εισαγγελικούς λειτουργούς  στην ψηφοφορία της Ολοµέ-
λειας του Αρείου Πάγου, και  µέχρι τρεις (3) εισαγγελικούς
λειτουργούς στην ψηφοφορία της Ολοµέλειας της Εισαγγελίας
του Αρείου Πάγου    για την κάλυψη της θέσης του Εισαγγελέα
του Αρείου Πάγου, γ)   µέχρι πέντε (5) δικαστικούς λειτουργούς
για την κάλυψη της θέσης του Γενικού Επιτρόπου της Επικρατείας
στο Ελεγκτικό Συνέδριο, δ) αριθµό µέχρι το πενήντα τοις εκατό
(50%) των δικαστικών λειτουργών που έχουν τα ανωτέρω προ-

σόντα για τις προς κάλυψη θέσεις αντιπροέδρων και κατ’ ανώτατο
δέκα (10) δικαστικούς λειτουργούς. Το Πρακτικό µε τα αποτελέ-
σµατα της ψηφοφορίας, κατά φθίνοντα αριθµό ψήφων, διαβιβά-
ζεται στον Υπουργό Δικαιοσύνης µέσα σε έναν (1) µήνα από τότε
που ζητήθηκε η γνώµη της Ολοµέλειας και περιλαµβάνεται στην
εισήγησή του προς το Υπουργικό Συµβούλιο. 

Για την πλήρωση των θέσεων, οι οποίες κενώνονται στις 30 Ιου-
νίου κάθε έτους, ο Υπουργός κινεί τις διαδικασίες που ορίζονται
στην παρούσα το αργότερο ως το τέλος Απριλίου. Αν για οποιον-
δήποτε λόγο κενωθεί κάποια από τις παραπάνω θέσεις κατά τη
διάρκεια του δικαστικού έτους, η διαδικασία κινείται µέσα σε δύο
(2) µήνες από την κένωση της θέσης. Όλες οι ανωτέρω προαγω-
γές λογίζονται από την ηµεροµηνία υπογραφής του οικείου προ-
εδρικού διατάγµατος.»

Άρθρο 28
Νέα διαδικασία δηµοσιοποίησης και διόρθωση 

δεδοµένων προσαρµογής - Τροποποίηση άρθρων 5, 8 και 46
ν. 4934/2022

1. Στο δεύτερο εδάφιο της περ. ε’ του άρθρου 5 του    ν.
4934/2022 (Α’ 100), περί των αρχών της διαδικασίας προσαρµο-
γής, οι λέξεις «Κατά τη διαµόρφωση των διαγραµµάτων διατη-
ρούνται» αντικαθίστανται από τις λέξεις «Από τη διαµόρφωση των
διαγραµµάτων δεν θίγονται» και η περ. ε’ διαµορφώνεται ως εξής:

«ε. Για τη δηµιουργία των κτηµατολογικών διαγραµµάτων λαµ-
βάνονται υπόψη τα ατοµικά διαγράµµατα και η προσαρµογή των
ορίων σύµφωνα µε την υφιστάµενη πραγµατική κατάσταση, εφό-
σον δεν υφίστανται περί αυτών αµφισβητήσεις µεταξύ των όµο-
ρων ιδιοκτησιών. Από τη διαµόρφωση των διαγραµµάτων δεν
θίγονται οι έννοµες συνέπειες που έχουν παραχθεί, συµπεριλαµ-
βανοµένης της αρτιότητας.»

2. Στο άρθρο 8 του ν. 4934/2022, περί ανάρτησης δεδοµένων
προσαρµογής, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στον
τίτλο, η λέξη «Ανάρτηση» αντικαθίσταται από τις λέξεις «Ηλεκτρο-
νική δηµοσιοποίηση και διόρθωση», β) στην παρ. 1, οι λέξεις «µε
δηµόσια ανάρτηση στα καταστήµατα των Κτηµατολογικών Γρα-
φείων Ρόδου και Κω - Λέρου και στα οικεία Δηµαρχεία, καθώς και»
διαγράφονται, γ) η παρ. 2 αντικαθίσταται, δ) στην παρ. 3, οι λέξεις
«Σε ακίνητα που στην ανάρτηση εµφανίζονται ως αγνώστου ιδιο-
κτήτη» αντικαθίστανται από τις λέξεις «Για τη διόρθωση καταγρα-
φής ακινήτων που αποτυπώθηκαν ως αγνώστου ιδιοκτήτη, κατά
την έννοια της παρ. 3 του άρθρου 6 του παρόντος» και το άρθρο
8 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 8
Ηλεκτρονική δηµοσιοποίηση και διόρθωση 

δεδοµένων προσαρµογής

1. Μετά την ολοκλήρωση της διαδικασίας προσαρµογής, τα αρ-
χεία µε τις νοµικές, χωρικές και τεχνικές πληροφορίες δηµοσιο-
ποιούνται ηλεκτρονικά στις ιστοσελίδες του Φορέα και των
Δικηγορικών Συλλόγων Ρόδου και Κω.

2. Πρόδηλα σφάλµατα που εµφιλοχώρησαν κατά τη διαδικασία
της επεξεργασίας των τηρούµενων στα Κτηµατολογικά Γραφεία
Ρόδου και Κω - Λέρου στοιχείων, ιδίως δε όταν παρατηρείται αδι-
καιολόγητη απόκλιση µεταξύ των στοιχείων που έχουν καταχωρι-
στεί στις κτηµατολογικές µερίδες ή τα διαγράµµατα και εκείνων
που δηµοσιοποιήθηκαν, διορθώνονται κατόπιν υποβολής αίτησης
στο λειτουργούν κατά τον χρόνο εκείνο κατά τόπο αρµόδιο Κτη-
µατολογικό Γραφείο ή Υποκατάστηµα του   ν. 4512/2018 (Α’ 5).
Στην περίπτωση αυτή, εφαρµόζεται αναλόγως το άρθρο 18 του ν.
2664/1998 (Α’ 100). Όλες οι έννοµες συνέπειες που προέκυψαν
κατά το χρονικό διάστηµα ισχύος του Κτηµατολογικού Κανονι-
σµού Δωδεκανήσου, διατηρούνται.

3. Για τη διόρθωση καταγραφής ακινήτων που αποτυπώθηκαν
ως αγνώστου ιδιοκτήτη, κατά την έννοια της παρ. 3 του άρθρου 6
του παρόντος, όποιος έχει έννοµο συµφέρον, δικαιούται να ζητή-
σει µε την αίτηση της παρ. 2 να καταγραφεί ως δικαιούχος, εφό-
σον προσκοµίζει και αποδεικνύει ότι διαθέτει τα απαιτούµενα κατά
τον Κτηµατολογικό Κανονισµό Δωδεκανήσου στοιχεία.»
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3. Η παρ. 2 του άρθρου 46 του ν. 4934/2022, περί των εξουσιο-
δοτικών διατάξεων του νόµου αυτού, αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του Ν.Π.Δ.Δ. «Ελ-
ληνικό Κτηµατολόγιο» ορίζεται η αποδεκτή απόκλιση εµβαδού που
λαµβάνεται υπόψη για τη δηµιουργία των κτηµατολογικών δια-
γραµµάτων, σύµφωνα µε την περ. ε’ του άρθρου 5. Με όµοια από-
φαση, στην οποία λαµβάνονται υπόψη οι τεχνικές προδιαγραφές
του προηγούµενου εδαφίου, προβλέπεται ο τρόπος αποτύπωσης
στο κτηµατολογικό διάγραµµα «ζώνης κανονισµού ορίων» περιµε-
τρικά εκάστου γεωτεµαχίου σε σχέση µε τα όµορα. Εντός της
«ζώνης κανονισµού ορίων» το κτηµατολογικό διάγραµµα του γε-
ωτεµαχίου θεωρείται συµβατό ως προς το σχήµα και τα όρια του
γεωτεµαχίου, όπως αυτό αποτυπώνεται στα τοπογραφικά δια-
γράµµατα που συντάσσονται µε ακριβέστερες µεθόδους.»

4. Στο άρθρο 46 του ν. 4934/2022 προστίθεται παρ. 2Α ως εξής:
«2Α. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του Ν.Π.Δ.Δ.

«Ελληνικό Κτηµατολόγιο» καθορίζονται οι ειδικότερες λεπτοµέ-
ρειες για τη δηµοσιοποίηση των αρχείων του πρώτου εδαφίου της
παρ. 1 του άρθρου 8, η διαδικασία υποβολής της αίτησης διόρ-
θωσης, καθώς και κάθε άλλο ζήτηµα τεχνικού ή λεπτοµερειακού
χαρακτήρα για την εφαρµογή του άρθρου 8.»

Άρθρο 29
Δυνατότητα υποβολής δηλώσεων κυριότητας 

ατελώς από Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης 
σε διαδικασία Κτηµατογράφησης

Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης Α’ και Β’ βαθµού υποβάλ-
λουν ατελώς δηλώσεις κυριότητας του                  άρθρου 2 του ν.
2308/1995 (Α’ 114) έως τη 15η Σεπτεµβρίου 2024, υπό την προ-
ϋπόθεση ότι δεν έχει παρέλθει η προθεσµία υποβολής δηλώσεων
της παρ. 5 και της περ. β) της παρ. 8 του ίδιου άρθρου, στην πε-
ριοχή εντός των διοικητικών ορίων της οποίας βρίσκονται τα ακί-
νητα για τα οποία υποβάλλεται η δήλωση κυριότητας.

Άρθρο 30
Καταργούµενες διατάξεις Μέρους Γ’

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται:
α) το άρθρο 9 του ν. 4934/2022 (Α’ 100), περί αναµόρφωσης των

αρχείων κατά την προσαρµογή των τηρούµενων στα Κτηµατολο-
γικά Γραφεία Ρόδου και Κω - Λέρου στοιχείων, και

β) η παρ. 4 του άρθρου 47 του ν. 4934/2022, περί των µεταβα-
τικών διατάξεων του νόµου αυτού. 

ΜΕΡΟΣ Δ ‘
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 31
Έναρξη ισχύος

1. Η ισχύς των Μερών Α’ και Β’ αρχίζει από τη δηµοσίευση της
απόφασης της παρ. 1 του άρθρου 24, περί έναρξης της παραγω-

γικής λειτουργίας του Ηλεκτρονικού Μητρώου Ενεχύρων, άλλως
την 31η Δεκεµβρίου 2024. 

2. Η ισχύς του Μέρους Γ’ αρχίζει από τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος, εξαιρουµένου του άρθρου 27, η ισχύς του οποίου αρχίζει
από τη 16η Σεπτεµβρίου 2024.

Αθήνα,..............................2024

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το Σώµα παρέσχε

τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 18.01; λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Παρασκευή 19 Ιουλίου 2024 και ώρα 9.00;, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση
επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία: Μόνη συζή-
τηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση της από
28.3.2024 Επιµέρους Σύµβασης Δωρεάς - Έργο ΧΙΙ, Παράρτηµα
14 της από 6.9.2018 κύριας Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύ-
µατος «Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρχος» και του Ελλη-
νικού Δηµοσίου για την ενίσχυση και αναβάθµιση των υποδοµών
στον τοµέα της υγείας», σύµφωνα µε τη συµπληρωµατική ηµε-
ρήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.

18796 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

1. ΕΘΝΙΚΗΣ 
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

5. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ 

2. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

4. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

6. ΨΗΦΙΑΚΗΣ
ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

7. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΜΥΝΑΣ
ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                     ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


